
شهادتبابالحوائج،حضرتموسيبنجعفر،امامكاظمعليهالسلامراتسليتميگوييم

بلیت های نجومی درتئاتر
چهمعياریبرایقيمتگذاریبليتهاینمايشوجوددارد؟

 فرار مالیاتي
با کارت به کارت 
قانوندريافتمالياتازدستگاههایكارتخواننهايیشد
برخیمغازهدارانبرایندادنماليات،مشتريانرا
مجبوربهپرداختازطريقكارتبهكارتميكنند
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يادداشت
مناف یحیی پور ؛ روزنامهنگار

ازاواخردیماهگذشته،كودكانبهعنوانقربانيانجدی
موججديدكروناشناختهشدند.موجششمكوويد-19،
باسويهاوميکرونكشوررادربرگرفتوباتوانوسرعت
شيوعچندبرابری،تقريباتمامشهرهایكشوررابهرنگقرمزدرآورد.هرچنداينروزها
شاهدكاهشآمارابتلاهستيم،اماهنوزجدینگرفتنمخاطراتآنبهويژهبرایكودكان
ونوجوانان،تهديدبزرگیبهشــمارمیآيد.نقطهتمايزموجششمكرونا،هدفگرفتن
كودكانوحتینوزادانبودكهآرامشخانوادههاراهمبههمريخت.اينتصوركهكودكان
بهكرونامبتلانمیشوند،يااگرهممبتلاشوند،چندانخطرناکنخواهدبود،باموجششم
كاملارنگباختوحالامیدانيمكهبايدبيشازپيشمراقبكودكانونوجوانانباشيم.
افترعايتپروتکلهابهويژههنگاممواجههبااينقشر،ممکناستخطرناکترازآن
چيزیباشدكهتصورمیكرديم.بهرغمكاهشآمارمبتلايان،هنوزشماربيمارانیكه
روزانهشناسايیمیشوند،بالاستوازآنتلختر،آمارفوتبالای200نفردرروزاستكه

مرتبزنگهشداررابرایمردمومسئولانبهصدادرمیآورد.
دراينميان،توجهبهسلامتیكودكانونوجوانان،توجهبهسلامتیآيندهجامعه
همهســت.اماچگونگیمواجههباكرونابهتيغدودمتبديلشدهاست.ازيکسو
خطرشيوعاينبيماریمرموزوناشناختهميانكودكانونوجوانانبخشیازمردمو
خانوادههاراسختبهسمتتصميمگيریبرایقرنطينهكردنكودكانونوجوانان
ودفاعجدیازتعطيلیمدارسترغيبمیكندوازسویديگرپيامدهایتعطيلی

مدارسنيزازابعادكوناگوننگرانكنندهاست.
هنوزبشرازپيامدهایميانمدتوبلندمدتاينبيماریبرسلامتیجسموروان
كودكاناطلاعچنداندقيقینداردومیتــوانكودكانونوجوانانرابیدفاعترين
قربانياناينبيماریتلقیكرد.امادرهمينوضعيتهمگزارشهایكارشناســی
گوناگونوازجملهگزارشهایيونيســفازتأثيرتعطيلیمدارسبرافتكيفيت
آموزشــیدانشآموزانحکايتمیكند.البتههمينگــزارشنيزدركنارتوجهبه
افتكيفيتآموزش،نسبتبهضرورتبرنامهريزیبرایبازسازیسلامتذهنیو
جسمیكودكانونوجوانانهشدارمیدهدوازتأثيرمنفیاينوضعيتبرسلامت
روانیكودكانوافزايشنرخاضطرابوافســردگیدرميانكودكانونوجوانانو
لطمهخوردنرشــداجتماعیآنانابرازنگرانیمیكند.درچنينوضعيتیبهنظر
میرسدنگرانیبرایسلامتیكودكانونوجواناندانشآموزوخانوادههايشانوبه
تبعآننگرانیبرایسلامتیآيندهكشــوررا،چندانكهبايدجدینگرفتهايم.اين
موضوعفراترازتصميمگيریوزارتآموزشوپــرورشدربارهبازكردنياتعطيلی
مدارسبايدديدهشود.دراينزمينهبهنظرمیرسدتوجهبهايننکاتضروریاست:
برنامهريزیبرایآموزشواقناعخانوادههادربارهتصميمهاوتلاشبرای مشاركتدادنآناندرتصميمگيری؛مخصوصاوقتیكهتصميميکپارچه1

برایكلمدارسكشورگرفتهنمیشود.
توليدوانتشارگستردهوهمهجانبهموادومطالبآموزشیواطلاعرسانی دربارهعلائم،شــباهتهایعلائماينبيماریبهســويهها)ماننددلتا(و2
بيماریهاینزديک)مانندسرماخوردگی(،راههایكاهشاحتمالابتلاوچگونگی

مواجههباعلائمابتلاومداوا.
برنامهريزیبرایبازگشايیمدارسومحلهایتجمعكودكانونوجوانان درحدضرورتوبارعايتپروتکلها.3
بهمشاركتطلبيدنروانشناسان،جامعهشناسان،مشاورانآموزشی-تربيتی ورسانههابرایيافتنراههایجبرانپيامدهایناخواستهشيوعكوويد-419

وچگونگیپاسخگويیبهاضطرابهاونگرانیهایكودكانوخانوادههايشان.
جستوجویراهحلهایمناسببرایآموزشوارائهمشاورههایلازمبه كودكاندارایوضعيتخاصوخانوادههايشانمانندكودكاناوتيستيکو5

ارائهراهحلهایغلبهبرنگرانیهایايندستهازافراد.

توجه به کودکان؛  ضامن 
لیلا نظری گیلانده از نویســندگان ادبیات دفاع مقدس در بخش سلامتی جامعه

تاریخ شفاهی است که امســال کتاب جدید او با عنوان»حاج 
جلال« برگزیده بخش ویژه چهاردهمین دوره جایزه ادبی جلال 
آل احمد شده اســت. نظری گیلانده در سال 13۸3 رتبه برتر 
پژوهشگری در جشنواره پژوهشگران جوان کشور را به دست 
آورد و از آن زمان در زمینه پژوهش و نوشتن به طور جدی فعال 
شد. سال 13۸4 وارد صدا وسیمای مرکز اردبیل شد و کارش 
با پرسشگری و پژوهشگری در واحد تحقیقات این مرکز 
ادامه پیدا کرد و فن مصاحبه گری وی همانجا تقویت شد...

گفتوگوباليلانظریگيلانده،برگزيدهجايزهجلالآلاحمد
جایزه جلال را مدیون خانواده حاج جلالم
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بازخوانیخاطراتیازجانبازشهيدابراهيمحسامی
با پای جان به جبهه رفت و سر داد

26

یک سال پس از به سلطنت رسیدن رضاخان، در 4اسفند 
1305شمسی، لایحه تأسیس راه آهن جنوب به شمال 
ایران، از سوی مهدی قلی هدایت، رئیس الوزرای وقت، 
به مجلس شورای ملی ارائه و به تصویب نمایندگان رسید. 
درباره ابعاد مختلف ســاخت راه آهــن، در ایران دوران 
رضاخان، مطالب ضد و نقیضی مطرح شده است، ازجمله 
ادعای ایجاد نخســتین راه آهن سراســری، توسعه 
حمل ونقل داخلی، رونق تجارت، تأمین نظر همسایگان 

و مواردی از این قبیل...

واقعيتها،رازهاوافسانههایاحداثخطآهنرضاخانی
به نام ملت ایران، به کام دولت انگلستان!
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از عکــس گرفتن فراری بود؛ نــه اینکه چون پای 
راست نداشت و نخواسته باشــد با یک پا و 2عصا 
در قاب دوربین ها ثبت شود، نه ماجرا از جای دیگر 
آب می خورد. ابراهیم خودش را به تعلقات این دنیا 
وابسته نکرده و رها بود. عکس که سهل است او از 
مراسم دامادی  اش هم گذشت تا هر چند به اندازه 
یک قوت قلب، کنار همرزمانش باشــد و چه زیبا 
و ماندگار هم ماند و قوت قلب بــرای همه در هر 

زمانه شد...

دادهنما
گرافيک:عليرضابهرامی

آمار آژانس همکاری رگولاتورهای انرژی اتحادیه اروپا نشان می دهد 12کشور 
اروپایی برای تامین 10تا100درصد گاز مورد نیاز خود به روسیه متکی هستند.

 کدام کشورهای اروپایی 
به گاز روسیه وابسته هستند؟

 %100
مقدونیه شمالی

 %93
لیتوانی

 %40
لهستان

 %100 
مولداوی

 %49 
آلمان

 %11 
هلند

 %100 
بوسنی

 %77 
بلغارستان

 %24 
فرانسه

 %94
فنلاند

 %46
ایتالیا

 %10
رومانی

کشورهایی که کمتر از 10درصد وابستگی به گاز روسیه دارند:

گرجستان، بلژیک، پرتغال، اسپانیا و انگلیس

کشورهایی که وابستگی گازی به روسیه ندارند:

اوکراین، دانمارک، کرواسی، ایرلند، سوئد و مالت

 مهُر جهانی 
بر واکسن ایرانی
اثربخشيواكسن»كووايرانبركت«
درسازمانبهداشتجهانيتاييدشده
وپسازبازديدازخطتوليد
مجوزبينالملليآنصادرميشود

 صیاد جاسکی جانش را فدای نجات
یک مادر و 2فرزندش از دریا کرد
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صفحه3

باامضایتفاهمنامههمکاریميان
شهرداریتهرانوبنيادمسکنساختهمیشود

12000 هکتار بافت ناپایدار
 داریم که بخشی از آن با ساخت

و ساز جدید از بین  می رود.

ماشین تحریم در بن بست
اقتصاددرهمتنيدهروسيهباجهان

امکانتحريمهايگستردهراازغربگرفتهاست

آخرین تحولات  

 روسیه
و اوکراین

فوادايزدی:مشکلاصلیمذاكراتآمريکاست،نهروسيه؛آنها
درقبالموضوعهستهایكشورمانرويکردبهتریداشتهاند

بحران اوکراین بر مذاکرات وین تأثیر منفی ندارد

  پوتينگسترشناتوبهشرقراخيانتغرببهروسيهميداند
واكنونآنرادليليبرايحملهبهاوكراينقراردادهاست

دست پنهان ناتو در بحران اوکراین

دانشجويانايرانيساكناوكراينهمچنانازوضعوخيماسکانو
امنيتخودمیگويند

گريز دانشجويی از جنگ اوكراين

وقايعاخيراوكرايننقشمهموپررنگشبکههایاجتماعیرا
بارديگربهنمايشگذاشتونشانداداينترنتچقدرمهماست

جنگ اوکراین در جبهه شبکه های اجتماعی

صفحه2

صفحه7

صفحه5

صفحه11

صفحه4

مسکن جدید  در تهران1۸0000

3 فاز
 برای ساخت مسکن های 
 جدید در پایتخت  در نظر 

گرفته شده  است.

60 روز
برای صدور پروانه ساختمانی زمان 
لازم است که بسیار کاهش یافته.

10000 واحد مسکونی
در فاز اول تفاهمنامه میان 

 شهرداری و بنیاد مسکن
 ساخته می شود.
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اوج گرفتــن بحــران در اوکراین 
می تواند بر روند مذاکرات وین تأثیر بگذارد؟

پیش از تحلیل این موضوع بایــد تأکید کنم که 
جنگ در اوکراین سبب آسیب دیدن غیرنظامیان 
می شــود و از این منظر مطلوب نیست. با درنظر 
گرفتن این موضــوع، معتقدم بحــران اوکراین 
نمی توانــد تأثیر منفــی قابل توجهی بــر روند 
مذاکرات هســته ای ایــران و 1+4 در وین برجا 
بگذارد. باید درنظر داشــت که در ماه های اخیر 
غربی ها به دفعات روس ها را تهدید می کردند که 
اگر درمقابل مطالبات غــرب تمکین نکنند و در 
واقع از منافع خود کوتاه نیایند، در حوزه تحریم ها 
با آنها کاری می کنند که با ایران کردند و با کارزار 
»فشــارحداکثری« منافع سیاســی و اقتصادی 
روسیه را درسطح جهان تحت تأثیر قرار می دهند. 
برهمین اســاس به نظر می  رســد روس ها نباید 
علاقه مند باشند اینگونه به نظر برسد که سیاست 

تحریمی غربی ها  علیه جمهوری اســلامی ایران 
جواب داده است و در مواجهه با روسیه نیز می تواند 
به کار  آید. در واقع اگر غربی ها موفق شوند از نوع 
مواجهه تحریمی با ایران، الگویــی برای رفتار و 
مقابله با روسیه بسازند، این موضوع برای روس ها 
مطلوب نیست. بنابراین به نظرم در شرایط کنونی 
روس ها  دلایل محکم تری برای تلاش درمسیر لغو 

تحریم های ظالمانه علیه ایران دارند.
 این رویکرد روســیه تا چه اندازه 
می تواند در رسیدن به »توافق مثبت« در وین 

به کار آید؟
به هرحــال باید درنظر داشــت کــه روس ها در 
سال های گذشته برای کاســتن از تبعات منفی 
کارزار »فشــارحداکثری« آمریکایی ها به ایران 
کمک هــای قابل توجهــی کردند و در شــرایط 
کنونی، با توجه به شفاف شدن اوضاع در اوکراین 
و همچنین موضع غرب در مواجهه با روســیه در 
قبال این بحــران، اکنون روس  هــا دلایل بهتر و 
محکم تری برای حمایــت از موضع ضدتحریمی 
ایران در مذاکرات وین دارند؛ رویکردی که می تواند 
در پیشبرد گفت وگوهای هسته ای درمسیر مثبت 
تأثیر مهمی داشته  باشــد. بررسی سیر تحولات 
در بحران اوکراین نشــان داد تلاش های روسیه 
برای حل دیپلماتیک این بحــران و خودداری از 
درگیری نظامی، ازسوی اروپا و آمریکا با بن بست 
مواجه و معلوم شد غربی ها با مشکلات جدی برای 
رفع دغدغه ها و نگرانی های امنیتی روسیه روبه رو 
هستند.  البته تأکید می کنم که در بحران اوکراین 
غیرنظامیان آسیب می بینند و جنگ، زندگی مردم 

را تحت تأثیر قرار می دهد و به آنان آسیب می زند.
 برخی معتقدند بــا توجه به بحران 
اوکراین، تکیه بر نقش روسیه به عنوان ضامن 
یا محلی برای انبار اورانیوم غنی شده ایران، 
ممکن است با اما و اگرهایی مواجه شود. با این 

گزاره موافقید؟
اتفاقا معتقدم برای ما مثبت اســت. قبلا عده ای 
بر این اعتقــاد بودند طرح اینکه روســیه نقش 
ضامن یا محلی بــرای انبار اورانیوم غنی شــده 
ایران را داشته باشد، چنین توافقی می تواند علیه 

جمهوری اسلامی ایران باشد، چراکه ممکن است 
در آینده و با نقض دوباره برجام، شاهد همسویی 
روسیه و غرب در بازنگرداندن اورانیوم غنی شده 
به کشور باشیم. این درحالی است که در شرایط 
کنونی احتمال همســویی روسیه و غرب در این 
زمینه خیلــی کمرنگ تر و در واقــع خیال مان 

راحت تر شده است.
 به نظر شــما درصورت قطع رابطه 
روســیه با اروپا و آمریکا، توافق ها در وین 

زیرسؤال می رود؟
فعلا و در شرایط کنونی بحث قطع رابطه مطرح 
نیست. بنابراین نمی توان در این زمینه با قاطعیت 
اظهارنظر کرد، اما باید درنظر داشت که مذاکرات 
هسته ای در سطح بالایی جریان دارد و با چنین 

تحولاتی زیرسؤال نمی رود.
 عده ای معتقدنــد اکنون و با توجه 
به شرایط موجود، احتمال اینکه روسیه خود 
به عنوان یک مسئله در مذاکرات وین مطرح 

شود، وجود دارد. با این گزاره موافقید؟
اصلا چنین موضوعی مطرح نیست. مذاکرات وین 
با رویکرد رفع تحریم  ها علیه ایران و فعالیت های 
صلح آمیــز کشــورمان درجریان اســت و ما با 
زیاده خواهی غربی ها از جمهوری اســلامی ایران 
مواجه هستیم. مشکل اصلی مذاکرات آمریکاست، 
نه روسیه. بررسی تحولات نشان می دهد روسیه 
در سال های گذشته در قبال موضوع فعالیت های 
هسته ای کشــورمان رویکرد بهتر و منطقی تری 

داشته است.
 برخی اینگونه مطرح می کنند که با 
احیای توافق هسته ای احتمال گرایش ایران 
به سوی غرب وجود دارد و این مطلوب روس  ها 
نیست. این موضوع را چگونه تحلیل می کنید؟

اینکه ایران به ســوی غرب متمایل شود، توهمی 
بود که در دولت قبل بروز یافت و نتایج آن را هم 
مشاهده کردیم. ازسوی دیگر به نظر می رسد در 
غرب هم آمادگی کافی برای بهبود رابطه با ایران 
وجود ندارد و شــاهد رفتار عمل گرایانه ای از آنها 
در این رابطه نیستیم. از این جهت به نظرم چنین 

گزاره ای به کلی نادرست است.

فؤاد ایزدی در گفت وگو با همشهری:

بحران اوکراین بر مذاکرات وین تأثیر منفی ندارد

 ابهام در سرنوشت
مصوبه های کلیدی مجلس

مجلس یازدهم در پایان دومین ســال فعالیت خود همچنان 
مسیر پرفراز و نشیبی تا تصویب و تأیید نهایی برخی از مهم ترین 
طرح ها، لوایح و مصوبات محوری خود دارد. برخی با نقطه نظرات 
مختلف نمایندگان هنــوز به جمع بندی نرســیده اند. برخی 
با ایرادات شــورای نگهبان و هیأت نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام چندباره به مجلس ارجاع می شوند و اجرای برخی 
در دیوان سالاری دســتگاه اجرایی با تأخیر در حال اجراست. 
مواردی همچون طرح شفافیت آرای نمایندگان در انتظار بررسی 
در صحن علنی مجلس اســت. در مصوبه دیگر تیرماه امسال 
دوفوریت طرح مالیات بر خانه های خالی تصویب شد و آذرماه 
به تأیید شورای نگهبان رسید، ولی به اذعان دولت تاکنون یک 
ریال عایدی از محل این مصوبه به خزانه کشور واریز نشده است.

از ســویی قانون بودجه1400درحالی صاحبــان خودروهای 
لوکس را موظف به پرداخت مالیــات می کرد که در این بخش 
نیز تاکنون اهداف این قانون محقق نشــده اســت و یک سال 
دیگر به تأخیر افتاد. بنا بر اعلام مسئولان سازمان امور مالیاتی 
دارندگان 106هزار خــودروی لوکس باید تــا آخر بهمن ماه 
مالیات می پرداختند که تاکنون هیچ رقمی واریز نشــده است. 
نظیر همین مصوبه درخصوص مالیات بر خانه های گران قیمت 
نیز تاکنون رقمی بر درآمدهای کشور اضافه نکرده است. این در 
حالی اســت که نمایندگان مجلس یازدهم پاییز سال گذشته 
اصلاح موادی از قانون مالیات های مستقیم را به تصویب رساندند 
تا از خانه های خالی مالیات دریافت شود. این قانون نیز با گذشت 
بیش از یک سال پس از ابلاغ )دی ماه1399( تاکنون ریالی به 

درآمدهای کشور اضافه نکرده است.
طرح تسهیل مجوزهای کسب وکار، یکی دیگر از دستورکارهای 
مهم مجلس یازدهم و شاخص این دوره از مجلس برای بهبود 
شرایط اقتصادی کشــور بوده اســت که تاکنون 3بار از سوی 
شورای نگهبان درباره آن اعلام مغایرت شده است. رد این مصوبه 
نیز براساس نظر هیأت نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بوده است. براساس گزارش تســنیم، طحان نظیف در نشست 
خبری روز شنبه  خود اعلام کرد که »با وجود تأیید طرح تسهیل 
مجوزهای کسب وکار از سوی اعضای شورای نگهبان، براساس 
نامه هیأت عالی نظارت مجمع تشــخیص مبنــی بر مغایرت 
این مصوبه با سیاســت های کلی نظام، این مســئله به مجلس 

منعکس شد.«
یک مصوبه کلیدی دیگر مجلس یازدهمی ها در پیگیری یکی از 
مهم ترین مطالبات مردم درخصوص رفع انحصار بازار خودروهای 
داخلی و تصویب طرح واردات خودرو نیز با همین مانع در هیأت 
عالی نظارت مجمع بر اجرای سیاســت های کلی نظام مواجه 
شده اســت. این طرح با وجود 7بار رفت و برگشت از مجلس به 
شــورای نگهبان درنهایت با اصرار مجلسی ها به صحن مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ارسال شده اســت تا اگر دوسوم آرای 
اعضای مجمع را به دست بیاورد تبدیل به قانون شود. لایحه نظام 
رتبه بندی معلمان که تجمعات صنفی فرهنگیان طی ماه های 
گذشــته در پیگیری این موضوع را نیز به همراه داشته با وجود 
تصویب در آذرماه یک ماه بعد ایرادات شورای نگهبان در 5بند 
نسبت به لایحه را در پی داشت. مراجعه به سایت نظرات شورای 
نگهبان در ارزیابی تکلیف مصوبات مجلس نیز نشان می دهد در 
نیمسال دوم1400حدود 60درصد مصوبات مجلس در شورای 
نگهبان به مغایرت یا ابهام خورده اند و 40درصد نیز تأیید نهایی 
گرفته اند. طرح جوانی جمعیت و حمایــت از خانواده، جهش 
تولید دانش بنیان، انتقال آب از دریای عمان به استان سیستان و 
بلوچستان و موافقتنامه بین ایران و افغانستان درخصوص ارتباط 
بین المللی راه آهن برخی طرح هایی بوده اند که از مهرماه تاکنون 

تأیید شورای نگهبان را به دست آورده اند. 

   جلسه شــورای عالی امنیت ملی درباره 
مذاکرات وین

نایب رئیس مجلس در جلسه علنی دیروز از برگزاری 
جلسه شورای عالی امنیت ملی با محوریت مذاکرات 
وین خبر داد که باحضور رئیس مجلس برگزار شده 
 اســت. به گزارش فارس، علی نیکزاد افزود: رئیس 
مجلس دراین جلسه حضور داشته و مذاکره کننده 

ارشد کشورمان نیز از وین بازگشته  است.  

   وزیر امورخارجه به مجلس می رود
نایب رئیس مجلــس از بررســی رونــد مذاکرات 
هسته ای درمجلس با حضور وزیر امورخارجه خبر 
داد. به گزارش ایرنا، عبدالرضا مصری گفت: با توجه 
به دغدغه های نمایندگان ملت درباره اجرای دقیق 
قانون اقدام راهبردی برای لغــو تحریم ها که دارای 
9ماده است، حسین امیرعبداللهیان امروز )یکشنبه( 
در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
حاضر می شود تا پاسخگوی سؤالات نمایندگان باشد.

   اطلاعیه مهم ســفارت ایــران در 
بلغارستان

ســفارت جمهوری اســلامی در بلغارستان در 
اطلاعیه ای خطــاب به آن دســته از هموطنان 
ایرانی مقیم اوکراین که ویزای رومانی را دریافت 
کرده اند، اعلام کرد می توانند از خاک بلغارستان 
به ســمت ترکیه بروند. به گزارش ایسنا، دراین 
اطلاعیه آمده  اســت:»به اطلاع هموطنان ایرانی 
مقیم اوکراین که موفق بــه دریافت ویزای عبور 

کشور رومانی شده و وارد قلمرو آن کشور شده اند، 
می رساند که با هماهنگی های به عمل آمده، امکان 
ورود موقت به بلغارســتان با ویزای عبور رومانی و 
عبور از خاک بلغارســتان به سوی مرز ترکیه فراهم 

شده است.«

نقل قول خبر

 خبر

مجلس

برخلاف پروپاگاندای رســانه  ای ایجاد شــده 
علیه دولت، آنچه در نــگاه منصفانه به مواضع 
قوه مجریه ایران در این جنگ مشــهود است، 
عدم شتاب زدگی در بحرانی پیچیده اســت که طرفین آن نیز 
به دلیل همین پیچیدگی در هرگونه واکنشی محتاط هستند؛ 
اروپا و کاخ سفید قصدی برای اعزام نیروهای ناتو به اوکراین ندارند، 
دبیرکل سازمان ملل از روسیه می خواهد به رسم انسان  دوستی 
جنگ را متوقف کند، چین هم از روسیه خواسته است بحران را از 
طریق گفت وگو حل کند و شماری از کشورهای جهان هم با دقت 
و حتی بدون موضع گیری در حال رصد تحولات هستند. با این 
همه انتظارات گروه های خاصی از مخالفان سیاسی رئیس جمهور 
در اتخاذ مواضع تندتر در قبال این بحران، انتظاری خلاف رویه 
جهانی موجود است و دولت بی آنکه تحت تأثیر این هیاهو قرار 
گیرد، در تلاش اســت تا بحران به وجود آمده را با هدف تأمین 

منافع  ملی مورد رصد و تحلیل قرار دهد.
جواد لاریجانی، سیاســتمدار و دبیر اسبق ستاد حقوق بشر قوه 
قضاییه، درباره هجمه رسانه ای اشاره شده علیه دولت در بحران 
اوکراین، در گفت وگو با ایرنا یادآور شده است: »برخی در داخل 
کشور گفته بودند چرا ما از حمله به اوکراین طرفداری کرده ایم 
که این نوع سؤال نشان می دهد که آنها موضع جمهوری اسلامی 
را نفهمیده اند؛ چراکه ما به هیچ وجه از حمله نظامی طرفداری 
نکرده ایم، اما درعین حال چشم خود را هم روی فتنه گری هایی 

که آمریکا و متحدان آنها در منطقه انجام می دهند، نبسته ایم.«
منوچهر محمدی، معاون اسبق وزارت امورخارجه نیز با »اصولی« 

توصیف کردن دیپلماســی فعال ایران در قبال بحران اوکراین 
معتقد است جمهوری اسلامی همانطور که با جنگ موافق نیست 
با پیشروی ناتو به سمت شرق هم موافق نیست و معتقدم خطر 

گسترش ناتو تهدیدی برای مرز شمالی ایران است.
حمیدرضا آصفی، سخنگوی اسبق وزارت امورخارجه و تحلیلگر 
ارشد مسائل بین الملل هم با بیان اینکه کشورها امنیت شان را به 
آمریکا گره نزنند، بر این اعتقاد است که ما باید در جریان جنگ 
روسیه و اوکراین موضع بی طرفی فعال داشته باشیم و به نوعی 
میانجیگری کنیم. باید تلاش کنیم در اقدامی فوری، شهروندان 

ایرانی از اوکراین زودتر خارج شوند.
اینها درحالی است که ابراهیم متقی، استاد علوم سیاسی دانشگاه 
تهران نیز با بیان اینکه اوکراین به دلیل بی توجهی به سیاســت 
قدرت مورد حمله نظامی قرار گرفت، اعتقاد دارد که معادله قدرت 
تقلیل یابنده است. براین اساس جمهوری اسلامی در شرایطی 
می تواند موقعیت خود را در محیط منطقه ای شکل دهد که از 
اراده لازم برای مقابله با تهدیدهای محیط همجوار برخوردار باشد.

در جنگ اوکراین، جمهوری اســلامی ابتدا باید از تأثیر مخرب 
آن بر منافع خود در بخش های مختلف پیشگیری کند و ازسوی 
دیگر در پی اثرگذاری حداکثری باشد. یکی از مهم ترین حوزه های 
اثرگذار این بحران، قطعا مذاکرات رفع تحریم های ایران در وین 
خواهد بود که طرف های حاضر در آن، همان طرف های بحران 
اوکراین هســتند. تیم مذاکره کننده ایران تــلاش می کند تا 
هیچ یک از طرف های حاضر نتوانند مذاکرات وین را به حاشیه 
برده و به چیزی جز اصل آن پیوند بزنند. در وین هرآنچه منافع 

ملی ایران اقتضا کند، در دستور کار تیم مذاکره کننده قرار خواهد 
گرفت تا گفت وگوهای ایران برای رفع تحریم ها کمترین تأثیر را 

از رویدادهای دیگر بپذیرد.
بحران آغاز شــده در اوکرایــن، قیمت نفــت و گاز را صعودی 
کرده است. از سوی دیگر و با توجه به اینکه عمده گاز مورد استفاده 
اروپا ازسوی روسیه تأمین می شود، تداوم این بحران اروپا را درگیر 
معضل تازه  ای از انرژی خواهد کرد. حضور و نقش آفرینی ایران در 
چنین برهه ای به عنوان یکی از اصلی  ترین دارندگان منابع گازی 
در جهان، می تواند در راستای منافع ملی، قدرت چانه زنی ایران 
در جهان را بالا برده و حتی آغاز راهی برای رساندن گاز ایران به 
اروپا، اهرمی برای کاستن از فشار غرب، عامل متوازن  ساز قدرت 
به نفع تهران و برجسته کننده نقش ایران به عنوان تأمین کننده 
انرژی اروپا باشد. غرب در پاسخ به حمله روسیه به اوکراین پاسخی 
تحریمی درپیش گرفته است و به نظر می رسد شدت تحریم های 
اقتصادی و سیاسی علیه روسیه به بالاترین حدممکن افزایش یابد. 
در این حوزه هم رابطه قابل قبول ایران با مسکو می تواند بازارهای 

روسیه را تا حدی در اختیار تولیدکنندگان ایران قرار دهد.
ایران در بحران اوکراین واقع بینانه در راستای حفظ منافع خود 
حرکت می کند؛ جایگاه ایران در منطقه، همزمانی این جنگ با 
گفت وگوهای رفع تحریم  ها و نیــز تغییر توازن  قدرت در جهان 
همگی از متغیرهایی هستند که می توانند در این حرکت اثرگذار 
باشند؛ برهمین اســاس موضع گیری دولت به دور از هیجانات 
موجود، رصد صبورانه تحولات و تصمیم گیری قاطع در واکنش 

به آن خواهد بود.

موضع واقع بینانه ایران در قبال بحران اوکراین

 مشکل از کارشناسی طرح ها 
در مجلس نیست

 عضو کمیسیون اقتصادی و تلفیق برنامه و بودجه درباره 
به درازا کشــیدن برخی مصوبات مجلس و اجرا نشدن 
برخی دیگر از آنها به همشهری گفت: واقعیت این است که 
مصوباتی که شما از آنها نام بردید نیاز به تشریک مساعی 
بیشتر همه ارکان قانونگذاری در کشور دارند تا به سرانجام 
برسند و منافع مردم را تامین کنند. از نظر بنده باید تلاش 
بیشتری از ســوی نمایندگان و ارکان نظارتی مصوبات 
صورت گیرد تــا مصوبات نمایندگان به ثمر بنشــینند.  
سیدکاظم موسوی درباره اینکه آیا مشکل از کارشناسی 
نشدن طرح هاست یا نظارت شورای نگهبان گفت: همه این 
طرح ها در کمیسیون های تخصصی مجلس چکش کاری 
شده اند و خام نیستند. اگر اشتباهی از مجلس در طرح ها 
ســر بزند می توانیم با یک اصلاح رفع و رجوع کنیم. اگر 
شورای نگهبان ایرادی داشته باشد، می شد و می شود آن 
را اصلاح کرد، اما اینکه چرا طرح ها رد می شوند، بالاخره 
شورای نگهبان برتر از همه نهادهاست. مشکل دیگر این 
است که برخی مصوبات نیز مثل اعمال برخی مالیات ها از 
سال گذشته به دولت تکلیف شدند، ولی دولت ها به برخی 
مصوبات تن نمی دهند. اخــذ مالیات از خانه های لوکس 
و خودروهــای گران قیمت از دولت قبــل تاکنون معلق 
مانده است. دولت باید آمار اینها را به صورت مشخص در 
اختیار مجلس قرار بدهد که نمی دهد. اگر هم مشکلاتی 
دیده می شود، دولت حتما باید پاسخگو باشد. در برخی 
موارد کمی شتابزده عمل می شود.  او اضافه کرد: مثلا در 
موضوعی مثل شفافیت ما دوباره اصرار کردیم که به صحن 
بیاید. 160نماینده امضا کرده اند که طرح به مجلس بیاید و 
فکر می کنم درنهایت آنچه مردم درباره این طرح بخواهند 

انجام خواهد شد. اینکه برخی مردم 
را مقابــل مجلــس و برعکس 
می گذارند، اشــتباه اســت. 
همکاران ما تلاش می کنند که 
نظام تقنینی کشور درنهایت 

خروجــی مناســبی برای 
عموم داشته باشد.

سیاست 
خارجی

ات
ی بی

هد
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

مجید تخت روانچی 
نماینده دائم ایران در سازمان ملل

حملات اخیر رژیم اسرائیل در سوریه 
کــه غیرنظامیــان و زیرســاخت های 
داد،  قــرار  هــدف  را  غیرنظامــی 
نقــض آشــکار قوانیــن بین المللــی 
بشردوستانه است. از شورای امنیت 
یــم را در قبــال  می خواهیــم ایــن رژ
تهدیدهــای آشــکارش برای اســتفاده 
از زور علیــه ســایر کشــورهای منطقه 

پاسخگو کند./ایسنا

علیرضا تنگسیری
فرمانده نیروی دریایی سپاه

نیــروی دریایــی ســپاه همیشــه بــرای 
برپایــی بیمارســتان های صحرایــی و 
ســیار بــرای کمــک بــه بخــش درمــان 
کشــور پیشــقدم بــوده اســت و امــروز 
هــم اگــر نیاز باشــد، اقــدام می شــود. 
تمام ظرفیــت درمانی این نیــرو، برای 
مقابله بــا موج ششــم شــیوع بیماری 
کرونا)اومیکــرون( در صحنــه فعــال 

هستند./ سپاه نیوز

علی بهادری  جهرمی
سخنگوی دولت 

نگاه راهبردی دولت این است که آینده 
کشور نه در گرو میز مذاکرات، بلکه در 
گرو کار و تلاش جوان ایرانی و توجه به 
ظرفیت گســترده نیروی انسانی نخبه 
و توانمنــد و همچنیــن کارگــران ایرانی 
اســت. دولت با اصــلاح نــگاه از بیرون 
به درون تلاش می کند و وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی نقــش پیشــرو و 

استراتژیک پیدا می کند./ایرنا

هشــتمین دور از مذاکرات برای لغو تحریم های ظالمانه علیه کشورمان در وین 

درحالی همچنان ادامه دارد که بحران در اوکراین به اوج خود رســیده  و به نظر گفت وگو
می رسد همه تحولات جهانی را تحت الشعاع خود قرار داده  است. درچنین شرایطی 
برخی کارشناسان معتقدند احتمال تأثیرگذاری این بحران بر روند گفت وگوها در وین وجود دارد 
و ممکن اســت تا حدودی به پیچیده تر شــدن رایزنی ها بینجامد؛ تا جایی که برخی حتی از 

»فلج شدن مذاکرات در گام پایانی« سخن به میان آوردند.
این  در حالی است که اخبار منتشر شده از روند گفت وگوها در وین حکایت از آن دارد که رایزنی ها 
در قالب های مختلف ادامه دارد و پیشــرفت های به دست آمده در ســطحی است که احتمال 
تأثیرگذاری بحران اوکراین بر روند مذاکرات را محدود می کند؛ گزاره ای که مقام های کاخ سفید 

نیز در روزهای اخیر بر آن تأکید کرده اند. 
برهمین اساس هم هست که به نظر می رســد طرف های حاضر در گفت وگوهای هسته ای وین 
براســاس منافع خود همچنان به رایزنی های دیپلماتیک در وین ادامه می دهند و قصد ندارند 
تحت تأثیر بحران اوکراین، پیشرفت های به دست آمده در مذاکرات را نادیده بگیرند؛ موضوعی 
که فؤاد ایزدی، تحلیلگر مسائل بین الملل و دانشیار دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران نیز 
آن را تأیید می کند و معتقد است در شرایط کنونی هم دیپلمات های حاضر در وین قادر خواهند 
بود از پیشرفت های به دست آمده در مذاکرات وین محافظت کنند. وی بر این 
اعتقاد است با توجه به تحریم های اخیر علیه روسیه که ازسوی آمریکا 
و اتحادیه اروپا اعمال شده است، روس ها اتفاقا دلایل بیشتری دارند 
که مصمم تر از قبل، در مسیر ناکارآمدسازی سیاست اعمال فشار 

آمریکا علیه ایران گام بردارند. 
گفت وگوی همشهری با فؤاد ایزدی را در ادامه می خوانید.
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 رویکرد اخیر دولت برای رسیدگی به موضوع 
کمبود مســکن و تصمیم برای ساخت مسکن 
انبوه باعث شده که هریک از ارگان های مؤثر در 
تأمین مسکن به ایفای نقش خود در این نهضت 

سراسری بپردازند.
در مراســم امضای تفاهمنامه بین شهرداری 
تهران و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، علیرضا 
زاکانی اعلام کرد که شــهرداری قصد ساخت 
۱۸۰هزار واحد مســکونی در پایتخت را دارد 
و ایــن کار را در همکاری میان شــهرداری و 
دولت انجام خواهــد داد. شــهردار تهران در 
ابتدای این جلسه با اشــاره به اینکه در تهران 
بیشترین هزینه از ســبد خانوار برای مسکن 
صرف می شود، گفت: یک کارمند اگر بخواهد 
مسکن مناسب داشته باشد باید دوسوم حقوق 
یا حــدود 6۰درصد درآمد خود را به مســکن 
اختصاص دهد. از طرفی شــهر تهــران دارای 
استعدادهای مختلفی است و نیازهای اساسی 

مسکن آن معلوم است .
شهردار تهران ادامه داد: باید بتوانیم با استفاده 
از ظرفیت های موجود در کشور و محیط شهری 
بر مبنای نوسازی بافت فرسوده شرایط جدیدی 
را رقم بزنیم که هم فاصله شمال و جنوب و هم 
خطرات بافت فرســوده را کاهش دهیم و هم 
برای شهرداری فرصت ایفاکردن نقش ویژه ای 

فراهم شود.
زاکانی با اشــاره به تلاش دولت انقلابی برای 
ایجاد آرامش بــرای مــردم در بهره مندی از 
مســکن عنوان کرد: توجه به مصوبه مجلس 

برای تولید ســالانه یک میلیون مسکن و ارائه 
تسهیلات، جلساتی با وزیر مسکن و شهرسازی 
برگزار کردیم و همچنین با توجه به پیشــینه 
خوب بنیاد مســکن امکان همــکاری فراهم 

شده است.
شهردار با اشاره به اینکه در کل کشور به عنوان 
دولت و در شــهر تهران به عنوان شــهرداری 
تهران، تعهدی به ملت دادیم، تصریح کرد: برای 
سال آینده ساخت ۱۸۰هزار واحد برنامه ریزی 
شــده و قرارگاه جهادی نیز راه اندازی شــده 
است. در تمام مناطق بیست ودوگانه، فرصت ها 
 اســتخراج شــده و بارگذاری براســاس آن

 انجام می شود.
او افزود: امیدواریم به زودی کلنگ زنی ۱۰هزار 
واحد صورت بگیرد و پس از آن سایر تفاهمات 
با سایر مجموعه های نهادی و خصوصی برای 
تغییر چهره شــهر و گره گشــایی از مشکلات 
مســکن انجــام شــود. همچنیــن به دنبال 
مقررات زدایی های جدید هستیم تا گره و قفل 
مسکن را در شهر تهران از طریق شورای شهر، 
کمیسیون ماده5 و شــورای عالی شهرسازی 

باز کنیم.
شهردار تهران با بیان اینکه شهرداری از طریق 
تامین زمین و پروانه و مشــارکت دادن مردم و 
نهادها در ساخت، شــرایطی را فراهم می کند 
که بالطبع بخشی از آن مربوط به سازنده است 
و قدر و سهم شهرداری هم مشخص می شود، 
گفت: این مسکن ها بزرگ مقیاس نیست، بلکه 
استطاعت پذیر است. ما در سهم خود در حال 
سیاستگذاری هستیم تا بتوانیم به کسانی که 
از درآمدهای پایینی برخوردار هســتند، این 
مسکن های استطاعت پذیر را بدهیم. همچنین 
بخشی را هم استیجاری می کنیم که در اختیار 

زوج های جوان و افراد نیازمند قرار گیرد.
زاکانی در جمع خبرنگاران نیز گفت: شهرداری 
از طریق تامین زمین و پروانه و مشارکت دادن 
مردم و نهادها در ساخت، شــرایطی را فراهم 
می کند که بخشــی از آن مربوط به ســازنده 
اســت و قدرســهم شــهرداری هم مشخص 
می شود. ما در سهم خود در حال سیاستگذاری 
هستیم تا بتوانیم به کســانی که از درآمدهای 
پایینی برخوردار هســتند، این مســکن های 
استطاعت پذیر را بدهیم و به نوعی دغدغه های 
ما درخصوص خانوارها در موضوع معیشــت و 

سبد مسکن مدنظر قرار می گیرد.
وی در ادامــه از برنامه های شــهرداری تهران 
برای تســهیل در صدور پروانه گفــت: ما در 
ابتدای دهه۹۰ ســالانه بالغ بر ۳۲هزار پروانه 
صادر می کردیم و الان ســقف صدور به ۴هزار 
و 5۰۰پروانه رسیده است، لذا کاهش آن عدد 
به حدود یک هفتم، امکانی را ایجاد کرده است 
تا ســودجوها از فرصت های ایجادشده در بازار 
مسکن اســتفاده کنند و قیمت مسکن را بالا 
ببرند، بالطبع قیمت اجاره هم بــالا برود و به 

خانوارها فشار وارد شود.
زاکانی با بیان اینکه یکی از موانع تولید مسکن 

زمانبر بودن صدور پروانه است، عنوان کرد: این 
پروسه بین ۷تا۱۰ماه و یا حتی بیشتر به طول 
می انجامد، لذا از حــدود ۳ماه قبل کارگروهی 
تشکیل شــد و فرایند این کار استخراج شد تا 
بدون اینکه کیفیت کار آســیب ببیند، بتوانیم 
موارد اضافی را کنار بگذاریم و این پروسه را به 

۲ماه برسانیم.

کلنگزنیدراسفندماه
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی در این 
مراسم گفت: در قرارگاه جهادی مسکن، احداث 
۱۸6هزار واحد مســکونی به تصویب رسید و 
قرار بر این شــد که ۱۰هزار واحد مسکونی آن 
در فاز نخست ساخته شود. براساس برنامه ریزی 
انجام شده، در چند روز آینده، کلنگ زنی بخشی 
از این واحدهای مســکونی آغاز خواهد شــد؛ 
به طوری که این اتفــاق در چند نقطه از تهران 
شروع خواهد شد و در ادامه تا خرداد سال۱۴۰۱ 
مابقی احداث این واحدها در دســتور کار قرار 

خواهد گرفت.
اکبر نیکزاد با اشاره به ســابقه همکاری بنیاد 
مســکن با شــهرداری تهــران در بخش های 
مختلف مســکن و مترو گفت: حدود ۱/5ماه 
قبل ظرفیت های بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
را در نشستی با شهردار تهران شرح دادیم. در 
ادامه نیز شهردار تهران جلســاتی با وزیر راه و 
شهرسازی و همچنین رئیس جمهور در ارتباط 
با بحث مســکن در شــهر تهران داشت و این 

جلسات نیز جلسات خوبی بود.
او با بیان ســابقه تاســیس بنیاد مسکن به نام 
»حساب۱۰۰ امام« در سال۱۳5۸، ادامه داد: 
با ابتکار شهردار تهران، قرارگاه جهادی مسکن 
تشکیل شد و با حکم زاکانی، معاون شهرسازی 
و شــهرداری تهران، صارمی به ریاســت این 
قــرارگاه منصوب شــد و قرار بر این شــد که 
کلنگ زنی ۱۰هزار واحد مســکونی در فاز اول 

در دستور کار قرار بگیرد.

آغاز نهضت ساخت 180هزار مسکن در تهران
تفاهمنامه ساخت ۱۰هزار واحد مسکونی در فاز اول بین شهرداری تهران و بنیاد مسکن امضا شد

علیرضا زاکانی: در حوزه مسکن به دنبال کاهش فاصله شمال و جنوب و کاهش مخاطرات بافت فرسوده ایم

محمدسرابیگزارش
خبرنگار

ساخت هتل در 5نقطه از فضای سبز پیرامون شهر
مدتیپیشموضوعساختهتلدرفضایسبزوبوستانهایپایتختمطرحشد.شهردارتهران
درحاشیهمراسمامضایتفاهمنامهبابنیادمسکنانقلاباسلامیدراینبارهگفت:بندهاین
موضوعرااعلامنکردمامابعضیهاآرزوهایخودرابیانمیکنند.موضوعیکهمنگفتماینبود
کهدرپایتخت۴۴هزارهکتارفضایسبزپیرامونیو۱۳هزارهکتارفضایسبزپارکوبزرگراه
داریم.بهاین۱۳هزارهکتارکارینداریمامادر۸نقطهازاین۴۴هزارهکتارفضایپیرامونیقبلا
مجوزیوجودداشتهکهابنیهوزیرســاختیبرایمراکزرفاهیوخدماتیایجادشود.زاکانی
افزود:ما۵موردراکهاستعداداینکارراداشتند،انتخابکردهونقطهگذاریکردیمتابتوانیم
۵مجتمعکهشاملهتلمیشودرادرایننقاطداشتهباشیم.شهردارتهرانگفت:علاوهبرآن
اگردرداخلشهرمتقاضیبرایهتلباشد،امریثانویاستکهبرمدارمعماریایرانی-اسلامی
وبرایایجادتسهیلاتوظرفیتسازیبرایشهرتهراندرنظرگرفتهمیشود.یکیازمواردی
کهتهرانازآنمحروماست،وجودسطحمناسبهتلاستولذاشایدتهراندرضریباشغال
تخت،رتبهبالاییداشتهباشداماقطعاهتلهابهنسبتنیازتهرانکماست؛ازاینجهتیک

تفاهمباوزارتمیراثفرهنگیداشتیمتاکارراآغازکنیم.

مکث

حرکتمتروبهسمتغربتهران
 شهرداری تهران توسعه مترو در پهنه شمالی و غربی 

شهر را دنبال می کند 

درصورت تامین به موقع منابع مالی و تکمیل پروژه های در دســت 
اجرا طبق برنامه ریزی انجام شده، در سال های ۱۴۰۱و ۱۴۰۲ بیش از 
پیش شاهد توسعه و پیشرفت حمل ونقل ریلی پایتخت خواهیم بود. 
توسعه و گسترش خطوط و ایستگاه ها در پهنه شمالی و غرب پایتخت و 
همچنین اتصال خطوط مترو به شهرهای اقماری که روزبه روز بزرگ تر 
و پرجمعیت تر از قبل می شوند، ۲برنامه و سیاست کلان حمل ونقل 

ریلی تهران است که گام به گام درحال اجرا و تکمیل شدن هستند.

توسعهمترودرغربپایتختباتکمیلخطوط6و7
تعداد ایستگاه های خطوط مترو در غرب تهران نسبت به بخش شرقی 
شهر کمتر است که این موضوع با تکمیل ایستگاه های خطوط 6و ۷مترو 
طی سال های ۱۴۰۱و ۱۴۰۲به میزان قابل توجهی مرتفع خواهد شد. 
مسعود درستی، مدیرعامل شرکت مترو در جریان بازدید از ایستگاه های 
در حال تکمیل خط 6 ازجمله شهدای کن، شهران، کارگر، پارک لاله، 
میدان حضرت ولیعصر)عج(، بهار شیراز و سرباز بر لزوم تسریع در تجهیز 
این ایستگاه ها به تاسیســات موردنیاز جهت افتتاح حداکثری آنها در 
سال ۱۴۰۱ تأکید کرد. این در شــرایطی است که تعداد قابل توجهی 
از ایســتگاه های باقیمانده خط 6 مترو به لحاظ عملیات ساختمانی 
پیشــرفت فیزیکی بالایی دارند، اما از نظر تجهیزات هنوز در شرایط 
متناسب با عملیات سازه ای نیستند. مدیرعامل شرکت مترو در پایان 
بازدید صورت گرفته از ایستگاه های در حال ساخت خط 6 متروي تهران 
با اشاره به این موضوع که مناطق غربی تهران نسبت به شرق پایتخت 
از تعداد ایستگاه های متروی کمتری برخوردار هستند، خواستار اهتمام 
بیش از پیش برای تکمیل و به نتیجه رساندن زحمات صورت گرفته در 
این مسیر شد. مسعود درستی استفاده از روش های تأمین مالی متنوع 
جهت تکمیل پروژه های جاری شبکه مترو را امری اجتناب ناپذیر دانست 
و ابزار امیدواری کرد با تخصیص منابع مالی لازم که متناسب با پیشرفت 
عملیات اجرایی ایستگاه های باقیمانده در خط 6 باشد، ایستگاه های 
متعددی به همراه پســت های برق موردنیاز این خط درسال آینده به 
بهره برداری برسد. نکته اینجاست که برای توسعه و تکمیل مترو در غرب 
تهران علاوه بر خط 6 لازم است تا ایستگاه های خط ۷هم تکمیل شود. 
همچنین در ادامه با احداث و تکمیل خط ۱۰مترو شاهد توسعه هرچه 
بیشتر ناوگان حمل ونقل ریلی در پهنه شمالی و غرب تهران خواهیم 
بود. اینطور که درســتی گفت: عملیات ساختمانی ۴ایستگاه بوستان 
 گفتگو، شهدای هفدهم شهریور، شهید دادمان و میدان کتاب در خط ۷

 بیش از ۷۰درصد پیشرفت دارد، اما به لحاظ تجهیزاتی نواقص متعددی 
وجود دارد که با تامین منابع مالی موردنیاز رفع می شود.

از شورا چه خبر؟

خبرهای کوتاه

مهدیاسماعیلپور؛خبرنگارمترو

پرویزسروری
نایبرئیسشورایشهرتهران

ســراهای محلات باید منابع تولید خدمات فرهنگی، ورزشی و 
اجتماعی باشد و کار اصلی سراهای محلات بستر سازی  و ایجاد 
فضاهای فرهنگی است. باید این نگاه حاکم شود  تا شهرسازی 
شهر دوباره زنده شود و این نگاه مســتلزم این است که با مردم 
دست به دست هم بدهیم تا پیرو تصمیمات دولت در روند ساخت 
مسکن و تامین سرپناه به نتیجه خوب و درست برسیم. باید تلاش 

کنیم تا به نیازهای مردم به بهترین نحو پاسخ داده شود.
سیداحمدعلوی

عضوشورایشهرتهران
طرح ترافیک فعلی در تهران از اول مورد انتقاد بود زیرا با عدالت 
اجتماعی در سطح شهر منافات دارد و مورد انتقاد پلیس راهور 
هم بود. به همین دلیل دارای اشــکالاتی است که متأسفانه به 
دلایل متعدد این اشکالات برطرف نشــد. یکی از این اشکالات 
این بود که پلیس با چنین طرح ترافیکی همراهی نمی کند و تمام 
جریمه هایی که باید صورت گیرد، صرفا در سامانه تهران من به 
بخش عوارض می رود که مشکلی ایجاد کرده و آن هم این است که 
اگر پلاک خودرویی متعلق به شهرستان باشد، جریمه ها برایش 

لحاظ نمی شود.
علیرضانادعلی

سخنگویشورایشهرتهران
در جلسه امروز شورای شهر، لوایح درآمدی شهرداری و اصلاحیه 
مصوبه تعیین و اخذ خسارت حمل بار اضافه وسایل نقلیه باری در 
شهر تهران بررسی می شود. بررسی لوایح »حق بهره برداری غرف 
به تفکیک نوع کاربری در بازارهای میادین میوه و تره بار«، »بهای 
خدمات مدیریت پسماندهای ساختمانی و عمرانی«، »نرخ بهای 
خدمات فعالیت مشاغل سیار و بی کانون« و »اجاره بهاي خدمات 
کیوسک های عرضه گل و مطبوعات« نیز در دستور کار شوراست.

مهدیعباسی
رئیسکمیسیونمعماریوشهرسازیشورایشهرتهران

در مسئله طرح تفصیلی محله کن چند موضوع اساسی وجود 
دارد؛ یکی از آن مســائل، صیانت از باغات کن است و مردم این 
محل خودشــان بر این موضوع تأکید دارند. موضوع دیگر این 
است که در بافت کن باید بازنگری صورت گیرد تا از نظر اقتصادی 
امکان ساخت وساز فراهم شود. اکنون ساخت وساز در این محل 
غیراقتصادی است . برای رفع مشکلات طرح تفصیلی کن، نیاز 
است مشاور روی طرح کار کند. منتظر هستیم شهرداری تهران 

در این خصوص کار کند.

احیایقناتسلیمانیه
درخیاباننیرویهوایی

شــهردار منطقه ۱۳ از اتمام عملیات مرمت و بازسازی قنات 
ســلیمانیه در خیابان ۲.۳۱ نیروی هوایی خبر داد. به گزارش 
همشهري، محمد هادی علی احمدی از قنات ها به عنوان میراث 
بر جای مانده از گذشــتگان نام برد و گفت: »قنات ها علاوه بر 
آنکه به دلیل پیشینه تاریخی ارزشمندشان در زمره میراث ملی 
ایران قرار دارند ، به جهت سازگاری با محیط طبیعی نیز رکن 

اصلی برای سلامت سرزمین به حساب می آیند.«
او با بیان  اینکه با توجه به مزیت های مسلم قنات در سازگاری 
با طبیعت،لازم است به حفظ آنچه از گذشتگان رایگان به دست 
ما رسیده، اقدام کنیم، ادامه داد: »از این رو حمایت و حفاظت 
از قنوات باید در اولویت قرار گیرد،  در این راســتا ، بازسازی و 
احیای قنات ســلیمانیه در خیابان  ۲.۳۱ نیروی هوایی اداره 

مسیل ها و قنوات منطقه ۱۳ به اتمام رسید.«  

انتقالاتوبوسها
بهمسیرهایشلوغ

مدیرکل حمل ونقل عمومی و امور مناطق معاونت حمل ونقل 
و ترافیک شــهرداری تهران از انتقــال اتوبوس های خطوط 
خلوت تر به خطوط پرازدحام شــهر در روزهای پایانی ســال 
خبر داد. به گزارش همشهری، مهدی گلشنی درباره اقدامات 
اجرایی معاونت حمل ونقل شهرداری تهران در روزهای پایانی 
سال گفت: »در این ایام استفاده از مراکز تجاری بیشتر می شود 
و تراکم و مراجعه به محدوده بازار افزایش می یابد و در نتیجه 
باعث افزایش ترافیک و سفرهای درون شهری می شود که در 
این صورت باید ارائه ســرویس های حمل ونقل عمومی به ویژه 
اتوبوسرانی تقویت شــود. با توجه به این موضوع اتوبوس های 
خطوط خلوت تر به خطوط پرازدحام منتقل می شوند. همچنین 
در این میان از اتوبوس هایی که تعمیر شده و تجهیز هستند، 
در خطوط مورد نیاز اســتفاده خواهد شــد تا سرویس رسانی 
مطلوب تری به شهروندان ارائه شــود.« او افزود: »توصیه ما به 
شهروندان هم این است که از سرویس های حمل ونقل عمومی 
استفاده کنند و در مسیرهای کوتاه درون شهری به صورت پیاده 

یا با دوچرخه تردد داشته باشند.«

خط6

بهره برداری از پست برق کیانشهر و دپو و 
پارکینگ دولت آباد، از دیگر برنامه های دارای 

اولویت خط ۶ مترو محسوب می شود.

۲۷

۱۴
۱3

ایستگاه مصوب دارد )به غیر از بخش 
توسعه جنوبی در محدوده شهرری(.

ایستگاه در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
تکمیل می شود.

ایستگاه به بهره برداری رسیده است.

خط۷

  با بهره برداری از 5ایستگاه بوستان 
گفت وگو، خیابان شهدای ۱7شهریور، شهید 

دادمان، میدان کتاب و ورزشگاه تختی، 
ایستگاه های این خط تکمیل می شود.

  ایستگاه  بوستان گفتگو در روزهای پایانی 
امسال به بهره برداری می رسد.

  ایستگاه های ۱7شهریور، شهید دادمان و 
میدان کتاب در سال ۱۴۰۱به بهره برداری خواهند 

رسید.
  ایستگاه ورزشگاه تختی به دلیل وجود معارض با 
تأخیر نسبت به دیگر ایستگاه های این خط تکمیل 

می شود. 

۲۲
۱۷

ایستگاه مصوب دارد.

ایستگاه به بهره برداری رسیده است.

خط۱0

  این خط با عبور از بزرگراه  های شهیدبابایی 
و صدر به سمت نمایشگاه بین المللی تهران، 

سعادت آباد، میدان کاج و میدان کتاب 
سرازیر شده و با عبور از بزرگراه آیت الله 

هاشمی رفسنجانی به منطقه 5 می رسد.
  خط ۱۰از منطقه ۲۲ نیز عبور کرده، به سمت 

بزرگراه شهید خرازی ادامه مسیر می دهد و 
از دریاچه چیتگر به سمت ایستگاه وردآورد 

می رود.
  ایستگاه وردآورد در خط ۱۰با متروی خط 5 

)مسیر تهران - کرج( ایستگاه تبادلی دارد.
  در 3فاز اجرا می شود که فاز اول آن طبق 

برنامه در سال ۱۴۰۴به بهره برداری می رسد.
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 ایستگاه و ۴ 3کیلومتر
طول مصوب دارد.

منطقه را پوشش می دهد  و از شرق تا 
غرب امتداد دارد.

به گفته شهردار تهران،  ظرفیت های زیادی در پایتخت برای ساخت مسکن وجود دارد

مساحتمحدوده های مناسب ساخت مسکن

۱۲هزار هکتاربافت ناپایدار

۴هزارو5۶۰هکتاربافت فرسوده

۴هزارو5۰۰هکتاربافت فریز شده

 کل فضای سبز تهران 

۴۴هزار هکتار 
پیرامونی 

۱3هزار هکتار 
پارک و بزرگراه

تهران-پرنددرانتظاربودجه200تا2۵0میلیاردتومانی
  جمعیت شــهر جدید پرند تا 5سال آینده تقریبا دوبرابر شــده و به حدود ۷۰۰هزار نفر 
می رسد. با توجه به اهمیت این موضوع بود که اتصال متروي تهران به شهر جدید پرند از 
سال ۱۳۹۱شروع  و در ۳فاز تعریف شد که در فاز اول و دوم حدود ۳۰کیلومتر از این مسیر به 
بهره برداری رسیده است. فاز سوم به طول تقریبی ۲۰کیلومتر با وجود پیشرفت ۹۰درصدی بسیار کند پیش 
می رود و نیاز به تامین و تزریق بودجه از سوی دولت دارد تا تکمیل شده و به بهره برداری برسد. پس از کش 
و قوس های فراوان سرانجام راه حلی برای این موضوع پیدا شد تا با تغییر کاربری و در ادامه فروش و واگذاری 
زمین ۲5هکتاری همجوار با پروژه، مشکل کسری بودجه مرتفع شود. با تکمیل مراحل اداری، اکنون مرحله 
تزریق منابع مالی تعیین شده به پروژه از سوی شرکت عمران شهرهای جدید باقی مانده است. از بودجه 
۷5۰میلیارد تومانی در نظر گرفته شده برای تکمیل متروي تهران- پرند، در گام نخست قرار است مبلغی 
حدود ۲۰۰تا ۲5۰میلیارد تومان در اسفند ۱۴۰۰به پروژه تزریق شود. مسعود درستی، مدیرعامل شرکت 
متروي تهران درخصوص آخرین وضعیت این پروژه مهم و تأثیرگذار در بخش حمل ونقل عمومی پایتخت 
گفت:   در همین راستا توافقات خوبی بین استانداری تهران، شهرداری تهران، وزارت راه و شهرسازی و شرکت 
عمران شهرهای جدید صورت گرفته است تا گره از پروژه متروي تهران - پرند باز شود. خوشبختانه استاندار 
تهران اخیرا تفاهمنامه تامین منابع مالی پروژه خط متروی شهر جدید پرند را امضا و ابلاغ کرده و درصورت 

تامین به موقع اعتبارات و عمل به تعهدات، شرکت مترو تا پایان سال آینده مترو را به شهر پرند می رساند.«

خبر
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آمارها نشان می دهد اقتصاد روسیه 

گزارش
چنان در اقتصــاد دنیا درهم تنیده 
است که دســت غرب برای اعمال 
تحریم های همه جانبه علیه این کشــور، حداقل در 
کوتاه مدت بســته اســت. افزایش محدودیت ها بر 
اقتصاد روســیه به بروز بحران هــای متعددی در 
حوزه های مختلف ازجمله انرژی، بازار مواد غذایی، 
خدمات مالی و حتی بازار ریز تراشه ها و رشد تورم در 
جهان منجر می شود که این موضوع را روسیه نیز به 

خوبی می داند.
به گزارش همشهری، حمله روســیه به اوکراین نه 
فقط فصل جدیدی را در نظــم جهانی ایجاد کرده 
بلکه برآورد می شود این تنش چهره اقتصاد دنیا را هم 
تغییر دهد، اما آنچه اکنون بیش از هرچیز مهم است، 
پرسش به این پاسخ است که چرا ماشین تحریم غرب 
در برابر روسیه ناتوان است؟ این موضوع درس هایی 
نیز برای اقتصاد ایران دارد و نشان می دهد در کنار 
قدرت نظامــی، قدرت اقتصــادی چگونه می تواند 
بازدارندگی را در عرصه بین الملل برای کشور ها به 

ارمغان آورد.

دسترسی سوئیفت
یکــی از تحریم هایی که می تواند نقــش زیادی بر 
عملکرد اقتصادی کشــورها داشــته باشد تحریم 
سوئیفت است. ســوئیفت 11هزار مؤسسه مالی و 
بانکی در بیش از ۲۰۰کشور جهان را با هدف تسهیل 
و تسریع پرداخت های بین المللی به هم متصل کرده 
که اعمال هر نوع تحریم در این زمینه، هر اقتصادی 
را با چالش مواجه می کند. در سال ۲۰1۸ میلادی 
زمانی که دونالد ترامپ خواهــان حذف بانک های 
ایران از شبکه ســوئیفت بود، اتحادیه اروپا در ابتدا 
مخالفت کــرد که در نهایت با آن موافقت شــد، اما 
این بار شــرایط فرق دارد، زیرا اندازه اقتصاد روسیه 
بزرگ تر و ســطح تبادلات بین المللی آن نیز بسیار 
بیشتر از ایران است. اکنون اروپا و آمریکا بیم دارند با 
قطع دسترسی روسیه به سوئیفت، مبادلات تجاری 
شرکت های بزرگ خودشان نیز با چالش های جدی 

مواجه شود. مطابق اعلام کریســتین لیندنر، وزیر 
دارایی آلمان، دلیل اصلی مخالفت این کشور و نیز 
سایر اعضای اتحادیه اروپا ازجمله ایتالیا، مجارستان، 
قبرس و لتونی با مسدود کردن دسترسی روسیه به 
سوئیفت، نگرانی آنها نسبت به قطع روند دریافت گاز 
و ســایر مواد خام مورد نیاز از روسیه بوده است. در 
ایالات متحده نیز نگرانی هایی در مورد اثرات چنین 
تصمیمی در تشدید بی ثباتی اقتصادی وجود دارد. 
در بعد بین المللی نیز با توجه به سهم بالای روسیه 
در بازارهای جهانی گندم، نفــت، گاز و انواع فلزات، 
نگرانی از حذف این کشور در مبادلات بین المللی با 

قطع سوئیفت جدی است.

محدودیت های تحریم نفتی
با وجود تهدید های بالقوه ای کــه بعد از آغاز جنگ 
اوکراین برای اروپا به وجود آمده هنوز صنعت نفت 
روسیه تحریم نشــده زیرا روســیه با تولید روزانه 
1۰میلیون بشکه نفت یکی از بزرگ ترین بازیگران 
بازار انرژی در جهان اســت و هر نوع کاهش عرضه 
نفت روسیه به سرعت بر قیمت ها در بازار نفت تأثیر 
می گذارد و امکان جبــران آن در کوتاه مدت وجود 
نــدارد. برخی تحلیل ها حاکی اســت تحریم نفتی 
روســیه می تواند به رشــد قیمت نفت تا 13۰دلار 
منجر شود. با بالا رفتن قیمت انرژی به سرعت هزینه 
تمام شده تولید در اقتصاد جهانی افزایش می یابد که 
این موضوع به افزایش تورم در ســطح جهان منجر 
خواهد شد؛ به ویژه آنکه همین حالا فدرال رزو)بانک 
مرکزی آمریکا( در تلاش است از طریق افزایش نرخ 
بهره، اثرات تورمی دوران کرونا را خنثی کند و هر نوع 
تصمیم گیری برای تحریم نفتی روسیه می تواند این 
سیاست را با شکست مواجه کند. بر همین اساس روز 
گذشته خبرگزاری بلومبرگ نیز به نقل از یک مشاور 
ارشــد وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد: تحریم های 
روسیه شامل نفت نمی شود. به گفته اقتصاددانان، 
یک شوک بزرگ نفتی می تواند برنامه های بسیاری از 
بانک های مرکزی کشورها را براي عادی سازی فضای 

اقتصاد پس از کرونا از مسیر خارج کند.

محدودیت های تحریم گازی
در مورد تحریم های گازی اروپــا اگرچه آلمان آغاز 
به کار خط لوله نورد اســتریم ۲را بــه حالت تعلیق 
درآورده، اما بررسی ها نشان می دهد در این بخش نیز 
دست دولت های غربی کاملا بسته است و احتمالا 
تحریم های غرب در زمینــه گاز در همین حد باقی 
خواهند ماند. روســیه 4۰درصد گاز اروپا را تامین 
می کند. در این میان آلمان، بلغارستان، ایتالیا و هلند 
بیشترین وابستگی را به گاز روسیه دارند. 49درصد 
گاز آلمان، 77درصد گاز بلغارستان، 46درصد گاز 
ایتالیا و 4۰درصد گاز هلند از طریق روســیه تامین 

می شود.
روسیه بخش مهمی از گاز مصرفی فرانسه، رومانی، 
مولداوی، فنلاند و لیتوانی را هم تامین می کند؛ بنابر 
این هر تحریمی در این زمینه می تواند به ســرعت 
کشورهای اروپایی را با مشکل تأمین گاز مواجه کند 
چون هیچ کشوری نمی تواند این حجم گاز را به بازار 
اروپا عرضه کند. حتی سعد الکعبی، وزیر انرژی قطر 
اعلام کرده است: جایگزین کردن سریع عرضه گاز 
روسیه به اروپا غیرممکن است. در چنین شرایطی 
اکنون این نگرانی وجــود دارد که ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روســیه، ابزار کاهش عرضه گاز به 

اروپا را در واکنش به تحریم ها به کار بگیرد.

خطر امنیت غذایی
روســیه و اوکراین یک چهارم گندم دنیا را تامین 
می کنند؛ به همین دلیل از آنها با نام سبد نان اروپا نام 
برده می شود. این دو کشور همچنین بخش مهمی 
از آفتابگردان و فرآورده های آن شامل روغن، غلات 
و نهاده های دامی و کود را صادر می کنند. به همین 
دلیل هر نوع تحریمی برای صادرات این محصولات 
به سرعت به افزایش قیمت محصولات غذایی به ویژه 
نان به عنوان یکی از استراتژیک ترین کالاهای جهان 
منجر می شود و می تواند امنیت غذایی دنیا را با خطر 
مواجه  کند و حتی قیمت ها را تا دوبرابر افزایش دهد.

اما این، همه ماجرا نیست. روسیه هم اکنون دو سوم 
نیترات آمونیوم دنیا را تولید می کند. 

تحریم این محصول که به عنوان کــود برای تولید 
محصولات کشاورزی اســتفاده می شود، می تواند 
به افزایــش هزینه های تولید مــواد غذایی در دنیا 

منجر شود.
این موضوع در مورد نهاده هــای دامی و غلات هم 
صادق است و حتی می تواند بر بسیاری از کشورهای 
دنیا ازجمله ایران تأثیر داشته باشد؛ همین حالا هم 
تازه ترین خبر ها حاکی از آن است که مشکلاتی بر 
سر واردات غلات و نهاد های دامی از طریق روسیه و 
اوکراین به وجود آمده است. چنان که کسری لشکری، 
بازرس اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور، 
با بیان اینکه بعد از حمله روسیه به اوکراین با چالش 
افزایش قیمت و کندی ارسال محموله های نهاده های 
دامی و غلات مواجه خواهیم شد، گفت: بسیاری از 
شرکت ها با ارسال ایمیل و فکس اعلام کرده اند که 
در شرایط فعلی نمی توانند به قراردادهای خود عمل 
کنند و ارســال محموله ها به بعد از شرایط جنگی 

موکول خواهد شد.

چالش برای صنایع پیشرفته
روســیه همچنین چند محصول استراتژیک تولید 
می کند کــه در تولید ریزتراشــه ها نقــش زیادی 
دارد. روســیه درکنار آفریقای جنوبی بزرگ ترین 
تولید کننده پالادیوم دنیاســت و تولید 4۰ درصد 
پالادیوم دنیا را در اختیار دارد که تحریم روســیه 
می تواند زمینه صعود قیمت این فلز را فراهم کند. 
همین حالا هم پالادیوم به بالاترین قیمت در طول 

۲سال گذشته رسیده است. 
پالادیوم در تولید ریزتراشه ها و صنایع »های تک« 
استفاده می شــود و کاهش تولید آن ضربه بزرگی 
بــه شــرکت های بــزرگ تکنولوژیک دنیــا وارد 
می کند که بخش زیادی از آنها در آمریکا و آسیای 
جنوب شرقی مســتقر هســتند. همه اینها به غیر 
از ســرمایه گذاری هایی است که روســیه در طول 
سال های گذشته در سهام شــرکت های آمریکایی 
در وال استریت انجام داده و دست دولت بایدن را در 

تحریم های بیشتر به شدت بسته است.

ماشینتحریمدربنبست
اقتصاد درهم تنیده روسیه با جهان، امکان تحریم های گسترده را از غرب گرفته است

همشهری آثار تحریم روسیه را بر اقتصاد جهان بررسی می کند

بازار مصالح ساختمانی به روایت آمار

روایت آمارهای رسمی از بازار مصالح ساختمانی 

بازار
به گونه ای است که نشان می دهد حاشیه سود 
ساخت وســاز و تولیــد مســکن از این محل 
به شدت کاهش پیدا کرده است. اطلاعات مرکز آمار ایران نشان 
می دهد قیمت ماسه شسته فقط در 3ماهه پاییز ۲9.6درصد 
نسبت به فصل قبل گران تر شده و در مقابل قیمت بتن آماده با 
عیار ۲۰۰کیلوگرم در مترمکعب بــا افت ۸.6درصدی قیمت، 

رکورددار افت قیمت بوده است.
به گزارش همشهری، تغییرات قیمت نهاده های ساختمانی یکی 
از عوامل اصلی در تغییر هزینه تولید مسکن محسوب می شود و 
به واسطه تورم شدید این نهاده ها در چندسال اخیر، ساخت وساز 

مسکن با فشارهای زیادی روبه رو شــده است؛ فشارهایی که 
ناگزیر بر قیمت نهایی مسکن اثرگذار بوده و باوجود کسادی بازار 
املاک، به رشد مستمر قیمت آن دامن زده است. از سوی دیگر، 
بخش قابل توجهی از نهاده های ساختمانی را مصالح تشکیل 
می دهد که براساس آمار، تورم قیمت برخی از آنها به شدت در 

مقایسه با تغییرات قیمت مسکن بیشتر است.
مرکز آمار ایران از تابستان امسال اجرای طرح فصلی آمارگیری 
از قیمت مصالح ســاختمانی با مراجعه بــه تولیدکنندگان یا 
عمده فروشان مصالح ساختمانی را آغاز کرده و اکنون دومین 
سری از این گزارش را برای بازار پاییز منتشر کرده است. براساس 
این گزارش، در پاییز امسال، ماسه شســته رکورددار افزایش 

قیمت در بازار مصالح ســاختمانی بوده که هر تن از آن به طور 
میانگین 1۸1هزار و 7۸5تومان فروخته شده است. در مقابل 
هر مترمکعب بتن آماده با عیــار ۲۰۰کیلوگرم در مترمکعب 
به 5۲9هزار و ۸۲۸تومان رسیده که ۸.6درصد کمتر از فصل 
تابستان است و از این منظر، رکورددار کاهش قیمت بوده است. 
یکی از دلایل افت قیمت بتن در این ماه، ســامان یافتن بازار 
سیمان بعد از هرج ومرج ناشــی از قطع برق در فصل تابستان 
بوده که باعث شده قیمت بتن به  مراتب از قیمت سیمان بیشتر 
رشد کند. به همین دلیل، حالا در شرایطی که قیمت سیمان 
حدود 7.1درصد در فصل پاییز نسبت به فصل تابستان کاهش 

پیدا کرده، قیمت بتن با افت بیشتر مواجه شده است.
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همشهری، آمارهای رسمی بازار املاک تهران در 
بهمن14۰۰ را واکاوی می کند

 تکرار سقف شکنی 
قیمت مسکن در تهران

بازار مسکن از منظر شــاخص های اقتصادی همچنان با رشد 
قیمتی کمتر از نرخ تــورم، در فاز تخلیه حباب قــرار دارد؛ اما 
این مسئله نیز نتوانسته از سقف شــکنی های مکرر قیمت آن 

جلوگیری کند.
به گزارش همشهری، اطلاعات منتشر شده از سوی بانک مرکزی 
حاکی از این است که در بهمن ماه، میانگین قیمت یک مترمربع 
زیربنای مسکونی در شهر تهران به 3۰میلیون و 56هزار تومان 
رسیده که نســبت به ماه قبل ۰.4درصد و نسبت به ماه مشابه 
ســال قبل )نقطه به نقطه( 16.4درصد افزایش نشان می دهد 
درحالی که در این ماه، نرخ تورم ماهانــه ۲.1درصد و نرخ تورم 
نقطه به نقطه 35.4درصد بوده است؛ یعنی باوجود تداوم رشد 
قیمت مسکن، قیمت این کالای سرمایه ای در مقایسه با نرخ تورم 
عمومی کشور 1.9درصد نسبت به ماه قبل و 19درصد نسبت به 
ماه مشابه سال قبل کمتر رشــد کرده است که البته با توجه به 
جهش های قیمتی مسکن در سال های قبل، این کاهش رشد، 

به معنای تخلیه بخشی از حباب قیمت مسکن است. 

بقای رکود تورمی
آمارهای رسمی نشــان می دهد باوجود رشد اندک اما پیوسته 
قیمت مسکن در شهر تهران که باعث شده میانگین قیمت هر 
مترمربع زیربنای مســکونی به رقم بی سابقه بالای 33میلیون 
تومان برســد، همچنان بازار ازنظر تعــداد معاملات وضعیت 
نامساعدی دارد و در بهمن ماه تعداد کل آپارتمان های مسکونی 
معامله شده در شــهر تهران به ۸.5هزار واحد مسکونی رسیده 
است که نسبت به ماه قبل 13.1درصد کاهش نشان می دهد. 
این تعداد هرچند نسبت به ماه مشابه سال قبل 117.۸درصد 
افزایش نشــان می دهد؛ اما هنوز فاصله بسیار زیادی با شرایط 
رونق بازار مسکن تهران دارد. برای فهم این نکته بد نیست این 
نکته یادآوری شود که میانگین تعداد معاملات مسکن تهران در 
شرایط عادی بازار از سال9۲تا 96 حداقل 14هزار معامله بوده 
است. نکته دیگر اینکه تعداد بنگاه های مشاور املاک مجوزدار 
در تهران تقریبا از مرز 1۲هزار بنگاه فراتر رفته و با حجم فعلی 
معاملات، به سرانه معامله هر بنگاه حتی به یک معامله در ماه 

هم نمی رسد.

جای خالی نوسازها
نکته هشدارآمیز آمارهای بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن 
شهر تهران این است که از سال139۲ تاکنون، سهم واحدهای 
نوساز و تا 5سال ساخت از کل معاملات بازار وارد یک روند نزولی 
شدید شده و از حوالی 59درصد در بهمن9۲ به 33.6درصد در 
بهمن14۰۰ رسیده است. این شاخص نسبت به بهمن9۲ حدود 
43درصد و نسبت به دی ماه امســال 5.۸درصد کاهش نشان 
می دهد و از تضعیف شدید تولید مســکن و کاهش قابل توجه 
ساخت وساز و عرضه مســکن در تهران حکایت دارد. در سایه 
افول سهم نوسازها از بازار، به سهم واحدهای مسکونی با قدمت 
بالاتر افزوده شده است. در این مورد، کاهش شدید قدرت خرید 
متقاضیان مصرفی و سرمایه گذاری و گرایش آنها نسبت به خرید 
واحدهای با عمر بالاتر اما ارزان تر نیز بی تأثیر نبوده است اما علت 
اصلی این اتفاق همان افول تولید به دلایلی نظیر جهش هزینه 

ساخت و قیمت زمین بوده است.

نقشه عرضه و تقاضا در بازار بهمن ماه
بررســی معاملات مســکن شــهر تهران در بهمن ماه امسال 
14۰۰نشان می دهد: به لحاظ مساحت، واحدهای مسکونی با 
سطح زیربنای کمتر از ۸۰مترمربع، 57.4درصد از کل معاملات 
را به خــود اختصاص دادند. همچنیــن 59.9درصد واحدهای 
مسکونی با قیمتی کمتر از متوســط قیمت هر مترمربع واحد 
مسکونی در این ماه معامله شده و 46.7درصد از معاملات نیز 
به واحدهای مسکونی با ارزش هر واحد کمتر از ۲میلیارد تومان 
اختصاص داشته است. از نگاهی دیگر، در میان مناطق ۲۲گانه 
شهرداری تهران، بیشترین متوسط قیمت یک مترمربع زیربنای 
مسکونی معامله شده معادل 7۰۲.6میلیون ریال به منطقه یک 
و کمترین آن معادل 156.7میلیــون ریال به منطقه 1۸تعلق 
داشته است. توزیع تعداد معاملات انجام شده برحسب مناطق 
مختلف شهر تهران در بهمن ماه نیز حاکی از آن است که از میان 
مناطق ۲۲گانه شهر تهران، منطقه5 با سهم 14.۸درصدی از 
کل معاملات، بیشترین تعداد قراردادهای مبایعه نامه را به خود 
اختصاص داده و منطقه۲۰ با سهم 1.۰4درصدی از کل معاملات، 

کمترین قراردادهای مبایعه نامه را داشته است.

حمله تورمی به مستأجران ادامه دارد
باوجوداینکه تورم نقطه به نقطه بازار مســکن شــهر تهران در 
بهمن ماه 19درصد کمتر از تورم عمومی کشــور است، در بازار 
اجاره همچنان تنور تورم شعله ور است و آنگونه که آمارهای بانک 
مرکزی نشان می دهد؛ شــاخص کرایه مسکن اجاری در شهر 
تهران 4۸.4درصد و در کل مناطق شهری 5۲.۲درصد نسبت به 
ماه مشابه سال قبل رشد کرده است. بررسی های میدانی نشان 
می دهد بی توجهی بازار به مصوبه ۲ســال پیش ستاد مقابله با 
کرونا مبنی بر تمدید خودکار قراردادهای اجاره با نرخ تعزیری 
۲5درصد در تهران و همچنین همراهی شورای حل اختلاف در 
صدور حکم تخلیه مستأجران، ازجمله دلایلی است که باعث شده 
بخشی از قراردادهای سررسید شده با نرخ های بسیار بالاتری 

نسبت به سال قبل به بازار عرضه شوند.

پاس گل از چابهار به پاکستان
  خبــر: از هفته گذشــته، هندی هــا باوجود 
اختلافات دیرینه و رقابت های منطقه ای، محموله 
5۰هزار تنی کمک های انسان دوســتانه غذایی و 
دارویی خود را از مسیر پاکستان به افغانستان ارسال 
کردند و به همین راحتی از موقعیت راهبردی بندر 
شهیدبهشتی که جزو شــرکای سرمایه گذاری آن 
هســتند، صرف نظر کردند. روزبه مختاری، رئیس 
انجمن کشــتیرانی ایران معتقد اســت: این تغییر 
رویکرد هندی هــا نتیجه کوتاهی طــرف ایرانی و 
حتی عمل نکردن به تعهدات در مقابل هند بوده و 

نمی توان تماما هندی ها را سرزنش کرد.
  نقد: ده ها ســال اســت که در مورد موقعیت 
راهبردی چابهار و بندر اقیانوســی آن داد ســخن 
داده می شود. از 5سال پیش با شکسته شدن قفل 
توســعه در این بندر، هندی ها به عنوان شــریک و 
ســرمایه گذار این بندر پذیرفته شدند. شراکتی که 
البته فراز و نشیب بسیاری داشت و درنهایت باعث 
شد از سرمایه گذاری ۸5میلیارد دلاری تعهد شده 
از سوی هند، فقط یک ســوم آن انجام شود. تغییر 
شــریک ایرانی اپراتور هندی و افول ناگهانی بندر 
چابهار، ناکارآمــدی بازاریابی دولتی و حرکت های 
فرمایشی و دســتوری به جای بازاریابی خصوصی 
برای افزایش ترافیک و غفلت از فعال سازی  واقعی 
کریدورهای بین المللی و توســعه بازار بندر چابهار 
ازجمله مسائلی اســت که می تواند طرف هندی را 
لااقل برای مدتی از حضور و افزایش سرمایه گذاری 
در بندر چابهار بی رغبت کند و این همان پاس گلی 

است که پاکستان به خوبی از آن استفاده کرد.

نمایشگاه

نقد خبر

مسکن

دستاوردهای 180روزه
نمایشــگاه دســتاوردهای 1۸۰روزه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی دیروز، شــنبه هفتم اســفند با حضــور حجت الله 
عبدالملکی، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی؛ علی بهادری 
جهرمی، سخنگوی دولت و جمعی از مدیران کشور افتتاح شد. 
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، این نمایشــگاه با رویکرد تبیین دستاوردها و 
خدمات 6ماه اخیر، بررسی چالش ها، معرفی اهداف و برنامه های 
آتی و واکاوی و آسیب شناســی اهداف و چشــم انداز پیش رو 
به مدت ۲هفته در مرکز نمایشگاه های وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی برگزار می شود.
نمایشگاه دستاوردها، در 3۲بخش، با مشــارکت معاونت ها و 
سازمان های تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، میزبان همه 
اقشار مردم، اهالی رســانه، فعالان اقتصادی، اصناف کارگری و 
کارفرمایی و مدیران است و در حاشیه آن نشست های تخصصی، 
همایش های مطبوعاتی معاونان و مدیران وزارتخانه، رویدادها، 

تورهای رسانه ای و... نیز برگزار می شود.
همچنین در این نمایشگاه که در ساختمان وزارت کار واقع در 
خیابان آزادی برگزار می شود، همه معاونت های وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی دارای غرفه و نماینده بوده و ضمن پاسخگویی 
به مراجعه کنندگان، اطلاعات مربوط به خدمات هر معاونت در 

6ماه گذشته را نیز اطلاع رسانی می کنند.

 تعداد 
معاملات

 میانگین
قیمت

 تغییر نسبت 
به ماه قبل

 تغییر نسبت 
به ماه قبل

 تغییر نسبت
به سال قبل

 تغییر نسبت
به سال قبل

8.532
معامله

33.056.200
تومان

-13.1
درصد

0.4
درصد

117.8
درصد

16.4
درصد

قیمت مصالح ساختمانی شهر تهران در فصل پاییز و درصد تغییر نسبت به تابستان

یک مترمربع سنگ پلاک صیقلی 
تراورتن سفید درجه یک

420.000
 تومان

387.692
  تومان

360.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان
9.7 درصد

 یک کیسه 50کیلویی سیمان 
پرتلند تیپ2

55.000
 تومان

50.928
  تومان

48.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان
7.1 درصد

 یک مترمکعب بتن آماده
با عیار 200کیلوگرم

538.000
 تومان

529.928
  تومان

520.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان

6.8- درصد

ورق بدون موج آکریلیک ضخامت 
3میلی متر به ابعاد 122*180سانتی متر

1.052.000
 تومان

1.050.714
  تومان

1.050.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان
3 درصد

یک قالب آجر ماشینی سوراخ دار 
سفید 5.5سانتی

2.100
 تومان

2.000
  تومان

1.900
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان
8.1 درصد

یک کیلوگرم تیرآهن نمره 14

16.000
 تومان

15.671
  تومان

15.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان
9.4 درصد

یک تن ماسه شسته

183.000
 تومان

181.785
  تومان

181.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان

92.6 درصد

یک کیسه 30کیلویی گچ

15.000
 تومان

14.571
  تومان

13.000
 تومان

 تغییر نسبت 
به تابستان

5.7 درصد

 بیشترین         کمترین       میانگین
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نخستین تصاویر نگران کننده برای 
ایرانیان از هجــوم نیروهای روس به 
خاک اوکراین، در همان نخســتین 
ســاعات این رویداد مخابره شــد؛ 
عکس هــا و فیلم هایی از تعدادی دانشــجوی ایرانی 
که در پناهگاهــی نمور و بدون امکانــات، در وضعی 
نامطلوب اسکان داده شده بودند. دانشجویانِ ایرانی 
می گفتند این پناهگاه و دیگر پناهگاه هایی که آنها را 
اسکان داده اند، بازمانده عهد پیش از فروپاشی شوروی 
هستند و آن قدر شرایط نامطلوب است که آنها مجبور 
می شوند برای تهیه بعضی اقلام و دسترسی به وسایل 
مورد نیاز، پناهگاه را ترک کنند و به داخل شــهرها 
بروند؛ شــهرهایی که هیچ یک، نقطه امن نیستند و 
خرید وســایل مورد نیاز در آنها نیز مستلزم ایستادن 
در صف هایی طویل است. این در حالی است که همه 
دانشــجویان ایرانی به زبان رایج در این کشور مسلط 
نیســتند و بیرون از فضای دانشــگاه، حالا با مشکل 
ارتباط نیز روبه رو شده اند. در روز دوم تشدید تنش در 
اوکراین، منوچهر مرادی، سفیر ایران در آنجا، با انتشار 
تصاویری از دیدار خود با جمعی از دانشجویان ایرانی 
در خوابگاه توییت کرده بود که ســفارت متبوع او در 
حال اندیشیدن تدابیری برای خروج امن دانشجویان 
از اوکراین است. اینها همه در حالی است که تازه ترین 
تماس خبرنگار همشــهری با یکی از دانشــجویان 
پناه گرفتــه در کیف )ظهر دیروز، شــنبه(، حاکی از 
آن است که وضع اســکان آنها وخیم تر شده بود. آنها 

می گویند با افزایش تنش و با ناامن ترشدن کی یف که 
از هر جایش صدای انفجار بلند است، 12ساعت بود 
چیزی نخورده  بودند و در سرما و بدون امکانات به سر 
می بردند تا اینکه ساعت 14به وقت ایران، اتومبیل هایی 
از جانب ســفارت آمده اند تا آنها را به نقطه ای امن تر 
ببرند و از آنجا به سمت ایســتگاه راه آهن بروند تا به 
 لهستان برسند. هرچند هنوز نگرانند که آنجا چه باید

 بکنند.

پروازهای ویژه برای بازگرداندن دانشجوها
با انتشــار این تصاویر و ویدئوها، انتقادها نسبت به 
وزارت امور خارجه و ســفارت ایران در کی یف بالا 
گرفت؛ کاربران شبکه های اجتماعی معتقد بودند این 
دو نهاد باید به مانند مسئولان دیگر کشورها، پیش 
از آغاز ناامنی ها، کاری برای خروج شهروندان ایرانی 
ازجمله دانشجوها انجام می دادند. دیروز، در سومین 
روز از آغاز حملات به اوکراین، تعدادی از مسئولان 
وعده هایی را برای خروج امن دانشجویان ایرانی از 
اوکراین مطرح کردند. یکی از آنها رئیس ســازمان 
امور دانشجویان وزارت علوم بود. هاشم داداش پور 
صبح دیــروز به روابط عمومی ســازمان گفت که با 
هماهنگی ها و پیگیری های انجام شــده بین وزارت 
علوم و وزارت امور خارجه، اقدامات لازم برای تامین 
امنیت و نیز خــروج دانشــجویان ایرانی حاضر در 
کشور اوکراین انجام شده و طبق برنامه ریزی اقدام 

خواهد شد.

همه برمی گردند اما...
رئیس سازمان امور دانشجویان وزارت علوم همچنین 
گفته: »برای دانشــجویانی که تمایل به بازگشت به 
کشور را دارند ســامانه ای در وزارت خارجه طراحی 
شــده تا بتوانند از طریق ثبت نام، از مسیرهای امن 
مشخص شده به کشور بازگردند«. داداش پور درباره 
نحوه انتقال باقیمانده تحصیل دانشجویان متقاضی 
از دانشگاه های کشور اوکراین به دانشگاه  های داخل 
هم گفته: »این ســازمان در چارچوب آیین نامه ها و 
مقررات وزارت علوم و با درنظرگرفتن شرایط خاص 
موجود، مســاعدت های حداکثری را برای انتقال از 
دانشگاه محل تحصیل فعلی به دانشگاه های هم  سطح 
و هم تراز داخل کشــور به عمل خواهد آورد«. البته 
آنچنان که این مقام مســئول گفته، بازگشت برای 
همه دانشجویان مقدور است اما ادامه تحصیل برای 
همه آنها در ایران مقدور نخواهد بود: »طبق ضوابط 
و مقررات وزارت علوم، مدارک تحصیلی دانشجویان 
در حال تحصیل در کشور اوکراین درصورت داشتن 
2شرط مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت. تحصیل در 
دانشــگاه های معتبر و اقامت حضوری دانشجویان 
متقاضی به میزان مدت زمان معین براساس مقطع 
تحصیلی از شــرایط مورد نیاز برای ارزیابی مدارک 
تحصیلی خواهد بود. فهرســت دانشگاه های معتبر 
و مقررات مربوط به طول مدت اقامت دانشــجویی 
لازم برای تحصیلات حضوری در وبگاه سازمان امور 
دانشجویان به طور سالانه اعلام شده و قابل دسترسی 

گریز دانشجویی از جنگ اوکراین
 دانشجویان ایرانی ساکن اوکراین در گفت وگو با همشهری همچنان از وضع وخیم اسکان

و امنیت خود می گویند 

روز گذشته ستاد ملی مقابله با 

کرونا
کرونا، تصمیمات تازه ای برای 
ســفرهای نــوروزی گرفت. 
براساس اعلام سخنگوی این ستاد، شرط اول 
برای سفرهای نوروزی، واکسیناسیون کامل 
است؛ مگر اینکه به دلیل فاصله زمانی میان دوز 

دوم و سوم، دوز سوم تزریق نشده باشد.
به گفته عباس شیراوژن البته این مصوبه تنها 
تا زمانی اجرا می شــود که وضعیت کاهشــی 
بیماری و رعایت پروتکل ها وجود داشته باشد. 
شیراوژن، روزهای شــنبه، نتیجه جلسه های 
ســتاد ملی مقابلــه بــا کرونا را در حســاب 
شخصی اش در توییتر منتشــر می کند. او در 
این رشته توییت، به مهارنســبی موج ششم 
بیماری کرونا اشــاره کرد: »بــا توجه به مهار 
نســبی موج ششــم بیماری کرونا در شرایط 
فعلی، هموطنــان می توانند برای ســفرهای 
نوروزی به شرط واکسیناســیون کامل )مگر 
به دلیل طی نشــدن فاصله زمانــی ۳ماهه با 
دوز قبلی( برنامه ریزی کننــد.« او در توییت 
دیگری هم نوشــت: »این تصمیم مشــروط 
به اوج نگیری مجدد بیماری اســت. چنانچه 
شیوه نامه های بهداشتی رعایت نشود و بیماری 
مجــددا اوج بگیرد، در مورد ســفرها تصمیم 
جدید گرفته خواهد شد.« توییت سوم او درباره 
برگزاری کلاس های آموزشی بود: »تمام مقاطع 
تحصیلی آموزش عالی که به دلیل بیماری کرونا، 
کلاس هایشان غیرحضوری برگزار می شد، باید 
به صورت حضوری در کلاس ها حاضر شوند.« و 
در بخش جداگانه ای هم اعلام کرد که تصویب 

الزامات جدید هم براساس رنگ بندی شهرها 
خواهد بود.

براساس اعلام وزارت بهداشت، تعداد شهرهای 
قرمز کرونایی با کاهــش 45درصدی در یک 
هفته گذشته به 184شــهر رسید. 187شهر 
هم در وضعیت نارنجی و 76شهرســتان هم 
در وضعیــت زرد قــرار دارند و تنهــا کنارک 
سیستان و بلوچســتان در وضعیت آبی است.  
روز گذشــته 7هزار و ۳9بیمار جدید مبتلا به 
کرونا به جمع بیماران شناســایی شده، اضافه 
شدند و 224نفر نیز در یک شبانه روز جانشان 
را از دست دادند. براســاس اعلام متخصصان 
عفونی تا پایان اســفند، ســویه غالب کشور، 
اومیکرون است. در این میان براساس آخرین 
گزارش منتشر شــده از سوی وزارت بهداشت 
از وضعیت شــیوع بیمــاری در هفته چهارم 
بهمن، میزان بستری های کرونا در 17استان 
کاهش یافته و فوتی های در 29استان بالا رفته 
اســت؛ به طوری که در یک هفته 1۳98مورد 
مرگ ناشی از ابتلا به کرونا ثبت شده است. به 
گزارش ایسنا، در هفته چهارم بهمن که صد و 
پنجمین هفته همه گیری کرونا در کشور است، 
تعداد مراجعه های ســرپایی کرونا، 109هزار 
و 499مورد و تعــداد بســتری ها یک هزار و 
۳98مورد بوده است. بر همین اساس در استان 
تهران تعداد موارد ســرپایی مثبت شناسایی 
شده هم 6هزار و 628نفر، بستری جدید 2هزار 
و 102نفر و فوت جدید 144نفر بوده است. در 
این مدت، روند بستری در تهران کاهش و فوت 

افزایش قابل توجهی داشته است.

25هزار تن آلاینده دارویی خطرناک 
در خانه ها

سازمان غذا و دارو از راه اندازی پویشی برای 
جمع آوری داروهای دورریز خانه ها خبر می دهد

وقت خانه تکانی اســت، مردم به تکاپو افتاده اند؛ از تمیزی 
پنجره ها و اتاق ها تا سروسامان دادن به کمد و قفسه ها حتی 
یخچالی که یک سال اســت داروها در گوشه کنار طبقاتش 
جاخوش کرده اند؛ همان داروهایی که برخی شــان تاریخ 
مصرف گذشــته اند و به عادت ایرانی ها هر سال چند هفته 
مانده به آخر ســال، دور انداختن هایشــان همراه با دیگر 

زباله های معمولی آغاز می شود.
نوشــین محمد حســینی،  به گفتــه  اقدامــی کــه   
مدیــرکل دفتر نظــارت و پایــش مصــرف فراورده های 
ســلامت محور»خطرناک« اســت، چرا که اثرات مخرب و 
ســرطان زای آن از روش های مختلف بــه چرخه زندگی 
افراد برمی گردد. به تأکید متخصصان ســرانه مصرف دارو 
در کشور ۳ تا 4برابر ســرانه مصرف جهانی است و ایران با 
جمعیت 80میلیونی بــه اندازه کشــور 1.5میلیارد نفری 
چین دارو مصرف می کند که 10 تا 15درصد آنها خودسرانه 
است. بخشــی از آنها هم به دلیل نگهداری نامناسب و تمام 
شــدن تاریخ مصرف همراه با زباله های معمولی دور ریخته 
می شوند. اما امسال وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو با 
راه اندازی یک پویش جدید، قصد دارند شیوه علمی تر برای 
امحا و دورریز کردن زباله های دارویی خانه ها فراهم کنند. 
راه اندازی این پویش، خبری است که محمد حسینی دیروز 
در نشســت خبری مجازی به آن اشــاره کرد و گفت: »در 
روزهای آینــده با همکاری داروخانه هــا، جعبه هایی برای 
جمع آوری داروهای تاریخ مصرف گذشته و دورریز درنظر 
گرفته می شود و احتمالا شرایطی فراهم خواهد شد که مردم 

این زباله های دارویی را تحویل داروخانه ها بدهند.« 
به گفته مدیرکل دفتر نظــارت و پایش مصرف فراورده های 
سلامت محور، در پایان هر سال بخش زیادی از آلاینده های 
دارویی در دوره خانه تکانی های نــوروزی همراه زباله های 
معمولی وارد چرخه طبیعت می شوند و خطرات ناشی از دفع 
غیراصولی و غیربهداشتی زباله ها قابل توجه است. به گفته 
محمدحسینی آنتی بیوتیک ها جزو داروهای پرخطر در این 
زمینه هســتند و باید جلوی دورریزشان را گرفت: »گاهی 
مصرف این دارو در روند درمانی ناقص می ماند یا حساسیت 
دارویی، اثربخش نبودن آن و نگهداری غیراصولی منجر به 
دورریز شان می شــود. آنتی بیوتیک ها اگر در زباله معمولی 
قرار گیرند، می توانند دوباره به چرخه زندگی برگردند و این 
مسئله از طریق سبزی، آب آشامیدنی، گیاهان یا حیوانات 
مصرف کننده ســبزی صورت می گیرد و مقاومت میکروبی 

ایجاد می کنند. 
مقاومت میکروبی هم یعنی اینکه دوره درمان بیماری های 
عفونی طولانی تر می شود و امکان درمان هایی ازجمله پیوند 
و شــیمی درمانی را کم می کند.« او ادامــه داد: »داروهای 
شــیمی درمانی هم اگر باقی بمانند به هیــچ عنوان نباید 
در زباله های معمولی دور ریخته شــوند، چرا که به شــدت 
سرطان زا هستند و معمولا از طبیعت حذف نمی شوند. اگر 
دقت کافی درخصوص امحاي آنها صورت نگیرد به شــدت 
برای سلامت جامعه پرخطر خواهند بود. داروهای هورمونی 
هم جزو همین داروهاي پرخطر هســتند.« این مســئول 
معتقد است که اگر 25میلیون خانواده ایرانی در همین چند 
روز پایانی سال هر کدام 100گرم دارو را به شکل غیراصولی 
دورریز کنند، 25هزار تن آلاینــده دارویی خطرناک وارد 
چرخه طبیعت می شود و این بســیار نگران کننده خواهد 
بود:»ســال های گذشــته پویش هایی برای اطلاع رسانی 
مناســب امحای درســت پســماندهای دارویی صنایع و 
داروخانه ها انجام شد، در ارتباط با داروهای خانگی هم باید 
اقداماتی انجام شــود چرا که نحوه حذف این داروها بسیار 

مهم است.«
 او در پاســخ به ســؤال همشــهری درباره چگونگی اقدام 
خانواده ها برای دور ریختن این داروها توضیح داد: »تا سال 
گذشــته توصیه این بود که افراد داروهــای تاریخ مصرف 
گذشته را در 2بسته بندی جداگانه برای داروهای معمولی 
و وسایل برنده و شیشه های شربت درنظر بگیرند اما امسال 
توصیه های دیگری داده شده است. بهترین روش، تحویل 
این داروها به داروخانه هاســت، چرا که پزشــکان داروساز 
ما نســبت به نگهداری ایــن زباله ها تا زمــان تحویل به ما 
اطلاعات کامل دارند. بر این اســاس احتمــالا در روزهای 
آینده جعبه هایی در داروخانه ها برای جمع آوری زباله های 
دارویی منازل ایجاد شود و ما پس از جمع آوری نهایی آنها را 
تحویل شرکت های امحا می دهیم.« محمدحسینی درباره 
زمان آغاز این پویش هم گفت: »از روز گذشته اطلاع رسانی 
در این باره آغاز شــده و زمان تحویل داروهــای دورریز به 
داروخانه ها اطلاع رســانی خواهد شــد. بنابرایــن از مردم 
خواهش می کنیم در خانه تکانی ها، داروهای دورریزشان را 
داخل زباله های معمولی قرار ندهند و تا زمان اطلاع رسانی 
از ســوی ما به همان شــیوه ای که اعلام کردیم نسبت به 
بســته بندی و نگهداری موقت آنها در مکانی ایمن و دور از 

دسترس کودکان اقدام کنند.«
این مسئول همچنین در پاســخ به سؤال دیگر همشهری 
درباره اینکه آیا آماری از داروهای تاریخ مصرف گذشــته 
داریم، گفت:»داروهای دورریز در جایی ثبت نمی شوند و 
آمار دقیقی از آنها نداریم. اما اگر مقایسه بین آمار فروش 
و تجویز داروها داشــته باشــیم اختلاف بزرگ آنها نشان 
می دهد که بسیاری از داروها به صورت خودسرانه خریداری 
می شــوند. اگر چه این مســئله به تنهایی عامل مصرف 
داروهای خودسرانه نیست چرا که در کشور ما دارو به شدت 
ارزان اســت و این ارزانی بیش از اندازه باعث می شود که 
قاچاق معکوس در کشور رخ بدهد و در کشورهای همسایه 
با قیمت بالاتر فروخته شود.« او ادامه داد: »در خانه تمام 
ایرانی ها باکس دارو و انواع و اقسام داروهای آنتی بیوتیک 
و مســکن وجــود دارد و در این باره باید فرهنگســازی و 
اطلاع رسانی صورت بگیرد که مردم بدانند نگهداری دارو 
اقدامی بســیار خطرناک اســت. آنها باید از همین امروز 
مصرف دارو به میزان نیاز و برای مشــکلی که واقعا وجود 
دارد محدود کنند. البته برخی داروها به عنوان کمک های 
اولیه باید بــه تعداد کم در هر خانه ای باشــد و در این باره 
مردم می توانند با راهنمایی پزشــکان داروساز نسبت به 

نگهداری شان اقدام کنند.« 

احمد امیرآبادی فراهانی
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 

عــوارض ســیگار بــا نشــان داخلــی، از 
۲۵ تومان بــه ۲۳۰ تومان در ســال آتی 
افزایــش یافتــه کــه حــدود ۸۰۰ درصد 
بوده و با نشان بین المللی از ۵۰ تومان 
به ۸۰۰ تومان رسیده است. نباید کاری 
کنیم که ســیگار در کشــور از شیشــه، 
تریاک و هروئین گران تر شود.. )ایسنا(

مجتبی همتی فر
رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک

ما در سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
به دنبــال انحصارگرایــی نیســتیم؛ بلکه 
متولی مدیریت یکپارچه هستیم و باید 
از ظرفیت هــا و تخصص هــای مختلفــی 
کمــک بگیریــم. قــرار نیســت برخــاف 
برخــی اظهــارات، مهدهــای کــودک بــه 

مدرسه تبدیل شوند.  )ایسنا(

نقل قول

مدرســه تحت تملک بنیاد مســتضعفان 
به صــورت رایــگان بــه آمــوزش و پــرورش 
واگذار می شود. سید پرویز فتاح، رئیس 
بنیــاد مســتضعفان در توضیــح ایــن خبر 
گفت: تــا امروز هزار مدرســه که مالکیت 
آنهــا در اختیــار بنیــاد مســتضعفان بود، 
تعین تکلیف شده و بر همین اساس ۷۰۰ 
مورد از این مــدارس در قالب ۲۲۵ هکتار 

به صورت رایگان واگذار می شود.

700

درصــد بیــکاران کشــور دارای تحصیــات 
دانشــگاهی هســتند. حســین بلنــدی، 
سرپرست دانشگاه جامع علمی- کاربردی 
با اشاره به این آمار گفت: دانش آموخته 
این دانشگاه مهارت لازم را جهت اشتغال 
فــرا می گیــرد. مــا می توانیــم درصــد قابل 
توجهــی از نیازهــای کشــورمان، پیرامــون 
ایجاد یک میلیون و ۸۵۰ هزار شــغل مورد 

نیاز دولت را به راحتی برطرف کنیم.
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است. در این راستا همه دانشــجویانی که با ویزای 
دانشجویی در اوکراین مشــغول تحصیل هستند، 
هنگام مراجعت به کشــور، به مدت 4ماه می توانند 
اقامت داشته باشند و درصورت تداوم شرایط فعلی، 
این مدت تا ۳ماه نیز قابل تمدید است«. یکی دیگر 
از نگرانی ها که دانشجویان ایرانی حاضر در اوکراین 
مطرح کــرده بودند، ماجرای خدمــت نظام وظیفه 
پســران بود. این نگرانی وقتی مطرح شــد، که بین 
تصاویر مخابره شده از پناهگاه ها، تعداد دانشجویان 
پسر بیشتر از دختران بود و این گمانه زنی مطرح شده 
بود که آنها برای بازگشت، نگران وضع خدمت خود 
هستند. رئیس سازمان امور دانشجویان به این نکته 
هم اشاره کرده و گفته که به تمام مشمولان شاغل به 
تحصیل در کشــور اوکراین در شرایط خاص فعلی، 
اجازه ورود و خروج برای یک بــار به مدت ۳ماه داده 
شده اســت. آن طور که در سامانه میخک )مدیریت 
خدمــات یکپارچه( وزارت امور خارجه ثبت شــده 
تعداد دانشجویان شاغل به تحصیل در کشور اوکراین 
که در این سامانه تشکیل پرونده داده اند، 1424نفر 
اســت. از این تعداد 499نفر از دانشجویان مربوط به 
رشــته های وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و بقیه 
مربوط به دانشــجویان وزارت بهداشــت، درمان و 

آموزش پزشکی اند.

مقصدی ارزان و جذاب برای تحصیل
اوکراین از مقاصد تحصیلی نسبتا جذاب و ارزان برای 
دانشجویان ایرانی محســوب می شود. این را یکی از 
کارکنان مؤسسه هایی می گوید که در بلوار میرداماد 
تهران، امور اداری اعزام دانشجو از ایران به اوکراین 
را انجام می دهد. او به همشهری می گوید: »تحصیل 
در اوکراین برای ایرانی ها چندان گران نیست چون 
واحد پول اوکراین که »هریونیا«ست کمتر از 9هزار 
ریال است. 6نوع مؤسسه آموزشی در اوکراین وجود 
دارد که هر یک، ســطحی معین از اعتباربخشی را 
به خود اختصاص داده اند. مؤسســات معتبر به نام 
دانشــگاه ها و آکادمی ها و دیگر مراکز علمی مشابه، 
برنامه های تحصیلی در سطح کارشناسی و بالاتر را 
ارائه می دهند. کارشناسی در دانشگاه های اوکراین 
معمولا 4سال طول می کشــد و دوره فوق لیسانس 
نهایتا ۳سال و دوره دکتری بسته به رشته تحصیلی، 
بین 4تا 5سال. زبان های مورد استفاده برای آموزش 
در اوکراین، عبارتند از روســی، اوکراینی، انگلیسی 
و فرانسوی که زبان فرانسوی فقط برای برنامه های 
پزشکی تدریس می شود«. یکی دیگر از جاذبه هایی 
که به ســهولت تحصیل در اوکراین مربوط اســت 
این اســت که دانش آموزانی که به زبان انگلیســی 
یا فرانســوی تحصیل می کنند نیازی به حضور در 
کالج های پیش دانشگاهی برای شرکت در دوره های 
یادگیری زبان روسی و اوکراینی ندارند.«از 6دانشگاه 
در اوکراین، به عنوان دانشگاه های معتبر و بین المللی 
با سطح کیفی بالا یاد می شود که ایرانی ها نیز بیشتر 
به تحصیل در آنها تمایل نشان می دهند؛ 6دانشگاهی 
که در رتبه بندی دانشگاه جهانی QS هم قرار دارند: 
دانشگاه ملی کارازین خارکوف، دانشگاه ملی کی یف 
)شفچنکو یا دانشگاه ســرخ(، مؤسسه پلی تکنیک 
خارکف، دانشگاه ملی دونتسک، دانشگاه ملی زاپروژیا 

.Lviv و دانشگاه ملی پلی تکنیک ZNU
حالا در چهارمیــن روز افزایش تنــش در اوکراین، 
دانشجویان ایرانی باقیمانده در خاک ناامن آن کشور، 
منتظر پروازهای ویژه ای هستند که قرار است آنها را از 
میان موشک و باروت خارج کند. مسئولان می گویند 
جای نگرانی نیست و روادیدهای کوتاه مدت از 2مسیر 
زمینی به مرزهای مولداوی و رومانــی را هم اعلام 
کرده اند. سفیر ایران در ورشوی لهستان نیز با تشکیل 
ستاد حمایت از ایرانیان اعلام کرده که در حال مکاتبه 
برای خروج شهروندان ایرانی ازجمله دانشجویان از 

مبادی ورودی به لهستان است.

مریم سرخوش؛ روزنامه نگارسلامت

سفر نوروزی به شرط واکسیناسیون کامل
ستاد ملی مقابله با کرونا برای سفرهای نوروزی تصمیمات 

جدیدی گرفت

گزارش

هزینه هفتگي بیماران نادر؛ 
5 تا 6 میلیون تومان 

حمیدرضا ادراکی، مدیرعامل بنیــاد بیماری های 
نادر از بیمه نبودن بیماران نــادر انتقاد مي کند و به 
ایســنا مي گوید:» براســاس تبصره ۳ ماده 4 سند 
ملی بیماری هــای نادر، یک بیمار نــادر باید تحت 
پوشــش کامل بیمه پایه و تکمیلی قرار گیرد که در 
این موارد متصدی مربوطه در ایــن امر وزارت رفاه 
است که تشخیص می دهد کدام یک از بیمه های پایه 
و تکمیلی باید این وظیفــه را تقبل کنند. چه خوب 
است که اگر وزارت رفاه، تامین اجتماعی و...  فکری 
به حال بیمه این بیماران کنند.« او درباره هزینه هاي 
درمان این بیماران هم می گوید:»هزینه هاي درمان  
از هفته ای 5 یا 6 میلیون تومان شــروع می شــود. 
خانواده بیمار نادر به طور میانگین باید ماهانه حدود 

8 میلیون تومان برای فرد بیمار هزینه کند.«
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صیاد جاسکی جانش را فدای نجات یک مادر و 2فرزندش از دریا کرد

شوک دختر 7ساله  در مرگ پدر فداکار

موتورسیکلت ها هم پول طرح ترافیک بدهند
درحالی که خودروها مجبور هســتند پول طرح ترافیک 
بدهند و چه بســا خودروی گران قیمتــی که آلایندگی 
چندانی هم برای شــهر ندارد پشت طرح ترافیک معطل 
است اما موتورســیکلت آلاینده به راحتی وارد محدوده 

طرح می شود.
در اجرای طرح ترافیــک باید عدالت هم باشــد و آنکه 

آلاینده تر است پول بیشتری بدهد.
طیبی از تهران 

نا امنی در بزرگراه غدیر بیداد می کند
مدتی اســت ما رانندگان خودروهای سنگین را تشویق 
به تردد از بزرگراه غدیر می کنند درحالی که در مســیر 
طولانی این بزرگراه ناامنی هست و اگر امنیت آن تامین 
نشــود تردد از آن به قیمت جان تمام می شود. به تازگی 
دیده شــده عده ای با نارنجک های دست ساز خودروهای 
عبوری را متوقف کرده و ضمن ایجاد رعب و وحشت آنها 

را غارت می کنند. 
حیدری از هشتگرد

جاده روستای پاکم از 15سال قبل مسدود است
جاده روستای پاکم از توابع دهســتان سیاهو در بخش مرکزی 
بندرعباس در هرمزگان از 15سال قبل مسدود شده و هیچ ارگان 
و سازمانی نسبت به بازگشایی آن اقدام نکرده است. اهالی روستا 
سال هاســت درگیر نامه نگاری و کاغذ بازی هستند درحالی که 
اختصاص یک بلدوزر و مقداری بودجه به سادگی راه اصلی روستا 

را باز می کند.
ابراهیم به نمایندگی از اهالی پاکم

اپراتورهای 137اصفهان بی تفاوت و بی حوصله هستند
اغلب اپراتورهای 137اصفهان با بی تفاوتی و بی حوصلگی محض 
آن هم بعد از نیم ساعت تلاش تماس گیرنده به تلفن پاسخ می دهند 
و تماس با این سامانه فقط تلف کردن وقت است. مسئولان شهری 

اصفهان فکری برای بهبود عملکرد سامانه 137اصفهان کنند.
کهنسال از اصفهان 

پلیس یارهای خواب آلود توجیه شوند
چند شب قبل با رد شــدن از میدان 16نارمک دیدم که نگهبان 
داخل کیوســک خواب بود. این در حالی اســت کــه به تازگی 
کابل های این خیابان به سرقت رفته و مسئولان جایگزین کرده اند 
و اهالی هم با کمک گرفتن از پلیس یار ســعی در تامین امنیت 
بیشتر کرده اند. آیا نباید پلیس یارها نسبت به هوشیاری در سر 

پست خود توجیه شوند؟ آنها برای چه چیزی حقوق می گیرند؟
شاکری از نارمک تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

حمله به اوکراین چهره واقعی غرب را نشان داد
تنها گذاشــتن اوکراین در حمله و جنگ از ســوی روسیه 
زنگ خطر و درس عبرتی اســت برای همسایگان عرب ما 
که دلشــان را به همراهی و وعده و وعید های غرب و آمریکا 

خوش کرده اند.
بیات از تهران 

داروی گلوتناز بیماران سلیاکی تولید یا وارد شود
در کشــورهای اروپایی و آمریکایی دارویی به نام گلوتناز 
هست که بیماران سلیاکی می توانند اســتفاده کنند تا از 
عوارض دردناک بیماری سلیاک در امان بمانند و با خوردن 
همه مواد غذایی از سوء تغذیه در امان بمانند. از مسئولان 
وزارت بهداشت تقاضا داریم این دارو را به کشور وارد کنند یا 

تولیدکنندگان داخلی را به ساخت آن تشویق کنند.
اکبر از کرج

درختان خیابان های فرعی هرس شوند
درختان در خیابان های فرعی اغلب فراموش شده و به موقع 
هرس و آبیاری نمی شوند. با توجه به اینکه همه مردم عوارض 
شــهری می پردازند توقع این اســت که به همه درختان و 
فضاهای سبز توجه شود یا اینکه مثل کشورهای پیشرفته 
زیباسازی فضای سبز مقابل هر خانه بر عهده ساکنان آن بوده 

و در این خصوص قوانین وجود داشته باشد.
قویدل از تهران

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

مرگ سارق مسلح با شلیک پلیس
عملیات دســتگیری سارق مســلح که با تیراندازی به سمت 
مأموران قصد فرار داشت با شلیک پلیس و مرگ سارق پایان 
یافت. به گزارش همشهری، ظهر پنجشنبه گذشته مأموران 
پلیس در یکی از مناطق تهران متوجه مردی جوان شدند که 
یک گونی روی دوشش انداخته بود و با دیدن مأموران تلاش 
کرد خود را مخفی کند. همین موجب ظن مأموران شد و آنها 
به تعقیب او پرداختند و دســتور ایست دادند اما وی حاضر به 
توقف نمی شد. او می دوید و مأموران پلیس هم ابتدا با موتور و 
بعد با پای پیاده به دنبال مــرد مرموز رفتند. وی وقتی دید که 
پلیس دست از تعقیب برنمی دارد کیسه ای که همراهش بود 
را به داخل مغازه ای انداخت و به فرار خــود ادامه داد. ناگهان 
مرد مرموز سلاحی از جیب کاپشنش بیرون آورد و به سمت 
مأموران گرفت تا دیگر بــه تعقیبش نپردازنــد. اما مأموران 
همچنان به دنبال راهی بودند تا متهم مسلح را گیربیندازند که 
در همین لحظه مرد مسلح شروع کرد به تیراندازی. خوشبختانه 
با عکس العمل سریع مأموران گلوله ها به آنها اصابت نکرد و آنها 
وقتی دیدند تلاش برای متوقف کردن مجرم مسلح بی فایده 
است و با وجود اخطار و چندین بار فرمان ایست و شلیک تیر 
هوایی او حاضر به تسلیم شدن نیست، به سمت او تیراندازی 
کردند که یکی از گلوله ها به او اصابت کرد و منجر به مرگش شد. 
در این شرایط گزارش این حادثه مرگبار به قاضی محمد تقی 
شعبانی بازپرس جنایی تهران اعلام شد و او دستور تحقیقات در 
این باره را صادر کرد. مأموران در بازرسی از کیسه ای که مجرم 
مسلح به داخل مغازه پرتاب کرده بود تعداد زیادی شیرآلات 
کشف کردند که نشان می داد سرقتی است. اما در بازرسی از 
متهم که حدودا 35ســاله به نظر می رسید هیچ گونه مدارک 
هویتی کشف نشد و در این شرایط بازپرس دستور داد تا جسد 
او به پزشکی قانونی انتقال یابد و تلاش مأموران برای شناسایی 
هویت وی و کشــف جرایمی که مرد مسلح مرتکب شده آغاز 
شده است. از سوی دیگر با انجام بررسی های اولیه تیم جنایی 
معلوم شد که مأموران در این حادثه قانون به کارگیری سلاح را 

به صورت کامل رعایت کرده اند.

2جنایت خانوادگی با 5قربانی
مردی که بر سر زمین های کشاورزی با برادرانش دچار اختلاف 
شده بود، بعد از قتل آنها دست به  خودکشی زد. این جنایت در 
حالی اتفاق افتاد که عامل جنایت خانوادگی در اندیمشک نیز بعد 
از 7ماه دستگیر شد. به گزارش همشهری، ظهر جمعه به مأموران 
انتظامی کوچصفهان در استان گیلان خبر رسید که مردی در 
درگیری با 2برادرش با شــلیک گلوله آنها را به قتل رســانده و 
گریخته است. دقایقی از این جنایت می گذشت که مأموران به 
محل حادثه رسیدند و تحقیقات در این باره آغاز شد. شواهد نشان 
می داد قاتل بر سر زمین های کشاورزی با 2برادرش دچار اختلاف 
شده بود و به همین دلیل دست به جنایت زده است. ساعتی از این 
حادثه می گذشت که مأموران توانستند متهم را در حوالی محل 
جنایت محاصره کنند. او با دیدن مأموران شــروع به تیراندازی 
به سوی آنها کرد و در نهایت به ســوی خودش تیراندازی کرد و 
جان باخت.  از سوی دیگر دادستان عمومی و انقلاب اندیمشک 
از دستگیری متهم پرونده قتل خانوادگی که مردادماه امسال در 
این شهرستان اتفاق افتاده بود، خبر داد. کریم صحرایی گفت: این 
متهم مردادماه امسال 3نفر از اعضای خانواده خود ازجمله پدر، 
مادر و خواهرش را در منطقه چم گلک اندیمشک به قتل رسانده و 
گریخته بود. او با اسلحه جنگی و بر سر اختلافات خانوادگی دست 
به این جنایت زده بود که پس از ماه ها فرار سرانجام دستگیر شد.

جزئیات حمله به یک روحانی و همسرش 
مرد قانون شــکنی که وارد خیابانی یکطرفه شــده بود، وقتی با 
اعتراض یک روحانی مواجه شد، او و همســرش را به باد کتک 
گرفت. به گزارش همشــهری، محمد قاسمی، دادستان قزوین 
درخصوص جزئیات وقوع حادثه ضرب و شــتم یک روحانی و 
همسرش در قزوین، گفت: در پی ورود یک خودرو به کوچه ای 
یکطرفه و مسدودکردن مســیر برای عبور سایر خودروها، یک 
روحانی که به همراه خانواده اش از آنجا عبور می کرد درخواست 
کرد که راه را باز کند اما این راننده بعد از فحاشی اقدام به ضرب و 
شتم روحانی و همسرش کرد. دادستان قزوین ادامه داد: دقایقی 
بعد از این حادثه مأموران پلیس در محل حاضر شــدند و متهم 
بازداشت شد. براساس بازبینی فیلم دوربین های مشرف به محل 
وقوع حادثه، تخلف متهم مشهود و استفاده از سلاح سرد و ضرب 
و شتم عمدی فرد روحانی و همسرش نیز به وضوح نمایان است.

به گفته این مقام قضایی تحقیقات در این باره ادامه دارد.

دستگیری سنگ پران های بزرگراه غدیر
تلاش پلیس برای شناســایی عاملان ســنگ پرانی به سمت 
خودروها در بزرگراه غدیر به بازداشــت 2نفر از آنها منجرشد. 
به گزارش همشــهری، بامداد جمعه افــرادی که صورت های 
خودشان را با ماســک پوشــانده بودند چند سنگ به سمت 
ماشــین هایی که در اتوبان غدیر در حال حرکت بودند پرتاب 
کردند. این اتفاق باعث شــد که حدود 6دستگاه خودرو که در 
میان آنها خودروی سنگین به چشــم می خورد آسیب ببیند. 
پس از این اتفاق گروهی از مأموران پلیس انتظامی شهرستان 
ری با دستور ســردار رحیمی رئیس پلیس پایتخت تحقیقات 
گسترده ای برای بازداشت متهمان آغاز کردند تا اینکه تلاش 
تیم تحقیق به بازداشت 2نفر از عاملان سنگ پرانی منجر شد.  
سرهنگ دوستعلی جلیلیان، فرمانده انتظامی شهرستان ری 
با بیان جزئیات این خبر گفت: ماموران پس از بازداشت 2نفر از 
عاملان سنگ پرانی، یک دستگاه موتورسیکلت نیز از مخفیگاه 
آنها کشف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان ری عنوان داشت: 
متهمان در بازجویی های اولیه با ابراز ندامت و پشیمانی از اقدام 
عجیب خود اعتراف کردند که صرفا برای ســرگرمی و بدون 
انگیزه قبلی دست به این اقدام زدند و هرگز تصور نمی کردند 
به این سرعت توسط پلیس دستگیر شــوند. به گفته فرمانده 

انتظامی شهرستان ری تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمایمیل

خبر کوتاه

چند روز پــس از جان باختن مرد 
فداکار جاسکی که برای نجات زنی 
همراه با 2 فرزندش به دریا زده بود، 
دختر 7ساله مرد فداکار هنوز در شوک مرگ پدرش 
به ســر می برد و این حادثه تلخ را باور ندارد. این در 
حالی است که حالا جزئیات بیشتری از فداکاری این 

مرد منتشر شده است.
به گزارش همشــهری، عصر روز سوم اسفند امسال 
مردی به نام حسین حیدری نژاد که از صیادان محلی 
در ساحل ســوروی بندرعباس بود، چند نفر را برای 
گردش در دریا ســوار قایق کرد. 3نفر از سرنشینان 
قایق شــامل زنی جوان و 2فرزند خردسالش بودند. 
بعد از طی کردن مســافت کوتاهی در دریا ناگهان 
قایق چند تکان شــدید خورد و 2 کودک خردسال 
که مشغول بازیگوشی بودند در یکی از این تکان ها 
به داخل دریا ســقوط کردند. آنها که شنا کردن بلد 
نبودند دســت و پا می زدند و کمک می خواســتند. 
وضعیت آنها هر لحظه وخیم تر می شد و اگر کسی به 
کمک شان نمی رفت ممکن بود جان شان را از دست 
بدهند. در چنین شــرایطی بود که حسین به داخل 
دریا پرید. 2 کودک در همین زمان کم زیر آب رفتند 
و حسین برای نجات آنها باید زیر آب را جست وجو 
می کرد. او دریانورد کارکشــته ای بــود و بارها افراد 
زیادی را نجــات داده بود. این بار هــم با همه وجود 
تلاش کرد تا 2 کودک را پیدا کند. او در آب شور دریا 
که نمی توانست چشــمانش را باز کند با همه وجود 
دنبال بچه ها می گشت  اما انگار آنها ناپدید شده بودند. 
هرچه تلاش می کرد فایده ای نداشت و 2 کودک که تا 

همین چند لحظه قبل جلوی چشمانش بودند دچار 
سرنوشت نامعلومی شده بودند. با وجود این حسین 
به تلاش خودش ادامه داد و توانســت بعد از حدود 
نیم ساعت جست وجو در دریا 2 کودک را پیدا کند. 
درست در همین لحظات که حسین بچه ها را گرفته 
بود و می خواست آنها را به قایق برســاند، مادر آنها 
که در این مدت بی تابی می کرد و هنوز نمی دانست 
بچه هایش در چه وضعیتی هستند، طاقت نیاورد و 
خودش را به دریا انداخت. حسین که دقایق زیادی 
زیر آب بود و برای نجات بچه ها تقلا کرده بود وقتی 
شرایط مادرشان را دید، ابتدا بچه ها را به قایق رساند 
و دوباره به دریا پرید تا این بار زن جوان را نجات دهد. 
بعد از حدود 30دقیقه تلاش زیر آب دیگر توانی برای 
حسین باقی نمانده بود اما او با همه توان تلاش کرد تا 
زن جوان را نجات دهد و دقایقی بعد او را از آب بیرون 
کشید اما خودش که آب دریا ریه اش را پر کرده بود 

و رمقی برایش باقی نمانده بود در دریا گرفتار شد.
شــرایط هولناکی بود. مرد فداکار بــا وجود اینکه 
توانســته بود 3نفر را از مرگ حتمی نجات دهد اما 
خودش در یک قدمی مرگ قرار داشــت. چند نفر از 
افراد محلی وقتی متوجه ماجرا شدند خودشان را به 
محل حادثه رساندند اما دیگر کار از کار گذشته بود. 
آنها توانستند حسین را از آب بیرون بکشند و دقایقی 

بعد او به بیمارستان منتقل شد.
پزشکان بیمارســتان در معاینه اولیه اعلام کردند 
که حسین فاقد علائم حیاتی است. با وجود این آنها 
حدود یک ساعت عملیات احیا را روی او انجام دادند 
تا اینکه سرانجام نبض حســین برگشت و قلبش به 

شکلی ضعیف شروع به تپش کرد. با وجود این سطح 
هوشــیاری اش بســیار پایین بود. فقط یک معجزه 
می توانســت مرد فداکار را به زندگــی برگرداند اما 
24ساعت بعد همه امیدها برای زنده ماندن حسین 
ناامید شــد و او روی تخت بیمارســتان جانش را از 

دست داد.

بی قراری دختر برای پدر
حسین اهل و ساکن جاسک بود و برای کار صیادی 
به بندرعباس آمده بود. ساعتی قبل از این حادثه او با 
همسر و دخترش تلفنی صحبت کرده بود و قرار شد 
آنها یک روز بعد برای دیدن حسین به بندر بیایند. 
یعنی درست روزی که حســین جانش را از دست 
داد. یکی از اقوام این مرد در این باره به همشــهری 
می گوید: حسین همیشــه عادت داشت وقتی زن و 
بچه اش می خواستند به بندر بیایند به استقبال شان 
می رفت. اما این بار روی تخت بیمارستان بود. وقتی 
همسر و دختر 7ساله او به نام زهرا به بندر رسیدند از 
اینکه حسین آنجا نبود تعجب کردند و نمی دانستند 
او در چه شرایطی به سر می برد. وقتی زهرا کوچولو 
سراغ پدرش را گرفت به او گفتند که در دریا مشغول 
کار است و چند ساعت دیگر برمی گردد. او که انگار 
دلشوره داشت خواســت تا با پدرش تلفنی صحبت 
کند اما به او گفتند  پدرش در جایی اســت که تلفن 
آنتن نمی دهد.او ادامه می دهد: چند ساعت بعد وقتی 
زهرا دوباره سراغ پدرش را گرفت به او گفتند پدرت 
دستش شکسته و بیمارستان است. در این شرایط بود 
که همسر و دختر حسین به بیمارستان رفتند و آنجا 

بود که فهمیدند چه اتفاقی افتاده است.
این زن در شرایطی که هنگام بازگو کردن این صحنه 
تلخ بغض راه گلویش را بســته ادامه می دهد: وقتی 
همسر و فرزند حسین به بیمارستان رسیدند، زهرا 
کوچولو که از حادثه شوکه شده بود می گفت مامان 
گریه نکن، بابا نمرده. اما مادرش شــیون می کرد و 
می گفت بدبخت شدیم. زهرا کوچولو باورش نمی شد 
که در این سن یتیم شده و پدرش برای نجات جان 

3نفر دیگر جانش را از دست داده است.
این فامیل نزدیک مرد فــداکار در ادامه از وضعیت 
بد مالی خانواده حسین و سرنوشت نامعلوم همسر 
و دختر 7ســاله اش می گوید: حســین آه در بساط 
نداشــت و از جاســک برای کارگری به بندرعباس 
آمده بود. او هرچه کار می کرد بــرای زن و بچه اش 
می فرستاد و وضعیت مالی او آنقدر ضعیف بود که چند 
روز هیچ کس نبود تا پیکرش را از بیمارستان تحویل 
بگیرد. حالا با فوت او معلوم نیست زن و بچه اش چه 

سرنوشتی پیدا می کنند.

وقتی خودرویی در یکی از مناطق کوهستانی 
اطراف تهران به اعماق دره سقوط کرد و آتش 
گرفت فرضیه جنایت قوت یافت و مردی به 
اتهام قتل همسرش بازداشت شــد اما در کمتر از 24ساعت 
معلوم شد که همه این ماجرا ســناریویی عجیب برای انتقام 

از شوهر بوده است.
 به گزارش همشــهری، شامگاه جمعه، ششــم اسفند ماه به 
پلیس پایتخت خبر رســید که خودرویی به داخل دره ای در 
حوالی روستای وردیج سقوط کرده و آتش گرفته است. تیمی 
از مأموران راهی آنجا شــدند و با رساندن خود به اعماق دره، 
آتش را خاموش کردند. خودروی مورد نظر یک پژو 405بود، 
اما عجیب اینکــه هیچ کس داخل ماشــین نبود.ماموران به 
تصور اینکه شاید راننده خودرو به اطراف پرتاب شده باشد به 
جست وجو در آن محدوده پرداختند و مقداری موی سوخته 
که متعلق به یک زن بود در نزدیکی خودرو پیدا کردند. علاوه 
بر این تعدادی وسایل زنانه که در آتش سوزی سوخته بود نیز 
کشف شــد. همه  چیز از یک ماجرای جنایی حکایت داشت. 
به نظر می رسید که حادثه عمدی بوده و یک نفر با نقشه قبلی، 
ماشین را به دره پرتاب کرده، آن را به آتش کشیده و احتمالا 
راننده آن که یک زن بوده را به قتل رســانده است.   ماجرا به 
قاضی محمد وهابی، بازپرس جنایی تهران اطلاع داده شــد. 
وی به همراه گروهی از مأموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران 

راهی محل حادثه شدند. آنها چند ساعتی درآن محدوده به 
جست و جو پرداختند، اما جسدی پیدا نشد. در ادامه مأموران 
به استعلام شماره پلاک خودرو پرداختند و صاحب آن را که 
مردی به نام آرش بود، شناسایی کردند. آنطور که بررسی ها و 
تحقیقات میدانی نشان می داد آرش  روز پنجشنبه با همسرش 
درگیر  و ســاعتی بعد،راهی اداره پلیس شده و گفته بود که 
همسرش گم شــده است. او مدعی شــده بود که همسرش 
پس از درگیری خانه را ترک کرده و دیگر بازنگشــته است. با 
مشخص شدن این موضوع دستور بازداشت آرش صادر شد؛ 
چرا که احتمال می رفت همسرش را به قتل رسانده باشد. اما او 
اصرار داشت که بی گناه است و اطلاعی از سرنوشت همسرش 
ندارد. وی گفت: من و همسرم از مدتی قبل دچار اختلافاتی 
شده بودیم و مدام جر و بحث و درگیری داشتیم. روز پنجشنبه 
هم دعوایمان بر سر همان اختلافات بود که پس از آن همسرم 
به شدت عصبانی شد و خانه را ترک کرد. با خودم گفتم به زودی 
برمی گردد اما چند ساعت گذشت و خبری از او نشد. نگران 
شدم و به موبایلش زنگ زدم اما جواب نداد. به پارکینگ رفتم 
تا ســوار بر خودرو دنبال او بروم اما اتومبیلم نبود. هیچ کس 
اطلاعی از همسرم نداشــت. درحالی که به شدت نگران بودم 
راهی اداره پلیس شدم و ماجرای گم شدن او را اعلام کردم. تا 
اینکه 24ساعت بعد به من خبر دادند که ماشینم درحالی که 

آتش گرفته در دره پیدا شده است اما اثری از همسرم نیست.

تنبیه عجیب
مرد جوان در بازداشت پلیس بود و تحقیقات تیم جنایی برای 
یافتن سرنوشت زن گمشده ادامه داشت تااینکه مشخص شد 
او زنده اســت و به خانه پدرو مادرش در شهرستان رفته. در 
تحقیق از این زن بود که اسرار ماجرا  فاش و مشخص شد که 
وی قصد انتقام جویی از شوهرش را داشته است. او گفت: روز 
حادثه پس از آنکه با همسرم درگیر شدم خانه را ترک کردم. 
تصمیم گرفته بودم که به زندگی ام پایان بدهم اما نمی دانستم 
چگونه. در حــال رانندگی بودم که یکی از بســتگانم به من 
زنگ زد. وقتی دید حالم خوب نیست با من قرار گذاشت. زن 
جوان ادامه داد: وی سوار ماشینم شد و وقتی شنید با شوهرم 
بحثم شــده و می خواهم به زندگی ام پایان بدهم شروع کرد 
به نصیحت کردن من و حرف هــای امیدوارکننده زد. از من 
خواست تا به خاطر فرزندم به خانه برگردم و با شوهرم آشتی 
کنم. وقتی دید آرام شــده ام پیاده شد و رفت اما من هنوز پر 
بودم از کینه و خشم نسبت به شوهرم. در حال رانندگی بودم 
که متوجه شدم در حوالی روستای وردیج هستم. می خواستم 
از شوهرم انتقام بگیرم و او را تنبیه کنم. به همین دلیل تصمیم 
گرفتم ماشین را به ته دره بفرســتم و طوری صحنه سازی 
کنم که انگار جنایتی رخ داده تا شــوهرم به دردسر بیفتند. 
این سناریو را عملی کردم و بعد به خانه مادرم در شهرستان 
رفتم و از او خواستم به کسی در مورد اینکه آنجا هستم حرفی 
نزد. همه این کارها را کردم تا شوهرم به اتهام قتل بازداشت و 
تنبیه شود تا اینکه 24ساعت بعد دستم رو شد. با افشای این 

حقیقت، تحقیقات تکمیلی در این پرونده ادامه دارد.

 مأمور وظیفه شــناس ایستگاه 
مترو دانشــگاه شــریف با پیدا 
کردن کیســه پر از پلاک های 

طلا، آن را به صاحبش رساند.
به گــزارش روابط عمومی متروی تهــران، عصر 
دوشــنبه هفته گذشته، یکی از مســافران مترو 
درحالی که سراســیمه و نگران بود به اتاق پلیس 
در ایســتگاه امام خمینی رفت و خبر از گم شدن 
480پلاک طــلای خود بــه ارزش دســت کم 
700میلیون تومان داد. این مســافر مشخصات 
کیســه ای که پلاک ها داخل آن بود را به پلیس 
اعلام کرد و گفت که آن را در ایســتگاه دانشگاه 
شریف و روی یکی از صندلی ها جا گذاشته و پس 
از آن حالش بد و به اورژانس منتقل شد. به دنبال 
این ماجرا، مأمور پلیس با مسئول کاردان ایستگاه 
دانشگاه شریف تماس گرفت و از ماجرای گم شدن 
بســته ای که حاوی طلاها بود خبــر داد. مهدی 
معصومی، مسئول کاردان ایستگاه دانشگاه شریف، 
به خاطر حس انسان دوستانه برای پیداکردن بسته 
موردنظر دست به کار شد و به سرعت برای گشتزنی 
به ســکو رفت؛ او اگرچه امیدی برای پیداکردن 
طلاهای گمشده نداشت اما نمی توانست بی تفاوت 

باشد. معصومی درباره این اتفاق گفت: خودم را به 
سکو ایستگاه رساندم و مشــغول کنترل سکو به 
سمت انتهای آن بودم که متوجه شدم قطار درحال 
ورود به ایستگاه است. سریع خودم را به ابتدا سکو 
و جایی که آسانسور برای خروج مسافران است و 
تعدادی از دست فروشان حضور داشتند رساندم. 
طبق اعلام پلیس طلاها در کیســه زباله مشکی 
بود و من هم دنبال بسته ای با همین مشخصات 
بودم که قبل از رسیدن به آسانسور، روی صندلی 
که یک مســافر در کنار آن نشست بود یک بسته 
مشابه دیدم. به سرعت بسته را برداشتم. قسمتی 
از آن باز شده بود و محتویاتش مشخص بود. وقتی 
مطمئن شدم همان بسته مدنظر است آن را به اتاق 
بردم و به پلیس و انتظامات ایســتگاه خبر دادم. 
بسته میلیونی طلا که توســط مهدی معصومی 
پیدا شــد در حضور پلیس و نیروهای انتظامات 
ایستگاه به صاحبش که با شنیدن خبر پیدا شدن 
طلاها حالش رو به بهبودی بود بازگردانده شد و 
این در حالی اســت که این نیروی متعهد شرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه برای چندمین 
بار است که اموال گمشده مسافران را به صاحبانش 

بازمی گرداند.

با تأیید حکم قاتل 2محیط بان زنجانی 
در دیوانعالی کشور، شمارش معکوس 

برای قصاص این مرد آغاز شد.
به گزارش همشــهری، عصــر 16فروردین امســال 
2محیط بان زنجانی به نام های مهدی مجلل و میکائیل 
هاشــمی در منطقه حفاظت شده مشغول گشت زنی 
بودند که با یک خودروی نیسان با 2سرنشین روبه رو 
شدند. آنها  شــکارچی غیرمجاز بودند و محیط بانان 
دستور ایست دادند اما شکارچیان فرار کردند و همین 
شروع عملیات تعقیب و گریز بود. محیط بانان با رعایت 
قانون به کارگیری سلاح ابتدا چند تیرهوایی شلیک 
کردند و در ادامه تصمیم گرفتند لاستیک خودروی 
قاچاقچیان را هدف بگیرند. در یــک جاده فرعی تیر 
آنها به لاســتیک نیســان قاچاقچیان اصابت و آن را 
متوقف کرد. 2محیط بان از خودرو پیاده شده و قصد 
داشتند 2شکارچی غیرمجاز را دستگیر کنند اما آنها 
وارد درگیری فیزیکی شدند و یکی از شکارچیان که 
هیکل ورزیده ای داشت ناگهان یکی از محیط بانان را بر 
زمین انداخت و توانست سلاح او را بگیرد. او در چشم 
برهم زدنی اسلحه محیط بان را مسلح کرده و با آن شروع 
به تیراندازی رگباری کرد. زمانی که این اتفاق رخ داد 
هوا در حال تاریک شدن بود و هیچ کس از آنچه بر سر 
محیط بانان آمده بود اطلاعی نداشت. هر دوی آنها بر 
اثر اصابت گلوله به شهادت رسیده و به تماس هایی که 
از سوی همکاران شان گرفته می شد پاسخ نمی دادند. 
در این شرایط بود که جست وجوها برای یافتن آنها آغاز 

و صبح روز بعد پیکرهای 2محیط بان در همان محلی 
که هدف گلوله قرار گرفته بودند، پیدا شد. به دنبال این 
اتفاق، تحقیقات برای شناسایی و دستگیری عاملان 
این جنایت شــروع شــد. تیمی از کارآگاهان پلیس 
آگاهی زنجان با استفاده از ســرنخ هایی که در محل 
حادثه وجود داشت، موفق شدند نخستین شکارچی 
را در زنجان دستگیر کنند. او در بازجویی های اولیه به 
درگیری با محیط بانان اعتراف کرد و گفت همدست 
دیگرش به شهرستان میانه گریخته است. چند ساعت 
پس از دستگیری نخســتین متهم، همدست او نیز 
به دام پلیس افتاد. این در حالــی بود که در مخفیگاه 
متهمان مقداری لاشه آهوی در حال انقراض و 3قبضه 
سلاح شــکاری کشف شــد. عامل اصلی این جنایت 
در جریان بازجویی ها به شلیک به سوی محیط بانان 
اعتراف کرد و پس از بازســازی صحنه قتل، پرونده او 
با صدور کیفرخواســت به اتهام 2فقره قتل عمدی به 
دادگاه کیفری فرستاده شد. او در دادگاه به 2بار قصاص 
محکوم شد و این حکم با اعتراض متهم به دیوانعالی 
کشور فرستاده شد. با گذشت کمتر از یک سال از این 
حادثه هولناک، قضات دیوان پس از بررســی دقیق 
پرونده حکم صادر شده از سوی دادگاه را تأیید کردند و 
به این ترتیب مرد جنایتکار در یک قدمی چوبه دار قرار 
گرفت. براساس این گزارش شهید میکائیل هاشمی 
متولد1358 بود و بیش از 20سال سابقه خدمت داشت 
و همچنین شهید مهدی مجلل متولد1366 و از 7سال 

قبل در محیط زیست مشغول به کار شده بود.

سناریوی جنایی یک زن برای انتقام جویی از شوهر 

شمارش معکوس برای قصاص قاتل 2محيط بان مأءمور مترو کيسه طلا را به صاحبش رساند
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اوکرایــن در حالــی مــورد هجوم 
روسیه قرار گرفته که هنوز وضعیت 
عضویتــش در پیمــان آتلانتیک 
شمالی موسوم به »ناتو« نامشخص است. با این همه 
این پیمان نظامی در بحرانی که اوکراین و روســیه 
درگیر آن شده اند، نقشی کلیدی دارد؛ بحرانی که روز 
پنجشنبه به هجوم تمام عیار روسیه به خاک اوکراین 

تبدیل شد.
از ســال1949 یعنی زمانی که آمریکا ناتو را تشکیل 
داد تا از نفوذ روســیه در اروپا جلوگیری کند تاکنون 
این ســازمان 30عضو گرفته اســت. تعدادی از این 
اعضا یعنی کشورهای اســتونی، لتونی و لیتوانی، از 
کشورهای اقماری شوروی سابق هستند؛ روندی که 
روســیه همواره با آن مخالف بوده است. بزرگ ترین 
نگرانی روسیه اما پیوستن اوکراین به ناتو بود. اوکراین 
در دوره شوروی نیز یکی از ســتون های امنیتی این 
کشور به شمار می رفت و پیوستنش به ناتو می توانست 
در همسایگی روسیه، برای مســکو گران تمام شود. 
در ادامه با جدی تر شــدن احتمال پیوستن اوکراین 
به ناتو، مخالفت روسیه به خشمی بزرگ تبدیل شد 
که اکنون گریبان کی یف را گرفته است. روسیه طی 
روزهای اخیر حمله ای گسترده به اوکراین را آغاز کرد 
تا مناقشه ای 30ساله بر سر سیاست خارجی و اقدامات 
ناتو بار دیگر به مرکز توجه جهانی بازگردد؛ مناقشه ای 
که براساس اسناد تاریخی، برســر سوءتفاهمی آغاز 
شــده که اگر 3دهه پیش در جهت رفــع آن اقدامی 
می شــد، امروز صدها غیرنظامی در اوکراین قربانی 
نمی شدند. براساس مفاد پیمان ناتو هر کشور اروپایی 
که بتواند معیارهای عضویت در این پیمان را برآورده 
سازد، می تواند به عضوی از ناتو تبدیل شود. این شامل 
اوکراین هم می شود. آمریکا و هم پیمانان اروپایی اش 
بارها اعلام کرده اند که نســبت به سیاست »درهای 
باز« برای پیوستن کشــورهای واجد شرایط به ناتو 
متعهد هستند. اما از دید ولادیمیر پوتین، گسترش 
ناتو به سمت شرق نشانگر چندین  دهه بدعهدی غرب 
در قبال مسکو است. او در روزهای پایانی سال2021 
در یک کنفرانس خبری گفت: »شما در دهه1990 به 
ما وعده دادید ناتو یک اینچ هم به سمت شرق پیش 

نخواهد رفت. شــما بی شــرمانه ما را فریب دادید.« 
آمریکا مدعی اســت هرگز و در هیچ دوره ای حرفی 
از ممنوعیت گسترش ناتو مطرح نبوده است. روسیه 
اما اصرار دارد چنین وعده ای داده شده است. اکنون 
پوتین می خواهد اوکراین برای همیشه از پیوستن به 
ناتو منع شود. وب سایت خبری-تحلیلی NPR به نقل 
از ماری ساروت، تاریخدان دوران پس از جنگ سرد، 
نوشته است: »آنچه حقیقتا رخ داده است چیزی مابین 

ادعای روسیه و آمریکا است.«

یک سوءتفاهم تاریخی
طی چهار دهه اول موجودیت ناتو، این پیمان نماینده 
آمریکا، کانادا و نزدیک  تریــن هم پیمانان آمریکا در 
اروپای غربی و جنوبی بود. در سوی دیگر پرده آهنین، 
شوروی و هم پیمانانش در مرکز و شرق اروپا ازجمله 
آلمان شرقی قرار داشتند. اما این خط کشی دیرینه 
در ســال1989 و با آغاز جنبش ضدکمونیستی در 
آلمان شرقی و دیگر کشورهای مرکز و شرق اروپا به 
چالش کشیده شد. آمریکا در نخستین تلاش هایش 
برای متحد ســاختن دوباره آلمان، با این پرســش 
روبه رو بود که چگونه می تواند میخائیل گورباچف را 
به عقب نشینی وادار کند و کنترل او را بر کشورهای 
بلوک شــرق در اروپا کاهش دهد. به گفته ســاروت، 
در نهایت مقامات آمریکایی به این نتیجه می رســند 
که در ازای رها شــدن شــرق آلمان از حوزه کنترل 
روسیه، به گورباچف وعده دهند که ناتو به سمت شرق 
حرکت نخواهد کرد. این همان پیشنهادی است که 
وزیر امور خارجه وقت جیمــز بیکر به گورباچف داد، 
اینکه در ازای رها کردن کنترل شرق آلمان، آمریکا 
از پیشــروی ناتو به سمت شــرق خودداری کند. اما 
این پیشــنهاد از ســوی جورج بوش پدر رد شد. در 
سال1990 زمانی که مذاکرات اتحاد آلمان آغاز شد، 
ممنوعیت توسعه ناتو به سمت شرق هرگز مطرح نشد. 
اختلاف نظرهایی درباره آنچه حین مذاکرات بیکر و 
گورباچف در سال1990 رخ داد وجود دارد. عده ای بر 
این باورند که وقتی بیکر وعده داده ناتو »یک اینچ« 
هم به سمت شرق برنخواهد داشت، منظور او آلمان 
شرقی بوده است زیرا در آن زمان هیچ یک از طرفین 

به فکر گسترش ناتو نبوده اند. طی سال های پس از آن 
هم سخنان متناقض مقامات آمریکایی و گورباچف، 
نتوانستند ابهام ایجاد شده را برطرف سازد. اما به گفته 
ساروت اسناد تاریخی چیزی دیگر را نشان می دهند. 
براساس این اسناد، که شــامل نامه ها، یادداشت ها، 
ســخنرانی ها و مصاحبه های مختلــف در آن زمان 
هستند، رهبران غربی درحقیقت زمانی که مذاکرات 
اتحاد آلمان آغاز شد، به فکر گسترش ناتو بودند. آنچه 
قابل مناقشه نیست این است که گورباچف در نهایت 
طی پیمانی که در آن هیچ محدودیتی برای گسترش 
ناتو در آینــده عنوان نشــده، در ازای امتیازات مالی 
از آلمان شرقی خارج شــد. به گفته ساروت از این رو 
است که پوتین هنوز بر وجود این پیشنهاد در دوران 
مذاکرات تأکید دارد و آمریکا دائما آن را رد می کند. 
پوتین بر واقعیتی تأکید دارد که مطرح شــده اما در 

حقیقت در معاهده نهایی بازتاب نیافته است.

چرا غرب به دنبال گسترش ناتو بود؟
همزمان با فروپاشی شوروی در سال1991، مسئله 
گســترش ناتو فوریت بیشــتری پیدا کرد. هم برای 
آمریکا که به دنبــال تثبیت نفوذ خــود در اروپا بود 
و هم برای کشــورهایی مانند لهســتان، مجارستان 
و جمهوری چــک که از دل کمونیســم ظهور یافته 
بودند. به گفته جیمز گلدگایر کارشــناس حوزه ناتو، 
این کشورها باور داشــتند که آمریکا می تواند آنها را 
به دنیای غرب پیوند بزند و در آینــده از آنها در برابر 
تهاجم احتمالی روســیه محافظت کند. روســیه از 
همان ابتدا به شــدت با نفوذ ناتو به مناطق نزدیک به 
مرزهایش اعتراض داشت. در ســال1997 بوریس 
یلتسین، رئیس جمهور وقت روسیه تلاش کرد از بیل 
کلینتون، رئیس جمهور وقت آمریکا تضمین بگیرد که 
ناتو هیچ یک از کشورهای اقماری شوروی سابق را به 
عضویت نخواهد پذیرفت اما موفق نشد. آمریکا امیدوار 
بود حمایت های مالی در کنار اقدامات دیپلماتیک ناتو 
برای مقابله با نارضایتی روسیه از گسترش ناتو کافی 
باشد، اما اینطور نبود. طی دهه های 1990 و 2000 
ناتو 3بار عضوگیری کرد و دامنه نفوذ خود را افزایش 
داد: نخستین بار جمهوری چک، مجارستان و لهستان 

را به عضویت پذیرفت. پس از آن 7کشــور شرقی تر 
شامل 3کشور اقماری شوروی سابق یعنی استونی، 
لتونی و لاتویا به عضویت ناتو درآمدند و در نهایت در 
سال2009 آلبانی و کرواسی به ناتو پیوستند. بدیهی 
است که ناتو هرچه بیشتر به گسترش خود در مرکز و 

شرق اروپا ادامه می داد، روسیه خشمگین تر می شد.

چرا اوکراین مهم است؟
اوکراین بزرگ ترین کشور به جا مانده از اتحاد جماهیر 
شوروی در اروپا است. گسترش ناتو به شرق طی 3دهه 
اخیر باعث شده تا 4عضو این سازمان، همجوار مرزهای 
اوکراین قرار گیرند. به گفته گلدگایر روس ها همواره 
نگران این بودند که ناتو تا چه اندازه به گسترش خود 
ادامه خواهد داد. اینکه لهستان یا جمهوری چک به 
عضویــت آن دربیایند چندان موضــوع مهمی برای 
روســیه نبود؛ اما اوکراین همواره یکی از نگرانی های 

بزرگ روسیه بوده است.
در اوایل دهــه2000 جورج بوش پســر تلاش کرد 
اوکراین را به عضویت ناتو درآورد و فرانســه و آلمان 
نگران از بالاگرفتن تنش با روسیه، با این اقدام مخالفت 
کردند. نتیجه این تلاش ها در سال2008 به بدترین 
توافق ممکن منتهی شد: وعده اینکه اوکراین به مرور 
و بدون هیچ مسیر و زمانبندی مشخصی به ناتو خواهد 
پیوست. ناتو در این سال، اجازه عضویت گرجستان و 
اوکراین را صادر کرد، اگرچه نگرانی های موجود نسبت 
به وجود فساد در دولت اوکراین و نبود اتفاق آرا میان 
اعضای ناتو برسر عضویت اوکراین، باعث شد تا روند 
عضویت این کشــور به تعویق بیفتد. در همان سال، 
روسیه نگران از آغاز روند عضویت گرجستان در ناتو، به 
مداخله نظامی در این کشور رو آورد و با حمایت از دو 
منطقه بخازیا و اوستیای جنوبی، استقلال آنها از دولت 
گرجستان را به رسمیت شناخت. همزمان، پوتین در 
تلاش برای محدود سازی  حضور ناتو در شرق اروپا بار 
دیگر خواستار آن شد که اوکراین هرگز به ناتو نپیوندد. 
آتش خشم روســیه، طی آن ســال در میان تعجب 
همگان دامن اوکراین را نگرفــت. اما ظاهرا بروز این 
خشم به 14سال زمان نیاز داشت تا جهان امروز آن را 
به شکل حمله گسترده روسیه به اوکراین تجربه کند.

دست پنهان ناتو در بحران اوکراین
پوتین گسترش ناتو به شرق را خیانت تاریخي غرب به روسیه می داند و آن را دلیل حمله به اوکراین عنوان کرده است

مجوز خزانه داري آمریکا براي طالبانبحران آفرینی جدید آمریکا در خليج فارس

آمریکا به فکر این اســت که پای 
شــناورهای بدون سرنشین رژیم 
صهیونیستی را به خلیج فارس باز 
کند و در حال بررسی استفاده از این شناورها برای 
گشتزنی در منطقه است. به گزارش العربی الجدید، 
دریادار برد کوپر، فرمانده ناوگان پنجم آمریکا که 
در بحرین مستقر است، اخیرا به سی ان ان گفته که 
ممکن است آمریکا در عملیات خود در خلیج فارس، 
از این شناورها استفاده کند و این مسئله را بررسی 
می کند. کوپر در پاسخ به ســؤال سی ان ان درباره 
استفاده از این شناورها گفته است: »بله، فکر کنم 
بهتر اســت اینطور بگوییم که با اسرائیل رابطه ای 
دوجانبه و چندجانبه داشته باشیم و از تجهیزاتی 
که امروز آنها دارند اســتفاده کنیم. ما می توانیم 
سیستم های بدون سرنشین خودمان و سیستم های 
بدون سرنشین آنها را با هم به کار ببریم. همانطور که 
همین حالا کشتی های دیگرمان با کشتی هاي آنها 

به  صورت همزمان به کار گرفته می شوند.«
او چند روز قبل هم در نمایشگاه دفاعی در ابوظبی 

صحبت های مشابهی را به آسوشیتدپرس گفته بود. 
او گفته است که نیروی دریایی آمریکا و متحدان 
آن، سال آینده با 100شــناور بدون سرنشین در 
خلیج فارس گشتزنی خواهند کرد. این شناور ها، 
که هم زیرسطحی و هم سطحی هستند، به گفته 
او، توانایی نظارتی آمریــکا و متحدانش را افزایش 
خواهند داد. دعوت از رژیم صهیونیستی به حضور 
نظامی در منطقه، بعــد از آن صورت می گیرد که 
بحرین و امارات، در دوران دونالد ترامپ، این رژیم 
را به رسمیت شناخته اند. بعد از این اقدام، مقامات 
این رژیم در سفرهایی بی ســابقه به این 2 کشور 
آمده اند. علاوه بر این 2 کشــور، سودان هم روابط 
خود را با رژیم صهیونیســتی عادی ســازی کرده 
اســت. نیروی دریایی آمریکا در حالی می خواهد 
پای شناورهای بدون سرنشین رژیم صهیونیستی را 
به منطقه باز کند که حضور خودش هم با مخالفت 
ایران مواجه است و بارها شناورهای نظامی ایران، 
شناورهای نظامی آمریکایی را در نزدیکی آب های 

سرزمینی ایران به چالش کشیده اند.

وزارت خزانــه داری آمریکا پس 
از اعتراض های فــراوان نهادهای 
حقوق بشــری، اندکی از موضع 
خود کوتاه آمد و به سازمان های امدادی بین المللی 
برای تعاملات مالی با بانک مرکزی و نهادهای دولتی 
تحت کنترل طالبان مجوز داد. پیش از این، آمریکا 
طالبان را تحریم و هرگونه تعامل مالی با این گروه 
را ممنــوع اعلام کرده بود. به گــزارش خبرگزاری 
آسوشیتدپرس، در بیانیه وزارت خزانه داری آمریکا 
آمده است که تحریم ها علیه طالبان و شبکه حقانی 
تا زمانی که اقدامات سرکوبگرانه خود را ادامه دهند 
اعمال خواهد شد؛ در عین حال اکنون معافیت های 
لازم برای تســهیل جریان کمک های مشروع به 
مردم افغانستان فراهم شده است. معامله کالاها و 
اقلام لوکس شامل این مجوز نیست.  افغانستان پس 
از تسلط طالبان بر کابل، با بحران اقتصادی روبه رو 
بــوده و نهادهای بین المللــی به دلیل تحریم های 
گسترده طالبان، در ارســال کمک های خود برای 
مردم افغانســتان دچار مشــکل بوده اند. این در 

حالی اســت که در حکومت قبلی، افغانســتان به 
کمک های خارجی وابســته بود و ســالانه حدود 
8.5 میلیارد دلار کمک بلاعوض دریافت می کرد. 
5 ماه پس از سقوط کابل، صندوق بین المللی پول 
تخمین می زند که افغانستان با انقباض اقتصادی 
تا 30درصد مواجه اســت. پس از روی کار آمدن 
طالبان بانک های خصوصی در افغانستان با کمبود 
شدید نقدینگی مواجه هســتند، بیکاری و قیمت 
مواد اولیه در حال افزایش اســت. ماه گذشته نیز 
وزارت خزانه داری آمریکا با صدور مجوزی، نقل و 
انتقال پولی با بانک های افغانســتان را مجاز اعلام 
کرد. این مجوز باعث تقویت پول افغانســتان شد. 
گروه طالبان سال ها در فهرست سیاه تحریم های 
آمریکا قرار داشته است. پس از آنکه این گروه قدرت 
را به دست گرفت، آمریکا و بانک جهانی میلیاردها 
دلار از ذخایر بانک مرکزی افغانستان و کمک های 
توسعه بین المللی به این کشور را برای جلوگیری 
از افتادن پول به دست طالبان مسدود کردند. این 

پول ها همچنان در آمریکا مسدود است.

خاورمیانه

گزارش

آسیا

آمریکا یا روسیه؟ انتخاب سخت 
کشورهای عرب خلیج فارس

مسائلی مانند پول، انرژی و امنیت، کشورهای حاشیه 
جنوبی خلیج فارس را در انتخاب همراهی با مسکو و 

واشنگتن در بحران اوکراین، سردرگم کرده است

طرفــداری و جانبــداری از آمریکا، طی دهه ها آســان ترین 
کار برای کشــورهای حاشــیه خلیج فارس بود امــا ارتباط 
رو به گســترش با مســکو، حالا آنها را مجبور کــرده که در 
روابط با هر دو کشــور، تعــادل را برقرار کننــد. به گزارش 
خبرگزاری فرانس پرس،  کشورهای ثروتمند شورای همکاری 
خلیج فارس، ازجمله عربستان ســعودی و امارات در مقابل 
بحــران اوکراین ســکوت کرده اند. کارشناســان خاورمیانه 
می گویند که ســکوت آنها، با توجه به نوع روابط جدیدی که 
مبتنی بر پول و انرژی و امنیت با مسکو ایجاد کرده اند، قابل 
درک است.  آنه گادل، کارشــناس خاورمیانه در اندیشکده 
فرانسوی انستیتو مونتن گفته است: »این فقط روابط اقتصادی 
نیست که در حال گســترش اســت بلکه روابط امنیتی این 

کشورها با مسکو هم رشد کرده است.«
روز جمعه، امارات به همراه چین و هنــد در رأی گیری درباره 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل که از روسیه می خواست 
نیروهایش را عقب برگرداند رأی ممتنع داد. بعد از رأی گیری، که 
به خاطر وتوی روسیه به جایی نرسید، خبرگزاری رسمی دولت 
امارات گفت که وزرای خارجه این کشور و آمریکا برای بررسی 
»تحولات جهانی« با هم تلفنی صحبت کرده اند. در این گزارش، 
هیچ اشاره ای به اوکراین نشده بود. وزارت خارجه روسیه اما اعلام 
کرد که وزرای خارجه این کشور و امارات دوشنبه در مسکو با هم 

درباره توسعه روابط چندجانبه ملاقات می کنند.
عربستان هم همچون کشــورهای امارات، بحرین و عمان، به 
اتفاقات اوکراین واکنشی نشان نداد. کویت و قطر هم خواستار 

توقف خشونت ها شدند و از مسکو انتقاد نکردند.

متحد ایدئولوژیک
برای بیش از 7دهه، آمریکا نقشــی کلیدی در منطقه پرآشوب 
خاورمیانه داشــته و مشــخصا مدافع خاندان های پادشاهی 
کشورهای ثروتمند نفتی در برابر تهدیدها بود. اما در سال های 
اخیر، واشنگتن تعاملات نظامی خود در منطقه را کاهش داده 
است. کشورهای خلیج فارس، به گفته گادل، متوجه شده اند که 
باید به متحدان خارجی تنوع بدهند تا خروج نیروهای آمریکایی 

از منطقه را جبران کنند.
امارات و عربستان، 2متحد واشنگتن که میزبان نیروهای این 
کشور هستند، شــاهد بوده اند که روابط شــان با واشنگتن در 
مسئله فروش تسلیحات و حقوق بشــر، به رابطه عشق و نفرت 
تبدیل شده اســت. قتل جمال خاشــقجی در سال2018 در 
کنسولگری عربستان سعودی در اســتانبول، روابط با ریاض را 
تیره کرده و امارات هم تهدید کرده  که قرارداد عظیم برای خرید 

جنگنده های F-35 را لغو خواهد کرد.
آندریاس کریگ، کارشناس مســائل خاورمیانه و استاد کینگز 
کالج لندن گفته است: »روسیه به چشم یک متحد ایدئولوژیک 
دیده می شود، در حالی که مســائل حقوق بشری که حمایت 
آمریکا را مشروط می کند، به یک مسئله آزاردهنده تبدیل شده 
است. وقتی که پای منطقه در میان است، ابوظبی و مسکو با هم 
یک ابراســتراتژی دارند. هردو نیروهای ضدانقلابی هستند و 

علاقه زیادی دارند تا اسلام سیاسی را مهار کنند.«

دیپلماسی سخت 
با وجود همکاری امنیتی در حال رشــد با روسیه )کشوری که 
مستقیما در مناقشات ســوریه و لیبی درگیر است(، اما کریگ 
معتقد است که بیشتر کشورهای شورای همکاری خلیج فارس، 
»تخم مرغ های امنیتی خود را در سبد آمریکا خواهند گذاشت«. 
او گفته اســت: »اما آنها به روابط خود تنوع داده اند و با رقبای 

آمریکا در دیگر عرصه ها وارد همکاری نزدیک شده اند.«
تجارت بین روسیه و کشــورهای شورای همکاری خلیج فارس 
از حدود 3میلیارد دلار در سال2016 به بیش از 5میلیارد دلار 
در سال2021 رسیده اســت. در این میان، کشورهای امارات 
و عربستان، سهم عمده ای در گســترش روابط تجاری شورای 
همکاری خلیج فارس با روسیه داشــته اند. امارات و به صورت 
مشخص دوبی، دیرزمانی است که آهن ربای سرمایه های روس و 
البته مقصد محبوب تعطیلات برای روس ها بوده است. به عنوان 
بازیگران اصلی در بازار انرژی، بیشتر کشورهای شورای همکاری 
خلیج فارس رابطه ویژه ای با روســیه به عنوان یک تولیدکننده 
بزرگ انرژی دارند. ریاض و مسکو بازیگران اصلی اوپک پلاس 
هستند و با سختگیری در میزان تولید، قیمت جهانی را کنترل 
کرده اند. الن والد، محقق ارشــد در اندیشکده آتلانتیک گفته 
اســت: »اعضای عرب اوپــک از نظر دیپلماتیــک در وضعیت 
بدی قرار دارند، چون قبل از هر تصمیمی، باید به حفظ توافق 
اوپک پلاس  که تولید را کنترل می کند، فکر کنند. کشــورهای 
خلیج فارس نگران این هســتند به روابطی که با روسیه در این 
توافق دارند لطمه وارد شود و روسیه از همکاری با آنها در اوپک 
پلاس چشم پوشی کند. اگر روسیه این گروه را ترک کند، احتمالا 

تمام توافق دچار فروپاشی خواهد شد.«
با وجود درخواســت ها از تولیدکنندگان عمده نفت خام برای 
افزایش تولید و کمک به تثبیت قیمت های در حال اوج گیری، 
ریاض، بزرگ ترین صادرکننده نفت دنیا، هیچ علاقه ای به این 
کار از خود نشان نداده است. اما کنترل تولید، همانطور که در 
ســال های اخیر با کمک روسیه انجام شــده، این بار هم بدون 

همراهی مسکو عملی نخواهد شد.
والد گفته است: »ســکوت درباره اقدامات روسیه در اوکراین 
هم اکنون احتمالا از نظر این کشــورها بهترین کاری است که 
می توانند بکنند. اما این موضــع عملگرایانه، احتمالا در مقابل 
فشارهای رهبران متحدان غربی کشورهای عرب خلیج فارس 

از بین خواهد رفت.«

 ماریا زاخارووا
سخنگوی وزارت خارجه روسیه

روابــط روســیه و کشــورهای غربــی بــه 
نقطــه بی بازگشــت رســیده اســت. 
روســیه از مدت هــا قبــل از تحریم هــا 
روابط تجاری عادی با آمریکا را متوقف 
کرده و این یک اتفاق جدید نیست. ما 
گفت وگو کردیــم و در چارچوب تامین 
امنیت جمعی پیشــنهاد دادیم، وقتی 
کســی توجــه نکــرد بــه مرحلــه بعــدی 

رفتیم. )خبرگزاری ایتارتاس(

بوریس جانسون
نخست وزیر انگلیس

من بــا مــارک روتــه ]نخســت وزیر هلند [ 
گفت وگــو کــردم تــا از او بابــت تامیــن 
تســلیحات نظامی بــرای اوکراین تشــکر 
کنــم. در مــورد ســوئیفت هــم مذاکــره 
کردیم. روسیه فورا باید از سوئیفت کنار 
گذاشته شــود. انگلیس و هلند در قبال 

حمله به اوکراین در یک جبهه هستند.

 وانگ یی
وزیر خارجه چین

پکن حــق حاکمیــت کشــورها ازجمله 
اوکراین را به رســمیت می شناسد، اما 
درعین حال معتقد اســت نگرانی های 
روســیه دربــاره توســعه ناتــو در شــرق 
نیز بایــد مــورد توجه قــرار گیــرد. چین 
از وضعیــت اخیر در اوکراین اســتقبال 
نمی کنــد. از مذاکــره مســتقیم میــان 

روسیه و اوکراین استقبال می کنیم.

دانشگاه های افغانستان 
بازگشایی شدند

6مــاه پــس از تســلط طالبان بــر افغانســتان، 
دانشگاه های این کشــور با قواعد جدید بازگشایی 
شــدند. به گزارش خبرگزاری آسوشــیتدپرس، 
دانشــگاه کابل دیروز فعالیت خود را از سر گرفت. 
این دانشگاه یکی از قدیمی ترین مؤسسات آموزش 
عالی در افغانستان اســت. طبق قوانین جدید در 
بازگشــایی دانشــگاه ها محدودیت هایی ازجمله 
تفکیک جنســیتی و حجاب اجباری وجود دارد. 
نیروهای طالبان در ورودی دانشــگاه ها، ترددها را 
کنترل می کنند. همچنین وظیفــه تامین امنیت 
دانشــگاه ها بر عهده این نیروهاســت. بازگشایی 
مراکز آموزشی، مدارس و دانشگاه ها همواره یکی 
از خواسته های جامعه جهانی از طالبان بوده است. 
کشورهاي جهان از طالبان خواسته اند مجوز حضور 
دختران در کلاس هــا را صادر کننــد. مقام های 
طالبــان اصرار داشــتند که محیط دانشــگاه ها و 
مدارس، به خصوص مدارس متوســطه، مناســب 
حضور دختران نیســت و آنها در حال تلاش برای 
مهیا کردن محیط هســتند. بازگشایی دانشگاه ها 
بدون هیاهو انجام شده است. طالبان هیچ بیانیه ای 
منتشر نکرده و درخواست رســانه ها برای ورود به 
دانشگاه کابل رد شده اســت. دختران قرار است از 
روپوش استفاده کنند و نمی توانند گوشی هوشمند 
خود را به محوطه دانشگاه ببرند. دانشجویان پسر 

هم بعدازظهر در کلاس ها شرکت می کنند.

نقل قول جهان نما

 خبر

روزنامه گلوبال تایمز ]چین[

حمله برق آسا در اوکراین
روزنامه دولتی گلوبال تایمز چاپ پکن، حمله روسیه به 
اوکراین را برق آسا دانســته و نوشته که نظامیان روس 
موفق شدند در چشم برهم زدنی ارتش اوکراین را از کار 
بیندازند. چین از یک مکانیسم امنیتی جدید در اروپا 
که نگرانی های امنیتی روسیه را هم درنظر داشته باشد، 

حمایت می کند.
پکن در نشســت شوراي امنیت ســازمان ملل نیز به 
قطعنامه  پیشــنهادی آمریکا علیه روسیه راي ممتنع 
داده است. چین در عین حال، خواستار برگزاري هرچه 
ســریع تر مذاکرات براي پایان دادن به بحران اوکراین 
است. رویکرد تحریمي کشورهاي جهان علیه روسیه به 

تشدید بحران منجر خواهد شد.
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گرینویچ

شلیک کودك 4ساله به پلیس

 

يوتا: كودک 4ساله ای كه پليس آمریکا تلاش می كرد 
پدرش را دستگير كند به سمت پليس شليک كرد. 
به گزارش یاهونيوز، پس از تماس كاركنان رستوران 
مک دونالد مبنی بر مشــکلاتی كه مردی برای آنها 
پيش آورده بود ماموران پليس در محل حاضر شدند و 
تلاش كردند این مرد را برای ارائه توضيحاتی از خودرو 
خارج كنند كه با مقاومت او روبه رو شدند. ماموری كه 
تلاش می كرد متهم را از خودرو پياده كند ناگهان به 
همکارهای خود هشدار داد كه یک اسلحه به سمت او 
نشانه رفته است اما طولی نکشيد كه بازوی این پليس 
به ضرب گلوله مجروح شد. هنگامی كه باقی مامورها 
خواستند ضارب را دستگير كنند متوجه شدند او یک 
پسربچه 4ساله است. در اداره پليس و پس از اعتراف 
متهم مشخص شد او فرزند خردسالش را طوری تعليم 
داده كه هنگام درگيری با پليس بتواند به سمت آنها 

شليک كند. 

پیش بینی درگیری اوکراين
 

اوهايو: انيميشــن سيمپســون ها كه به دليل طولانی بودن 
فصل هایش و اشاره های بی شمارش به تحولات و شخصيت های 
سياســی  حاوی بســياری از رخداد های پيش بينی نشــده 
جهان اســت. این بار هم به ادعای كاربر هــا درگيری اوكراین 
را در ســال1998 ميلادی پيش بينی كرده بــود. به گزارش 
ایندیپندنت، یکی از قسمت های این نمایش نشان می دهد كه 
اتحاد جماهير شــوروی واقعا فرونپاشيده و قطعه قطعه نشده 
است. این قســمت كه »سيمپســون تاید« نام دارد و بيش از 
30سال پيش پخش شد، نشان می دهد كه هومر سيمپسون به 
نيروی دریایی ایالات متحده می پيوندد و كاملا اتفاقی به یک 
معاون ناخدا شليک می كند و او را از قایقش به داخل آب های 
روســيه می اندازد. كمی بعد، روسيه افشــا می كند كه اتحاد 
جماهير شوروی هرگز منحل نشده است. به دنبال آن تانک ها 
وارد خيابان ها می شوند و دیوار برلين بار دیگر ساخته می شود. 
در این فيلم همچنين لنين، رهبر اتحاد جماهير شوروی تابوت 
شيشه ای خود را می شکند و با بازگشت به زندگی می گوید: »ما 
باید كاپيتاليسم را درهم بکوبيم.« این فيلم در دوران زمامداری 
بوریس یلتسين، رئيس جمهوری متوفی روسيه ساخته شد. 
حالا طرفدارهای این انيميشن پيش بينی های نه چندان دقيق 

آن را دوباره مطرح كرده اند.

راه رفتن روی سقف خانه
 

سئول: یکی از حسرت های ساكنان آپارتمان هایی كه طبقه 
بالایی شــان وقت و بی وقت صدای پایشــان گرومپ  گرومپ 
شنيده می شود این اســت كه كاش آنها می توانستند همين 
صدا را توليد و ساكنان طبقه بالایی را تنبيه كنند. به گزارش 
آدیتی ســنترال، شــركتی در كره جنوبی این امکان را فراهم 
آورده و محصولی كه توليد كرده اند هم با اســتقبال ساكنان 
آپارتمان ها مواجه شده اســت. این وسيله كه بلندگوی انتقام 
نام دارد روی سقف واحد نصب می شود. سپس كاربر می تواند 
براســاس صدایی كه او را آزار می دهد در اینترنت جست وجو 
كرده و صدای مشابه آن را بيابد. ســپس صدای دانلود شده را 
از این بلندگو پخش كرده و لذت انتقامی شــيرین را بچشــد. 
از صدای كوبيدن پا گرفته تا صدای جيغ و داد و حتی صدای 
حيوانات خانگی. قدرت این بلند گوها كه برای خرید آنلاین اش 
كره ای  ها معادل 150دلار آمریکا هزینه می كنند به حدی است 
كه همسایه پر سر و صدا حســابی متوجه اشتباه صوتی خود 

می شود، البته اگر كار به دعوا و مرافعه نکشد.

برق کاری...عکس: همشهری/ محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

  گفتا من آن ترنجم

چند هفته ای است كه مجموعه ای 
مستند با موضوع فرهنگ و تاریخ 
غذاهای ایرانی از شبکه مســتند پخش می شود كه نامش 
هست »ترنج«. تماشــای این مجموعه می تواند در برهوت 
برنامه های جــذاب و حرفه ای و پركار، یکــی از تجربه های 
لذتبخش و مغتنم تلویزیون باشــد. ترنج بسيار جذاب است 
چون با اینکه موضوع خود را غذای ایرانی قرار داده اما هرگز 
تنها به غذا محدود نمی شــود. این مجموعه غذا و سفره ما 
ایرانی ها را دریچه ای قرار داده برای سرک كشيدن به آنچه 
تمدن ایرانی می ناميمش. بسيار می شنویم یا می خوانيم كه 
تمدن ایرانی، تمدنی بسيار قدیمی و باسابقه است. حتی از 
ما توقع می رود كه به این فرهنــگ و تمدن افتخار كنيم. اما 
واقعيت این است كه آدم نمی تواند به چيزی كه نمی شناسد 
و ایده زیادی درباره اش ندارد افتخار كند. مســتند ترنج با 
فروتنی بسيار و با روایتی پركشش و تماشایی ما را از طریق 
سفره متنوع ایرانی و فرهنگ طبخ غذا در نقاط مختلف این 
سرزمين، با مهم ترین پایه های این تمدن آشنا می كند. به این 
ترتيب در هر قسمت ما نه تنها با تاریخ مهم ترین خوردنی ها 
و نوشــيدنی های ایرانی )مثلا نان، خرما، شــربت و...( آشنا 
می شویم، كه مســتند ما را به دیدن آثار تاریخی و فرهنگی 
هر بخش از ایران، به مردم شناســی آن، به موسيقی آن و به 
شناخت تاریخ فرهنگی و اجتماعی آن دعوت می كند. همه 
اینها اما با ظرافت و هنرمندانه حــول موضوع غذا و خوراک 
چيده شــده اند و بدون توضيحات اضافه ما را با این واقعيت 
مواجه می كنند كه چطور همه اینها، معماری، موســيقی، 
شــکل زندگی، جغرافيــا و تاریخ به غذا مربوط هســتند و 
هركدام قطعه ای مهم و بی جایگزین را در پازل هویت ایرانی 

قرار می دهند.
ترنج یک توليد حرفه ای اســت كــه در آن عوامل گوناگون 
توليد با دقت و مهارت با یکدیگر هماهنگ شده اند تا كليتی 
تأثيرگذار بســازند. فيلمبــرداری و قاب هایــی كه تصاویر 
مجموعه را شکل داده اند با وســواس و دقت كوشيده اند تا 
جای ممکن مهم ترین جزئيات جغرافيــای مورد نظر را در 
خود جای دهند. شيوه درست كردن خمير و ورز دادن آن و 
سپس شکل دادن و چسباندن خمير در تنور در روستایی در 
خراسان یا كرمان با قاب هایی ظریف و دقيق تصویر شده اند و 
به شکلی روان در كنار هم تدوین شده اند تا روایتی پر جزئيات 
اما ســليس از فرایند پخت نان و زندگی پخت كنندگان آن 
ارائه دهند. موسيقی كار نيز كاملا متناسب با ریتم روایت و 
نيز جغرافيایی كه از آن صحبت می شود انتخاب شده است و 
با حضور خود به تصاویر عمق و تأثير بيشتری می بخشد. در 
كنار اینها راوی این مستند كه گفتارهای متن را نيز نوشته 
است و ما داستان خوراک های ایرانی را با صدای او می شنویم، 
با آرامش و ســر صبر و با لحنی كــه دور از هرگونه اغراق و 
احساسات گرایی است، لایه های مختلف فرهنگی و تاریخی 
هر خوراكی را می شکافد و ارتباط اش را با بافت فرهنگی آن 
منطقه خاص توضيح می دهد. این تعادل در گفت وگوهای 

مستند نيز به خوبی رعایت شده است.
نقل قول مشهوری هست كه می گوید »شما همانی هستيد 
كه می خورید«. ترنج در هر قسمت موفق می شود بدون اینکه 
درگير ظاهر چنين جمله ای شود، به عمق آن نقب بزند و از 
طریق آنچه ما ایرانی ها می خوریم، به ما نشــان دهد ما كه 

بوده ایم و كه هستيم.
همه آنها كــه »در بارانداز« 
را دیده اند، حتمــا آن نمای 
معروف را به یاد می آورند؛ آنجا كه مارلون براندوی 
جوان نيم خيز نشسته اســت روی موتورسيکلتش 
و كلاهی لبه دار بر ســر دارد. لابد آنهــا هم تأكيد 
می كنند كه این صحنه شخصيت آن جوان عاصی 
را تماما به نمایش می گذارد. فيلــم را اليا كازان در 
ســال 1954ســاخت. انگار از همان موقع بود كه 
موتورسيکلت به نماد جوانی و یاغی گری  تبدیل شد. 
البته این فقط یک روی سکه دنيای مردانه ای است 
كه در آن سواران اسب آهنی به پيش می تازند. روی 

دیگر آن را باید در این روزهای پایتخت دید.
می گویند بــرای رفت وآمد در تهــران و به خصوص 
برای عبور از خيابان ها و  بيشتر هم خيابان های یک 
طرفه، اول باید مراقب طرف مخالف خيابان باشيد، 
چرا كه هميشــه یک موتوری در حال آمدن است. 
موتورسواران نه تنها از لابه لای ماشين ها و پياده روها 
عبور می كنند كه حتی خطوط ویژه اتوبوســرانی 
را هم ميانبری برای رســيدن به مقصــد می دانند 
و بدون اینکه بــه خطراتش فکر كنند، ســر موتور 
را كج می كنند و ســر از خطوط ویــژه درمی آورند. 
ماجرای تخلفات موتورسواران آنقدر بيخ پيدا كرده كه 
مسئولان راهنمایی و رانندگی مجبور شدند كارهایی 
انجام بدهند چرا كه به گفته رئيس مركز اطلاع رسانی 
پليس راهنمایی و رانندگی تهــران بزرگ، ارتکاب 
تخلفــات رانندگی یکی از دلایــل اصلی تصادفات 

موتورسيکلت سواران است.
سختگيری و بگير و ببندهای ویژه در چند سال اخير 
با اینکه تا حدودی جواب داده اما هنوز پاركينگ های 
بزرگ موتورســيکلت روزبه روز شلوغ تر می شوند و 
تخلفات همچنان ادامه دار اســت. به همين دليل از 
30بهمن طرحی با عنوان انضباط بخشی و ساماندهی 
به تردد موتورسيکلت سواران در بيش از 100نقطه از 
تهران به اجرا درآمده و اجــرای آن با قوت هم ادامه 

خواهد داشــت. طرحی كه پليس اميدوار اســت با 
اجرای آن بتواند تخلفات موتورسيکلت سواران مانند 
عبور از پياده رو و خط ویژه، حركت یک طرفه، حمل 
بار غيرمتعارف، مخدوش كــردن پلاک و... را تا حد 
زیادی كاهش دهد. هدف از اجــرای این طرح هم 
توجه به مطالبات مردم، ارتقــای ایمنی ترافيک و 
حفظ ســلامتی خود راكبان موتورســيکلت است. 
آنطور كه آمارها می گویند، 4ميليون موتورسيکلت 
در تهران تردد می كنند و حدود نيمی از مصدومان 
و جانباختگان حوادث ترافيکی در پایتخت مربوط 
به موتورسيکلت ســواران اســت. یعنی حدود 46 
درصد كشته شــدگان حوادث ترافيکــی در تهران 
موتورسيکلت سواران هســتند و بالغ بر 50 درصد 
مصدومان را نيز این افراد شــامل می شوند كه آمار 
بالایی است. تصادفاتی كه عمدتا به دليل انجام تخلف 
رخ داده یا شدت آن بيشتر می شود. از این رو پليس 
با اجرای چنين طرح هایی به دنبال قانونمدار كردن 
موتورسيکلت ســواران و رعایت حقوق شهروندی 
اســت. در این طرح دیگر خبری از توقيف و انتقال 
موتورسيکلت افراد متخلف به پاركينگ نيست، اما 
توقيف ساعتی، جریمه و پرداخت جرائم معوق انجام 
می شــود. از اینها كه بگذریم، دليل اصلی مرگ یا 
آسيب دیدگی شدید در موتورسواران نداشتن كلاه 
ایمنی است. با وجود تأكيد زیاد پليس و فرهنگسازی  
در این زمينه، هنوز هم هســتند كسانی كه بدون 
داشتن كلاه ایمنی با موتورســيکلت در شهر تردد 
می كنند. در همين زمينه پليس پيشــنهاد جالبی 
دارد، اینکه در آســتانه سال نو دوســتان و اعضای 
خانواده موتورسيکلت ســواران به آنان كلاه ایمنی 
هدیه بدهند تا این راكبان هم، تشــویق شوند كه از 
كلاه ایمنی استفاده كنند. وقتی كلاه عيدی می دهيد 
بالاخره موتورســواری كه كلاه عيدی گرفته شاید 
دلش بيشــتر برای جانش و البته شما بتپد و اندكی 

بيشتر مراقب باشد.

شهر مکتوب

فاطمه عباسی

کلاه ايمنی هديه بده

تقويم / سالمرگعدد خبر

 سرانگشت آواز

روزی که غلامحسین بنان با عبدالعلی وزيری 
برای امتحان به راديو می روند، در دفتر روح الله 
خالقی، ابوالحسن صبا هم نشسته بود. از بنان 
می خواهند که برايشــان قطعه ای بخواند و او 
»درآمد ســه گاه« را آغاز و صبا هم با ويولن او 
را همراهی می کند. هنوز »درآمد« تمام نشده 
بود که خالقی به صبا می گويد: »شــما نواختن 
ويولن را قطع کنید.« و به بنان اشــاره می کند 
که »گوشه حصار« را بخواند و بنان بدون اندك 
مکثی، با چنــان مهارت و اســتادی »درآمد 
حصار« را می خواند و به »ســه گاه« می رود که 
روح الله خالقی بی اختیار برخاســته و او را در 
آغوش گرفته و می بوســد و آينده او را در هنر 
آواز درخشان پیش بینی می کند. صدای بنان 
بسیار لطیف، شیرين، زيبا و خوش آهنگ بود. 
کوتاه می خواند، ولی در همین کوتاهی، ذوق و 
هنر بسیاری نهفته بود. او در طول فعالیت هنری 
خود حدود 450آهنگ اجرا کرد و آنچه او را از 
ديگران ممتاز می کرد، زير و بم ها و تحريرهای 
صدای او بود که مخصوص به  خودش بود. بنان 
نه تنها در آواز قديمی و کلاسیک ايران استاد 
بود، بلکه به نغمات جديد و مــدرن ايران نیز 
تسلط داشت. لطافت صدای او و بیرون آمدن 
از چارچوب آوازخوانی پیش از خود، توانست 
او را به خواننده ای بی نظیر تبديل کند. بنان در 
ابتدای کار در راديو تنها آواز می خواند، اما پس از 
مدتی به توصیه خالقی به تصنیف خوانی هم روی 
آورد و اين سرآغاز ساخته شدن تصنیف های 
ماندگار و همیشگی اوســت. »الهه ناز«، »مرا 
عاشقی شیدا«، »حالا چرا؟«، »من از روز اول«، 
»بوی جوی مولیان« و... از يادگارهای آن دوره 
است. بنان نگرشی تازه به موسیقی داشت و ثابت 
کرد تنها با صدای بلند خواندن، چهچهه زدن و 
تحريرهای بیش از اندازه نمی توان توانايی خود 
را در موسیقی نشان داد، بلکه درست خواندن 
و تلفیق متفکرانه شــعر و موسیقی قادر است 
نغمه ای بی بديل را خلق کند. غلامحسین بنان در 
غروب هشتم اسفند 1364 در تهران درگذشت 
و برخلاف وصیتش که مايل بود در گورســتان 
ظهیرالدوله به خاك سپرده شود، در دهم اسفند 

در امامزاده طاهر کرج به خاك سپرده شد.

حافظ

من از بیگانگان ديگر ننالم
که با من هر چه کرد آن آشنا کرد

مدتی مدید است كه ما از احساس 
لطيف لمس كارت پستال ها دور 
مانده ایم. اســفند در ســال های نه چندان دور، زمانِ تماشا و 
انتخاب كارت هــای تبریک بود.  صدای پــای بهار كه به گوش 
می رسيد، كارت  پستال ها با هزاران نقش و رنگ همه جا بودند. 
آنها یک وقت هایی بر اســتندهای چرخان در كتابفروشی ها و 
لوازم التحریری ها و وقت دیگــر در بقالی های كوچک محلات 

چشم هامان را به تماشا می خواندند.
ما دائم فکر می كردیم كدام كارت برای فلانی مناســب است 
یا بيساری كدام یک از اینها را دوســت دارد. آنهایی كه دست 
و بال شــان بازتر بود كارت پستال های ســه بعدی یا موزیکال 
می خریدند.  اما كارت ها را با هر طرح و قيمتی كه می خریدیم، 
بعدش نوبت می رسيد به نوشتن پشتش. بعضی وقت ها نوشته ها 
تکراری بود و با ابياتی مثل »گل سرخ و سفيد ارغوانی/ فراموشم 
نکن تا می توانی«به پایان می آمد؛ اما بعضی هم دقت می كردند تا 
جملات تازه ای بنویسند وتبریک شان قشنگ باشد. این قشنگ 
باشد یعنی بنشيند به جان دریافت كننده پيام؛ یعنی وقتی كه 

خواند، بگوید: فلانی از سر رفع تکليف تبریک نگفته است.
همين ميل به ارســال پيام های جذاب سبب می شد كه برخی 
بروند سراغ دوســت، فاميل، همکلاسی یا همســایه ای كه با 
جهان كلمات بيشتر آشنا بود یا كه نه بروند و كتاب های شعر و 
خودآموزهای انشاء را ورق بزنند تا جملات شان رخت كليشه بر 
تن نداشته باشد. و اما حالا واقعيت این است كه در سال های اخير 
زحمت ارسال پيام های تبریک به مناسبت های مختلف بيشتر 
بر دوش اینترنت بوده اســت. پيام های تکراری كه برای خيل 
كثيری كپی می شوند و عمدتا پيش از موعد ارسال می شوند تا 
خيال مان راحت باشد كه فلان روز خجسته را تبریک گفته ایم، 
آن هم از نوع پيشاپيش. می دانم و می دانيد كه این پيام ها ذره ای 
از لطف دست نوشته های سابق را ندارد. ما همه كارت پستال های 
كاغذی مان را جایی حوالی خاطرات شيرین در دوردست ها جا 
گذاشته ایم اما حالا، حالا كه پيام هامان سوار بر امواج اینترنت 
راهی مقصد می شوند، كاش دست كم بکوشيم تا جمله هامان 
هر چند ساده و كوتاه از كوچه پس كوچه های اندیشه و احساس 

خودمان سر برآورند.

زندگی پدیا

مریم ساحلی

حرف دل خویش را نوشتن

سیدجواد رسولی
كارشناس رسانه

مهديا گل محمدینگاه
روزنامه نگار

نقشه جنگ 
روی گوگل مپ

در ساعات پيک ترافيک درحالی كه بعضی از ما 
عصبانی و كلافه از كندی ترافيک هستيم و به 
اپليکيشن های مســيریاب چشم دوخته ایم تا 
به وسيله آنها ترافيک را دور بزنيم در اوكراین 
برخی راننده ها برای دور زدن ترافيک تانک ها 
به گوگل مــپ خيره می شــوند. بــه گزارش 
واشنگتن پســت، پروفســور لوئيس به همراه 
دانشــجوهایش برای كمک بــه مردمانی كه 
می خواهند درگيری هــای نظامی را دور زده و 
از مهلکه فرار كننــد امکاناتی پيش بينی كرده 
تا آنها به وسيله اپليکيشن گوگل مپس بتوانند 
مسير های امن تری را بيابند و حتی المقدور با 
تانک ها و مناطق درگيری مواجه نشــوند. این 
نقشه  با اســتفاده از تركيب اطلاعات ماهواره 
و اطلاعات به دســت آمده توسط گوگل مپس 
تهيه می شــود و برای پيدا كردن ســرپناه هم 
كاربرد دارند و حركت ماشــين نظامی روسيه 
و اوكرایــن را هــم نمایش می دهــد. اگرچه 
گمانه زنی هــای متنوعی دربــاره كاربردهای 
اصلی و فرعی این اپليکيشن وجود دارد اما چند 
دانشجوی خارجی كه برای رسيدن به مرز از آن 
استفاده كرده اند اطلاعات آن را تا حدی دقيق و 
كاربردی توصيف كرده اند. گوگل مپس محصول 
مسيریاب شــركت گوگل یکی از دقيق ترین 
نقشه های موقعيت یاب جهانی است كه با توجه 
به استفاده ماشــين های نظامی از جی پی اس 
توانســته در جنگ ها هم نقش ایفــا كند. در 
 تاریــخ 25 مــی 2007 گوگل نمــای خيابان 
)Street view( را منتشــر كرد، یک ویژگی 
جدید از نقشه های گوگل كه 360 درجه نمایش 
پانوراما در سطح خيابان از مکان های مختلف 
را فراهــم می كند. در زمان جنــگ این امکان 
به كاربر ها كمک می كند تا شــناخت دقيق تر 
و تصویر واضح تری از محل درگيری داشــته 

باشند.

کتاب های سخنگو؛ معاشران جدید
قدیمی ها بهره مندی از داستان های صوتی یا بهتر بگویيم شنيدن  رادیویی 
داستان را بيشتر با قصه های شب رادیو تجربه كرده اند. گرچه مدت كوتاه 
این برنامه و زمان پخش آن به گونه ای بود كه شــنوندگان ان داستان ها 
مانند خوانندگان كتاب بيشتر در یک جا می نشستند و كار دیگری انجام 
نمی دادند. كتاب های صوتی اما این تفاوت اساسی را با آثار مکتوب دارند 
كه می توان همراه با انجام كاری دیگر گوش به آنها سپرد. به این ترتيب 
برای كسانی كه ساعاتی از روز را در خانه یا جایی ساكت هستند این امکان 
فراهم است كه حين كارهای دیگر گوش به كتاب های صوتی بسپارند، 
داستانی بشنوند، اطلاعاتی كسب كنند و به هرحال وقت شان هدر نرود، یا 

دست كم بهترین و بيشترین استفاده را از وقت شان ببرند.
مزیت دیگری كه برای كتاب های صوتی می توان برشمرد سهولت تهيه 
آنهاست. یعنی سفارش، خرید و دستيابی به آنها از رهگذر فضای مجازی 
فراهم است. مضاف بر اینکه قيمت آنها هم به طور معمول ارزان تر از انواع 
كلاسيک است. صدالبته كتابخانه های صوتی جایی به مراتب كمتر اشغال 
می كنند و با زندگی آپارتمانی ما همســازی بيشتری دارند. كتاب های 
صوتی درست خوانده می شوند و از این نظر هم جنبه آموزشی دارند و با 
كمی دقت در موقع تهيه آنها می توان علاوه بر اثر از صدا و نحوه خواندن 
كتاب نيز لذت برد. در مجموع گرچه كتاب های كلاسيک هيچ گاه كهنه 
نخواهند شد و هنوز و همواره اهميت خود را در اطلاع رسانی و انتقال لذت 
مطالعه و كسب دانایی حفظ خواهند كرد،كتاب های جدید هم بدون آنکه 
جای آنها را تنگ كنند هویت و مزایای خودشان را دارند.    به این ترتيب 
در روزگار ما با تعدد نحوه استفاده از كتاب و تنوع كتاب ها همه افراد، با هر 
نوع سليقه و اشتغال و موقعيتی می توانند مطالعه مستمر و روزانه داشته 
باشند. گرانی كتاب، كمبود فرصت و بهانه هایی از این دست با وجود انواع 
كتاب، رنگ باخته اســت و به این ترتيب در سال های پيش رو درصورت 
ادامه وضعيت نه چندان مطلوب كتابخوانی در جامعه ما باید به طور اساسی 
در پی آگاهی از دلایل این امر برآمد. نداشتن احساس نياز به اطلاعاتی 
كه توســط مطالعه كتاب به دســت می آید یکی از این دلایل است. اگر 
افراد هر جامعه ای به اطلاعاتی كه از این رهگذر به دست می آید به عنوان 
آگاهی های مورد وثوق، قابل اطمينــان و دارای كاربرد نگاه كنند قطعاً 
ميزان مطالعه تا حدی با انتظارات صاحب نظران همخوانی خواهد داشت.

گرچه از طریق تماس های شفاهی، محاورات جسته و گریخته روزانه و 
ارتباطات مجازی مواردی به عنوان اطلاعات در بين افراد جامعه منتقل 
می شود اما مخفی بودن منابع بســياری از آنها از یک سو و امکان هر نوع 
دخل و تصرف در این اطلاعات از ميزان اطمينان به آنها می كاهد. قطعاً در 
كنار رسانه های رسمی، كتاب های كلاسيک و نوظهور از مهم ترین منابع 

قابل استفاده برای كسب اطلاعات هستند.

امیر جلال الدين مظلومی
روزنامه نگار دغدغه
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 تأثیر رضایت مندی
در محیط کار بر افزایش 

سلامت روان
کرونا به نوعی باعث فلج شدن وضعیت اقتصادی 
بسیاری از خانواده ها شد. در این دوره، بسیاری 
افراد دغدغه  از دست دادن کارشان را داشتند یا 
حتی کارشان را از دست دادند. عده ای دیگر هم 
مانند کادر درمان در تماس مستقیم با بیماران 
بودند که این نزدیکی فیزیکی، استرس زیادی 
برای آنها به وجــود آورد. به طور کلی شــرایط 
مبهم همیشــه اضطراب زیادی ایجاد می کند. 
شــیوع بیماری کرونــا هم وضعیــت غیرقابل  
پیش بینی برای تمام افراد به وجود آورده است. 
غیر قابل پیش بینی بودن شرایطی که هنوز هم 
گاهی آن را تجربه می کنیم، باعث ناپایداربودن 
تمام جنبه های زندگی ازجمله اشــتغال شده 
است. در بحران های این چنینی، بهترین توصیه 
به افراد، تطابق و ســازگاری با شــرایط است. 
هر چند که مطابقت با شــرایط جدید کاری یا 
مواجهه با بیــکاری، زمانی کــه اضطراب ابتلا 
به بیمــاری برای خود و اطرافیــان وجود دارد، 
کار بسیار سختی اســت. در این میان صاحبان 
مشــاغل می توانند نقش مهمی ایفا کنند، چرا 
که نبود مدیریت درست، آســیب بیشتری به 
کارکنــان و نظام کاری وارد می کنــد، افراد در 
وضعیت بحرانی مانند شــیوع کرونــا، دغدغه 
بیشتری برای حضور در محل کار دارند که این 
موضوع باید از سوی مدیران مدیریت شود. در 
اختیار گذاشــتن فرصت دورکاری به کارکنان، 
از جمله عواملی است که می تواند حس اعتماد 
و صمیمت را در محل کار ایجاد کند. در محیط 
کاری نامطلوب، به ویژه هنگامی که فشار کاری 
زیاد باشد و تعادل بین کار و زندگی افراد از بین 
برود، سلامت جسم و روان افراد هم تحت  تأثیر 
قرار می گیرد. نکته بعدی در ارتباط با مشاغلی 
است که کار افراد پس از پایان ساعت کاری، تمام 
نمی شــود و افراد حتی خارج از کار هم درگیر 
مسائل کاری اند. در این وضعیت، میزان استرس 
و دغدغه ها هم بالا می رود و نه تنها خود فرد که 
خانواده را هم تحت  تأثیر قرار می دهد. در محیط 
کار نامطلوب، بازدهی افراد به تدریج کاهش پیدا 
می کند، نبود رضایت شغلی، انگیزه افراد را کم 
می کند و در مقابل هم تعهد کاری کمتر احساس 
می شود. تردیدی نیست که شغل هر فرد بخش 
مهمی از زندگی، به شمار می رود. در کشور ما که 
مسئولیت تامین نیازهای زندگی بر عهده مردان 
است، کار هم بخش مهمی از زندگی این گروه 
را تشکیل می دهد و بســیاری از مردان، هویت 
اصلی خود را از شغل شــان به دست می آورند؛ 
بنابراین طبیعی است زمانی که در بحرانی مانند 
کرونا، مشکلات کاری زیاد می شود، کل زندگی 
این افراد، تحت الشعاع قرار می گیرد. نکته بعدی 
مربوط به سلامت روان و هیجانات مثبت و منفی 
اســت که افراد در محل کار تجربــه می کنند. 
هیجانات منفــی باعث کاهش کارکــرد افراد 
می شــود و هیجانات مثبت، منجر به احساس 
شــادی. خودخواهی، خودرأی بــودن و توجه 
نداشــتن به نظرات دیگران در گروه هیجانات 
منفی قرار می گیرد که برای افراد، ناامنی شغلی 
ایجاد می کند و انگیزه کار کردن را کم می کند. 
در بحران کرونا با توجــه به تأثیر این بیماری بر 
روان افراد، به نظر می رسد در برخی موارد افراد 
نتوانسته اند همکاری خوبی با هم داشته باشند. 
به همین دلیل محیط کار هم برای آنها تبدیل به 

محل ناامنی از نظر روان می شود.
ترس های این دوران هم باعث ایجاد تنش و در 
نتیجه فشار بیشتر بر کار  کنان شده است. حالا 
در این میان برخی از افراد به دلیل خودداری از 
بیان مشکلات خود، فشار بیشــتری را تحمل 
می کنند. در این زمینه، واکنش مردان و زنان با 
هم متفاوت است. مردان اغلب تمایلی به صحبت 
درباره مشکلاتشــان ندارنــد و حتی درصورت 
داشتن مشکل جسمی، دیرتر به پزشک مراجعه 
می کنند و درصورت وجود مشکلات و اختلالات 
روان، کمتر تمایلی برای مراجعه به روانپزشک 
دارند. شاید یکی از دلایل شیوع سکته های قلبی 
در مردان به همین دلیل باشد. زنان اما برخورد 
راحت تری با موضوع دارنــد. البته توجه به این 
نکته هم مهم است که به طور کلی، حضور مردان 
در محیط هــای کاری پرخطر، بیشــتر از زنان 
است و به همین دلیل احتمال وارد شدن آسیب 
جسمی به آنها بیشتر از زنان است؛ بنابراین باید 
به این مســئله توجه کرد که در کنار مشکلات 
جسمی، مردان هم می توانند مضطرب شوند و 
توان حل مشکلاتشان را نداشته باشند. به طور 
کلی سلامت روان در محیط کار ارتباط نزدیکی 
به کیفیت برقراری روابط افراد با یکدیگر دارد. 
رضایتمندی کارکنان و کارفرمایان از نشانه های 
سلامت روان در محیط کار است، چرا که داشتن 
احســاس رضایتمندی باعث بالا رفتن انگیزه 
بیشتر می شــود. به این ترتیب افراد هم کمتر 
دچار خطا می شــوند و احساس مسئولیت شان 

هم بالاتر می رود.

مریم معصومینگاه
عضو انجمن علمی روانپزشکان

واکسن ایرانی کرونا؛ یک قدم تا تأیید جهانی
اثربخشی واکسن »کووایران برکت« در سازمان بهداشت جهانی تأیید شده و پس از تکمیل بازدید از فرایند خط تولید، مجوز بین المللی آن صادر می شود

در کنــار واکســن برکــت، واکســن 
سوبرانای کوبا هم در انتظار تأییدیه 
ســازمان بهداشــت جهانــی قــرار 
دارد. ایــن واکســن در ایــران بــه نــام 
پاستوکووک تولید و تزریق می شود، 
تکنولوژی کامل آن در کشور موجود 
اســت و خــط تولیــد انبــوه آن هــم 

به زودی در ایران تکمیل می شود

احتمالا جهش هــای بعــدی ویروس 
روی اومیکرون رخ خواهــد داد و اگر 
واکسیناســیون در آینــده بــا پلتفــرم 
برکت پلاس ادامه پیدا کند، می توان 

از پیک های بعدی جلوگیری کرد

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

»کووایران برکت« نخســتین واکسن ایرانی 
کرونــا، تأییدیه هــای اولیــه کارآزمایی های 
بالینی را از ســوی ســازمان بهداشت جهانی 
)WHO( به دســت آورده و در فرایند دریافت 
مجوز مصرف اضطــراری )EUL( قرار گرفته؛ 
یعنی اســتانداردهای لازم بین المللی را برای 
تأیید ایمنی و اثربخشــی کســب کرده است. 
فرایند دریافت مجوز سازمان بهداشت جهانی 
برای این واکســن، از بهمن امســال آغاز شد. 
نخستین جلسه رســمی گروه دارویی برکت 
با سازمان جهانی بهداشــت همان موقع بود و 
حالا براساس جدیدترین فهرست منتشرشده 
در سایت رسمی این ســازمان، واکسن برکت 
به عنوان نخستین واکسن در کشور و در منطقه 
در فرایند ثبــت جهانی قرار گرفته اســت. با 
دریافت این مجوز بین المللی، تولیدکنندگان 
برکت می توانند در ماه های آینــده، علاوه بر 
امکان صادرات واکسن، تسهیل انجام سفرهای 
بین المللی برای دریافت کنندگان آن و امکان 
قرار گرفتن واکســن ایرانی در سبد کوواکس 
را هم فراهم کنند. البتــه محمدرضا صالحی، 
مجری مطالعــات بالینی واکســن کووایران 
برکت درباره زمــان دریافت مجوز نهایی برای 
این واکسن به همشهری می گوید که به دلیل 
مرحله به مرحله انجام شدن این بررسی ها هنوز 
نمی توان زمان قطعی صدور مجوز را اعلام کرد.
حالا در کنار واکسن برکت، واکسن سوبرانای 
کوبا هم در انتظار تأییدیه ســازمان بهداشت 
جهانی قرار دارد. این واکســن در ایران به نام 
پاستوکووک تولید و تزریق می شود ، تکنولوژی 
کامل آن در کشــور موجود است و خط تولید 
انبوه آن هم به زودی در ایران تکمیل می شود. 
در این شرایط، این سؤال مطرح است که آیا با 
دریافت مجوز EUL از سوی کوبایی ها، مسیر 
دریافت مجوز برای پاستوکووک هم در ماه های 
آینده آسان می شــود یا خیر؟ به گفته علیرضا 
بیگلری، رئیس انستیتو پاستور ایران، سوبرانای 
کوبا به زودی این مجوز را دریافت می کند و این 
مسئله یک مزیت اســت. با این حال او تأکید 
می کند: »برای دریافت مجــوز WHO به نام 
پاســتوکووک، ما باید مســتندات خط تولید 
داخلی خود را به ســازمان بهداشــت جهانی 

عرضه کنیم.«

اثربخشی کووایران برکت تأیید شده است 
ثبت واکســن ها و صدور مجوز بــرای آنها از 
سوی سازمان بهداشت جهانی به تدریج انجام 
می شــود و زمان نهایی آن مشــخص نیست. 
این را محمدرضا صالحی، مجــری مطالعات 
بالینی واکســن کووایران برکت اعلام می کند 
و در توضیح بیشــتر به همشــهری می گوید: 
»برای دریافت این مجوز نیاز اســت داده های 
واکسن بررسی و راســتی آزمایی شود. درباره 

واکسن برکت در مرحله اول داده های مطالعات 
حیوانی بررسی و در ادامه هم بررسی فاز یک تا 
3کارآزمایی بالینی انجام شد. در تمام این مدت 
ســؤالات بالینی و آزمایشــگاهی هم از سوی 
متخصصان WHO مطرح شــد که به تمامی 
آنها پاسخ دادیم که منجر به گرفتن تأییدیه ها 
تا این مرحله شــده اســت.« به گفته صالحی، 
اکنون اثربخشی و مؤثر بودن واکسن کووایران 
برکت تأییدیه های لازم را گرفته، اما بحثی که 
وجود دارد حضور دوباره متخصصان ســازمان 
بهداشت جهانی برای بازدید از خط تولید است 
 EUL تا مراحل نهایی سپری و منجر به گرفتن
شود؛ به همین دلیل نمی توان زمان دقیقی را 
برای تکمیل این فرایند اعــلام کرد. این عضو 
علمی کمیته کرونا در پاســخ به این سؤال که 
با صدور این مجوز آیا مســیر صادرات واکسن 
کووایران  برکت آسان می شود، می گوید: »بحث 
صادرات متفاوت اســت، برخی واکسن ها در 
دنیا بدون داشــتن مجوز مصــرف اضطراری 
سازمان بهداشت جهانی در دیگر کشورها توزیع 
می شوند. این مسئله تابع مذاکرات و توافقات 
 WHO کشورهاست. اما اینکه یک واکسن برند
را داشته باشد، پدیده قابل توجهی است و این 
استاندارد باعث می شود که بسیاری از کشورها 

طالب یا درخواست کننده واکسن ما باشند.« 

احتمالا جهش های بعدی کرونا براســاس 
اومیکرون رخ می دهد

او در ادامه درباره ســاخت واکسن اختصاصی 
اومیکرون از ســوی برکت، توضیح می دهد و 
می گوید: »بسیاری از کشــورهای دنیا تلاش 
کردند با آمــدن هر واریانت جدید، واکســن 
روز تولید کنند. درباره اومیکرون 2نکته مهم 
وجود دارد؛ ابتدا اهمیت واکســن اختصاصی 
اومیکــرون اســت؛ چراکــه بســیاری تصور 
می کنند، جهش های بعدی ویروس روی این 
جهش جدیــد ویروس کرونــا رخ خواهد داد. 
اگر واکسیناسیون در آینده با این پلتفرم به روز 
شده ادامه پیدا کند، می توان از پیک های بعدی 
جلوگیری کرد. نکتــه دوم اینکه، این اتفاق در 
کشور برای واکسن برکت بسیار سریع رخ داد؛ 
یعنی هنوز در پیک بیماری هستیم و واکسن 

اومیکــرون برکت تحت عنــوان برکت پلاس 
ساخته شده است. مجوز کار آزمایی بالینی این 
واکسن صادر شده و خط تولید، این توانمندی 
را دارد که مقدار قابل توجهی از این واکسن را  
تولید کند.« او در پاســخ به این ســؤال که آیا 
نیازی به انجام کارآزمایی های بالینی در جامعه 
چند هــزار نفری ماننــد کارآزمایی های اولیه 
واکسن نیســت  هم می گوید: »در این مرحله 
چنین نیازی وجود ندارد و تنها یک مطالعه در 
ابعاد کوچک تر و چک نهایی در جمعیت های 
کوچک تر هم کافی است. البته مطالعاتی که در 
بحث کووید-19 دربــاره واریانت های مختلف 
با واکســن کووایران برکت داشــتیم را برای 
انتشــار در یک مجله معتبر درنظر گرفته ایم. 
این مســئله هم تأیید اولیه را گرفته است و به 
محض انتشار، اطلاعات آن را در اختیار رسانه ها 
قرار می دهیم.« صالحی همچنین درباره اینکه 
این واکســن تا چه میزان می تواند مانع از ابتلا 
به اومیکرون در افراد شود، توضیح می دهد: »ما 
در بررسی واکســن ها 2مبحث آزمایشگاهی و 
بالینی در میان مردم داریم. از نظر آزمایشگاهی 
این واکسن بیش از 90درصد قدرت از بین بردن 
ویروس را دارد، اما تأثیر اصلی را باید در بررسی 
تزریق این واکســن میان جامعه دید که البته 

نتایج خوبی خواهد داشت.« 

مزایای تأیید ســوبرانای کوبا و آغاز ثبت 
جهانی پاستوکووک 

پس از »برکــت«، دیگر واکســن های ایرانی 
ازجملــه پاســتوکووک، کووپــارس، فخرا و 
اسپایکوژن هم به زودی در مسیر ثبت جهانی 
قرار خواهند گرفت و به گفته علیرضا بیگلری، 
رئیس انســتیتو پاســتور ایــران دریافت این 
مجوز های بین المللی محقق خواهد شــد، اما 
در این بــاره رویکردهای سیاســی هم وجود 
دارد که نباید نادیده گرفته شود. او در توضیح 
بیشتر به همشهری می گوید: »از ابتدای تولید 
واکســن های کوویدـ19 در جهــان، برخی از 
این محصولات ظرفیت هــای دریافت مجوز را 
داشــتند، اما به دلایل سیاسی موفق به کسب 
آن نشــدند، اما درباره واکســن های ایرانی و 
به ویژه واکســن پاســتور، اطمینان دارم که با 
توجه به رعایت نکات اصلــی و دقت در انجام 
کارآزمایی های بالینی و راه اندازی خط تولید که 
منجر به گرفتن تأییدیه های سازمان بهداشت 
جهانی خواهد شــد، این اتفاق می افتد. بیشتر 
واکسن های ایرانی هم این مســئله را رعایت 
کرده اند؛ هر چنــد که دریافت ایــن مجوزها 

مستلزم زمان خواهد بود.« 
او درباره دریافت مجوز ســازمان بهداشــت 
جهانی برای واکسن سوبرانا و تأثیر این مجوز 
بر تأیید پاســتوکووک از ســوی این سازمان، 
می گوید: »اگر قرار باشــد واکسن ها، در خط 
تولید کشــورهای مختلف تولید شــوند باید 
برای خط تولید همان کشور مجوز صادر شود. 
گرفتن مجوز هم 2بخش دارد؛ ابتدا آماده کردن 
مســتندات و ســپس آماده بودن خط تولید. 

سوبرانای کوبا مجوز مصرف سازمان بهداشت 
جهانی را به زودی دریافــت خواهد کرد و این 
مسئله مزیتی برای ما نیز خواهد بود، اما ما باید 
مستندات خط تولید داخلی خودمان را داشته 
باشیم. البته کوبا در شــروع واکسیناسیون و 
تکمیل خط تولید انبوه از ما جلوتر اســت و به 
همین دلیل مدارک آنها زودتر ارائه شده است. 
با توجه به تکمیل تمام قسمت های خط تولید 
در داخل ما هم این تأییدیه را خواهیم گرفت.«  
به گفته بیگلری، برای دریافت این مجوز برای 
واکسن پاســتور، از نظر تأیید کارآزمایی های 
بالینی مشکلی وجود ندارد و در ماه آینده پس 
از آماده شدن خط تولید انبوه واکسن در ایران، 
 WHO اقدامات لازم برای دریافــت مجوز از
آغاز می شــود. او درباره ظرفیت خط تولید در 
ایران هــم توضیح هایی می دهــد و می گوید: 
»خط تولید پاستوکووک را با 2ویژگی طراحی 
کردیــم؛ اول چند منظوره بــودن آن با فرض 
پایان کووید-19 که تغییر تولید برای ساخت 
واکســن های دیگر و مواد بایولوژیک صورت 
بگیرد و دوم ظرفیت تولیــد متغیر. هم اکنون 
ظرفیت تولید 5 تــا 6میلیون در ماه اســت، 
اما امکان افزایش 1.5برابــري را هم طراحی 
کرده ایــم.« به گفته این عضــو کمیته علمی 
مقابله با کرونا با توجه بــه ظرفیت قابل توجه 
واکسن های تولید شده در کشور، پیش بینی ها 
براساس تولید زیرظرفیت است؛ مگر اینکه زمان 
صادرات فرابرسد: »همین حالا هم با اینکه هنوز 
تأییدیه سازمان بهداشت جهانی را نگرفته ایم و 
بازاریابی فعال هم نداشته ایم، از چندین کشور 
درخواست خرید واکسن  داریم و مسلما انتشار 
عمومی نتایج کارآزمایی بالینی فاز سوم واکسن 
پاســتوکووک در ایران در یکی از معتبرترین 
مجلات علمی دنیا در روزهــای آینده، فراهم 
می شود. این واکسن به دلیل کارایی قابل توجه 
در ایمن سازی  کودکان و بزرگسالان و همچنین 
طراحی خاص، ویژگی هــای منحصر به فردی 
دارد، اما اولویت وزارت بهداشــت تامین نیاز 
داخلی اســت و پس از آن صادرات مشروط به 

آینده شیوع کووید-19 خواهد بود.« 

کمبود پاستوکووک پلاس به دلیل تزریق 
به کودکان

او البته دربــاره کمبودهایی کــه درباره این 
واکســن در روزهای اخیر گزارش شــده هم 
توضیح می دهــد و می گوید: »ایــن کمبود 
بیشتر در پاســتوکووک پلاس وجود داشت و 

دلیل آن هم این بود که ما در ابتدا دوز یادآور 
این واکســن را برای پوشش 2دوز اول همین 
واکسن تولید کرده بودیم، اما استقبال بسیار 
گســترده عمومی برای تزریق دوز سوم دیگر 
واکسن ها از پاســتوکووک پلاس رقم خورد. 
همچنیــن پاســتوکووک به عنوان واکســن 
کودکان زیر 12ســال درنظر گرفته شــد که 
مجموع ایــن عوامل، کمبود این واکســن را 
رقم زد. البته تاکنون حــدود 15میلیون دوز 
پاســتوکووک در اختیار وزارت بهداشت قرار 
گرفته و تولیدات بعدی هــم طبق اعلام نیاز 
انجام خواهد شــد.« بیگلری درباره اینکه در 
راه اندازی خط تولید جدید آیا تمرکز بر تغییر 
پلتفرم واکسن با توجه به ســویه های جدید 
کرونا و جهش های آینده خواهد بود، می گوید: 
»اصولا طراحی پاســتوکووک و پاستوکووک 
پلاس به عنــوان دوز یــادآور به گونه ای بوده 
که چندین جهش را پوشــش دهد؛ به همین 
دلیل اثربخشــی مورد نیاز برای اومیکرون را 
هم خواهد داشــت و درصورت بازمهندسی 
این واکسن حتی انتظار ما در پوشش همزمان 
چندین جهش ازجمله جهش های بعدی هم 
وجود دارد. البته برای تولید واکسنی منحصر 
به سویه اومیکرون فرصت کافی نداریم؛ چراکه 
موج این سویه جدید بسیار ســریع در حال 

گذر است.« 

اثربخشی پاستوکووک، بیش از 90درصد
رئیس انستیتو پاســتور ایران درباره اثربخشی 
این واکسن بر سویه اومیکرون و انجام مطالعاتی 
در این زمینه، می گویــد: »مطالعاتی در حال 
انجام اســت، اما با توجه به اطلاعات اولیه که 
از کوبا دریافت کرده ایم، ثابت شــده کســانی 
که 3دوز کامل این واکسن را دریافت کرده اند 
یا بیماری را نگرفته یا ابتلایشــان خفیف بوده 
است. البته این بررســی ها هنوز منتشر نشده، 
اما آنتی بادی خنثی کننده در بدن آنها براساس 
مطالعــات اولیه بیــش از 90درصــد گزارش 
می شــود.« بیگلری با اشــاره به تحول سریع 
و قابــل توجه در صنعت واکسن ســازی ایران 
می گوید:  »در حالت عــادی، اگر بحران کرونا 
وجود نداشــت حدود 2دهه طول می کشید تا 
صنعت واکسن ســازی ایران در نقطه کنونی 
قرار بگیرد. این اتفاق، ارزشــمند است. حتی 
درباره واکســن  پاســتور هم کسی پیش بینی 
نمی کرد که بــا وجود محدودیــت امکانات و 
حمایت ها موفق به تولید این واکســن شویم. 
تکمیل خط تولید واکســن همیشه منوط به 
حمایت های مالی به موقع و همه جانبه اســت، 
اما ما نه پــول نامحدود داشــتیم و نه حمایت 
نامحدود. گاهی برای خرید تجهیزات، دریافت 
مجوز و ارز یا طــی کردن تشــریفات اداری، 
انرژی و زمان زیادی صــرف کردیم که ارزش 
کار انجام شده در مقطع کنونی را نه تنها برای 

ما که برای دیگر واکسن ســاز 
با ســابقه ایران یعنی مؤسسه 
رازی چنــد برابــر می کند.«

10 واکسن

دارای مجــوز مصــرف 
اضطراری از سوی سازمان 

)WHO( بهداشت جهانی

سینوفارم 

کارآزمایــی بالینــی در 
11کشور، مورد استفاده در 

89کشور 

فایزر 

کارآزمایــی بالینــی در 
24کشــور، مورد استفاده 

در137 کشور

آسترازنکا 
 

کارآزمایــی بالینــی در 
30کشور، مورد استفاده در 

138کشور 

کووکسین 
 

کارآزمایی بالینی در یک 
کشــور، مورد استفاده در 

36کشور 

سینوواک 
 

کارآزمایــی بالینــی در 
9کشور، مورد استفاده در 

53کشور 

نوواکس 
 

کارآزمایــی بالینــی در 
7کشور، مورد استفاده در 

36کشور 

کووی شیلد
 

کارآزمایی بالینی در یک 
کشــور، مورد استفاده در 

47کشور 

بهارات 
 

کارآزمایی بالینی در یک 
کشــور، مورد استفاده در 

13کشور 

مدورنا 
 

کارآزمایــی بالینــی در 
20کشــور، مورد استفاده 

در 85کشور 

جانسون و 
جانسون  

کارآزمایــی بالینــی در 
18کشــور، مورد استفاده 

در 106کشور 

جنگ اوکراین 
در شبکه های اجتماعی

جذب گردشگران جام جهانی 
به ایران جدی شد

وقایع اخیر اوکراین نقش مهم و پررنگ شبکه های 
اجتماعی را بار دیگر به نمایش گذاشت

وزیر میراث  فرهنگی پس از دیدار رئیس جمهور 
با امیر قطر در راس هیأتی به دوحه می رود 
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به عبارتی پیشران اصلی در ایجاد تحول هستند. از 
این جهت عنصر بسیار مهمی در توسعه قدرت ملی 

به شمار می روند.

قدرت افزایی در 3سطح
وی گفت: هر کشــوری باید برای تامین امنیت و 
ثبات داخلی، بر مرزهای مجازی همچون مرزهای 
فیزیکی کنترل و احاطه داشته باشد و مانع از سلطه 
و اثرگذاری دشــمن در قلمروي ســایبري شود. 
بدیهی اســت که این امر ایجاب می کند که اصل 
سیاستگذاری و حاکمیت بر قلمروي سایبري مدنظر 
قرار گیرد.این محقق افزود: اصلی ترین مولفه برای 
تحقق حاکمیت سایبری، عملیاتی کردن شبکه ملی 
اطلاعات در 3سطح زیرساخت، سرویس و محتواست 
و بدون تحقق این مهم، تامین ثبات و امنیت ملی، 
حکمرانی مؤثر بر فضای سایبر و کنشگری مؤثر در 
فضای فراملی مقدور نخواهد بود. واقعیت آن است که 
به دلیل عدم وجود حکمرانی مؤثر در فضای سایبر، 
حملات و جنگ رسانه شناختی بسیار قدرتمندی 
در قلمروي مجازی کشور عملیاتی می شود و فشار 
سنگینی بر افکار عمومی وارد می آید؛ از این رو مقابله 
مؤثر با این جنگ تمام عیار رســانه ای - که تحریف 
از عناصر اصلی آن است - و همچنین اطلاع رسانی 
مؤثر و هدایت افــکار عمومی بــدون حکمرانی و 
سیاســتگذاری مقدور نخواهد بود. این پژوهشگر 
حوزه سیاستگذاری سایبري تأکید کرد: در گام دوم، 
انقلاب اسلامی جهت تبیین حقایق و واقعیت های 
کشور و برجسته سازی  نقاط مثبت و امید آفرین و 
توســعه خودباوری ملی نیازمند سیاست نگاری و 
سیاستگذاری و توسعه توان کنش و نقش آفرینی 
در عرصه سایبری هســتیم. بدیهی است که اصل 
جهاد تبیین بدون ایجاد زیرساخت مؤثر در حوزه 
قدرت افزایی مجازی و سیاســتگذاری پویا در این 
حوزه مقدور نیست.در تکمیل مباحث بالا چند نکته 
قابل بررسی است؛ توسعه شتابان فناوری اطلاعاتی 
و ارتباطی به ویژه در یــک دهه اخیر، نقش آفرینی 
و بازیگری نظام های سیاسی در کنترل و مدیریت 
بســیاری از روندها و امور همچون افکار عمومی، 
جریان داده و اطلاعات و... را مخدوش ساخته است. 
مهم تر آنکه در وضعیت کنونی، زیرساخت ارتباطی 
در کشــور ما نیز دارای میزان بالایی از وابســتگی 
به شبکه جهانی اینترنت اســت و در نتیجه، حجم 
عظیمی از داده ها و اطلاعات داخلی در دســترس 
بیگانگان قرار می گیرد که این امر استقلال و امنیت 
ملی را مورد چالش قــرار می دهد. چنین تجربه ای 
ســبب توجه به مقوله مهم مدیریت بومی فضای 
مجازی از طریق شبکه ملی اطلاعات شده و از این رو 
بیش از یک دهه است که بحث طراحی و عملیاتی 
شدن این شبکه در کشور در جریان بررسی قرار دارد.

در ستایش حکمرانی سایبری
حکمرانی مطلوب سایبری امروز از لوازم حکومت داری است و اگر دولت نتواند این عرصه را مدیریت کند  

جامعه با اخلال مواجه می شود

 حکمرانی سایبری
 اعمال محدودیت نیست

 موضوع فضای مجازی  و فضای سایبری را باید برای هر کشور هم 
یک فرصت بالقوه و هم یک تهدید به شمار آورد. درصورتی که به این 
فضا به شکل یک فرصت نگریسته شود،  فرصت نابی برای افزایش 
سرعت در اطلاع رسانی از رویدادها و اخبار و حتی امکان شایسته ای 
برای نوعی نظارت مردمی بر عملکرد مسئولان است. در نتیجه چنین 
نظارتی بر مسئولان است که امکان اصلاح شیوه های غلط حکمرانی 
وجود دارد و می توان رویه های نادرســت جاری را در جامعه ای به 
شــکل مطلوبی اصلاح کرد که در مجموع برای بهبود عملکرد هر 
حاکمیتی در حوزه حکمرانی مطلوب است. اما، از سوی دیگر باید 
این فضا را نیز فضایی دارای چالش و تهدید نیز ارزیابی کرد. زمانی 
فضای سایبر به تهدید تبدیل می شــود که  قانونمند نباشد و افراد 
ناشناخته بدون هیچ کنترل و نظارتی بتوانند به آن ورود کنند و در 
این فضا، فعالیت های مخرب اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی 
داشته باشند و به حریم خصوصی افراد ورود کرده و حیثیت و امنیت 
جامعه را مخدوش کنند. در حوزه حکمرانی در جامعه نیز، این افراد 
با استفاده از این فضا و در نبود نظارت بر بسترهای موجود در فضای 
مجازی به دروغ پردازی اقدام و زمینه سازی برای اقدامات براندازانه 
و ضد امنیت ملی را پیگیری می کنند که خسارت های جدی را برای 
حکمرانان در پی دارد. اما برای مدیریت این فضا و حکمرانی درست 
در فضای مجازی ارکان کشور باید به نحوی برنامه ریزی کنند که از 
این فضا به عنوان یک فرصت استفاده شود. برای تحقق چنین هدفی، 
قانونمندی در بهره برداری از این فضا موضوعی غیرقابل اجتناب است. 
این نکته را باید درنظر گرفت که قانونمندی و شناسنامه دار کردن 
استفاده کنندگان از این فضا ســت که این اقدامات نباید به معنی 
محروم کردن مردم در استفاده از اینترنت و فضای مجازی و ایجاد 

محدودیت در استفاده از آن تعبیر شود. 
وجود منتشرکنندگان اخبار جعلی و وجود صفحه های غیرواقعی از 
آسیب های این فضا ست که با شناسنامه دار کردن استفاده کنندگان 
از فضای مجازی می توان از رشــد روزافزون این صفحه ها و انتشار 
اخبار جعلی در جامعه جلوگیری کرد. در راستای قانونمند کردن 
استفاده از این فضا، نکته مهم این اســت که برای قانونگذاری در 
این حوزه باید از سیاست زدگی خودداری کرد و مباحث و قوانین 
را صرفا با کمک و مشــورت کامل  با  صاحب نظران طراحی کرد. 
نباید اســتفاده از افراد و صاحب نظران متخصص در حوزه سایبر 
برای دولت، مجلس و قوه قضاییه کسر شــأن باشد؛ چراکه اکنون 
در کشــور صاحب نظرانی داریم که دیدگاه های آنــان بار علمی 

بالایی دارد و مردم نیز ایــن دیدگاه ها را 
می پذیرند و بنابراین، با اســتفاده از 
نظرات آنان در این حوزه می توانیم 
علاوه بر تدوین سیاست های دقیق 

در حوزه حکمرانی سایبری، 
همراهی مردم را نیز با این 

سیاست ها جلب کنیم.

حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی 
نماینده خمینی شهر در مجلس

درشرایطی که این روزها مجلس درباره 
طرح شفافیت مورد هجمه قرار گرفته 
اســت، هیأت رئیســه باید این طرح را 
در فرجه زمانی میان بررســی بودجه و 
ارجاع آن به شورای نگهبان، در دستور 
صحن علنی قرار دهد تا مورد بررســی 
قرار گیرد. مجلس با شــعار شــفافیت 
روی کار آمد و قرار شد آرای نمایندگان 

به شفافیت گذاشته شود .

جواد منصوری
 سفیر پیشین ایران در چین 

دولت رئیسی، واقع بین و به طور مشخص 
در مذاکرات وین به مقدار بسیار زیادی با 
متانت و آرامش مسائل را پیگیری می کند 
و شعاری و عجولانه اقدام نمی کند. دولت 
ســیزدهم تلاش می کند که مذاکــرات در 
راستای منافع ملی و با توجه به واقعیت ها 
به نتیجــه برســد. یکــی از دلایــل طولانی 
شدن مذاکرات نیز همین موضوع است.

نخستین موضوعی که در سیاستگذاری و مدیریت 
دولتی مطرح می شود این اســت که دولت در کجا 
باید به دنبال مسئله و چالش باشد و در کجا نیازی 
به مداخله و تنظیم گری دولت نیست. این موضوع 
زمانی پراهمیت می شود که بدانیم تحولات روزمره 
بسیار است و به تناوب و تناسب آن باید موضوعات 
عینی و کلان از موضوعات ذهنی و خرد مجزا شود 
تا سیاستگذاری دولتی و دستگاه قانونگذاری طریق 
ابطال نرود؛ چراکه در آن صــورت موج اعتراضات 
نسبت به این چارچوب بیشتر می شود. با این مقدمه 
گفته شــده می توان حکمرانی فضــای مجازی یا 
حاکمیت سایبری را ازجمله موضوعات تقریبا نوظهور 
و کلانی دید که امروزه عرصه سیاستگذاری دولتی و 
فضای تقنین در آن ورود پیدا کرده است. این رویه 
در بسیاری از کشورها از جمله چین، روسیه، آمریکا 

و کره جنوبی  پی گرفته شده است و دولت در آنجا 
با وضع قوانین و مرزبندی های خاص فضای مجازی 
را تحت مدیریت خود درآورده است؛ به ویژه که در 
دنیای امروز حجم تحولات فناورانه بیشــتر شده 
است و حکمرانان سیاســی بر این مهم اتفاق دارند 
که باید در این عرصه نیز مطلوبیت و کارآمدی خود 
را به نمایش گذارند به عبارتی عرصه هژمون پنداری 
در حوزه امنیــت بین الملل فراتــر از مرزها رفته و 
امروز کشورها بر این مسئله واقفند که اگر قلمروي 
سایبر را بومی سازی  نکنند نمی توانند امنیت پایدار 

را رقم بزنند.

پیشرانی برای امنیت پایدار
در کشور ما اهمیت حاکمیت سایبری و حکمرانی 
مجازی نیز مورد تأکید اســت. رهبر معظم انقلاب 
نیز در بیانات خویش بارها بر مدیریت فضای مجازی 
تأکید کرده اند. ایشان فرموده اند: »امروز دشمنان 
از لحاظ فضای مجازی، دارند برنامه ریزی می کنند 
برای اینکه از این طریق به کشــور ضربه بزنند... از 

لحاظ فضای مجازی آرایش جنگی گرفته؛ در مقابل 
این دشمنی که آرایش جنگی در مقابل ملت ایران 
گرفته، ملت ایران بایستی آرایش مناسب بگیرد، باید 
خودش را آماده کند در همه بخش های مختلف.«از 
این رو، اهمیت این موضوع و جلوگیری از پدیده های 
نوظهوری همچون حملات هکری و سایبری باعث 
شده که بررسی بسته های سیاستی برای مدیریت 
عرصه سایبر مدنظر دســتگاه اجرایی و تقنین قرار 
گیرد. این امر ممکن است با جلوه هایی از اعتراض و 
ممانعت از دگرگونی مواجه شود، اما آنچه اهمیت دارد 
این است که حکمرانی مطلوب سایبری امروز از لوازم 
حکومت داری است و اگر دولت نتواند این عرصه را 
مدیریت کند، جامعه با اخلال مواجه می شود. محسن 
محمدی خانقاهی، مولف کتاب حاکمیت سایبری و 
امنیت ملی و دبیر میز فضای مجازی دانشگاه دفاع 
ملی در این زمینه به همشهری گفت: فضای سایبری 
و شبکه های پیوسته در آن، در تمام لایه های جامعه 
رخنه کرده اند و توان بســیار بالایی در شکل دهی 
به تحولات سیاســی، اقتصادی و فرهنگی دارند؛ 

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

جلال فیاضی؛ کارشناس رسانه دیپلماسینقل قول خبر

 همسایه محوری
 تامین کننده منافع ملی

دبیرکل حزب مردم ســالاری گفــت: از دکترین 
سیاست منطقه ای و همسایه محور دولت سیزدهم 
حمایــت و آن را در مســیر مثبــت و در جهت 
منافع ملی ارزیابی می کنــم. مصطفی کواکبیان 
در ارزیابی خــود ازعملکرد تیــم مذاکره کننده 
هسته ای گفت: منتظر دســتاوردهای ملموس 
آنها هستیم چراکه شک ندارم دولت تلاش دارد 
نتایج خوبی کــه معطوف به منافع ملی اســت، 
به دســت آورد. وی افزود: با اینکه ممکن است از 
لحاظ دیدگاه ها مقداری با هم متفاوت فکر کنیم 
و اختلاف نظرهای جزئی داشــته باشــیم اما در 
جهت منافع ملی که نقطه مشترک همه ماست، 
معتقدم مذاکرات وین باید هرچه زودتر به نتیجه 
برسد، البته چنین اراده ای را در تیم مذاکره کننده 

جمهوری اسلامی ایران شاهد هستیم.

 خبر
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این روزها به لطف اینترنت و شبکه های اجتماعی، 
اخبار، تصاویر و ویدئوها به ســرعت منتشــر و به 
اشتراک گذاشــته می شــود. در روزهایی که نقاط 
مختلف اوکراین درگیر جنــگ و رویارویی طرفین 
اســت، شــبکه های اجتماعی در حال ارائه نقشی 
مؤثر و پررنگ هستند. بســیاری از مقامات در نقاط 
مختلف جهــان به جای ترتیب دادن نشســت های 
خبری پردردسر و حتی هزینه بر، ترجیح می دهند  
نقطه نظرات و حتی اخبار خود را از طریق شبکه های 
پرطرفدار اجتماعــی به اطلاع مخاطبــان و مردم 
برسانند. فیســبوک، توییتر، اینستاگرام و بسیاری 
دیگر از شــبکه های اجتماعی این روزها شاهد رد 
و بدل شــدن اطلاعات فراوانــی درخصوص بحران 

اوکراین هستند.

رئیسجمهورتوییتباز
ولودیمیر زلنســکی که سیاســت هایش وضعیت 
اوکراین را به اینجا رســانده اســت، مرتب اقدام به 
انتشار پست های نوشتاری و تصویری می  کند. او در 
توییتر پیام های رسمی و غیررسمی خود را منتشر 
و تقاضای کمک می کند. او با مردم اوکراین از طریق 
توییتر در ارتباط است و آنجایی که شایعاتی مبنی 
بر فرار او از کی یف و یا کشته شدنش در جنگ مطرح 
شد، با انتشار پستی در توییتر نشان داد که سر جایش 
اســت و به کارش ادامه می دهد. پیش  تر و در زمان 
کودتای ترکیه، اردوغان توانســته بود اینگونه ثابت 
کند که کشور را ترک نکرده و با این حرکت جلوی 

هرج و مرج و آشوب را به نوعی گرفت.

غولهایرسانه
شبکه های اجتماعی روزگاری تنها برای سرگرمی و 
تفریح بودند، اما پس از گذشت چند سال آنها تبدیل 
به غول هایی در دنیا شده اند که نه تنها از رسانه های 
سنتی بلکه از بسیاری از شــرکت ها و کارخانه های 
صاحب نام دنیا نیز پیشی گرفته اند. به عنوان مثال، 
نام متا )فیسبوک( اینک در میان 10کمپانی بزرگ 
دنیا قرار دارد و آلفابت، شــرکت مــادر گوگل که 
شبکه هایی همچون یوتیوب را در زیرمجموعه خود 
دارد، در رده چهارم ایستاده است. اکنون شبکه های 

اجتماعی تبدیل به منبعی برای کسب خبر نه تنها 
برای مردم، بلکه برای رســانه های بــزرگ دنیا نیز 
شــده اند. در وقایع اخیر اوکراین، مشخص است که 
این شبکه های اجتماعی هستند که تبدیل به منابع 
کسب خبر شــده اند. با این حال، فراموش نکنید، 
هیچ جای دنیا وجود ندارد که نظارتی بر عملکرد این 

شبکه ها در آن وجود نداشته باشد.

نبردروسیهوفیسبوک
پــس از وارد کردن اتهــام سانســور غیرقانونی به 
فیسبوک از ســوی وزارت ارتباطات روسیه، دولت 
این کشور اقدام به محدودکردن دسترسی این شبکه 
اجتماعی به روســیه کرد. در بیانیه ای، مقامات این 
وزارتخانه گفتند فیسبوک مرتکب نقض حقوق بشر 
و »نقض حقوق و آزادی های شهروندان روسیه« شده 
است. این شبکه اجتماعی در روز پنجشنبه چندین 

رسانه روسی را در پلتفرم خود محدود کرد. در بیانیه 
روس ها آمده است که فیسبوک قانون فدرال شماره 
FZ-272 را نقض کرده اســت؛ قانونی که به گفته 
آن حقوق بشر و حقوق شــهروندان روسیه حاکم 
است. در این بیانیه آمده اســت: »براساس تصمیم 
دادستانی کل در مورد شبکه اجتماعی فیسبوک، از 
۲۵ فوریه ۲0۲۲ )جمعه گذشته(، وزارت ارتباطات 
مطابق قانون اقداماتی را برای محدود کردن بخشی 
از دسترسی انجام می دهد.« میزان محدودیت ها و 
تأثیر آنها بر فعالیت های فیسبوک یا متا در روسیه 
مشخص نشده است. همچنین روز گذشته گزارش 
شد که چند شرکت خدمات اینترنتی در روسیه اقدام 

به فیلترینگ توییتر کرده اند. 

همهچیزگلولهوتانکنیست؛اینترنتهمهست
چندی پیش روزنامــه نیویورک تایمز از قول برخی 

مقامات غربــی و اوکراینی نوشــته بود که حملات 
ســایبری می تواند بخشــی از هرگونه نفوذ روسیه 
باشد. دولت اوکراین در آن زمان مدعی شده بود که 
وب سایت های ۲ بانک، وزارت دفاع و نیروهای مسلح 
این کشــور برای مدت کوتاهی به دلیل یک ســری 
حملات که در آن حجم عظیمی از ترافیک شــبکه 
را تحت تأثیر قرار داد، از حالت آنلاین خارج شده اند. 
میخائیل کلیمارف، کارشــناس مخابرات روسیه و 
مدیر اجرایی انجمن حفاظت از اینترنت، یک گروه 
جامعه مدنی مخالف محدودسازی اینترنت نیز گفته 
بود: »درصورت وقوع یــک درگیری نظامی واقعی، 
این زیرساخت اینترنتی است که در وهله اول از بین 

خواهد رفت.«

سیگنالضعیفاست
پوشش اینترنت در اوکراین تحت تأثیر تهاجم روسیه 
قرار گرفته و مشکلات اتصال در جنوب و شرق این 
کشور گزارش شده اســت. خبرگزاری رویترز ظهر 
دیروز به وقت تهــران گــزارش داد، اکنون بیم آن 
می رود که قطعی برق و متعاقب آن خاموش شــدن 
دکل های مربــوط بــه اینترنت، مانع از تشــکیل 
گروه های دفاع غیرنظامی برای دفاع از شــهرهای 
خود شود. در عین حال، مشکلات سیگنال در شهر 

کی یف، پایتخت اوکراین نیز گزارش شده بود.

گزارشهاازوضعیتدادههادراوکراین
داده های شبکه نت بلاکس مجموعه ای از اختلالات 
قابل توجه در ســرویس اینترنــت در اوکراین را از 
پنجشنبه ۲۴ فوریه ۲0۲۲ تأیید کرده است. متعاقبا 
با پیشرفت عملیات نظامی روســیه، اختلالات در 
بسیاری از نقاط اوکراین ازجمله شهر کی یف پایتخت 
ردیابی شدند. همچنین معیارها از دست دادن اتصال 
در شبکه تیرولان را نشان می دهند که گزارش های 
کاربران در مورد از دست دادن خدمات خط ثابت را 
تأیید می کند. این اختلال در بحبوحه گزارش هایی 
مبنی بر انفجارهــای مهیب در منطقــه و با اعلام 
بسیج نظامی روسیه آغاز شد و در طول روز تشدید 
شد. صبح روز شنبه هنگامی که درگیری شدیدی 
در کی یف شــکل گرفته بود، یــک اختلال بزرگ 
 در ارائه دهنــده اصلی اینترنت یعنــی گیگاترنس
)GigaTrans( کــه اتصال چندین شــبکه دیگر 
را تامین می کند، ایجاد شــد. البته اتصال از طریق 
مسیرهای دیگر در دسترس و اختلال هم کوتاه بود.

جنگ اوکراین در جبهه شبکه های اجتماعی
وقایع اخیر اوکراین نقش مهم و پررنگ شبکه های اجتماعی را بار دیگر به نمایش گذاشت و نشان داد اینترنت چقدر مهم است

ساسانشادمانمنفرداینترنت
روزنامه نگار

پیشبینیهوشمصنوعی
برایکشاورزان

یک استارت آپ انگلیسی تکنیکی را با استفاده از هوش مصنوعی 
توسعه داده اســت تا  وضعیت کشــت و نگهداشت زمین های 
کشاورزی را هنگام ابری بودن آسمان پیش بینی کند. فناوری 
ماهواره ای برای کمک به کشاورزان در مدیریت بهتر محصولات 
خود، بخش کشــاورزی را هــدف قرار داده اســت. به گزارش 
بی بی سی، ابرها اغلب مانع آن می شوند که کشاورزان بدانند کجا 
و چه زمانی بذر بکارند یا کود بدهند اما فناوری آسپیا اسپیس 
می تواند تصویر بازسازی شده  واضحی از مزارع در هر شرایط آب 

و هوایی ایجاد کند.

الگوریتم این پلتفرم بر۲ نوع ماهواره متکی اســت. یکی از آنها 
فضاپیمای سنتینل-۲اتحادیه اروپا است که زمین را به اصصلاح 
در طول موج هــای نوری - نوعی نور که چشــمان ما نیز به آن 
حساس هستند - مشــاهده می کند. این تصاویر برای تجزیه و 
تحلیل بصری و آسان هستند، مگر اینکه زمین با ابرها به شدت 
احاطه شــود که در بریتانیا یک اتفاق پرتکرار است. اما ماهواره 
دیگر اتحادیه اروپا به نام Sentinel-1 از رادار برای نقشه برداری 
از زمین استفاده می کند. انتشــار امواج کوتاه آن مشکلی برای 
عبور از ابر ندارد. در واقع، Sentinel-1 حتی سطوح تاریک را در 
شب می بیند. اما مشکل این نوع مشاهده این است که بسیار فنی 
است و برای تفسیر به مهارت و تخصص ویژه نیاز دارد. بنابراین 
آسپیا الگوریتم خود را طوری آماده کرده است که واکنش رادار 
را تعبیر کند و آن را به شــکل یک عکس بازسازی شده تبدیل 
کند. این یعنی کشاورزی که می خواهد عملکرد محصول خود 
را در ســال جاری ارزیابی کند، به جای اســتفاده تنها از تعداد 
انگشت شماری عکس Sentinel-2 در شرایط بدون ابر، اکنون 
می تواند هر بار که ماهواره رادار بالای سر زمین می آید، تصویری 

شبیه Sentinel-2 داشته باشد.
جیم گیچ، هــم بنیانگذار آســپیا که یــک اخترفیزیکدان در 
دانشگاه هرتفوردشایر است، می گوید: آنچه شما می بینید یک 
پیش بینی است. کاری که ما انجام می دهیم این است که فقط از 
تمام رنگ های Sentinel-2 تقلید می کنیم. سپس می توانید از 
آنها دقیقا به همان روشی استفاده کنید که اگر تصاویر واقعی را 

داشتید، استفاده می کردید. 

رضاتقیپور
رئیسکمیسیونمشترکطرحصیانت

پیشازاین5جلسه4ساعتهباحضور
نماینــدگانوزارتارتباطاتتشــکیل
شــدهونظــراکثریــتدربــارهکلیــات
طــرح)صیانــت(مثبــتبــودهاســت.
اینکملطفیاستکهبگوییموزارت
ارتباطاتووزیــرارتباطاتبااینطرح

مخالفاست.

سیروسوطنخواه
رئیسمرکزهمکاریهایتحولو

پیشرفتنهادریاستجمهوری
هــــــوش همچــــون فنـــاوریهــــایی
اینترنــت بلاکچیــن، مصنوعــی،
اشــیاء،فناوریهــاینوینحــوزهآبو
فناوریهــایاقلیــموغیــرهمــوردرصد
وپایــشدائمــیمرکــزقــرارمیگیرند.
ارزشاقتصــادیاکثــرایــنفناوریهــا
زمانــیمشــخصمیشــوندکــهدر
صنایعوبخشهایاقتصادیمختلف

مورداستفادهقرارمیگیرند.

تازهتریناطلاعاتیکهازســامانههای
مدیریتشبکهاپراتورهااستخراجواز
سویســازمانتنظیممقرراتمنتشر
شــده،نشــانمیدهــددریکســال
مصرفــی دیتــای حجــم گذشــته،
مشــتریان2اپراتــورهمــراهاولو
ایرانســل،رشــد4۰درصــدیراتجربــه

کردهاست.

۴۰ 
درصد

از اســتفاده شــرایط دیســکورد
ســرویسخــودرابــرایکاربــران
بهروزرســانیکردهوایــنتغییراتاز
تاریــخ8فروردیــن14۰1)28مــارس(
اعمالمیشوند.طبقاینتغییرات،
کاربــراندربرخــیکشــورهاازجملــه
ایــرانتحریــممیشــوند.دیســکورد
ســرورهایچــتمتنــی،ویدئویــیو
VoIPرایگانرابههمــراهویژگیهای
بــا منحصربهفــردینظیــرادغــام
ســرویسTwitchدراختیارکاربران

قرارمیدهد.

8 
فروردین

نقل قول خبر

عدد  خبر

زهراخلجی؛روزنامه نگارفناوری
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»ایــران آمادگی کامــل دارد تا به 
قطر برای هر چه بهتر برگزار شدن 
جام جهانی کمــک کند.« این تنها 
ســخن رئیس جمهــوری، ســید 
ابراهیم رئیســی در دیدار با شــیخ تمیم آل ثانی، 
امیر قطر در نخستین ســفر رئیس جمهور ایران به 
کشورهای عضو شــورای همکاری خلیج فارس بود 
که می تواند آغازگر یک تحول گردشگری در فرصت 
طلایی برپایی جام جهانی در همسایگی ایران باشد. 
امیر قطر البته در پایان این دیدار از رئیس جمهوری 
و مردم ایران برای حضور در جام جهانی دعوت کرد و 
پیراهن تیم ملی قطر را با امضای تمامی بازیکنان این 

تیم به سید ابراهیم رئیسی تقدیم کرد.
اوایل آذرماه سال گذشته بود که روزنامه همشهری 
برای نخســتین بار از لزوم بهره برداری گردشگری 
ایران از فرصت جام جهانی2022 قطر سخن گفت 
و بر آماده ســازی جزایر جنوب کشور به ویژه جزیره 
کیش برای میزبانی از مســافران جام جهانی قطر و 
اسکان بخشی از تماشاچیان جهانی این رویداد در 

جزیره کیش و قشم تأکید کرد.
اواسط سال گذشته نیز جامعه تجار و بازرگانان کیش 
در مذاکره با طرف های قطری نخســتین تلاش ها 
برای ترغیب بازرگانــان قطر برای ســرریز کردن 
تماشــاچیان جام جهانی2022 به سمت کیش را با 
توجه به وسعت محدود کشور قطر را انجام دادند. اما 
تلاش آنها به این دلیل که پای دو دولت در میان نبود 

بی سرانجام باقی ماند.
روزنامه همشهری طی 2ســال گذشته در چندین 
گزارش و گفت وگو بر ضرورت بهره برداری از فرصت 
جام جهانی قطــر در جذب گردشــگران خارجی 
به ایران و اســکان ســرریز جمعیت تماشاچیان 
جام جهانی در جزایر جنوبی به ویژه قشــم و کیش 
تأکید داشت و از دولت وقت خواست تا با جلوگیری 
از فرصت ســوزی مذاکــرات فوری بــرای انعقاد 

توافقنامه با دولت قطر را آغاز کند.
مســابقات جام جهانی2022 قطر از آخر آبان ماه 
ســال1401 آغاز می شــود و به مدت یک ماه در 
جریان است. بیش از 8ماه تا آغاز این بازی ها فرصت 
باقی است و حالا دولت ســیزدهم در تلاش برای 
جلب همکاری قطر به منظور اســکان گردشگران 

جام جهانی2022 در جزایر جنوبی کشور است.
ســفر رئیســی به قطر و اظهارات رئیس جمهوری 
در دیدار با شــیخ تمیم آل ثانی، امیــر قطر جرقه 

برپایی جلســات مشــترک به منظــور هم افزایی 
در همکاری های گردشــگری ایــران و قطر را در 
فرصــت جام جهانی زد و عــزت الله ضرغامی، وزیر 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی اعلام 
کرد که ظرف چند روز آینــده در قالب یک هیأت 
کامل به قطر ســفر می کند تا پیگیــر همکاری دو 
جانبه ای به منظور جذب گردشگران جام جهانی از 
قطر به ایران و اســکان آنها در جزایر جنوبی کشور 

شود.
وزیر میراث فرهنگی که با هدف پیگیری اظهارات 
رئیس جمهوری و امیر قطــر درخصوص همکاری 
برای بهتر برگزار شــدن جام جهانی2022 در آن 
کشــور و همچنین بــا هدف جذب تماشــاچیان 
جام جهانی به جزایر جنوبی ایران و اسکان آنها در 
کشورمان راهی قطر می شــود، در حاشیه جلسه 
ستاد هماهنگی خدمات سفر که با حضور نمایندگان 
بیش از 20دســتگاه برگزار شــد، اعلام کرد: برای 
جام جهانی2022 قطر برنامه ریزی کرده ایم و قرار 
شد در رأس هیأتی کامل از ایران به قطر سفر کنیم 
تا پیگیری های لازم را داشته باشیم و ظرفیت هایی 

را که دولت قطر فراهم کرده است، فعال کنیم.
به گفتــه وزیــر میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی، جمعیت قابل توجهی از تماشاگران 

جهان به قطر سفر می کنند که عمدتا جوان هستند 
و این موضوع برای ایران یک فرصت استثنایی است.

به گفته ضرغامی، برنامه ریــزی برای مراکز اقامتی 
ایران در حال انجام اســت و مناطق آزاد نیز در این 

خصوص برنامه ریزی کرده است.
وزیر میراث فرهنگی گفته اســت که ظرف 10روز 
آینده نیز یک وزیر قطر به جزیره کیش سفر می کند 
و در جلســه ای که در این جزیره جنوبی کشورمان 
برگزار خواهد شــد هماهنگی هــای لازم صورت 
می گیرد. ضرغامی خبر داده است که ایرلاین های 
قطری در مقطع جام جهانی در هماهنگی با وزارت 
راه  و شهرســازی تعداد پروازها در مســیر ایران را 
افزایش می دهند و ســازمان هواپیمایی کشوری و 
خطوط پروازی داخلی نیز برنامه ریزی ویژه ای برای 

جابه جایی گردشگران جام جهانی خواهند داشت.
او گفته اســت، ایران تصمیم دارد از جزایر جنوبی 
کشــور و مناطق آزاد، برای اسکان تماشاچی های 
خارجی جام جهانی اســتفاده کند. چــون به زعم 
وزیر میراث فرهنگی، اســکان در این مناطق، هم 
برای گردشگران جام جهانی ارزان تر تمام می شود 
و هم جذابیت های گردشگری خود را دارد. بنابراین 
مسافرانی که از سراسر دنیا برای تماشای بازی های 
جام جهانی بــه قطر می روند می توانند بخشــی از 

اقامت خود را در جزایر ایرانی داشته باشند.
پیگیری های همشهری مشــخص کرده است که 
هدفگذاری فعالان گردشــگری جــذب 20هزار 
گردشگر و بازدید کننده جام جهانی قطر به جزیره 
کیش و درآمدزایی 20میلیون دلاری از این رویداد 

ورزشی برای ایران است.
جزیره کیش البته 20هتل 4ستاره با ظرفیت 5هزار 
تخت دارد و قرار است در اوایل سال1401 نیز 5هتل 
جدید 5ســتاره با ظرفیت حدود 12هزار تخت به 

مجموعه تاسیسات اقامتی کیش افزوده  شود.
محسن قریب، مدیرعامل جامعه تجار و بازرگانان 
کیش نیــز پیش تر به همشــهری گفتــه بود، هر 
گردشگر بین هزار تا 2هزار دلار برای کشور مقصد 
درآمدزایی دارد و هدفگــذاری کیش برای رویداد 
یک ماهه جام جهانی استقرار گردشگران و تیم های 
ورزشــی حاضر در جام جهانی برای یــک هفته تا 

10روز در این جزیره است.
به گفته او، اگر هر گروه به مدت یک هفته در کیش 
اقامت داشته باشــند، پیش بینی می شود ظرفیت 
اقامت 20هزار گردشــگر در کیش فراهم اســت و 
می توان با مبنای هزار دلار درآمدزایی گردشگران 
در مقاصد گردشگری رقمی معادل 20میلیون دلار 

ارزآوری برای کشور داشته است.

جذب گردشگران جام جهانی به ایران جدی شد
وزیر میراث  فرهنگی پس از دیدار رئیس جمهور با امیر قطر در راس هیأتی به دوحه می رود تا مسیر جذب گردشگران جام جهانی به ایران را هموار کند

گردشگری

یک تیر و دو نشان پویش ملی 
کاشت درختان مثمر  

دومین ســال پویش ملی و جهادی »درخت یاری« با کاشــت 
درختان مثمر به نفع گروه های آسیب پذیر و بهبود محیط زیست 

مناطق کمتر برخوردار شروع شد.
سال هاســت که گروه های مردمی با کاشت درخت در مناطق 
مختلف برای بهبود شرایط زیست محیطی تلاش می کنند ولی 
بخش عمده گیاهانی که کاشته می شود به دلایل مختلف ازجمله 
سازگار نبودن گیاه با منطقه، محل کاشت، و عدم تامین آب پایدار 
از بین می رود. به گزارش همشهری، به گفته محمد امیر بزرگیان، 
دبیر دومین پویــش ملی درخت یاری در ایــن پویش جهادی 
به نظر کارشناسان برای رفع این معضل بسیار توجه شده است. 
او می گوید: فعالان اجتماعی و محیط زیست پیشنهادات خوبی 
دادند ازجمله اینکه پروژه درختکاری را به سمت درختان مثمر 
برده و در مناطق کم برخوردار بکاریم. با این هم اندیشی ها پویش 
درخت یاری شکل گرفت. گروه های جهادی و مراکز نیکوکاری 
به همراهی شبکه فعال گروه های مردمی )سمن ها( اضافه شدند 
و به این ترتیب کاشت نهال به واســطه گروه های مردمی برای 

قشر ضعیف و آسیب دیده کلیدخورد.
بزرگیان بــا بیان اینکه کارشناســان حوزه منابــع طبیعی به 
ظرفیت های منطقه برای کاشت درخت در اقلیم و زمان مناسب 
کمک می کنند می گوید: درخت کاری بسته به اقلیم و آب و هوای 
مناطق مختلف طی سال ادامه دارد. این پویش در سال نخست 
فعالیتش حتی در اســتان سیستان و بلوچســتان که شرایط 
اقلیمی سختی دارد. توانست موفق به ایجاد ۳باغ شود که تامین 
نهال آن از طریق پویش انجام شــده و برای آبیاری باغ خیرین 
کمک رسانی کرده اند و بالغ بر ۳هزار نهال کاشته شده است. از 
850هزار نهال کاشته شده در سال گذشته، تقریبا چیزی حدود 
15درصد خشک شده که به اعتقادکارشناسان این حوزه عدد 
خوبی بوده است. امسال ۳هزار خانواده محروم برای همراهی در 
این پویش شناسایی شده اند تا به کمک 50۹ خانواده جهادی 

به درخت یاری بپردازند.
بزرگیان ادامه داد: همچنین در بخش های محروم شهر مشهد، 
گروه های مردمی و جهادی 8هزار نهال در مناطق حاشــیه ای 
شهر کاشتند و برای رسیدن به اهدافشان حمایت دستگاه های 
مسئول را هم جلب کرده اند. همچنین در قم گروه های مردمی 

توانسته اند برای کمک به پویش مردم را پای کار بیاورند.
مصطفی یخچالی، مسئول مرکز حرکت های مردمی و جهادی 
بنیاد علوی در نشست خبری پویش ملی درخت یاری می گوید: 
یکی از وظایف این مرکز حمایت از مجموعه های محیط زیستی 
و فعال کشاورزی اســت.یکی از راه هایی که درروستاها مردم 
می توانند از طریق آن امرارمعاش کننــد همین درخت کاری 
است. در بیانیه گام دوم انقلاب که از سوی مقام معظم رهبری 
مطرح شــده اســت، نقش حلقه های میانی تعیین شده است، 

گروه های جهادی و مردمی ازجمله این گروه ها هستند.

مهدی رهنما
رئیس پژوهشگاه هواشناسی  

 طراحــی و توســعه اطلــس بــاد کشــور 
بــا اســتفاده از فناوری هــای نویــن 
هواشناســی بــه اتمام رســید. ســامانه 
پیش بینــی و هشــدار ســیل حوزه های 
آبریــز کرخــه، کارون، دز، اســتان های 
گلســتان،  گیلان، لرســتان، خراســان 
شــمالی و شــهر های قــم و تهــران نیــز 
به صورت بومی طراحی و توسعه یافت.

علی دارابی
قائم مقام وزیر و معاون 

میراث فرهنگی کشور
درختــان چنــار کهنســال روســتای 
تیل آبــاد، اورس کهنســال روســتای 
شاهکوه، آبشــارهای لاشــو و شادان، 
درخــت گــردوی کهنســال روســتای 
کنداب، رویشــگاه درختان ســرونوش 
دهنــه محمدآبــاد، رویشــگاه درختان 
زربین و دره شمشــیربر همگی متعلق 

به استان گلستان ثبت ملی شدند.

نقل قول خبر

وســائط نقلیــه فرســوده در کشــور در 
حال تــردد اســت.به همین دلیــل نیز 
هیأت وزیران در مصوبه ای اعلام کرد، 
تــردد تاکســی و موتورســیکلت های 
کاربراتــوری از ابتــدای ســال۱۴۰۱ در 
8کلانشــهر تهــران، کــرج، شــیراز، 
اصفهان، مشهد، اراک، تبریز و اهواز 
ممنوع اســت و با تردد وســایط نقلیه 

آلاینده مقابله می شود.

  ۱۰
میلیون 

گلســتان،  ملــی  پــارک  مســاحت 
نخســتین پــارک ملــی ایــران به نــام 
ســازمان حفاظت محیط زیست ثبت 
شــد. حدنــگاری ۱۱هــزار هکتــار دیگــر 
از ایــن عرصه هــا هــم تمام شــده و تــا 
آخر اســفند امســال، ســند تک برگی 
آن به نــام ســازمان صــادر می شــود با 
صدور این اسناد درمجموع ۲۴درصد 
از عرصه هــای پــارک ملــی ســند دار 

می شود.  

  9477
هکتار

عدد خبر

گزارش روز
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  آخرین آمار منتشر شده از سوی مدیرکل دفتر تحقیقات 
و آموزش ستاد مبارزه با مواد مخدر نشان می دهد ایران 
حدود ۴میلیون و۴۰۰هزار مصرف کننده مواد مخدر در 
بازه سنی ۱۵ تا ۶۴سال دارد. هرچند طبق اعلام دبیرکل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر، نرخ میانگین معتادان دنیا به 
نســبت جمعیت فعال، ۵.۵ و این رقم در ایران حدود 
۵.3درصد و پایین تر است، اما مهم ترین عامل نگرانی در 
این حوزه، بازگشت به چرخه مصرف ۸۰درصد معتادانی 
است که درمان می شوند. به همین دلیل کارشناسان 
تأکید می کنند ۴مولفه مقابله، درمان، پیشــگیری و 
توانمندســازی را در کاهش آمار اعتیاد باید کنار هم 
پیش برد؛ اتفاقی که پیش از این با اشتغال معتادان در 
برخی شهرک های صنعتی کشور آغاز شده بود و حالا 
با راه اندازی دهکده های اقتصادی مقاومتی در 2استان 

خوزستان و قم شکل جدی تری به خود گرفته است.

 4دهکده پایلوت در خوزستان
خوزستان از نظر اعتیاد وضعیت خوبی در کشور ندارد؛ 
بنابر اعلام دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
خوزستان، نرخ شیوع اعتیاد در آن بالاتر از میانگین 
کشوری است. با توجه به همین شرایط، پیشگیری از 
اعتیاد، درمان، کاهش آسیب، توانمندسازی و صیانت 
از بهبودیافتگان، اولویت کاری این اســتان در حوزه 
مواد مخطی امسال بوده اســت و خوزستان، امسال 
به عنوان یکی از 3اســتان فعال در حوزه جمع آوری 
معتادان متجاهر شناخته شده. حالا استاندار خوزستان 
از توســعه و ایجاد ۴دهکده اقتصــاد مقاومتی برای 
توانمندسازی معتادان متجاهر خبر می دهد و با بیان 
اینکه در خوزستان با 2گروه معتاد مواجه هستیم به 
همشــهری می گوید: گروه اول معتادانی هستند که 
در کنار خانــواده زندگی می کنند و خودشــان برای 
ترک اعتیاد به مراکز مورد نظر مراجعه می کنند. این 
افراد به کمپ های ماده۱۵ منتقل می شــوند و پس 
از گذراندن یک دوره 3ماهــه به جامعه بازمی گردند. 
صادق خلیلیان گروه دوم را معتادان متجاهری می داند 

که از سوی نهادهای متولی ابتدا جمع آوری و سپس 
به کمپ های مــاده۱۶ )کمــپ و اردوگاه نگهداری 
معتادان با رویکرد کار و درمان( منتقل می شــوند و 
در این کمپ روند درمانــی، فعالیت های اقتصادی و 
تولیدی را فرامی گیرند تا پس از ترخیص از یک شغل 
مناسب برخوردار شوند.   استاندار خوزستان با تأکید 
بر اینکه علاوه بر درمان مددجویان، توانمندسازی و 
مهارت آموزی آنها از اهمیت بالایی برخوردار اســت، 
تصریح می کند: با توجه بــه همین اهمیت ۴دهکده 
اقتصاد مقاومتی در اســتان به صورت پایلوت ایجاد 
می شود که این دهکده ها اشتغالزایی و مهارت آموزی 
معتــادان را دنبال می کنند. خلیلیان بــا بیان اینکه 
نخســتین دهکده اقتصاد مقاومتی در شهرســتان 
حمیدیه مورد بهره برداری قرار گرفته است، می گوید: 
3دهکده دیگر در شهرستان های شوشتر، ایذه و اندیکا 
راه اندازی می شــود. به گفتــه وی، در این دهکده ها 
فعالیت های اقتصادی در زمینه کارگاه های خیاطی، 
رشته ها  و مشاغل فنی همچون جوشکاری، تراشکاری، 
تاسیسات، فعالیت های کشاورزی و تولید محصول در 

گلخانه، پرورش طیــور و فعالیت های فنی و صنعتی 
مرتبط با صنایع کوچک دنبال می شود.

شهرک های کشاورزی، در دستور کار
استاندار خوزســتان در بخش دیگری از سخنان خود 
ایجاد دهکده های اقتصاد مقاومتی را مسیری مناسب 
برای بازپــروری مددجویان برای بازگشــت به جامعه 
توصیف می کند و می گوید: این افراد در کنار بازگشت 
به زندگی پاک با یادگیری یک شغل مناسب می توانند 
پس از ترخیص، نیازهای اقتصادی خــود و خانواده را 
تامین کنند. وی با تأکید بر اینکه این طرح به تدریج به 
دیگر شــهرها و مناطق مورد نظر تعمیم و توسعه داده 
خواهد شد، می گوید: همچنین برنامه ریزی هایی صورت 
گرفته است تا در کنار این دهکده ها زمین های مناسب 
به منظور راه اندازی شهرک های کشاورزی با هدف تولید 
و اشــتغالزایی راه اندازی شود که این مهم نیز عملیاتی 

خواهد شد.

تجربه قم از دهکده اقتصاد مقاومتی
پیش از این نیز از قم خبر رســیده بود استانداری این 
استان مرکزی با ایجاد دهکده اقتصاد مقاومتی موافقت 
و تأکید کرده است باید در این پروژه بازپروری معتادان 
مواد مخــدر و مهارت آمــوزی آنها در اولویت بســیج 
سازندگی سپاه قرار بگیرد. دهکده اقتصاد مقاومتی قم 
در ۱۷کیلومتری جاده قدیم قم-کاشان به همت سازمان 
بسیج سازندگی و در زمینی به مساحت 32۷هکتار در 
اردوگاه آیت الله بها ءالدینی برای پرورش انگور، باغ زیتون، 
شیلات و برخی محصولات کشاورزی دیگر اجرا و برای 
بیش از ۱3۰نفر اشــتغالزایی کرد.  محمود داودآبادی 
مسئول سازمان بسیج ســازندگی قم ماهیت اردوگاه 
آیت الله بهاءالدینی را محلی برای ترک اعتیاد می داند و 
معتقد است با این طرح، دهکده اقتصاد مقاومتی نیز به 
محلی برای اشتغال افراد در حال ترک و رهاشده از اعتیاد 

تبدیل خواهد شد.
    

علاوه بر خوزستان و قم، مازندران، کرمانشاه، مرکزی، 
اصفهان، ســمنان و فارس هم تجربه هایــی از اجرای 
دهکده های اقتصاد مقاومتی دارند و طبق اعلام مسئولان 
استانی، قرار اســت در ماه های پیش رو ۱2دهکده در 
مازنــدران و ۱دهکــده هــم در کهگیلویه وبویراحمد 

راه اندازی شود.

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار

جزئیات اعتباری طرح انتقال آب 
دریای عمان

بعد از گذشــت 2ماه از موافقت مجلس شــورای اســلامی با 
طرح انتقال آب دریای عمان به سیســتان و بلوچستان، هادی 
طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان از تأیید طرح انتقال آب 

دریای عمان به این استان خبر داد.
نماینده چابهار، دشــتیاری، کنارک، نیکشــهر و قصرقند در 
مجلس شورای اسلامی در این باره به همشهری می گوید: باید 
بپذیریم در اجرای مواد مختلف برنامه ششم توسعه هیچ راهی 
جز اســتفاده از ظرفیت آب شــیرین کن ها نداریم. درحالی که 
۶2درصد آب شــیرین کن های دنیا در محدوده خلیج فارس و 
دریای عمان فعال هستند، سهم ایران از این آب شیرین کن ها 

فقط 2درصد است.
معین الدین سعیدی با بیان اینکه فلات ایران گرم و خشک است 
و به همین دلیل باید به دنبال ایجاد منابع پایدار برای تامین آب 
آشامیدنی در کشور بود، می افزاید: طرح انتقال آب دریای عمان 
به سیستان وبلوچســتان نیز در راستای همین سیاست شکل 

گرفت و به تصویب رسید.
وی با تأکید بر اینکه هر طرح توسعه ای ملاحظه های اجتماعی 
و زیســت محیطی دارد، مي گوید: همانطور که مجریان انتقال 
آب از خلیج فارس به کرمان تمام تلاش خود را کردند تا تبعات 
محیط زیستی به حداقل برســد، از مسئولان خواستار هستیم 
در طرح انتقال آب دریای عمان نیز این تلاش را داشته باشند. 
هرچند هم اکنون با روش های جدید طرح ها با کمترین تبعات 

انجام می شود.
این نماینده با بیان اینکه سیستان و بلوچستان پایین ترین درصد 
دسترسی به آب آشامیدنی را دارد، ادامه می دهد: تمرکز طرح 
انتقال آبی دریای عمان به سیستان وبلوچستان فعلا بر تامین 
آب آشامیدنی اســت و در کنار آن تامین آب برای صنایع نیز 
مدنظر خواهد بود. در تبصره این طرح تأکید شده است بار مالی 
ناشی از اجرای این قانون در ســال جاری از ردیف های شماره 
۱3۰۷۰۰2۰3۸ و ۱3۰۷۰۰2۱۰۴ تأمین و در سال های آتی 
در لوایح بودجه سنواتی پیش بینی می شود، اما سعیدی تأکید 
می کند ردیف بودجه پیش بینی شده برای طرح انتقال آب کم و 

بیشتر برای سرمایه گذاری و تضمین خرید است.
او توضیح می دهد: طرح با ردیف بودجه پیش بینی شده قابل اجرا 
نیست و به همین دلیل لازم است که وزارت صمت هم به موضوع 
ورود و با توجه به اینکه سیستان وبلوچستان صنایع بزرگی ندارد، 

دولت صنایع را برای مشارکت در اجرای طرح مکلف کند.
   

طرح انتقال آب دریای عمان ابتدا با محوریت استان های خراسان 
رضوی و خراسان جنوبی تعریف شد و قرار بود در مسیر ایجاد 
خط لوله انتقال آب سهمی هم برای سیستان بلوچستان درنظر 
گرفته شود، اما با تغییر برنامه خراسان رضوی و جنوبی در تامین 
آب، این پروژه فقط برای سیستان و بلوچستان درنظر گرفته  شد.

حجم مخازن سدهای خراسان شمالی 
۴۲درصــد کاهــش یافــت. به گــزارش 
ایرنا، معــاون حفاظــت و بهره بــرداری 
شرکت آب منطقه ای خراسان شمالی 
گفت: فقــط ۳۰درصد مخازن ســدها 

پر است. 
وحیــد واســطه، گفــت: ورود آب بــه 
تاکنــون  مهــر  از  اســتان  ســدهای 
۲۲میلیــون مترمکعــب گزارش شــده 
درحالی کــه ســال گذشــته ۴۰میلیــون 

مترمکعب آب وارد سدها شده بود.

۴۲
درصد

رئیــس پلیــس راه گیــان از مســدود 
بــودن آزادراه رشــت - قزویــن به دلیــل 
اجرای عملیات کارگاه جاده ای به مدت 

6روز خبر داد.
 بــه گــزارش ایســنا، جــاور صفــاری 
زمــان  در  خواســت  راننــدگان  از 
مسدودبودن جاده، از مسیر جایگزین 
جاده قدیم منجیل - لوشان، با رعایت 

احتیاط تردد کنند.

6 
روز

عدد خبر

فعالیت اسکله نفتی نوشهر 
پس از ۶سال

مدیرکل بنادر و دریانوردی مازندران گفت: پس 
از ۶سال وقفه با ورود کشتی تانکر حامل بنزین، 
عملیات تخلیه فراورده های نفتی مجددا در بندر 
نوشهر آغاز شــد. به گزارش ایســنا، محمدتقی 
انزان پور اظهار کرد: درپی مذاکره با مســئولان 
شــرکت پخش فرآورده های نفتی چالوس برای 
بهره گیری از ظرفیت های اسکله نفتی منطقه ویژه 
اقتصادی بندر نوشهر و تأمین سوخت مورد نیاز 
غرب مازندران، کشتی حامل بنزین در اسکله نفتی 
بندر پهلو گرفت. وی افزود: این محموله به صورت 
کاپوتاژ )حمل ونقل کالا از یک نقطه به نقطه دیگر 
کشور از طریق دریا( و با همکاری و پیگیری های 
مستمر مدیر شــرکت پخش فراورده های نفتی 
منطقه چالوس پس از بارگیری 22۶۰تن سوخت 
بنزین از پایانه نفتی بندر نکا، وارد بندر نوشهر شد.

 خبر

پیگیری

س
 فار

س:
عک

دهکده هایی برای مهارت آموزی معتادان
 دهکده های اقتصاد مقاومتی با رویکرد مهارت آموزی و ایجاد اشتغال برای معتادان متجاهر و همچنین محرومان

 در خوزستان و چند استان دیگر راه اندازی شده است
خراسان شمالی

گیلان

مازندران

  سیستان
و بلوچستان
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فرار مالیاتی با کارت به کارت
گزارش میدانی همشهری حاکی است با نهایی شدن قانون دریافت مالیات از تراکنش  دستگاه های 

کارتخوان، برخی واحدهای صنفی مشتریان را به انتقال وجه خرید از طریق کارت به کارت مجبور می کنند

در مبــادلات روز دوشــنبه 10هــزارو 
651میلیارد تومان اوراق بهادار در بازار 
سرمایه دادوستد شد که از این میزان 
2هزارو 569میلیارد تومان به معاملات 
خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهــی و 

معاملات عمده اختصاص یافت.

 2569
میلیارد 
تومان

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 372شرکت 
کاهش و 260شرکت افزایش یافت. قیمت سهام 

17شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی هزارو 
955میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزارو 192میلیارد تومان 
رسید. این به معنای آن است که سهامداران حقیقی 
دیروز 237میلیارد تومان نقدینگی از بازار خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 5هزارو 
513واحد، معادل 0.43درصد نزول کرد و به یک 

میلیون و 282هزارو 796واحد رسید.
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ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

377

614

2192

1955

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

علی ابراهیمیگزارش
روزنامه نگار

سبزیجات بالای 15هزار تومان میادین
از میان 50محصول سبزی و صیفی عرضه شده در میادین میوه 
و تره بار، زنجبیل، لیموترش و گوجه گیلاسی تنها محصولاتی 
هســتند که بالای 15هزار تومان قیمت دارنــد. زنجبیل هر 
کیلو 66هزار تومــان، لیموترش 16.900 و گوجه گیلاســی 
15.900تومان قیمت دارند. قیمــت 26محصول از این جمع 

کمتر از 10هزار تومان است.

سیب
 زمینی
10,000
17,000

پیاز سفید

6,950
8,000

کاهو 
رسمی

5,900
10,000

گوجه 

10,500
16,000

سیر تازه 
با برگ

12,000
30,000

لیموترش

16,900
26,000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

کیلوگرم/ تومان

7,900
15,000

بادمجان 
قلمی

کدو 
مسمایی

11,500
16,000

تالار شیشه ایمیادین

مناقشه ســازمان امور مالیاتی و اتاق اصناف برای 
دریافــت مالیــات از تراکنش های دســتگاه های 
کارتخوان فروشــگاه ها بالا گرفته، همزمان برخی 
واحدهای صنفــی برای فــرار از پرداخت این نوع 
مالیات انتقال وجــه از طریق کارت بــه کارت را 
جایگزین انجام تراکنش با دستگاه های پوز کرده اند.

به گزارش همشهری، با اتمام مهلت یکساله و اجرایی 
شدن ماده11 قانون پایانه فروشگاهی مبنی بر اتصال 
دســتگاه های پوز به پرونده های مالیاتی صاحبان 
مشاغل، مناقشه سازمان امور مالیاتی و اتاق اصناف 
برای پرداخت مالیات از تراکنش های دستگاه های 
پوز فروشگاهی به ایستگاه پایانی خود رسیده است.

بنا بر تأکید ســازمان امــور مالیاتی، بــا اتصال 
دستگاه های کارتخوان به پرونده مالیاتی صنوف، 

همه واحدهای صنفــی پس از انجــام تراکنش 
با دســتگاه های پوز، مشــمول پرداخت این نوع 
مالیات خواهند بود. اما اجرای این تکلیف قانونی 
در روزهای اخیر با حاشیه هایی همراه بوده است. 
مشــاهدات میدانی خبرنگاران همشهری حاکی 
است در روزهای اخیر بسیاری از واحدهای صنفی 

خرده فروشــی و صاحبان حرفه ها و مشــاغل از 
مشتریان خود می خواهند تا به جای پرداخت وجه 
خرید کالا یا خدمات با دستگاه های پوز فروشگاهی، 
وجه مذکور را از طریق کارت بــه کارت پرداخت 
کنند. آنها تــلاش می کنند با ایــن ترفند، قانون 
پرداخت مالیات تراکنش  دستگاه های کارتخوان 

را دور بزنند. این موضوع موجب گلایه و نارضایتی 
مشتریانی شده است که به دلایل مختلف امکان 
پرداخــت آنلاین وجه خرید کالاهــا و خدمات از 
طریق گوشی های هوشــمند تلفن همراه خود را 
ندارند. ترفند تازه واحدهای صنفی برای نپرداختن 
مالیات دستگاه های کارتخوان با واکنش سازمان 
امور مالیاتی مواجه شده و این سازمان بر برخورد با 

متخلفان تأکید کرده است.

جریمه 30درصدی اصناف مختلف 
رئیس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی 
ضمن تأیید گزارش های دریافتی درباره ترفندهای 
مغازه داران برای فرار از تــور مالیات، به صراحت 
اعلام کرد: برخی از صاحبان مشاغل، دستگاه های 
کارتخوان را به پرونده هــای مالیاتی خود متصل 
نمی کنند که همین امر موجب بروز شــائبه هایی 
شده که پرداخت ها در محل دیگری انجام می شود. 
سازمان امور مالیاتی، جریمه های سختی برای این 
عده از افراد در نظر می گیرد. محمد برزگری گفت: 
آن دسته از فعالان اقتصادی که از کارت به کارت 
به جای کارتخوان استفاده کنند، علاوه بر پرداخت 
مالیات مذکور، مشمول پرداخت ۳0درصد جریمه 
غیرقابل بخشــش می شــوند. او با تأکید بر اینکه 
جریمه مذکــور در ماده192 قانــون مالیات های 
مستقیم پیش بینی شده است، افزود: از ساعت1۴ 
دیروز )شنبه ۷اسفند1۴00( سامانه سازمان امور 
مالیاتی صرفاً برای ورود مؤدیان مالیاتی و تشکیل 
پرونده الصاق کارتخوان آنها به پرونده مالیاتی شان 
فعال شده و به محض وصول و دریافت تقاضاهای 
مؤدیان مالیاتی، پرونده آنها تشکیل و امکان فعال 
شدن کارتخوان ها به بانک مرکزی ارسال می شود.

غیرفعال شدن 200هزار کارتخوان 
همزمان با این الزام قانونی، فعلا در مرحله نخست 
200هزار کارتخوان، براساس معیارهای سازمان 
امور مالیاتی غیرفعال شده اســت. مراجع قانونی 
اعلام کرده اند: فهرســت های به روز شــده چند 
میلیون دســتگاه کارتخوان و درگاه اینترنتی که 
برای تشــکیل یا تکمیل پرونــده مالیاتی خود به 
وب ســایت ســازمان امور مالیاتی مراجعه نکرده 
بودند، برای قطع شدن به بانک مرکزی اعلام شده 
است. براساس این گزارش، برخی کارتخوان های 
قطع شــده، ترمینال هایی هســتند که در 6ماه 
گذشته تراکنش نداشــته  یا گردش مالی پایینی 
داشــته اند، تعدادی نیز از میــان ترمینال های با 
گردش مالی بالا انتخاب شده  است. از دیروز)شنبه 
۷اســفند ماه( سایت ســازمان امور مالیاتی برای 
افرادی که مایل به الصاق پایانه های خود به پرونده 

مالیاتی هستند، باز شده است.

احمدرضا بخشی
رئیس کمیسیون تخصصی چای 

اتحادیه بنکداران مواد غذایی:
قانــون درج قیمــت تولیدکننــده روی 
انــواع چــای ایرانــی و خارجــی مصــوب 
و ابلاغ شــده اســت و بازرســان وزارت 
صنعت، کشــاورزی و تعزیــرات بر این 
قیمت ها نظــارت دارند امــا واحد های 
تولیدی و توزیعــی هنوز نتوانســته اند 
زیرساخت های خود را برای این شرایط 

آماده کنند.

علی مؤیدی
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

به عنوان رئیس ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا کــه منصــوب ریاســت جمهوری 
هستم، عرض می کنم؛ کالاهای هدف 
مبارزه با قاچاق، طیف بلندی است که 
نخستین آن دخانیات است. به لحاظ 
اهمیــت و حساســیتی کــه دخانیــات 
دارد هــر لحظــه بــا آن بــازی کنیــم بــه 

سمت قاچاق میل پیدا می کند.

نقل قول خبر

گلایه از اطلاع رسانی ضعیف آیین نامه های مالیاتی 
قاســم نوده فراهانی، رئیس اتاق اصناف تهران با اشاره به حواشــی پیش آمده، تأکید کرد: 
بی اطلاعی از آیین نامه های مالیاتی باعث سردرگمی مردم و اصناف شده است. اصناف در برخی 
از نقل و انتقالات غیرسودی از طریق دستگاه های پوز، دچار مشکل می شوند، این رویدادها 
به دلیل ناآشنایی با قوانین خاص رخ داده است. او توضیح داد: بسیاری از اصناف، مراودات و 
معاملات کسبه دیگر را که فاقد دستگاه پوز هستند، متقبل می شوند و مبالغ دریافتی را بعدا به 
صاحبان آنها بازمی گردانند، حالا با قانون جدید بدون اینکه معامله سودآوری انجام داده باشند به 
پرداخت مالیات این بخش از معامله ملزم می شوند. نوده فراهانی گفت: هنگامی که شخصی خانه 
خود را فروخته و مبلغ دریافتی را به حساب خود واریز می کند و همان مبلغ را از حسابش برای 
خرید خانه جدید خارج می کند در واقع هیچ معامله ای انجام نداده اما سازمان امور مالیاتی این 
جابه جایی مبالغ را حمل بر معاملات پرسود می کند. او افزود: پس از تصویب قوانین دستگاه های 
مالیاتی در یک سال اخیر، اطلاع رسانی درستی درباره حساب های تجاری متصل به دستگاه ها 

و حساب های غیرتجاری به اصناف صورت نگرفته است.

مکث



مظلوم نمایی 
سیاوش

مدافع استقلال در فضای رنگی به وجود آمده 
ادای افراد ستمدیده را درمی آورد

نفرین بر این تعصبات رنگــی که وقتی از حد 
می گذرد، برخی هــواداران حاضرند وقوع هر 
اتفاقی در تیم محبوب شان را توجیه و تفسیر 
کنند. تازه ترین مصداقش هم همین داستان 
اعزام سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادمند 
به خدمت سربازی است. راستی راستی آنقدر 
در مورد ناعادلانه بودن ایــن موضوع گفتند 
و نوشــتند که حالا خود بازیکنــان هم فکر 
می کنند مورد ظلم قــرار گرفته اند! به عنوان 
مثال بد نیست به رفتار ســیاوش یزدانی در 
حاشــیه کنکور دکتری امســال توجه کنید. 
بازیکن اســتقلال پس از امتحــان در صفحه 
شخصی اش نوشته: »بعد از 2 سال موفق شدم 
کنکور بدهم.« و بعد هم از 2 هشتگ محروم از 
تحصیل و محروم از ورزش استفاده کرده است. 
آیا واقعا چنین ژستی با واقعیت منطبق است؟

  محروم از کدام تحصیل؟
عالم و آدم می دانند که محرومیت ســیاوش 
یزدانی از شرکت در کنکور دکتري، به خاطر 
گاف عجیب و باورنکردنی او در آزمون 2سال 
پیش بود؛ جایی که مطابق قوانین کسی حق 
آوردن گوشی موبایل به جلسه را نداشت، اما 
سیاوش یزدانی این کار را کرد و تازه مفتخرانه 
از برگه ســؤالاتش عکس گرفت و از وســط 
جلسه منتشر کرد! مســئولان ذیربط هم بعد 
از این تخلف آشــکار، طبق قانون او را محروم 
کردند. خب کجای این کار عجیب بوده است؟ 
کجایش بوی ستم می دهد؟ چون حضرت عالی 
بازیکن فوتبال بودی، نباید قانون را در موردت 
اجرا می کردند؟ هشــتگ محروم از تحصیل 
متناسب با حال کودکان مظلوم کار است، یا 
بچه های بی گناهی کــه در مناطق دورافتاده 
به دلیل کمبــود امکانات یا مشــکلات مالی 
امکان حضــور در مدرســه را ندارند. چرا این 
هشتگ را به سود خودتان مصادره می کنید؟ 
چقدر امتیاز فراقانونی می خواهید تا احساس 

رضایت کنید؟

  محروم از کدام ورزش؟
داســتان خدمت ســربازی هم همین است. 
میلیون ها جوان ایرانی مطابــق این مقررات 
به خدمت اعزام می شــوند و از کشــور دفاع 
می کنند. بعضی از آنها در این 21ماه شرایط 
سختی را پشت سر می گذارند و حتی دریافتی 
مؤثری هم ندارند. حالا آقــای یزدانی نهایت 
استفاده را از ارفاق قانونی کرده و تا 30سالگی 
در بزرگ ترین تیم های ایرانــی توپ زده، اما 
امروز که باید راهی خدمت ســربازی شــود، 
چنین چیزی را معــادل محرومیت از ورزش 
تلقی می کند! خوب است که در همین مدت 
هم پول خوب می گیرید و برای یک تیم نظامی 
توپ می زنید؛ اگر راســتی راســتی پوتین به 
پا می کردیــد و لباس رزم می پوشــیدید چه 
هشــتگی می زدید؟ کمی واقع گراتر باشــید 
لطفا؛ همه دنیا، فقط کامنت های احساســی 

4هوادار نوجوان و ذوق زده شماها نیست.

از قهرمانی به سهمیه
تغییر اولویت تلخ در سپاهان

اگرچه از هفته قبل مشــخص شــده بود که 
سپاهان دیگر جایی در کورس قهرمانی لیگ 
بیست ویکم ندارد، اما تساوی برابر ذوب آهن در 
داربی اصفهان به این مسئله قطعیت بخشید. 
سپاهان ضمن ارائه یک نمایش ناامیدکننده 
دیگر در این مســابقه، 2 امتیاز از دست داد تا 
محرم نویدکیا ناچار به استعفا شود و در نهایت 
از سرمربیگری این تیم کنار برود. به هر حال 
مســابقات لیگ برتر به صورت پرشتاب پشت 
سر گذاشته می شود و بعید است سپاهانی ها 
الان بتوانند گزینه مناسبی برای جانشینی با 
محرم پیدا کنند. در هر صورت اما اتفاق تلخی 
که برای ســپاهان رخ داده، مربوط می شــود 
به تغییر اولویت این باشــگاه؛ جایی که آنها از 
این به بعد به جای قهرمانی باید برای کســب 

سهمیه بجنگند.
هم اکنون ســپاهان با 34امتیاز در رده سوم 
جدول رده بندی قرار دارد و مس رفسنجان با 
33امتیاز در تعقیب این تیم است. این یعنی 
مس به راحتی می تواند در ادامه فصل پله سوم 
جدول را به دســت بیاورد و اگــر تیمی غیراز 
پرسپولیس و اســتقلال قهرمان جام حذفی 
شود، سپاهان شانس کسب سهمیه حضور در 
لیگ قهرمانان آسیا را از دست خواهد داد. تیم 
اصفهانی از جام حذفی هم اوت شده و بختی 
برای کسب سهمیه از آن مسیر ندارد. ناگفته 
نماند اگر 3 امتیاز داســتان بــازی با گل گهر 
به حساب سپاهان واریز نمی شد، طلایی پوشان 
حالا با 31امتیاز سایه سنگین امثال پیکان یا 
خود گل گهر را هم حــس می کردند. قاعدتا 
ســپاهان با این همــه ریخت وپــاش، انتظار 
نداشــت در این مقطع از فصــل برای چنین 

هدفی بجنگد.

سوژه روز
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یحیی و سؤالات بی جواب
میانگین امتیازی پرسپولیس همچنان 

خوب است  اما خیلی چیزها در این تیم نیاز 
به توضیح دارد
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محدود کردن توانایی های 
ستاره ایرانی پورتو به گرفتن 

پنالتی، ظلم در حق اوست

در حد فینال اروپاطارمی فقط »پنالتی« نیست
دیدار نهایی جام اتحادیه انگلیس از آن بازی 
خوب های روزگار است؛ تقابلی جذاب بین 

لیورپول و چلسی و مربیان آلمانی

1819

پخش زنده روز

برنامه بازی

چهره روز

لک 
روی جام
گزارشی از عملکرد حامد لک که حتی در جمع ۱۰گلر برتر اين فصل 
هم جايی ندارد. آيا اشتباهات او به قيمت از دست رفتن يک جام 
برای پرسپوليس تمام خواهد شد؟
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دوشنبه 9 اسفند 1۴00
هفته 20
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نساجی 
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 گلر یازدهم لیگ
بازیکن یازدهم پرسپولیس

عملکرد ضعیف حامد لک در این فصل باعث شده او با نمره6.86 
از ســایت متریکا در رتبه یازدهم دروازه بان های لیگ قرار بگیرد. 
رتبه ای بســیار نازل برای دروازه بانی که فصل گذشــته یکی از 
گلرهای برتر لیگ و رکورددار کلین شیت بوده است. حامد لک طی 
19هفته ای که از فصل جاری سپری شده در 17بازی دروازه بان 
اصلی سرخپوشــان بوده اســت. او به خاطر عملکرد ضعیفش در 
ابتدای فصل 2هفته نیمکت نشین شد و دروازه اش را به رادوشویچ 
سپرد. بعد از آن عملکرد حامد لک بهبود پیدا نکرد اما رادوشویچ 
ایران را ترک کرد و کادر فنی پرسپولیس مجبور شد لک را با همین 
کیفیت درون دروازه تحمل کند. لک طی 17بازی فقط 8بار موفق 
به کلین شــیت شــده و در 9بازی دیگر 10بار دروازه اش به روی 
حریفان باز شده است. میانگین گل خورده حامد لک 0.6گل در 
هر بازی و میانگین مهارهای او 2.2مهار در هر مسابقه بوده است. 
لک 78.7درصد مهار موفق داشته و دقت پاس هایش 63.6درصد 
بوده که نشان دهنده ضعف او در بازی با پا است. اما بدترین قسمت 
آمارهای لک، ارتکاب 13اشتباه در طول 17بازی است که او را به 
رکورددار اشتباه در میان همه دروازه بان های لیگ جاری تبدیل 
کرده است. لک با این عملکرد به میانگین امتیاز6.86 رسیده و در 
جدول گلرهای فصل جاری رتبه یازدهم را دارد. اخباری )تراکتور(، 
فروزان )گل گهر( و حسینی )استقلال( نفرات اول تا سوم این جدول 
هستند و احمد گوهری که در نیم فصل به پرسپولیس آمده هم با 

عملکرد خوبش در نفت آبادان رتبه پنجم این جدول را دارد.
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پرســپولیس در حالی با نتیجه یک - یــک برابر گل گهر 
سیرجان متوقف شــد که تک گل دریافتی این تیم روی 
اشتباه فاحش حامد لک رقم خورد. همین مسئله فشارها 
را روی دروازه بان سرخپوشــان بیش از هر زمان دیگری 
افزایش داده است. آیا اشتباهات لک به قیمت یک جام برای 

پرسپولیس تمام خواهد شد؟

   حال شما خوب است آقای فنایی؟
حامد لک در پرسپولیس داســتان عجیبی را پشت سر 
می گذارد. او روزهای آغازیــن حضورش در جمع قرمزها، 
به فرشته نجات این تیم تبدیل شــد و چنان نمایش های 
فوق العاده ای داشت که خیلی ها فشار می آوردند حتی به 
تیم ملی دعوت شود. با این حال این دروازه بان رفته رفته رو 
به افول گذاشت. نقاط ضعف او در زمینه بازی با پا و خروج از 
دروازه ترمیم نشد و شروع کرد به خوردن گل های بد. حجم 
مهارهای نجات بخش حامد کم و کمتر شد و در همین بازی 
تدارکاتی با پیکان بین 2 نیم فصل، 2 اشتباه فاجعه بار انجام 
داد. این بار هم نوبت به مسابقه با گل گهر رسید که گاف لک 
منجر به از دست رفتن 2 امتیاز حیاتی برای سرخ ها شود. 
حالا فشارها روی دروازه بان پرسپولیس به اوج رسیده، اما 
شاید بخشی از این نقدها باید متوجه کادرفنی و مخصوصا 
مربی گلرها شــود. آیا واقعا داوود فنایی در رقم خوردن 
این شرایط هیچ نقشی نداشته اســت؟ پس وظیفه او در 
پرسپولیس چیست؟ فراموش نکنیم بوژیدار رادوشویچ هم 
پیش از استقرار این کادرفنی شرایط بهتری داشت، اما وضع 

برایش طوری پیش رفت که نتوانست جایگاهش در ترکیب 
اصلی را تثبیت کند.

   راز عجیب تمدید
با نمایشی که لک در مقابل گل گهر ارائه داد، بار دیگر نقدها 
متوجه تمدید قرارداد او با پرسپولیس شد. این تصمیم کادر 
مدیریتی و فنی باشگاه، همان هفته قبل هم با انتقادهایی 
مواجه بود. بسیاری می پرسیدند چه عجله ای برای تمدید 
قرارداد با گلر سرخ ها وجود داشت؟ قاعدتا پرسپولیسی ها 
در پایان فصل با درنظر گرفتن شرایط لک و نیازهای تیم شان 
می توانستند تصمیم دقیق تری در این مورد بگیرند. تمدید 
قرارداد با لک، بازتاب چندان مثبتی هم نداشت و با استقبال 
سرد هواداران همراه شد. با اتفاق رخ داده در سیرجان، حالا 

شرایط بدتر هم شده است.

   شاید رونمایی از گوهری
پرسپولیس روز دوشنبه رودرروی مس رفسنجان خواهد 
ایســتاد و با فضایی که این روزها شکل گرفته، هیچ بعید 
نیست در این مسابقه شاهد حضور احمد گوهری در میدان 
باشیم؛ سنگربانی که بین 2 نیم فصل از نفت آبادان جذب 
شد و فعلا فرصت بازی برای پرسپولیس را به دست نیاورده 
است. حضور احتمالی در این مســابقه یک آزمون دشوار 
برای گوهری به شمار می آید. مس رفسنجان با 29گل زده 
صاحب بهترین خط حمله لیگ است و طبیعتا کار را برای 

پرسپولیسی ها سخت خواهد کرد.
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کمکمداشتیمنگرانمیشدیم

اسکوچیچچقدرخوشحالشد!

بهبه؛چقدرعالی

مهدی طارمی ایــن اواخر آنقدر 
نمایش های خــوب و کم نقصی 
ارائه داده که کم کم داشتیم نگران 
می شدیم نکند این بازیکن، همان 
فوتبالیست خودمان نیست. البته 
طارمی همیشه بااستعداد بوده، اما خب 
گاهی هم توپ را از دو قدمی دروازه می زد خال آسمان یا در 
پست ها و مصاحبه هایش اشتباهات فاحش و بامزه ای داشت. 
این اواخر اما خبری نبود و همه  چیز خیلی مرتب ادامه داشت. 
ما هم فکر کردیم این طارمی، یک طارمی دیگر است. با این 
حال خوشــبختانه بعد از بازی پورتو و لاتزیو اتفاقی افتاد که 
خیال مان کاملا راحت شــد. طارمی بعد از این بازی اتوبوس 
2تیم را اشتباه گرفت و ابتدا سوار اتوبوس تیم ایتالیایی شد. 
آخیش؛ حالا شد. حالا تبدیل شدی به همان بازیکنی که بعد 

از بازی با لبنان، برد ایران برابر بحرین را تبریک گفت!

بعــد از تغییراتی که در فدراســیون 
فوتبال رخ داد، سرپرست تیم ملی 
هم عوض شــد و حمید استیلی 
جــای مجتبــی خورشــیدی را 
گرفت. صدالبته خورشیدی رزومه 
مشخصی نداشــت و از همان اول هم 
حرف و حدیث ها در مورد او زیاد بود. با این حال حمید استیلی 
هم از نظر روحیه و طرز تفکر یک چهره فوتبالی نه چندان راغب 
به مربیان خارجی محسوب می شود. او طی یکی، دو سال گذشته 
بارها علیه اسکوچیچ موضع گرفته است؛ مثلا در ماجرای معروف 
اظهارنظر دراگان در مورد تاکتیک پذیــری بازیکنان ایرانی، از 
خجالت او درآمد. تا همین اواخر هم تیم ملی هر مســابقه ای را 
می برد، استیلی می گفت اسکوچیچ هنوز محک نخورده است. 
حالا شما تصور کنید چنین آدمی با این باورها و خلق وخو کنار 

مربی کروات قرار گرفته است. خدا به دادت برسد اسکو!

حمید درخشان که در دوران مربیگری 
نتایج فراموش نشــدنی داشته، این 
روزها هــم به عنوان کارشــناس 
هر هفتــه بیــش از 10 مصاحبه 
بــا رســانه های مختلــف دارند و 
تجربیات شان را در اختیار دیگران قرار 
می دهند. آقای درخشان در مورد بحران پرسپولیس مخصوصا در 
بخش دروازه بانی گفته اند: »حامد لک اگر خوب و آماده باشد، برگ 
برنده پرسپولیس در مسیر کسب قهرمانی خواهد بود.« واقعا آدم 
لذت می برد. همین حرف را می شود در مورد جلال حسینی، مهدی 
ترابی و وحید امیری زد. اصلا استقلالی ها هم می توانند همین را در 
مورد حسین حسینی بگویند. این موضوع در مورد سپاهان و شهریار 
مغانلو و حتی پاری سن ژرمن و لیونل مسی هم صادق است! اصلا 
آقای درخشان فرمولی ارائه داده اند که قابل تعمیم به همه بازیکنان 

و تیم های جهان است. مرسی از این نظر کارشناسی.

محمدرضا اخباری با کسب نمره 9.09در 
بازی این هفته تیمش، بهترین عملکرد یک 
دروازه بان از آغاز فصل جاری را به نام خودش 
ثبت کرد. گلر تراکتور در بازی با پیکان 7بار 
موفق به مهار شوت های حریف شــد، 4بار تک به تک گرفت و یک ضربه 
پنالتی را هم مهار کرد. در این هفته 5دروازه بان بهترین بازیکن تیم های 
خود بودند و ایمان صادقی )فجرسپاسی( هم با نمره 7.95مقابل استقلال 
بهترین بازیکن میدان شد. اما اخباری بالاتر از همه این دروازه بان ها با نمره 
9.09بهترین بازیکن هفته نوزدهم شد و بهترین نمره یک دروازه بان در 
کل فصل را هم کسب کرد. پیش از او احمد گوهری )نفت آبادان( با 8.69و 
محسن فروزان )گل گهر( با 8.48بهترین نمرات فصل را داشتند که هر دوی 

آنها مقابل سپاهان این نمرات را کسب کردند.

به جز محمدرضا اخباری که با درخشــش 
فوق تصورش به نمره عالی 9.09رسید، فقط 
یک بازیکن دیگر در این هفته توانســت از 
آنالیزورهای متریکا نمره بالاتر از 8بگیرد. 
شاید تعجب کنید اما نام این بازیکن مهدی شیری است و عجیب تر اینکه 
او به جای دفاع راست در پست دفاع چپ برای فولاد بازی کرده و به نمره 
8.15رسیده است! مدافع راست معروف پرسپولیس، بعد از ترک این تیم در 
فولاد احیا شده است. او این هفته هم گل زد، هم یک پاس کلیدی داد و هم 
9عملکرد دفاعی از خودش به جا گذاشت. فولاد به جز شیری، یک بازیکن 
دیگر هم در تیم منتخب هفته داشت که از قضا او هم اسم جالبی دارد؛ آرش 
رضاوند که در سومین بازی اش برای فولاد، دومین بازیکن اهوازی ها در تیم 

منتخب هفته بود.

برخلاف هفته هــای گذشــته، در هفته 
نوزدهم بازیکنــان تیم منتخب از تیم های 
مختلف گرد هم آمدند و هیچ تیمی بیشتر 
از 2نماینده در تیم منتخب هفته نداشت. 
علاوه بر تیم فولاد که 2بازیکن در تیم منتخب داشت و شرح مفصل آنها را 
خواندید، تیم های مس رفسنجان و گل گهر هم 2بازیکن در این تیم داشتند 
و 5نماینده باقیمانده هم به 5تیم مختلف رسید. از تیم گل گهر کی روش 
استنلی و سعید صادقی با درخشش مقابل پرسپولیس به تیم منتخب هفته 
رسیدند. از مس رفسنجان 2مدافع میانی این تیم یعنی شاهین توکلی و 
عقیل کعبی در جمع منتخبین حضور دارند که کعبی با نمره 7.96سومین 
بازیکن برتر هفته بوده است. حامد پاکدل )پرسپولیس(، ایوب کلانتری 
)نساجی(، محمد میری )هوادار(، صالح حردانی )استقلال( و محمدرضا 

اخباری )تراکتور( هم دیگر بازیکنان منتخب هفته نوزدهم بوده اند.

زوانیمیر سولدو، سرمربی کروات تراکتور که از ابتدا هم حضورش 
در این تیم عجیب به نظر می رسید، سرانجام با توافق دوطرفه از تیم 
تبریزی جدا شد. سولدو رزومه لاغری داشت که نشان می داد در 
طول 10سال گذشته، فقط 2سال سر کار بوده است. تردیدهایی 
که زمان حضور او به وجود آمد، در ادامه با عملکرد ضعیف تراکتور 
زیرنظر این مربی تشدید هم شد. او تیمش را زمانی تحویل داد که 
تراکتور از آخر چهارم اســت و جدی جدی خطر سقوط را حس 
می کند. محمدرضا زنوزی، مالک تراکتور به طور کلی در مدیریت 
این باشگاه کارنامه ضعیفی دارد، اما بدترین بخش از کار او مربوط 
می شود به تعامل با خارجی ها. هر مربی و بازیکنی که زنوزی برای 
تراکتور گرفت، کارایی کم و ضرر فراوان داشــت. حالا هم سولدو 
به لیست امثال توشاک، دنیزلی، ژرژ، استوکس، اروین، کنستانت 

و... اضافه شده است.

در پرونده خارجی های چند ســال اخیر تراکتور، تنوع عجیبی از 
زیان ها دیده می شود. امثال جان توشاک یا بازیکن مریض احوالی 
همچون کوین کنستانت اصلا شرایط کار را نداشتند و فقط به قصد 
کسب درآمد، با قراردادهایی که به سودشان تنظیم شده بود، راهی 

تبریز شدند.
 دنیزلی آدم خوش طینتی بود، اما دیگر ســن و ســالش برای کار 
پرفشــار کفاف نمی داد. اســتوکس از نظر فنی عالــی بود، ولی 
جنبه های ضعیف انضباطی و اخلاقی اش باعث شد خیر او به تیم 
نرســد؛ بلایی که بعدا به شکل بدتری سر پرســپولیس هم آورد. 
سولدو هم که از اول »اشــتباهی« بود. به طور کلی به نظر می رسد 
آمد و رفت این خارجی ها، فقط جیب یک سری واسطه را پرکرد. تا 
ببینیم داستان ارطغرول ساغلام به کجا می کشد؛ هرچند تراکتور 

او واقعا خوب فوتبال بازی می کرد.

نكته بازی

متریکاآماربازی

خراش خارجی ها بر تن تراکتور
با بدترین جنبه از مدیریت زنوزی آشنا شوید

فوتبال ایران

شما ایران تشریف نداشتید؟
قصه اعزام 2 بازیکن اســتقلال به ســربازی، به 
داستان هزار و یک شب تبدیل شده است؛ طوری 
که به قول روزبه چشمی، حتی برنامه های آشپزی 
تلویزیون هم در این مورد حرف می زنند. فعلا که 
قرار شده سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادمند 
راهی خدمت شــوند. به همین دلیل هم آنها در 
بازی با فجرسپاســی حضور نداشــتند. از همه 
جالب تر اما واکنش زبیر نیک نفس به این داستان 
است. هافبک استقلال گفته: »کجای دنیا وسط 
فصل به یک بازیکن می گویند تیمت را رها کن 
و برو سربازی؟« به نظر می رسد زبیرجان تا الان 
ایران تشــریف نداشــتند، وگرنه حتما یادشان 
بود که امید عالیشــاه و احمد نوراللهی نیم فصل 
لیگ شــانزدهم از پرســپولیس جدا شدند و به 
تراکتور که رقیب اصلی آنها در مســیر قهرمانی 
بود پیوستند. اتفاقا آن زمان همین آقای آجورلو 

مدیرعامل تراکتور بود.

چه زود یاد پرسپولیس افتادی!
محمدحسین کنعانی زادگان روزهای پرحاشیه ای 
را در فوتبال قطر پشت سر می گذارد. او در مسابقه 
الاهلی برابر السد مرتکب هند پنالتی شد و یک 
اخراج زودهنگام را تجربه کرد. به همین دلیل هم 
شرایط تیمش به هم ریخت و باعث شد السد با 8 
گل الاهلی را در هم بکوبد. خطای کنعانی البته با 
محرومیت ثانویه و جریمه نقدی هم همراه شد. 
همزمان انتقادهای زیادی از این بازیکن به عمل 
آمد و گفتند او در پایان فصل با فسخ قراردادش، 
از الاهلی جدا خواهد شد. در همین شرایط بود که 
مصاحبه ای از کنعانی منتشر شد، پر از ستایش 
از پرسپولیس و اینکه دلش برای تیم تنگ شده 
اســت. رفتی، پول درشــت را گرفتی و حالا یاد 
پرسپولیس افتادی. داستان همه همین است، اما 

دلتنگی شما، خیلی زود از راه نرسید؟

9.09

8.15

7.96

یحییوسؤالاتبیجواب
 میانگین امتیازی پرسپولیس همچنان خوب است
 اما خیلی چیزها در این تیم نیاز به توضیح دارد

بهروز رسایلی|  قطعا فاصله 5 امتیازی با صدر جدول در فاصله 11بازی به پایان فصل غیرقابل جبران نیست؛ مخصوصا که مصاف 
رودرروی پرسپولیس و استقلال هم هنوز باقی مانده است. حتی همین حالا و با وجود تساوی برابر گل گهر هم میانگین امتیازی 
پرسپولیس برای قهرمانی در شرایط عادی کافی به نظر می رســد. آنها از 19بازی 42امتیاز کسب کرده اند و این یعنی به دست 
آوردن 2.21امتیاز از هر مسابقه. مشکل سرخ ها فقط نتیجه گیری بالاتر از تصور استقلال بوده است. با این حال در پرسپولیس 

چیزهای زیادی هست که نیاز به توضیح دارد.

جدول گلزنان

لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 11

کوین یامگا )استقلال( 8

لوسیانو پریرا )فولاد( 7

جدول بهترین پاسورها

لیگ برتر ایران

آذرباد )مس رفسنجان(

صادقی )گل گهرسیرجان(
6
6

مهدی ترابی)پرسپولیس( 6

مهدی پور )استقلال( 5

اسماعیلی فر )سپاهان( 4

امیرحسین اعظمی|   بعد از اینکه باشگاه سپاهان با استعفاي محرم نویدکیا 
مخالفت کرد، این مربي صبح دیروز با انتشــار یك پیام کوتاه نشان داد 
تصمیمش براي جدایي از زردپوشان قطعي است و خیال بازگشت ندارد. 
محرم در این نامه نوشت: »بعد از اینکه فصل گذشته با ۶5امتیاز نتوانستم 
قهرمانی را به هواداران خوب سپاهان تقدیم کنم، امسال با بودن در رتبه 
سوم احساس می کنم باید جای خود را به شخص دیگری بدهم، شاید مربی 
دیگری بتواند بهتر به تیم سپاهان کمك کند. از همه شما انسان های شریف 
که تا به امروز من را حمایت کردید تشکر می کنم و آرزوی سلامتی برای شما 

و  موفقیت برای باشگاه بزرگ سپاهان را دارم.«

چرا نویدکیا استعفا داد؟
از اصفهان خبر می رسد که اعضای هیات مدیره سپاهان در جلسه چند روز پیش از 
نویدکیا خواسته اند کادر فنی تیمش را تقویت کرده و برخی از مربیان فعلی را هم 
کنار بگذارد. این موضوعی است که با روحیات نویدکیا همخوانی ندارد و او حتی 
یک ماه پیش هم بابت چنین درخواستی که مدیران سپاهان داشتند، به شدت از 
آنها ناراحت و عصبانی شده بود. از طرفی برخی فشارها از سوی هواداران سپاهان 
و جوی که در 2هفته گذشته ایجاد شد هم در این تصمیم نویدکیا بی تاثیر نبوده 
است. او یک تیم پرمهره را در اختیار داشت و نتیجه نگرفتن با این بازیکنان، به شدت 
ذهن سرمربی سپاهان را درگیر کرده بود. از سوی دیگر در این چند هفته هم فضای 
خوبی در تمرینات تیم وجود نداشت و گفته می شــود تعداد زیادی از بازیکنان 
سپاهان در این مدت رابطه خوبی با مرزبان، دستیار اول نویدکیا نداشته اند. جالب 
اینجاست که بعد از استعفای نویدکیا، مرزبان و محمود کریمی 2دستیار این مربی 
هم استعفا دادند و تمرین دیروز فقط با حضور میگوئل تکسیرا، رحمان احمدی و 
فرهاد بهادرانی انجام شد.نویدکیا با امیدواري زیادي به سپاهان آمده بود و نداشتن 
سابقه مربیگری هم باعث نشد تا هواداران سپاهان برابر این انتخاب گارد بگیرند. آنها 
همیشه این رویا را داشتند که با شماره4 سابق این بار در قامت یک مربی، قهرمانی 

در لیگ برتر را جشن بگیرند. او حالا از سپاهان رفته و سبک زندگی و روحیاتش هم 
به شکلي نیست که فعلا به مربیگری در خارج  از اصفهان فکر کند. 

به این ترتیب نویدکیا دوباره از سطح اول فوتبال ایران دور 
خواهد شد و باید دید سپاهان بعد از نویدکیا چه روزهایی 

را تجربه خواهد کرد.

چالش بزرگ ساکت و هیات مدیره
سپاهان در شرایطی بحرانی گرفتار شده و باید دید 

ساکت و اعضای هیات مدیره سپاهان در مورد انتخاب 
سرمربی جدید چه تصمیمی می گیرند. دیروز برخی 

رسانه ها برانکو ایوانکوویچ را گزینه اصلی سپاهان معرفي 
کردند ولی این مربی مدتی پیش قراردادش را با تیم ملی عمان 
به مدت 2فصل دیگر تمدید کرده و بعید است سپاهان بتواند 
به راحتی برانکو را به ایران برگرداند. البته برانکو در گفت و گو 

با همشهري ورزشي مدعي شد هنوز 
از طرف باشگاه تماسي 
بــا او گرفته نشــده و 
تاکید کــرد به خاطر 
قراردادش بــا عمان، 

حرفه اي نیست با باشگاهي وارد 
مذاکره شــود. در ضمن برانکو مثل چند 

سال پیش که برای آمدن به پرسپولیس بدهی مالیاتی داشت، حدود 
8میلیارد تومان بدهی مالیاتی دارد که ظاهرا باید باشگاه پرسپولیس 
آن را بپردازد. از علی دایی هم به عنوان یک گزینه دیگر نام برده می شود 
ولی این موضوع در حد یک شایعه مطرح شده و مدیران سپاهان هنوز 

اظهارنظر رسمي در این خصوص نکرده اند.

پایان مردی که رویای قهرمانی داشت
 محرم نویدکیا با نامه اي کوتاه تاکید کرد خیال بازگشت ندارد و جدایي اش از سپاهان قطعي است 

احتمالا دوران مربیگري او با همین حضور 18ماهه در سپاهان به پایان خواهد رسید

  3دفاع یا 4دفاع؟
رفت وآمدهای کادرفنی پرسپولیس روی 2ایده بازی با 3 
یا 4دفاع، کم کم ملال آور می شود. این تیم با 3دفاع برابر 
نساجی بازی کرد و خوش شــانس بود که داور گل تیم 
مازندرانی را نپذیرفت. پس از آن در مسابقه با آلومینیوم 
به 4دفاع بازگشت و باز خوش شانس بود که داور موقعیت 
تک به تک نیمه اول حریف را به اشــتباه آفساید گرفت. 
پرسپولیس مســابقه با گل گهر را 4دفاعه شروع کرد، 
اما در نیمه دوم باز به سیســتم 3 دفاع برگشت. چرا؟ 
هیچ کس نمی داند. نتیجه این تغییــر چه بود؟ اینکه 
پرسپولیس در اوج نیاز به کســب 3امتیاز، چهره ای 
کاملا تدافعی به خود گرفت و نتوانست حتی یک 
موقعیت دیگــر روی دروازه حریــف خلق کند. 
خب فایــده این همه تغییر چیســت؟ و چطور 
انتظار داریــد بازیکنان دفاعی بــا وجود انبوه 

جابه جایی ها، هماهنگی لازم را داشته باشند؟

   خوردن گل های مشابه تا کی؟ 
یحیی گل محمدی در نشست خبری بعد از 
بازی با گل گهر گفــت: »انتظار خوردن گل 
به این شکل را نداشتیم.« برخلاف سرمربی 
پرســپولیس اما میلیون ها هوادار این تیم 
انتظار دریافت چنین گلی را می کشــیدند؛ 
چون پرسپولیس بارها و بارها در 2سال اخیر از 
این گل ها خورده است. ارسال از کناره ها و گشودن 
دروازه سرخپوشــان با ضربات سر، به عادت رقبا 

تبدیل شده است. آلومینیوم در بازی فصل گذشته 2گل به این شکل 
به پرسپولیس زد، هوادار همین امسال 2 بار به همین ترتیب دروازه 
سرخپوشان را گشود، پدیده چنین گلی به آنها زد و همین گل گهر نیز 
قبلا سابقه زدن گل مشابه به قرمزها را داشته است. می شود یک روز 
بهانه هند بودن گل حریف را گرفت و روزی دیگر، روی اشتباه فاحش 
حامد لک مانور داد. پرسش اما اینجاست که وقتی تیمی این همه گل 
شبیه هم می خورد، آیا کادرفنی مقصر نیست؟ آیا نباید تدبیری برای 

رفع اشکال اندیشیده شود؟

  کی نوبت جوانان می رسد؟
بارها و بارها این نقد به کادرفنی پرسپولیس وارد شده و البته پاسخ 
مناسبی دریافت نکرده است. یحیی گل محمدی همچنان به سبک 
مصرف گرایانه خود در پرسپولیس ادامه می دهد. درحالی که اعتماد 
فرهاد مجیدی به امثال امیرحسین حسین زاده و جعفر سلمانی از آنها 
بازیکنانی مؤثر و سودمند برای حال و آینده استقلال ساخته، یحیی 
همچنان در بازی دادن به جوانان ناخن خشــکی می کند. بازیکنان 
بی نام و نشان در فهرست پرسپولیس صرفا جنبه تزیینی دارند. اوج 
رویکرد ضد استعداد گل محمدی جایی بود که او در سوپرجام، ترجیح 
داد با وجود مصدومیت امید عالیشاه این بازیکن را به زمین بفرستد و 
موجب تشدید صدمه دیدگی او شود، اما میدان را به یک جوان ندهد. 
در نتیجه امروز پرسپولیس نه عالیشاه را دارد و نه آن جوان را. لابد 
استدلال گل محمدی و هوادارانش این است که بازی در پرسپولیس 
برای بازیکنان جوان فشار ســنگینی دارد اما مگر شرایط استقلال 
همینطور نیست؟ مگر پرسپولیس دوران دایی و برانکو همین وضع 
را نداشت؟ بدون تعارف گل محمدی در این مورد اهمال کرده و این 

مسئله بیشتر از امروز، فردای پرسپولیس را به خطر می اندازد.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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پیشبازی

جهان

خبرآخر

انتقام بزرگ
بارسا در روزهای خوبش به حریفی رسید که در یک سال اخیر 

آنها را از 2 جام محروم ساخته

بارسلونا با ژاوی این روزها روی ابرها سیر می کند. صعود به مرحله 
یک هشتم لیگ اروپا با برتری پرگل در زمین ناپولی و 3 برد 4گله 
مقابل 3 تیم بزرگ ناپولی، والنســیا و اتلتیکــو در 4بازی آخر 
همه امیدها را در کاتالونیا زنده کرده است. در یک هشتم لیگ 
اروپا هم برعکس دور قبلی قرعه خوبی نصیب شان شده و با 
گالاتاسرای رده سیزدهمی سوپرلیگ ترکیه روبه رو خواهند 
شد. اخیرا دستیار ســابق گواردیولا به عنوان سرمربی گالا 
منصوب شده. پس از نتایج ضعیف فاتح تریم در گالاتاسرای، 
این باشگاه یک ماه پیش دومنیک تورنت را به عنوان سرمربی 
خود منصوب کرد. این مربی سال ها در بارسلونا، بایرن مونیخ و 
منچسترسیتی به عنوان یکی از دستیاران پپ گواردیولا فعالیت 
داشته است. آردا توران، بازیکن سابق بارسلونا هم به بازی بارسا 
و گالا می رسد. بازی رفت 19اسفند ساعت 23:30 در نوکمپ 

و بازی برگشت 26اسفند 21:15 در ترکیه برگزار خواهد شد.
   برگردیم به بازی امشب؛ در نزدیکی های ال کلاسیکوی برگشت 
لالیگا در 29اسفند، حفظ این روند برای بارسایی ها خیلی اهمیت 
دارد. دیدار امشب انتقامی هم هست، حدود یک ماه پیش اتلتیک 
بیلبائو تیمی بود که بارســا را از دور رقابت هــای جام حذفی که 
تورنمنت مورد علاقه اش بود کنار زد و ســپس رئال مادرید را هم 
حذف کرد. بیلبائو همان تیمی اســت که در زمستان گذشته در 

عربستان یک سوپرجام را هم از بارسلونا گرفت.
   بارســا در 5 بازی اخیر، در مجموع 65موقعیت ایجاد کرده و 

15گل به ثمر رسانده است.
   فرنکــی دی یونگ حالا متخصص گلزنــی در خارج از نوکمپ 
به حســاب می آید؛ او 11 گل از 13 گل خود با پیراهن بارسا را در 

خارج از خانه به ثمر رسانده است.
   اتلتیک با پیروزی قاطع 4برصفــر در بازی این هفته برابر رئال 

سوسیداد به آمار 60 پیروزی در داربی های لالیگا رسید.
   ممفیس دیپای و لنگله در بخشی از تمرینات گروهی شرکت 
کردند. این احتمال وجود دارد که به بازی مقابل بیلبائو برسند اما 

بعید است جایی برای آنها در ترکیب وجود داشته باشد.
   سابقه رویارویی بین 2 تیم زیاد است؛ 215بازی، 108برد برای 
بارسا، 35تساوی، 72پیروزی برای بیلبائو، 401گل زده برای بارسا 

و 304گل زده برای بیلبائو.

تفنگ به جای توپ فوتبال
یکی از بازیکنان حرفه ای در دسته دوم لالیگا اعلام کرده که دیگر 
نمی خواهد فوتبال بازی کند و قصد دارد بجنگد. واسیل کراوتس، 
مدافع 24 ساله و اوکراینی خیخون که به لگانس قرض داده شده، 
پس از غیبــت در تمرینات روز پنجشــنبه تیمــش، اعلام کرده 
می خواهد در جنگ با روسیه به مردمش کمک کند و به کشورش 
برگردد. او اعتراف کرده نمی داند چگونه ســلاح در دست بگیرد و 
حتی آن را پر کند. او ســابقه بازی در تیم ملی زیر 21 ســاله های 

اوکراین را نیز دارد.

سوپرلیگ با فرمت جدید 
هفته گذشــته خاویر تباس، رئیس لالیگا که بــا فلورنتینو پرس 
دشــمن اســت فاش کرد که ســوپرلیگ از بین نرفته. او اعتراف 
کرد که پرس را می شناســد و می داند که او هرگز نمی بازد. حالا 
اطلاعات تازه ای از ســوی روزنامه تلگراف انگلیس منتشــر شده 
که ســوپرلیگی ها می خواهند فرمت مســابقات را تغییر دهند تا 
باشگاه های بیشــتری را راضی نگه دارند. فرمت قبلی این بود که 
باشگاه های بزرگ حضوری دائمی در این رقابت ها داشته باشند اما 
تصمیم جدید این اســت که دیگر قرار نیست شاهد لیگ بسته ای 
با حضور تنها 12 تیم ثابت باشیم. نتایج به دست آمده در لیگ های 
داخلی، حکم مســابقات مقدماتی برای حضور در این رقابت ها را 
خواهد داشــت. آنیلی، رئیس باشــگاه یوونتوس به زودی قوانین 

جدید را اعلام خواهد کرد.

توقف خانگی یونایتد
منچستریونایتد در ورزشگاه خانگی اش از پس واتفورد قعرجدولی 
برنیامد و مقابل این تیم به تساوی بدون گل رضایت داد. یونایتد در 
این بازی مالکیت 67 درصدی داشت و 22شوت هم به طرف دروازه 
حریف زد اما تنها 3 شانس بزرگ برای گلزنی داشت. این در حالی 

است که تیم میهمان حتی یک شانس هم برای گلزنی نداشت.

ســاعت20 امشــب برنامه ها را تنظیم کنید تا فینال لیگ 
اتحادیه فوتبــال انگلیس یا همان کارابائــوکاپ جدید را از 
دست ندهید. لیورپول و چلســی با حذف آرسنال و تاتنهام 
به این دیدار رسیده اند تا برای دومین جام این فصل فوتبال 
انگلســتان مبارزه کنند. نخســتین جام فصل را لســتر در 
ســوپرجام یا کامیونیتی شیلد از منچسترســیتی برده بود. 
چلسی اما این فصل 2 جام برده؛ اولی ســوپرجام اروپا که با 
پیروزی بر ویارئال به دست آورد و دومی جام جهانی باشگاه ها 
که در فینال بر تیم پالمیراس برزیل پیروز شد. لیورپول برای 
نخستین جام خود در این فصل می جنگد اما برای قهرمانی 
لیگ برتر هم با توجه به اختلاف 3  امتیازی با منچسترسیتی 
صدرنشــین و بازی رودررویی که با این تیــم دارد، چندان 
ناامید نیســت. اتفاقات روزهای اخیر در اوکراین باعث شده 
جو وحشتناکی علیه چلسی و مالک روس آن به وجود بیاید. 
بیشتر مردم انگلیس امشــب طرفدار لیورپول هستند حتی 
اگر قبلا از آن متنفر بوده باشند. چند سرمایه گذار ورزشی و 
شرکت های خصوصی آمریکایی، چند سرمایه گذار انگلیسی 
و چند سرمایه دار خصوصی انگلیســی آماده خرید چلسی 
هستند. ارزش چلسی هم اکنون حدود 1.9میلیارد یورو است 
و یعنی تغییر مالکیت آن یکــی از گران قیمت ترین انتقال ها 
در تاریخ فوتبال اروپا به حساب می آید. آبراموویچ هم اکنون 

حدودا 13میلیارد دلار سرمایه  دارد.
   تعداد جام های مهم توخل اما در حال رســیدن به کلوپ 
است. کلوپ 2 بوندس لیگا را با دورتموند فتح کرده، یک  جام 

حذفی آلمان، 2 سوپرجام آلمان، یک لیگ برتر انگلیس، یک 
 لیگ قهرمانان، یک  سوپرجام اروپا و یک جام جهانی باشگاه ها 
هم در کارنامه دارد، یعنی 9جام. تعداد جام های توخل همین 
الان هم یکی بیشتر است؛ یک  جام حذفی آلمان، 2  لیگ یک 
فرانسه با پاری سن ژرمن، یک جام حذفی و یک جام اتحادیه 
فرانسه، یک  لیگ قهرمانان، یک ســوپرجام اروپا، یک جام 
جهانی باشگاه ها و 2  سوپرجام فرانسه. هر 2 مربی هم یک بار 
در فینال لیگ قهرمانان شکست خورده اند و کلوپ یک بار هم 

در لیگ اروپا فینال را واگذار کرده است.
   لیورپول با 8  قهرمانی و 4  نایب قهرمانی، پر افتخارترین 
تیم این مسابقات به شــمار می رود. من سیتی از زمانی که 
گواردیولا آمده به این تورنمنت علاقه مند شــده و تاکنون 
8 قهرمانی و یک نایب قهرمانی به دست آورده. استون ویلا 
و من یونایتــد به اندازه چلســی یعنــی 5 قهرمانی در جام 
اتحادیه دارند اما چلسی 3  بار هم نایب قهرمان این جام شده 
است. استون ویلا و یونایتد هر کدام 4  نایب قهرمانی در این 
تورنمنت دارند. پیروزی چلســی در دیدار امشب می تواند 
باشگاه لندنی را به رده ســوم پرافتخارترین تیم های لیگ 

کاپ ببرد.
   موضوع روز اخبار جهان در این روزها حمله روســیه به 
اوکراین است. مالک روس چلســی دوباره از ورود به خاک 
انگلستان محروم و احتمالا ویلای او در لندن مصادره خواهد 
شد. توماس توخل به این اتفاقات واکنش نشان داده و گفته 
اســت: »نباید وانمود کنیم که این موضــوع در حال حاضر 

یک مشکل نیســت، اما از حقم استفاده می کنم و درباره اش 
نظری نمی دهم، تا زمانی که تصمیمی گرفته شود. انتقادات 
نسبت به باشگاه و ما که نماینده باشگاهیم را درک می کنم. 
نمی توانیم خودمان را کامل از ایــن موضوع خلاص کنیم، 
اما شــاید مردم نمی دانند که من به عنوان مربی و همچنین 
بازیکن ها، بینشی از آنچه در جریان است نداریم. هم اکنون 
پاسخگوی آن نیستیم اما می دانیم که وحشتناک است و در 

این شکی نیست.«
   لیورپول تا اینجای فصل در لیگ برتر موفق به زدن 70 گل 
شده است؛ برابر با تعداد گل های تیم در فصل قبل آن هم در 

شرایطی که هنوز 12 بازی لیگ باقی مانده است.
   هیچ مدافعی بیشتر از فان دایک در این فصل پریمیرلیگ 
باعث نشــده بازیکن حریف در موقعیت آفساید قرار بگیرد. 
برای بررسی این آمار، آخرین بازیکنی که در خط دفاعی قرار 
دارد لحاظ می شــود که 36 بار فان دایک آخرین و دورترین 
بازیکن خط دفاعی تیم بوده. رده دوم هم به مدافع لیورپول 

رسیده، ماتیپ با 33 بار آفسایدگیری.
   بن چیلول تنها غایب چلسی در این دیدار است. کواچیچ 
و ریس جیمز هم به شرایط بازی رسیده اند. در لیورپول هم 
فیرمینو قطعا بازی را از دســت داده اما ژوتا ممکن است به 

بازی برسد.
   در تقابل های بین دو تیم 82 برد به لیورپول رسیده، 65 
برد سهم چلســی بوده و  43بازی هم با نتیجه مساوی تمام  

شده است.

توخل، سرمربی 
آلمانی چلسی 
درباره رویارویی با 
همتای آلمانی اش 
در لیورپول گفته: 
»من از رویارویی 
با تیم های یورگن 
کلوپ لذتی 
نمی برم، بردن 
تیم های او بسیار 
دشوار است.« بد 
نیست بدانید در 
17رویارویی بین 
این دو سرمربی 
بزرگ آلمانی 9 
پیروزی به کلوپ 
رسیده و 3  برد سهم 
توخل بوده؛  5بازی 
هم مساوی شده

یورگن کلوپ 
که 2 فینال قبلی 

در ومبلی را با 
کت وشلوار باخته 

بود، در بازی 
امشب کت وشلوار 

نمی پوشد. او در 
پاسخ به اینکه آیا 
خرافاتی است یا 

نه اینچنین توضیح 
داده است: »کت 

و شلوار نمی پوشم 
اما نه به این دلیل 

که خرافاتی ام؛ چون 
برایم اهمیتی ندارد. 
حتی می توانم با مایو 
کنار خط بایستم ولی 

به شرطی که تیمم 
برنده شود«

Taremi
Mehdi
طارمی فقط »پنالتی« نیست
محدود کردن توانایی های ستاره ایرانی به گرفتن پنالتی، ظلم در 

حق اوست

در حد 
فینال اروپا
دیدار نهایی جام اتحادیه انگلیس از آن بازی 
خوب های روزگار است؛ تقابلی جذاب بین 

لیورپول و چلسی و مربیان آلمانی

با اینکه سرمربی پورتو هیچ وقت حاضر نشده 
از مهدی طارمی حمایت یا تمجید کند، باشگاه 
پورتو این وظیفه را به عهده گرفته. سیل هجوم 

کارشناسان و هواداران و مربیان به حرکت طارمی 
که از نظر آنها تمارض بوده، به سوی این بازیکن 
سرازیر شده. حالا باشگاه پرتغالی در برابر آنها 

به ویژه مقابل کارشناس تلویزیونی پرتغال که 
معتقد بود طارمی برای گرفتن پنالتی شیرجه زده 

موضع گرفته و به او برچسب بی سواد زده

حمایت پورتو
 از تمارض طارمی

  پنالتی گرفتن، فقط یکی از هنرهای اوست
زبانزدترین ویژگی طارمی، مهارت او در گرفتن پنالتی است که در همین بازی با لاتزیو 
هم تکرار شــد. او در کمال هنرمندی، صحنه را طوری آرایش می دهد که حتی برای 
کمک داور ویدئویی هم چاره ای جز تأیید خطا باقی نمی ماند. در حقیقت در بسیاری 
از موارد بیش از آنکه مدافعان روی طارمی پنالتی کنند، این طارمی است که پنالتی 
را از مدافعان می گیرد. مهدی تا به حال بارها و بارها این هنرش را به اثبات رســانده 
است. زمانی که او تازه در سطح اول فوتبال ایران ظهور کرده بود، به تمارض و شیرجه 
رفتن برای گرفتن پنالتی متهم می شــد، اما گذر زمان اصالت مهارت او را تأیید کرد. 
یادمان باشد در 3 سال اخیر تک تک پنالتی هایی که طارمی گرفته به تأیید کمک داور 
ویدئویی رسیده اســت. این یعنی طارمی قاعده بازی را خیلی خوب بلد است. با این 
همه، ظلم است اگر همه توانایی های مهدی را در همین مورد خلاصه کنیم. حرکات 
هجومی او از تنوع بسیار زیادی برخوردار است که اغلب باعث شگفتی ناظران می شود.

  کلکسیونی از شیرین کاری ها
بیایید تنها برخی از سورپرایزهای طارمی در این مدت را مرور کنیم. او در بازی با لاتزیو 
با پاس گل چیپش به دیگر بازیکن پورتو در کانون توجه و تمجید قرار گرفت. پیش از 
آن هم داستان گل قیچی برگردان مهدی به چلسی را داشتیم که تا یک قدمی دریافت 
جایزه پوشکاش پیش رفت. قبل از آن طارمی توانسته بود در لیگ پرتغال دروازه ژیل 

ویسنته را از وسط زمین باز کند. مهدی در این بازی توپ ربایی فوق العاده ای انجام داد 
و از فاصله 40 متری با توجه به جلو آمدن دروازه بان، توپ را از بالای سر او وارد دروازه 
کرد. باز اگر قرار باشــد به قبل تر برگردیم، می توانیم به هت تریک طارمی در گرفتن 
پنالتی در یک مسابقه اشاره کنیم. زمانی که او پیراهن ریوآوه را به تن داشت، در دیدار 
با اسپورتینگ موفق شد 3 ضربه پنالتی از تیم رقیب بگیرد که یک موج خبری بزرگ 
در فوتبال پرتغال راه انداخت... می بینید که هیچ کدام از اینها از یک جنس نیســتند. 
ما با یک مهاجم چندوجهی و فوق العاده مواجهیم. به نظر شما سورپرایز بعدی طارمی 

چه می تواند باشد؟

  در انتظار حساس ترین انتقال عمرش
نمایش های مهدی طارمی، مخصوصا در مسابقات بین المللی مثل لیگ قهرمانان یا لیگ 
اروپا، به شدت مورد توجه سایر باشگاه ها قرار می گیرد. در همین زمستان هم شایعات 
زیادی مثلا در مورد علاقه آرسنال به جذب طارمی مطرح شده بود، اما طبیعتا با این 
روند، روزبه روز جذابیت مهاجم ایرانی برای مشتریانش بیشتر می شود. احتمال قابل 
توجهی وجود دارد که پورتو تابستان آینده طارمی را بفروشد. در این صورت دانستن 
نام مقصد او، بســیار جذاب خواهد بود. با توجه به سن و ســال طارمی که در نزدیکی 
30سالگی قرار دارد، این انتقال احتمالی برای او سرنوشت ساز خواهد بود. امیدواریم 

در این مورد بهترین اتفاق ممکن رخ بدهد.

Porto

بهروز رسایلی |  تمجید از توانایی های مهدی طارمی به یک سوژه تکراری تبدیل شده است؛ هم برای رسانه های 
ایرانی و هم برای مطبوعات پرتغالی. در حقیقت مهاجم بوشهری پورتو چاره ای جز این برای مخاطبانش باقی 
نگذاشته. آخرین بار، درخشش طارمی در بازی با لاتزیو در لیگ اروپا بود که همه را به وجد آورد. با این همه، در 
کنار تمام چیزهایی که در مورد طارمی گفته می شود، شاید بزرگ ترین امتیاز او این باشد که در حرکات هجومی 
تنوع زیادی دارد. در حقیقت عادت مهدی این است که هر از چندی، بیننده ها را با یک شیرین کاری متفاوت 

سر ذوق بیاورد.
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پدیده لیگ

نیم فصل اول لیگ برتر فوتبال با قهرمانی شــهرداری سیرجان 
به پایان رسید. خاتون بم دوم و سپاهان اصفهان سوم شدند. اما 
تیم چهارم در میان تیم های باتجربه ای چون ملوان، زارع باتری و 
ذوب آهن، نماینده البرز است. یک تیم جوان و باانگیزه که کاپیتان 
و دستیار مربی این تیم سارا قمی ستاره فوتبال زنان ایران است. 
در دیدار نماینده البرز با ملی پوشان شهرکرد که البرزی ها ۸ بر 
صفر به پیروزی رسیدند، مریم فرهنگ بازیکن ۱۶ساله این تیم 
پایش به گلزنی باز شــد. همه گلزنان این تیــم در این بازی زیر 
۲۰ساله بودند و این نشان می دهد البرز به دنبال بازیکن سازی 

است نه ثبت نتایج عجیب در لیگ!

مس، تیم ملی را نقره داغ کرد

تیم های ملی فوتسال زنان روسیه و ایران ۲ دیدار دوستانه در کمپ 
تیم های ملی برگزار کردند که نتیجه آن ۲شکســت برای ایران 
بود. 3بازیکن از مس رفسنجان به  تیم ملی دعوت شده بود نداما 
این نفرات در اردوی تیم ملی حاضر نشدند. گفته شد باشگاه مس 
به خاطر اینکه بازیکنانش برای مسابقات کافا به تیم ملی دعوت نشده 
بودند، ترجیح داد در بازی با روسیه هم برای تیم ملی بازی نکنند و در 
عوض برای بازی با پالایش نفت آبادان در پلی آف آماده شوند. باشگاه 
مس این موضوع را تکذیب کرده و بهانه آورده که بازیکنانش مصدوم 
بودند و به خاطر همین به اردوی تیم ملی نرفتند. اما خبر رسید که 

این 3بازیکن سالم و سرحال مشغول تمرین هستند.

ســال۹۸ خبر ثبت قرارداد ســفید هاجر دباغی با سپاهان 
اصفهان توجه رســانه ها را به خود جلب کرد. البته این برای 
نخستین بار نبود که در فوتبال زنان چنین اتفاقی رخ می داد؛ 
هر سال تعداد زیادی از بازیکنان در لیگ زنان برخلاف میل 
خودشان و فقط به عشق پا به توپ شدن و داشتن یک تیم، 
قراردادهایشــان را بدون اینکه مبلغ مشــخص باشد، امضا 
می کنند. اما هاجر دباغی این کار را بــا رضایت خود و برای 
3فصل انجام داد. او دیروز در دیدار با کیان نیشابور ۵گل زد 
و از رکورد ۱۰۰گل برای ســپاهان عبور کرد تا به نخستین 
بازیکن تاریخ فوتبال زنان سپاهان تبدیل شود که در گلزنی 

3رقمی می شود.

وفادار مثل هاجر دباغی

گلزن
الهام محمودی | روزنامه نگار

چهره 4تیمی که مسابقات مرحله نیمه نهایی پلی آف لیگ برتر والیبال را برگزار می کنند، 
مشخص شده است. بعد از ۸بازی تیم های سپاهان، پیکان، فولاد سیرجان و شهداب یزد به 
نیمه نهایی رسیدند و اتفاق مهم، حذف تیمی بود که سرمربی تیم ملی را روی نیمکت داشت. 
تیم لبنیات هراز آمل امسال با مربیگری بهروز عطایی در لیگ شرکت کرد. با توجه به اینکه 
عطایی سرمربی تیم ملی است و چند ملی پوش هم در ترکیب خودش دارد، کمترین انتظار 
این بود که او به جمع 4تیم صعود کند. تیم عطایی مســیر سختی هم نداشت. او به واسطه 

اینکه در مرحله گروهی در رده دوم جدول قرار گرفتــه بود با تیم هفتم جدول یعنی فولاد 
سیرجان بازی کرد. سیرجان هر چند قهرمان فصل گذشته بود اما این فصل را متفاوت شروع 
کرد. بازیکنانی که با محمدرضا تندروان به قهرمانی رسیده بودند، از سیرجان به شهرداری 
ارومیه رفتند تا شاید بتوانند با این تیم، قهرمانی دیگری به دست بیاورند. اما ارومی  ها هم در 
مرحله یک چهارم در ۲بازی به پیکان باختند و حذف شدند. سیرجان این فصل با بازیکنان 
درجه۲تیمش را بست و حتی این توقع نبود که آنها به پلی آف صعود کنند اما با تغییراتی که 

در نیم فصل دوم داشتند توانستند به عنوان تیم هفتم صعود کنند. با این حال تصور می شد 
تیم سعید رضایی کار سختی مقابل آملی ها داشته باشد. ستاره فولاد الکساندر بلاگوجویچ 
صربســتانی بود، بازیکنی که نام پرآوازه ای در والیبال ندارد. اما در تیم عطایی امیرحسین 
اسفندیار، علی شفیعی، رضا قراء و... بازیکنان ملی پوش بودند. در این شرایط فولاد در ۲بازی 
3 بر یک و 3 بر ۲ به پیروزی رسید. شکست پاس از سپاهان قابل  پیش بینی بود. همینطور 
باخت های مس مقابل شهداب یزد. هرچند سپاهانی ها به راحتی پاس را بردند اما شهداب در 
۲بازی سنگین ۵سته مس را برد. مسی ها بعد از هر باخت از داوری هم گلایه داشتند. حذف 
شهرداری ارومیه هم تلخ بود. ارومیه در ۲بازی 3سته حذف شد و حتی نتیجه یک ست ۹-۲۵ 
به پایان رسید. در این شرایط تندروان حق داشت که بگوید: »تحقیر شدم.« شاید او در دل به 

اشتباهش اعتراف کرده است که با قهرمانی از فولاد جدا شد و به ارومیه رفت.
جمعه این هفته بازی های مرحله نیمه نهایی برگزار می شود؛ سپاهان با پیکان بازی می کند و 

فولاد با شهداب. برنده های این دو بازی به فینال می رسند.

نیمه نهایی والیبال در غیاب مدعیان
لیگ برتر والیبال بدون تیم بهروز عطایی و شهرداری ارومیه برگزار خواهد شد 
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افقی:
 ۱- روغنــی- حرکتــی در 

ژیمناستیک- مترسک
شــخصی- دارایــی   -۲

 تبهکاران- سایه
3- شهر زادگاه بتهوون- نوعی 

کم خونی ارثی- واقف
4- لقب وزیــران دوره قاجار 

بود- سرشار- آزرده
۵- در دوره ساســانیان بــه 
دهســتان می گفتند- وسیله 

توزین
۶- عزاداری- نمونه تاریخی- 
نویسنده رمان آرزو های بزرگ

7- ذکاوت- مربوط به کیفیت- 
آداب و رسوم- نت سوم

۸- رمــان اتوبیوگرافــی از 
چارلز بوکوفســکی، نویسنده 

آمریکایی
۹- گنده- مجموعه آموزه های 
پیامبران- چند رئیس- معشوق

۱۰- به آرزو نرسیده- برج کج 
ایتالیا- پرنــده ای از خانواده 

گنجشک
۱۱- نوعــی گردن بند زنانه- 

چشم الکتریکی
۱۲- مرغ ســعادت- آدرس- 

بنای قدیمی و فرسوده
۱3- ذرات ریز تشکیل دهنده 
ســنگ- زائده ابتــدای روده 

بزرگ- قورباغه

۱4- صدمه- معادل فارســی 
دراور- سراینده شعر کجایید 

 ای شهیدان خدایی
۱۵- از شــــدت خنـــــده 
بی حال شــدن- خلافــکار- 

رسیدن به مقصود
  

عمودی:
۱- حالتی از نشستن- مرتکب 

معصیت
۲- درآمد نامشروع با امکانات 
دولتــی- کتاب زرتشــت- 

شهری در آذربایجان غربی
ســلب- پیشــوند   -3

رشوه خواری- قوس
4- لبخنــد بــه لــب دارد- 

بی چیز- تنها
۵- ذرات ویــژه موجــود در 
خون- تــلاش و دســترنج- 

مقابل روز
۶- قیافه- تریاک- رایزن

7- کتاب ارزشــمند شــیخ 
کلینی، محدث و فقیه شیعی- 

پشت سر هم
۸- مغــازه دار- غــذای لذیذ 

افغانستان- خوابیده
۹- ســرزنش- نــام همســر 

ناپلئون
۱۰- نوعــی کامیون- دریچه 
کنار کاربراتور خودرو- به رو 

خوابیده

۱۱- راز بی پایان!- دســتگاه تعیین 
جهت وزش باد- خلأ

۱۲- خانــه بــزرگ- راوی خطبه 
فدک- به هم پیوستگی

۱3- گردنه-  ساز پرویز یاحقی- از 
خواهران برونته

۱4- مجموعه دســتگاه حکومتی- 
مرطوب- کیسه حمل بار

۱۵- ترکیبی از رنگ سبز و آبی که 
با درصد برابر با هم ترکیب شــود- 

15علامت جذر در ریاضی

زپبااكاكايقلا
ناهجرابخاسكناك

بسانمكيناتيات
ورازسراجفتيش
رنسيلجلياهنه
يوكناوتردنتر
زيچهمهيبهدزخي
جاورترارحساره

يداياهماننييا
رندرمنواهدبس
اينوردويامير
نكشپمالينقمد
روتايدارزاربا

نارايگرمنابغاب
يناميريزولكيه

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفید قرار دهید كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 یك بار جدول اعداد | 4158
دیده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

382176954
916435827
754928163
498513276
231687549
675249381
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163854792
847392615

متوسط

4     6 8   
2   8   3 9  
 9  5    1  
 8 5       
6        2
      7 3  
 2    5  4  
 1 4   2   9
  6 9     8137458926

468192735
295736841
679823154
354671298
812945367
521384679
783569412
946217583

ساده

متوسط

453196827
261874395
798523416
185237964
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942658731
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514382679
376941258

سخت

3 8    6    
       2  
  4   8 1   
4 9    3    
  1    5   
   2    8 1
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 6        
   3    1 5

ساده

 3  4   9   
 6 8 1     5
2 9   3 6   1
6  9  2   5  
  4 6  1 2   
 1   4  3  7
5   3 8   7 9
7     9 4 1  
  6   7  8  

روحیه به بسکتبال با  ثبت نام تماشاگران
تیم ملی امروز در پنجره دوم انتخابی جام جهانی با سوریه بازی می کند. ایران برای جبران شکست 

مقابل قزاقستان و برای انتقام از سوریه، نیاز مبرم به پیروزی دارد 
تیم ملی بســکتبال ایران امروز در بازی دوم پنجره دوم 
انتخابی جام جهانی ۲۰۲3 با ســوریه بــازی می کند. 
پیروزی در این بازی از چند نظر برای ایران مهم است. 
تیم ملی برای اینکه خیالش از صعود راحت شود، نیاز دارد 
که در بازی امروز برنده از زمین بیرون بیایــد. در بازی اول این پنجره، ایران 
شکست غیرمنتظره ای از قزاقستان خورد و بازیکنان برای اعاده حیثیت این 
انگیزه را دارند که حتما این بار برنده باشــند. سال پیش در پنجره دوم کاپ 
آسیا تیم ملی ایران با سرمربیگری مهران شاهین طبع مقابل سوریه باخت. 

جبران این شکست هم به تیم مصطفی هاشمی انگیزه مضاعف می دهد.
بعد از باخت مقابل قزاقســتان دلایل مختلفی برای شکست مطرح شد، از 
نبود بازیکنان بزرگی نظیر حامد حدادی و بهنام یخچالی گرفته تا تأثیرات 
برگزاری انتخابات فدراسیون و... اما ظاهرا از نظر فدراسیون، نداشتن روحیه 
مهم ترین دلیل شکســت بوده، چراکه آنها تصمیم گرفته انــد بازی امروز با 
حضور تماشاگران برگزار شود. در بازی با قزاقستان ستاد مبارزه با کرونا در 
ورزش اجازه حضور تماشاگران را نداده بود اما امروز قرار است سالن بسکتبال 
آزادی به روی تماشاگران باز شود. البته به گفته مهیار عسگریان، سرپرست 
فدراسیون برای این بازی بلیت فروشی نمی شــود و تماشاگران دعوتی 
هســتند. او به ایرنا گفت: »با توجه به اینکه فرصت چندانی نداریم با 

دعوتی که انجام می شود، ظرفیت اختصاص داده شده را پر می کنیم. اما اگر 
علاقه مندی تمایل دارد به بازی برســد و تیم ایران را تشویق کند، با روابط 

عمومی فدراسیون تماس بگیرد و مشخصات فردی اش را بدهد.«

  پنجره سوم؛ تیرماه
ایران که در گروه  Dبازی می کند، در پنجره اول بحرین را در ۲بازی برد و حالا 
قبل از بازی با سوریه در رتبه دوم جدول و پایین تر از قزاقستان قرار دارد. سوریه 
به دنبال امتیاز و صعود است. آنها باانگیزه بالا به ایران آمده اند؛ بعد از ۲شکست 
مقابل قزاقســتان، بحرین را برده اند و خاطره پیروزی ســال پیش مقابل ایران 
را هم دارنــد. از طرف دیگر فراس معلا، رئیس فدراســیون ورزش های عمومی 
سوریه به بازیکنان وعده پاداش داده است. مبلغ مشخص نیست اما سایت عربی 
کوره نوشته که معلا به بازیکنان گفته اســت اگر ایران را شکست بدهند، مبلغ 
قابل توجهی پاداش می گیرند. سوری ها یک بازیکن آمریکایی هم دارند که به نظر 
می رســد در بازی امروز بازیکنان ایران را به دردسر خواهد انداخت. پیش بینی 
می شود مصطفی هاشمی هم تغییراتی در ترکیب تیمش بدهد. او و دیگر مربیان 
اجازه جایگزینی ۲بازیکن را دارند. پنجره سوم این مسابقات تیرماه سال آینده 
برگزار می شود و ایران در بازی برگشت با قزاقستان و سوریه بازی می کند. از هر 

گروه 3تیم به مرحله دوم انتخابی می رسند.
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ســرمایه تاریخی تهران به موزه صنعت ســیمان و 
مجموعه فرهنگی، اجتماعی و گردشــگری تبدیل 
می شود. این خبر مربوط به کارخانه سیمان شهرری 
اســت؛ همان کارخانه ای که در ســریال پایتخت 
محل نبرد بــا نیروهای داعش بــود؛ قدیمی ترین 
کارخانه تولید سیمان در کشور که فعالیتش از سال 
62به دلیل آلایندگی متوقف و ســال 99براساس 
مصوبه ای که شهردار تهران از هیأت دولت اخذ کرد، 
مقرر شد در راستای حفاظت از هویت میراثی به موزه 
صنعت سیمان تبدیل شود. درهای این کارخانه آخر 
این هفته کلا بسته می شود تا عملیات اجرایی لازم 
جدی تر دنبال شود. همشهری در گفت وگو با کاوه 
حاج علی اکبری، مدیرعامل ســازمان نوسازی شهر 
تهران، پیگیر آخرین وضعیت این کارخانه شده است.

میراث ارزشمند بدون ثبت ملی
کارخانه ســیمان ری در محله صفائیه اســت و در 

محدوده آثار تاریخی تپه های باســتانی دژ رشکان 
قرار گرفته است و گرچه ثبت ملی نشده، اما سرمایه 
فرهنگی و تاریخی محســوب می شــود؛ ازاین رو 
شــهرداری تهران قصد دارد با تبدیــل آن به موزه 
صنعت سیمان از این میراث ارزشمند حراست کند. 
به گفته مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران، قبل 
از اینکه کارخانه به شــهرداری تهران واگذار شود، 
حدود 37سال بلاتکلیف رها شده بود و در این مدت 
عــده ای غیرقانونی آن تصرف کرده و آســیب های 

جدی به آن وارد شده است.
کاوه حاج علی اکبری با بیان اینکه بازآفرینی کارخانه 
مهم ترین هدف است به همشهری می گوید: »اوایل 
فروردین امسال بود که شهرداری تهران توانست به 
کارخانه وارد شود و در نخستین اقدام هم پایداری 
بنا و تجهیزات موجود در آن بررسی شد و براساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته مقرر شد اقدامات در 

3فاز انجام شود.«
 به گفته او، عــلاوه بر ایجاد موزه صنعت ســیمان 
در ســاختمان اصلــی کارخانه، بخشــی از فضا به 
مجموعه فرهنگی، اجتماعی و گردشگری، تبدیل و 
مکان هایی هم برای استقرار شرکت های دانش بنیان 

و استارت آپ ها پیش بینی شد. 
حاج علی اکبری تأکید می کند: »تبدیل این کارخانه 
به فضای عمومی خلاق، ســرزنده و ایمن، ارتقای 
کیفیت زندگی ســاکنان پیرامونی محدوده طرح، 
هدایت و جذب ســرمایه  انواع استارت آپ ها، ایجاد 
کانون جدید برای فعالیت شرکت های دانش بنیان 
و تسهیل دسترسی شهروندان به فضای فرهنگی، 
هنری و میراثی کارخانه ســیمان ری، چشم انداز 
مأموریت سازمان نوسازی شهر تهران برای بازآفرینی 

کارخانه سیمان ری است.«

فاز اول؛ نورپردازی کارخانه
موزه صنعت با تمرکز بر صنعت ســیمان راه اندازی 
می شود. مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران با 
بیان این موضوع می گویــد: »در کارخانه تجهیزات 
و ابزاری وجود دارد که با راه انــدازی موزه می توان 
ایــن زمینه را فراهم کــرد تا شــهروندان با فرایند 
تولید سیمان بیشتر آشنا شــوند. همچنین در این 
فاز نورپــردازی جدارها انجام می شــود که این کار 
شروع شده و تا پایان سال اقدامات مربوط به موزه و 

نورپردازی تمام می شود.«

فاز دوم؛ پایدارسازی ساختمان
پایدارسازی بنا و بازآفرینی ساختمان اصلی کارخانه 
در فاز دوم پیش بینی شده است که به گفته مدیرعامل 
سازمان نوسازی شهر تهران، کارهای عمرانی شروع 
شده اســت و در واپسین روزهای اســفند به اتمام 
می رســد. حاج علی اکبری تأکید می کند: »در این 
مرحله کافه و گالری هم طراحی شده که در اختیار 
عموم قــرار می گیرد که قطعاً در جذب گردشــگر 

می تواند تأثیرگذار باشد.«

فاز سوم؛ ورود شرکت های دانش بنیان
فضاسازی برای حضور شــرکت های دانش بنیان و 
استارت آپ ها تنها بخشی از کارخانه است که امسال 
به اتمام می رســد، اما شــرکت ها اوایل سال آینده 

می توانند از این فضا استفاده کنند. 
حاج علی اکبــری می گویــد: »بــا شــرکت های 
ســرمایه گذار و معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاســت جمهوری برای اســتقرار شــرکت های 
دانش بنیان مذاکراتی انجام شده است و امیدواریم 
سال آینده شاهد شــکوفایی استعدادهای خلاق و 

نوآور در این فضا باشیم.«

تماشای صنعت سیمان در کارخانه ری
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران در گفت وگو با همشهری آخرین وضعیت کارخانه سیمان ری در محله صفائیه را تشریح کرد

نتایج مسابقه بین المللی نقاشی شهر صلح آمیز که با همکاری تهران و هیروشیما برگزار شده بود، اعلام شد

نقاشی صلح با دستان کودکانه
کودکان 105شهر دنیا، شــهر صلح آمیز را از نگاه خود 

مسابقه
نقاشی کردند که از میان آنها، کودکان و نوجوانان اهل 
ایران خوش درخشیدند و جوایز بسیاری را در رده های 
سنی مختلف کسب کردند. به گزارش همشهری، این مسابقه بین المللی 
برای چهارمین سال متوالی توسط سازمان شهرداران صلح واقع در شهر 
هیروشیمای ژاپن و با مشارکت شهرهایی از 18کشور دنیا برگزار شد؛ 
مسابقه ای که بانی آن دبیرخانه ایرانی سازمان شهرداران صلح با همکاری 
مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران و موزه صلح تهران بود 
تا طی فراخوانی از کودکان و نوجوانان 6 تا 15سال برای ارسال آثار هنری 

خود با موضوع شهر صلح آمیز برای شرکت در این مسابقه دعوت شود.
در مرحله اول مســابقه، تمامی آثار شــرکت کنندگان از سراسر ایران 
دریافت شد و ســپس با توجه به ظرفیت تعیین شده از سوی دبیرخانه 
ژاپن )ثبت 5اثر از هر شــهر و رده سنی(، آثاری توســط داوران ایرانی 
متخصص در حوزه نقاشــی کودکان انتخاب و به دبیرخانه ژاپن ارسال 
شد. در مرحله بعدی تمامی آثار ارسال شده از سراسر دنیا، توسط داوران 
بین المللی مورد بررســی قرار گرفت و در نهایت برای رتبه اول تا سوم، 
12اثر برگزیده شد که از این میان، 6کودک ایرانی مقام برگزیده را کسب 
کردند. نتایج این مسابقه در سایت سازمان شهرداران صلح ژاپن به نشانی
http://www.mayorsforpeace.org/english/vision/initia-

tives_art/2021_result.html قابل مشاهده است.

اعلام نتایج نهایی مسابقه بین المللی نقاشی شهر صلح آمیز
  رده سنی 6 تا 10سال

رتبه اول:
حلماسادات کریمی از ایران، شهر علی آباد کتول )7ساله(

رتبه دوم:
ملینا بصری، از ایران، شهر تهران )9ساله(

  رده سنی 11 تا 15سال
رتبه اول: 

هونوکا یامادا از ژاپن، شهر هیروشیما )14ساله(
رتبه دوم:

یگانه سوار دلاور از ایران، شهر شیراز )13ساله(

حلماسادات کریمی از ایران، برگزیده رتبه اول رده سنی 6 تا 10سال

من این نقاشی را برای خانواده ها کشیدم چون بچه ها صلح را از خانواده 
می آموزند. در نقاشــی من همه چیز خوب و آرام اســت. وقتی اعضای 
خانواده  به یکدیگر احترام بگذارند و با مهربانی رفتار کنند، بچه ها هم یاد 

می گیرند رابطه  دوستانه ای  با هم داشته باشند.

ملینا بصری از ایران، برگزیده رتبه دوم رده سنی 6 تا 10سال

این یک فرشته صلح است که به شهرهای مختلف می رود و مردم را دعوت 
می کند که با هم دعوا نکنند، دوست باشند، با هم بخندند و شاد باشند. 
این پرنده یک شاخه زیتون را به عنوان نماد صلح و دوستی به مردم هدیه 

می دهد و بال های خود را برای محافظت از شهر صلح باز کرده است.
یگانه سوار دلاور از ایران، برگزیده رتبه دوم رده سنی 11 تا 15سال

در این شــهر همه مردم دنیا جدا از زبان، نژاد، رنگ پوســت و شغل به 
یکدیگر کمک می کنند تا ویروس جدیدی به نام کرونا را ریشه کن کنند. 
این همدلی فقط در سرزمینی صلح آمیز اتفاق می افتد. این پرستار با تمام 
وجود و با نگاه مهربانش به همه کمک می کند. ما می توانیم برای رسیدن 
به سرزمینی صلح آمیز روی کره زمین به یکدیگر صلح و آرامش بدهیم. 

زندگی زیباست، زندگی زیباست و زندگی زیباست...

کارن قبادی، برگزیده رتبه سوم رده سنی 6 تا 10سال
ما دوست داریم در صلح زندگی کنیم.

نگار غیبی از ایران، برگزیده رتبه سوم رده سنی 6 تا 10سال

همه بچه ها با تفاوت های موجود به یکدیگر احترام می گذارند. ما برای 
ایجاد صلح در جهان همکاری می کنیم تا زمانی که یک شهر صلح آمیز 

در جهان داشته باشیم.

آیانا یوشیدا از ژاپن، رتبه دوم رده سنی 6 تا 10سال
کاش می شد از رنگین کمان عبور کنم و به راحتی با مردم سراسر جهان ملاقات 

کنم و با آنها دوست شوم. امیدوارم روزی کل دنیا شبیه به یک جامعه شود.

هاروکا ایکدا از ژاپن، رتبه سوم رده سنی 6 تا 10سال
کشورهای زیادی در جهان وجود دارند که افراد مختلفی در آنها زندگی 
می کنند. از زمانی که کرونا شروع به گسترش در سراسر جهان کرد، مدت 
طولانی اســت که نمی توانیم به خارج از کشور برویم یا با مردم ملاقات 
کنیم. من دوست دارم سوار بر اسب بالدار در شهرهای مختلف سفر کنم 

تا با مردم آنجا دوست شوم و صلح را به جهان بیاورم.

هونوکا یامادا از ژاپن، برگزیده رتبه اول رده سنی 11 تا 15سال
شــهر زادگاه من هیروشــیما، آرزوی جهانی صلح آمیز بدون ســلاح 
هســته ای را دارد. ما درناهای کاغذی را با آرزوی برقراری صلح درست 
می کنیم. صرف نظر از ملیت های مختلف، رنگ پوست، فرهنگ و مذهب، 
آرزوهای ما برای صلح بدون مرز هستند و با یک پل رنگین کمانی به هم 
متصل می شوند. این نقاشی افرادی را با پیشینه های مختلف به تصویر 
می کشد که دست در دست هم گرفته اند و درناهای کاغذی را به نمایش 
می گذارند. کودکان از سراسر جهان از روی یک رنگین کمان با درناهای 
کاغذی عبور می کنند، با آرزوی دنیایی کــه در آن کودکان بتوانند در 

شهرهای صلح آمیز خود به آینده ای روشن قدم بگذارند.

کازوتورا ماسودا از ژاپن، برگزیده رتبه دوم رده سنی 11 تا 15سال
این تصویر را با این امید کشیدم که کودکان در آینده بتوانند با شادی، در 

دنیایی آرام و بدون درگیری با هم وقت بگذرانند.

ریحانه برغمدی، برگزیده رتبه سوم رده سنی 10 تا 15سال

دست در دست یکدیگر و با همراهی همدیگر، زندگی زیباتر است. بیایید 
با صلح و دوستی به آینده برویم.

نانامی شیومورا از ژاپن، برگزیده رتبه سوم رده سنی 11 تا 15سال
شهری که در آن همه مردم بدون توجه به ملیت و قومیت خود می توانند 
با خیال راحت، آسوده و عاری از تبعیض زندگی کنند، شهری صلح آمیز 
است. شــهری که در آن همه موجودات زنده می توانند آزادانه و راحت 
زندگی کنند؛ شهری پر از گرما و عشــق. شهری که بچه ها می توانند با 
دوستانشان در پارک ها بازی کنند و هر چقدر که می خواهند از ورزش 
لذت ببرند. تصمیم گرفتم از زیبایی صبح تا عصر آسمان برای پس زمینه 
خود استفاده کنم؛ چیزی که معتقدم باید از آن محافظت کنیم. این دید 

من از یک شهر صلح آمیز است.

هازومی چیبانا از ژاپن، برگزیده رتبه دوم رده سنی 11 تا 15سال
در حالی که ما در حال لذت بردن از آتش بازی در یک پیک نیک بودیم، 
حیوانات از راه رســیدند. من فکر می کنم محلی که در آن انســان ها و 

حیوانات می توانند در کنار هم زندگی کنند، یک شهر صلح آمیز است.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

ژاد
س ن

عبا
د 

حم
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

معاون خدمات شهری آرامستان تهران در گفت وگو با 
همشهری، طرح استقبال از بهار1401 را تشریح کرد

گسترده شدن فرش گل 
5هزارمتری در بهشت  زهرا)س(

در راستای اجرای طرح استقبال از بهار 1401و گسترده شدن 
فرش گل، بوی گل های بهــاری و لاله در بهشــت  زهرا)س( 

می پیچید.
به گزارش همشهری، هرسال در آستانه سال نو، مدیریت شهری 
اقدامات ویژه ای در حوزه خدمات شهری )شست وشوی معابر، 
المان ها، مبلمان شهری، پاکسازی نهرها، غرس نهال و کاشت 
گل و...( با عنوان طرح استقبال از بهار انجام می دهد که امسال 
سازمان بهشت  زهرا)س( با ایجاد طراحی فرش گل به مساحت 
5200 مترمربع )میدان افراسیابی، ورودی قطعه شهدای گمنام 
و ...( فضای آرامســتان را مملو از بوی گل های بهاری )شب بو، 
پامچال، بنفشه، اطلسی و ...( کرده است. به گفته معاون خدمات 
شهری و محیط زیست سازمان، همچنین در طرح استقبال از 
بهار 10هزار اصله درخت و 25هزار گل لاله به یاد و نام شهدا در 
بهشت  زهرا)س( کاشته می شود. امیر رشیدی به اقدامات دیگر 
هم اشاره و عنوان کرد: »رنگ آمیزی 135آلاچیق، پاکسازی و 
رنگ آمیزی 6200مترمربع از آب نماهای آرامستان، زیباسازی 
8هــزار مترمربع از فضاهــای بصری، طراحــی و آذین بندی 
13مترمربع و ... برنامه هایی هستند که در طرح استقبال از بهار 

هدف گذاری شده اند.«

بهسازی ورودی های آرامستان؛ بهار 1401
بهسازی 15ورودی سازمان بهشت  زهرا)س(، بهمن امسال در 
دستور کار معاونت خدمات شهری و محیط  زیست این سازمان 
قرار گرفت که پس از رسانه ای شدن آن همگان انتظار داشتند 
در آستانه بهار از ورودی های بهسازی شده، رونمایی شود، اما 
معاون خدمات شهری سازمان به همشهری گفت که عملیات 
بهســازی ورودی های بهشــت  زهرا)س( بهار 1401شروع 
می شود. امیر رشیدی تأکید کرد: »3گروه علمی و دانشگاهی 
طرح های خود را ارائه داده اند و ما هم به کمیته ساماندهی، نما 
و منظر ارسال کردیم و در حال بررسی است که پس از نهایی 
شدن پیش بینی می کنیم، طرح بهسازی ورودی ها اوایل سال 

آینده عملیاتی شود.«
او همچنیــن با بیــان اینکه در فــاز اول باب  الزهــرا)س( و 
باب الشــهدا بهســازی می شــوند، گفت: »باب الزهرا)س( با 
بیش از 50سال قدمت نخستین و قدیمی ترین ورودی بهشت 
 زهرا)س( اســت که طی این ســال ها دچار فرسایش شده و 
اگر این کار دراسرع  وقت انجام نشــود ممکن است با تخریب 
طاق ها و گلدسته های آن مواجه شویم؛ بنابراین این ورودی در 
اولویت قرار دارد و پس از آن هم باب الشهدا که ورودی اصلی 
محسوب می شود بهسازی و از المان مناسبی در آن استفاده 

خواهیم کرد.«

ایجاد فضای آرام در پنجشنبه آخر سال
ایجاد فضایی که شــهروندان با حضور در آن احساس آرامش 
کنند، هدف اصلی ما است. این جمله را معاون خدمات شهری 
و محیط زیست سازمان بهشــت  زهرا)س( گفت و تأکید کرد: 
»نگهداشــت برای ما اولویت دارد و ازاین رو بــا انجام برخی از 
امور مانند هرس و پیرایش درختان، ایجاد زیبایی های بصری، 
نصب بنرها با مضامین فرهنگی و مناسبتی و... تلاش می کنیم 
مشکلات و مسائل آرامســتان را به حداقل برسانیم. همچنین 
برای پنجشنبه آخر سال هم از تمام ظرفیت ها استفاده می کنیم 
تا مراجعه کننــدگان در فضایی آرام، مراســم فاتحه خوانی و 

شست وشوی مزار عزیزان سفرکرده شان را برگزار کنند.«

نمایشگاه گذر خلاق در ایوان انتظار 

»گذر خلاق« عنوان نمایشگاه و فروشگاه محصولات شرکت های 
خلاق، نوآور و دانش بنیان است که از دیروز در ایوان انتظار دایر 

شده و تا 10 اسفند ماه ادامه خواهد داشت.
به گزارش همشــهری، این نمایشــگاه 44 غرفــه دارد که به 
گفته مدیرعامل شــرکت بهره برداری مترو تهــران، با هدف 
نمایش توانمندی های جوانان مبتکر و معرفی و عرضه آخرین 
دستاوردهای شرکت های دانش بنیان، برپا شده است. مهدی 
شایســته اصل، با بیان این که نمایشگاه از ســاعت 10 تا 19 
دایر خواهد بود، تاکید کرد: »برپایی این نمایشگاه با همکاری 
و مشــارکت ســتاد فناوری های نرم و توســعه صنایع خلاق 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری در راستای حمایت 
از شــرکت های خلاق، خانه های خلاق و نوآوری و شرکت های 

دانش بنیان، دایر شده است.«

یعقوب هوشیار
شهردار منطقه 18شهر تهران

تکمیل پروژه باغ راه حضرت زهرا)س( 
که به طول ۹ کیلومتر در مناطق 1۷ )3 
کیلومتــر( و 18 )۶ کیلومتــر( قــرار دارد؛ 
در سال 1۴۰1 دیده شده است و تأکید 
شهردار تهران نیز تکمیل و بهربرداری 
آن اســت؛ در بحث تملکات این پروژه 
نیز 3 تــا ۴ ملک وجــود دارد که در حال 

نهایی کردن تملکات آنها هستیم.

سیدمرتضی روحانی
شهردار منطقه 1۶ شهر تهران

وجود بار ترافیکی ســنگین در ساعات 
اوج ترافیک در مسیر جنوب به شمال 
بزرگــراه شــهید تندگویــان، پس زدگی 
بــار ترافیکــی در روزهای خــاص جهت 
برگزاری مراسم مذهبی از مقصد مرقد 
مطهر و بهشــت زهرا)س( و... ازجمله 
مشــکلاتی اســت کــه موجــب احداث 
تقاطع غیرهمسطح بزرگراه های شهید 

تندگویان و یارجانی می شود.

محسن منصوری
استاندار تهران

موضــوع ایمنــی بــازار تهــران اخیــرا در 
شــورای تامین اســتان تهران بــا حضور 
دســتگاه های مرتبــط مطــرح و مــورد 
بحث و بررسی قرار گرفت. برای همین، 
کارگــروه مشــترک میــان شــهرداری و 
اســتانداری تهران بــرای ارتقــای ایمنی 
بــازار تهــران تشــکیل می شــود. بــازار 
تهــران در مســاحتی حــدود 1۲۰ هکتار 

به صورت متمرکز مستقر شده است.

معــاون بازیابــی، توانمندســازی و 
ســازمان  جامعه محــور  مشــارکت 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
اعلام کرد که در تهران ۲135۰داوطلب 
در ســامانه tdms.tehran.ir ثبت نــام 
کــرده و آموزش دیده انــد. به گفتــه 
شاهین مظفری، اکنون 33۰خانه دوام 

در محلات خدمات ارائه می دهند.

21350
داوطلب

پرتقال تامسون شمال و سیب قرمز با 
۴۰درصد ارزان تر از میوه فروشــی های 
سطح شهر در میدان های میوه وتره بار 
شــهرداری تهــران عرضــه می شــود. 
بــه گــزارش روابــط عمومــی ســازمان 
میادیــن شــهرداری تهــران، اکنــون 
پرتقال تامسون شمال 1۰۹۰۰تومان و 
سیب قرمز هم به قیمت 1۲۲۰۰تومان 

در این میادین فروخته می شود.

40
درصد

گشایش ترافیکی در تقاطع 
فرحزادی- هاشمی؛ به زودی

عملیات زیرســازی مسیر شــمال به شرق تقاطع 
غیرهمســطح بلوار فرحزادی با بزرگــراه آیت الله 
هاشمی رفســنجانی به اتمام رســید. به گزارش 
همشهری، سرپرست ســازمان مهندسی و عمران 
شهر تهران با اعلام این خبر گفت: »مراحل مختلف 
عملیات عمرانی شــامل لایه ریزی، تثبیت بستر، 
احداث دیوار میانــی، جــدول کاری و اجرای بتن 
غلتکی)RCC( در مســیر شــمال به شرق تقاطع 
غیرهمســطح بلوار فرحزادی با بزرگــراه آیت الله 
هاشمی رفسنجانی به اتمام رسیده و اجرای عملیات 
پیاده روسازی طبق برنامه در این مسیر دسترسی 
ادامه دارد.« مســعود حق لطفی در تشــریح سایر 
اقدامات اجرایــی به منظور تکمیــل گردش های 
ترافیکی تقاطع فرحزادی- هاشــمی، از پیشرفت 
عملیات عمرانی در مسیر دسترسی غرب به جنوب 
تقاطع خبر داد و گفت: »مقطع انتهایی این مسیر 
راســتگرد، مراحل خاکبرداری و تثبیت بســتر را 
پشت سر گذاشــته و در حال جدول کاری است.« 
او پیشــرفت اقدامــات اجرایی به منظــور تکمیل 
گردش های ترافیکی تقاطع فرحزادی- هاشــمی 
را 60درصد ذکر و ابراز امیدواری کرد مســیرهای 
دسترسی غرب به جنوب و شــمال به شرق تقاطع 
به زودی گشایش یابد. با تکمیل گردش های ترافیکی 
تقاطع فرحزادی- هاشمی، ضمن کاهش گردش های 
اضافی در شمال بلوار فرحزادی، بار ترافیک در میدان 

کتاب نیز کاهش خواهد یافت.

نقل قول خبر

عدد  خبر

مترو

خبر

 خبر

رئیــس کمیســیون حمل ونقل شــورای 
شــهر تهران گفــت: »حــدود 5۰درصد 
از متوفیــان و مجروحــان تصادفــات از 
موتورســواران هســتند.« ســیدجعفر 
تشکری هاشــمی عنــوان کــرد: »یکــی 
از معضــلات ترافیکــی شــهر تهــران 
وجــود موتورســیکلت ســوارانی اســت 
کــه مقــررات را رعایــت نمی کننــد و این 
موضوع کاملا مشــهود اســت. در واقع 
رسیدگی به موتورسواران الزامی جدی 
است و اجرا شدن طرح انضباط بخشی 
به آنهــا، حرکتی پســندیده بــود اما این 
کار باید به صورت مستمر انجام شود.« 

50
درصد
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بازگشت منوچهر 
هادی به سینما

آخرین باری کــه فیلمی از 
منوچهر هــادی روی پرده 
آمــد، »رحمــان1400« 
در ســال1398 بــود کــه 

هفتمین فیلم پرفروش تاریخ سینمای ایران 
به شــمار می رود. این فیلم در اکران نوروزی 
سال1398 روی پرده رفت و در روز 14فروردین 
بیش از یك میلیــارد و3۵0میلیون تومان در 
گیشــه فروخت. البته بعد از اینکه مشــخص 
شد نســخه اصلاح نشــده این فیلم در برخی 
سینماها به نمایش درآمده، اکران آن در سراسر 
کشور متوقف شــد. بعد از آن هادی به کار در 
شبکه خانگی مشغول شــد و 3سریال »دل« 
)1398(، »گیسو )عاشــقانه 2(« )1399( و 
»نیسان آبی« را ســاخت که مخصوصا »دل« 
و »گیسو« با انتقادهای فراوانی مواجه شدند. 
حالا پس از 3سال دوری از ســینما منوچهر 
هادی بار دیگر قرار اســت پشت دوربین یك 
فیلم ســینمایی قرار بگیرد. فیلمنامه »حدود 
ساعت 8 صبح« به تهیه کنندگی و کارگردانی 
منوچهر هادی و نویســندگی منوچهر هادی 
و ســعید دولتخانی موفق بــه دریافت مجوز 
از شورای ســاخت سازمان ســینمایی شده 
اســت. همچنین فیلمنامه »آقــای گل« به 
تهیه کنندگی مهدی احمــدی و کارگردانی و 
نویسندگی بیژن شیرمرز نیز دیگر فیلمی است 
که موافقت شورای ساخت سازمان سینمایی را 

اخذ کرده است.

تولید آثار مشترک 
ارتش و فارابی

امیر دریادار حبیب الله سیاری، رئیس ستاد و 
معاون هماهنگ کننده ارتش و امیر ســرتیپ 
کیومرث حیدری، فرمانده نیروی زمینی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران با حضــور در بنیاد 
سینمایی فارابی از چشــم انداز خود در تولید 

مشترک اثر سینمایی با این بنیاد گفتند.
در این دیدار ســیدمهدی جوادی، مدیرعامل 
بنیاد سینمایی فارابی با ارائه گزارشی از روند 
تولیدات این بنیاد و همچنین حضور آثار بنیاد 
فارابی در چهلمین جشنواره فیلم فجر ضمن 
قدردانــی از حمایت های بی چشمداشــت و 
همیاری برادرانه نیروی زمینی ارتش جمهوری 
اسلامی در ســاخت چند محصول سینمایی 
ازجمله »دسته دختران« و »موقعیت مهدی« 
تداوم این همکاری ها را تســهیل کننده تولید 
آثار سینمایی در ژانر دفاع مقدس دانست که 
ساخت آنها عملًا بدون کمك نهادهای نظامی 
و صرفاً با اتکا به بودجه های نهادهای سینمایی 

غیرممکن است.
همچنین امیــر دریادار حبیب الله ســیاری با 
اســتقبال از پیشنهاد ســاخت آثار سینمایی 
دریامحور به ویژه آثاری که بازنمایی رشادت ها 
و جانفشانی های نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی هستند به نقاط عطف خدمات نیروی 
دریایی ارتش اشاره کرد؛ ازجمله روز هفتم آذر 
ســال۵9 که ارتش جمهوری اسلامی ناوگان 
جنگی عراق را طی عملیاتی از کار انداخت و به 
همین دلیل این روز را به نام روز نیروی دریایی 
نامگذاری کردند. معاون هماهنگ کننده ارتش 
همچنین در این دیدار بر آمادگی کامل ارتش 
در تولید اینگونه آثار ســینمایی تأکید کرد و 
توافق شد بنیاد ســینمایی فارابی برای سال 
آتی ساخت یك پروژه دریامحور را با مشارکت 
و حمایت مالی و معنوی نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران در دستور کار خود 

قرار دهد.

»سزار«ها به 2 فیلم
فیلم  های »رویاهای گمشده« ژاویه جیانولی 
و »آنت« به کارگردانی لئو کاراکس، بیشترین 
جوایز چهل و هفتمین دوره جوایز سزار فرانسه 
که آن را با عنوان اسکار فرانسه نیز می شناسند، 
 به خود اختصاص دادند. »رویاهای گمشــده« 
که صدر نشــین نامزدی دریافت جایزه در این 
دوره از مراســم بود، 7جایــزه ازجمله جوایز 
بهترین فیلم و بهتریــن بازیگر جدید مرد را از 
آن خود کرد. فیلم آنت که از افتتاحیه جشنواره 
کن 2021 برای نخستین بار نمایش داده شده 
بود، ۵جایزه سزار ازجمله بهترین کارگردان و 
بهترین موسیقی متن فیلم را به خود اختصاص 
داد. در مراســمی که به منظــور اهدای جوایز 
چهل و هفتمین دوره جوایز سزار در سالن تئاتر 
اولیمپیای پاریس برگزار شــده بود، ستارگان 
بزرگی نیز از دنیای سینما نظیر آدام درایور که 
نامزد دریافت جایزه بهترین بازیگر مرد به خاطر 
نقش آفرینی در فیلم »آنت« شــد بود و کیت 
بلانشت که جایزه افتخاری سزار را از دستان 
ایزابل هوپر دریافت کرد، حضور داشــتند. در 
این دوره، همچنین فیلم »پدر« به کارگردانی 
فلوریان زلر با بازی آنتونی هاپکینز جایزه سزار 
در رشــته بهترین فیلم خارجی را از آن خود 
کرد. فلوریان زلر پس از دریافت جایزه ســزار 
گفت: آرزو داشــته »پدر« نخستین فیلمش 
باشد و برای آنکه بتواند از آنتونی هاپکینز در 
نقش اول استفاده کند آن را به زبان انگلیسی 

ساخته است.

خبر
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بلیت های نجومی درتئاتر
چه متر و معیاری برای قیمت گذاری بلیت های تئاتر وجود دارد؟

ردپای چهره های سینمایی در افزایش ناگهانی قیمت بلیت های تئاتر

اگر قرارداد تیپ با تغییر مدیریت ها به فراموشی سپرده نمی شد، 
در این سال ها می توانست با سروسامان گرفتن و برطرف کردن 
ایراداتش یك ضابطه ای را در تئاتر ایجاد کند؛ ضابطه ای که شاید 
در تئاتر دولتی به خاطر حمایت ها و مقررات دیده می شود، اما در 
تئاتر خصوصی که 70درصد از تئاتر را در دست دارد، وجود ندارد. 
حالا دیگر نه از قرارداد تیپ با همه نقص هایش خبری است و نه از 
متر و معیار برای قیمت گذاری بلیت های تئاتر. ما هم قرار نیست 
بگوییم این افزایش قیمت بلیت و رسیدن قیمت بلیت به اعداد 
6رقمی در تئاتر خوب است یا بد یا اینکه در کیفیت و رشد کیفی 

تئاتر چه سهمی دارد؟
چیزی که مهم اســت، سهم تماشــاگران امروز از تئاتر است؛ 
موضوعی که خــود مدیران تماشــاخانه های خصوصی از آن 
می گویند و معتقدند از یك سو حمایتی وجود ندارد و از سوی 
دیگر وقتی بعد از 2سال ســالن ها اجرای خود را دارند و گروه 
قیمت را تعیین می کند و تماشــاگر می آید، دیگر ضابطه ای 

نیست.

پرده اول 
گاهی تئاتری با یك گروه بزرگ و عنــوان تئاتر تجاری که در 
چند سال گذشته باب شده و البته آن هم تعریف خود را دارد در 
سالنی با ظرفیت بالاي 2هزار نفر روی صحنه می رود؛ تئاتری که 
شاید مخاطبانش به شکل کلی با مخاطبان و علاقه مندان به تئاتر 
متفاوت باشند، اما حالا این افزایش قیمت در تماشاخانه های 
مرکز شهر اتفاق می افتد. یك سالن بلیت تئاترش 40هزار تومان 
هست و دیگری 2۵0هزار تومان! این مدل قیمت گذاری بر چه 

اساسي شکل می گیرد؟

پرده دوم
افزایش قیمت بلیت به شکل معمول و قاعده خاص هر سال خود 
چه در تئاتر و چه در سینما عادی است، اما همین افزایش عادی 
درحالی است که مخاطب امروز با هزار مشکل نمی تواند بلیت 
نمایش مورد علاقه خودش را خریداری کند و به سالن تئاتر برود. 
اما گاهی قیمت های نجومی که برای بلیت های نمایش تعیین 
مي شود مخاطب تئاتر را سردرگم می کند؛ مخاطبی که به ناچار 

تماشای تئاتر حتی یك بار در ماه را ناگزیر از سبد فرهنگی خود 
حذف می کند و به شکل ناخودآگاه یك تفاوت طبقاتی میان 
تماشاگران تئاتر ایجاد می شود؛ موضوعی که شعار تئاتر برای 

همه مدیران دولتی را زیر سؤال می برد.

پرده سوم 
یك نگاه اجمالی به بلیت نمایش هایی که اجرا می شود، نشان 
از حضور چهره هــا دارد؛ چهره هایی که با دســتمزد بالا روی 
صحنه می آیند و به ناچار برای فروش، بلیت ها گران می شود. 
به نظر در تئاتر ما افزایش ناگهانــی قیمت بلیت ها به بازیگران 
و دستمزدهایشان مرتبط است؛ نه به اینکه گروهی که تلاش 
می کنند یك نمایش را در مدت چندماه روی صحنه بیاورند، 
چقدر کار کرده و وقت گذاشته اند. به نظر می رسد وقتی بازیگري 
چهره و نامی از سینماگران یا اهالی موسیقی در تئاتر دیده شود، 

قیمت بلیت ها نیز بالا می رود.

نمی توان سالن دارها را مجبور کرد
البته یك نکته هم قابل تامل اســت؛ اینکه شاهین چگینی، 
رئیس انجمن تماشاخانه های خصوصی به آن اشاره می کند: 
»نبود ضابطه تعیین کننده در تمام امــور تئاتر از تولید تا اجرا 
هست.« وی در توضیح بیشــتر به همشهری می گوید: »هنوز 
کرونا شیوع نداشــت ما از حمایت ها می گفتیم و وقتی کرونا 
آمد 2سال تماشاخانه ها تعطیل بودند. حالا که داریم به حالت 
اولیه برمی گردیم مشــکلات عدیده بقه ما را گرفته که یکی از 

آنها قیمت بلیت تئاتر است.« وی ادامه می دهد: »تئاترهایی که 
روی صحنه می روند، معیارهایی برای خودشان دارند که فروش 
را تضمین می کنند و گروه، قیمــت بلیت را تعیین می کند. ما 
نمی توانیم وقتی حمایتی نباشد ضوابطی را تعیین کنیم. سالنی 
که هزینه  و اجاره بالا دارد، وقتی قیمت بلیت افزایش داشته باشد 
از این قیمت بلیت استقبال می کند؛ چراکه می تواند خسارت ها 
را جبران کند و می داند که مخاطب خود را هم خواهد داشت.«

چگینی معتقد است در جایی می توان ضوابط مصوب کرد که 
نظم در همه امور آن جاری و ساری باشد. وقتی سالن دار حمایت 
شود حتما ضوابط تعیین بلیت را می پذیرد و برای سالن کف و 

سقف متعادل قیمت بلیت می گذارد.

تماشاگری که سالن را پر می کند
سالن های تماشــاخانه شــهرزاد در میان دیگر تماشاخانه ها 
گران ترین نمایش هــا را روی صحنه می برنــد. کف برخی از 
نمایش های این سالن 40تومان اســت، اما نمایش هایی نیز با 
بلیت 2۵0هزار تومانی دارد. متوسط برخی از اجراها نیز میان 
60 تا 70تومان است. یکی از نمایش ها »ترانه های شرقی« است 
که با بازی رحیم نوروزی، امیرعلی دانایی و شبنم قلی خانی اجرا 
می شود. در این کنسرت نمایش حجت اشرف زاده می خواند. 
قیمت بلیت این نمایش 100 تا 2۵0هزار تومان تعیین شده 
اســت. از دیگر نمایش ها »او و دوستانش « است؛ یك نمایش 
کارگروهی که قیمت بلیت آن 80 تا 120هزار تومان تخمین 
زده شده است. »بك تو بلك« که اجرایش را از دوم دی ماه شروع 

کرده و تا پایان سال ادامه دارد با بلیت 70 تا 1۵0هزارتومانی 
اجرا می شود.

از دیگر تماشاخانه هایی که کف فروش بلیتشان 6رقمی شده، 
تالار حافظ است؛ نمایش »فلزات چکش خوار« به کارگردانی 
آرش سنجابی و تهیه کنندگی پرویز پرستویی با بازی مرتضی 

عقیلی با قیمت بلیت 100هزار تومان اجرا می شود.

ناچاریم گران کنیم
برخی از مدیران معتقدند در گرانی بلیت ها نقشــی ندارند و 
گاهی هم سالن ها به خاطر مشکلات اقتصادی که دارند، به ناچار 
درصدد افزایش قیمت بلیت هستند. با شیوع کرونا و وضعیت 
نابسامانی که تماشــاخانه های خصوصی پیدا کردند یکی از 
تماشاخانه ها ایرانشــهر بود که در آستانه تعطیلی قرار گرفت؛ 
تماشاخانه ای که نه می توان گفت دولتی است و نه خصوصی، اما 
نمی توان از این موضوع گذشت که تئاترهای حرفه ای در 2سالن 
تماشاخانه اجرا می شوند. مجید رجبی معمار، مدیرعامل خانه 
هنرمندان بارها از وضعیت این مجموعه شکایت و عنوان کرده 
بود اگر حمایتی نباشد تماشاخانه ایرانشهر و خانه هنرمندان 
تعطیل می شوند. رجبی معمار درباره روند افزایشی دستمزدها 
و هزینه های جاری و انشعابات دولتی و هزینه های سنگین برق 
در تماشاخانه ایرانشــهر نیز عنوان کرده: »سال9۵ با توجه به 
حمایت هایی که صورت گرفت این امکان برایمان به وجود آمد 
تا 20درصد حق السهم تماشاخانه را در راستای حمایت از تولید 
و اجرای گروه های نمایشی حذف کنیم، اما اکنون و با توجه به 
شرایط خاصی که پیش آمده برای تأمین هزینه ها و تلاش برای 
گذر از بحران مالی ناچار هستیم با وجود میل باطنی تغییراتی 
را در رویه های جاری ایجاد کنیم. ما پیش تر مبلغ ناچیزی تحت 
عنوان کف فروش دریافت می کردیم و اکنون با توجه به شرایط 
پیش آمده ناچار هستیم مبلغ کف فروش را به 2میلیون تومان 
برای هر بار اجرا افزایش دهیم.« حــالا این افزایش قیمت در 

سالن های ایرانشهر دیده می شود.

بلیت های 100هزار تومانی در ایرانشهر
در تماشاخانه ایرانشهر هم نمایش »بچه« به کارگردانی افسانه 
ماهیان با بازی فاطمه معتمدآریا، مهران نایل و شیوا فلاحی با 

بلیت 100هزار تومانی روی صحنه می رود. در 
همین تماشاخانه »توفان« مصطفی کوشکی 

هم با همین قیمت بلیت اجرا می شود.

با پای جان به جبهه رفت و 
سر داد

خاطراتی از یك عکس ماندگار از عملیات 
خیبر و جانفشانی شهید ابراهیم حسامی

به نام ملت ایران، به کام 
دولت انگلستان!

واقعیت ها، رازها و افسانه های احداث 
خط آهن رضاخانی

کسب جایزه جلال را مدیون 
خانواده حاج جلالم

گفت وگو با نویسنده ادبیات دفاع مقدس و 
برگزیده جایزه جلال آل احمد 

کاپولا و اسکار

فرانســیس فورد کاپولا در 
گفت وگویی بــا نیویورک 
پست مراسم ساده و صمیمی  
اسکار در سال های گذشته 

را ستود.
پس از انتشــار خبر عدم 
 پخش زنده مراسم اهدای 
برخی از جوایز اســکار در 
ورایتی، فرانســیس فورد 
کاپولا کارگردان 82ســاله 
فیلم »پدرخوانده« که این 
روزها در حال گرامیداشت 
پنجاهمین سالگرد این فیلم 
است، در واکنش به این خبر 
گفت: تمام این رشته های 
اســکار اهمیت دارند و این 
تصمیم، قدری عجیب به نظر 
می رســد؛ البته شاید آنها 
دلایل خود را داشته باشند. 
این کارگردان که نام خود را 
با فیلم پدرخوانده جاودانه 
کرده، در ادامه به این نکته 
اشاره کرد که گذشته و زمانی 
که مراسم اسکار ساده تر و 
با زرق و برق کمتری برگزار 
می شد را بیشــتر دوست 

داشته است. 

ادامه غریبه 
ساخته می شود

ادامه ســریال تلویزیونی 
»غریبه« از ســوی شبکه 
استارز در حال ساخت است. 
ورایتی در این باره گزارش 
داد: طبق اظهارات برخی از 
منابع، ماتیو بی رابرتز، قرار 
است تهیه کننده اجرایی 
دنباله سریال »غریبه« باشد . 
او همچنین نگارش سناریوی 
این مجموعه تلویزیونی را 
عهده دار خواهد بود. یک 
اتاق نویسندگی برای آغاز 
نگارش سناریوی این سریال 
در چند هفته آینده نیز در 
شبکه استارز تجهیز خواهد 
شد. هنوز جزئیاتی از طرح 
داستانی این سریال ارائه 
نشده است. مجموعه اصلی 
»غریبه« براساس یک سری 
رمان به همین نام به نوشته 
دیانا گابالدون ساخته شده 
بود. گابالدون اخیرا در پستی 
که در فیسبوک گذاشته، 
به این نکته اشاره کرده که 
در حال نگارش ادامه رمان 
»غریبه« براساس داستان 
الــن مک کنــزی و بریان 
فریزر؛ والدین جیمی فریزر، 
شــخصیت اصلی داستان 

»غریبه« است. 

ظهور دوباره 
بولیت با 
اسپیلبرگ

استیون اسپیلبرگ فیلمی با 
اقتباس از شخصیت فرانک 
بولیت که نقش وی را استیو 
مک کوئین بازی کرده بود، 
خواهد ساخت. به گزارش 
هالیوود ریپورتر، این فیلم 
جدید به کارگردانی استیون 
اسپیلبرگ که از پروژه های 
آتی فیلمسازی  وارنر بروز 
است، نسخه بازسازی شده 
فیلم »بولیت« به کارگردانی 
پیتر پتس، در سال1968 
نخواهد بود و برداشــت 
جدیدی از شــخصیتی که 
استیو مک کوئین نقشش 
را در ســال1968 بــازی 
کرده بود، ارائه خواهد داد. 
جاش سینگر، که پیش تر 
نیز فیلمنامه »پســت« را 
برای اســپیلبرگ نوشته 
بود، نگارش فیلمنامه این 
فیلم جدیــد را عهده دار 
خواهد بود. چــاد، فرزند و 
مولی مک کوئین نوه استیو 
تهیه کنندگان  مک کوئین 
اجرایی این پروژه خواهند 
بود. استیو مک کوئین در 
فیلم اصلــی »بولیت« در 
نقش یک مأمــور پلیس 
سان فرانسیســکو ظاهر 

شده بود. 

فهیمه پناه آذرتئاتر
روزنامه نگار

ضوابطی در تعیین بلیت وجود ندارد
داوود نامور، مدیر عمارت نوفل لو شاتو به همشــهری می گوید: »این افزایش قیمت ربطی به سالن ها ندارد و خود 
گروه ها قیمت را تعیین می کنند. سالن دار کف قیمت را می گیرد و برایش کارگردان و بازیگر تفاوت ندارد. خود ما 
براساس تعداد صندلی هایی که سالن دارد و براساس30درصد سقف سالن حساب می کنیم و گاهی که  بلیت بالای 
50هزار تومان باشد به خاطر کمک به گروه های نمایشــی 20درصد می گیریم.« وی در ادامه شاخص تعیین قیمت 

بلیت را براساس هزینه ها و گروه عنوان کرده و با توجه به تورم افزایش 30درصدی قیمت بلیت را معقول می داند.
مدیر نوفل  لوشــاتو بیان می کند که البته قیمت ها نباید به گونه ای باشد که گروه نمایشی ضرر کند، اما باید تعیین 
قیمت بلیت همراه با ضوابط باشد و به نظرم انجمن صنفی تماشاخانه های خصوصی باید این کار را انجام می داد. آنقدر 
ضوابط نداریم که با حضور یک سلبریتی یا خواننده روی صحنه قیمت بلیت افزایش می یابد. وی در این باره توضیح 
می دهد: »تهیه کننده دستمزد بالایی به سلبریتی می دهد و برای اینکه هزینه را جبران کند قیمت بلیت افزایش 

پیدا مي کند و فشار روی تماشاگر می افتد.«
وی همچنین می گوید: »باید به گونه ای رفتار کنیم که قیمت ها از سقفی بالاتر نرود و این موضوع در بلندمدت به صلاح 
تئاتر نیست. نمی توان انکار کرد که هزینه ها بالاست و ساخت دکور و طراحی صحنه و دستمزدها با تورم روبه روست، 
اما آیا مجاز هستیم به خاطر چهره ها  پول بیشتری بگیریم.« نامور ادامه می دهد: »بحث اقتصاد تئاتر است، ولی این 

شیوه درست نیست. باید برنامه ریزی کرد. بهای بلیت را نباید آنقدر زیاد کنیم که فشار روی تماشاگری باشد.«

مکث

همیشه اسفند زمان تماشای فیلم های قدیمی بود 
آخر زمستان، بهار اکران ۲

در دهه 60 این موقع سال زمان 

سینما
مناســبی بود برای تماشــای 
فیلم هایــی که قبــلًا فرصت یا 
امکان دیدنش پیش نیامده بود. آخر زمستان، بهار 
فیلم های اکران 2 و اکران 3 بود. هنوز خیلی مانده 
بود که فیلم ها وارد شبکه نمایش خانگی شوند. در 
روزگاری که ویدئو ممنــوع بود، اگر فیلمی را در 

ســینما نمی دیدی باید صبر می کردی تا شاید 
تلویزیون آن را پخش کند. به همین دلیل اکران 2 
مهم بود و هیچ فیلمی با یك نوبت نمایش کنار 
نمی رفت. در فاصله پایان جشنواره فیلم فجر تا 
آغاز اکران نوروزی )که آن موقع مثل امروز اهمیت 
نداشت( بیشتر سینماها فیلم های قبلًا نمایش 
داده شــده را اکران می کردنــد. آن هم نه فقط 

فیلم های اکران همان سال را، هر فیلمی که پروانه 
نمایش داشــت حتی ســال ها از اکــران اولش 
می گذشت، ممکن بود به نمایش عمومی دربیاید. 
اینگونه بود که در اســفند 68 می شد در یکی از 
ســینماهای لاله زار »نقطه ضعف« )محمدرضا 
اعلامی( را تماشــا کرد که از اکران اولش ۵ سال 
می گذشت. اکران اسفند بازار مکاره ای بود با تنوع 
چشمگیر که برای هر سلیقه ای متاعی داشت. از 
ملودرام خانوادگــی تا اکشــن مواد مخدری و 
فیلم های جنگی اروپای شرقی و تك و توکی هم 
فیلم هندی )مثل »مشــعل«(. آن ســال ها اگر 
صاحب ســینما ذوقی داشــت هفتــه فیلم راه 

می انداخت. مثل ســینما کریستال که مدیرش 
صابر رهبر، فســتیوال جمع و جــوری با حضور 
فیلم های شاخص ایرانی و خارجی راه می انداخت. 
در این ایــام فیلم جدید هم اکران می شــد ولی 
عموما آخر سال سهمیه فیلم هایی بود که به دلایل 
مختلف کسی روی فروشش حساب باز نکرده بود. 
یا زیادی هنری بود )مثل »آب، باد، خاک« نادری( 
یا از آن فیلم های تجاری بود که درجه کیفی جیم 
گرفته بود. آن موقع تکلیف اکران کل ســال از 
همان ابتدا توسط وزارت ارشاد مشخص می شد. 
در داخل سالن انتظار می توانستی فهرستی را بینی 
که در آن برنامه سالانه نمایش فیلم های آن سینما 

قید شــده بود. اینها برای زمانی بود که از دست 
دادن حتی یك فیلم، همان قدر خسران محسوب 
می شد که تماشــای یك بازی پرسپولیس را در 
ورزشگاه آزادی از دست بدهی. هر فیلمی با هر 
کیفیتی باید دیده می شد. حتی اگر مجله فیلم 
حســابی پنبه اش را زده بود. ضیافت آخر سال با 
امتحانات ثلث دوم همزمان می شد و چه مصیبتی 
بود انتخاب میان درس و سینما که معمولا هم این 
سینما بود که پیروز می شــد. سال ها گذشت و 
روزگار دیگر شد. اکران 2 هم مثل خیلی چیزهای 
دیگر به خاطره ها پیوست. مثل اصرار بر دیدن هر 

فیلمی که روی پرده می آید. 
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از عکس گرفتن فراری بود؛ نــه اینکه چون پای 
راست نداشت و نخواســته باشد با یک پا و 2عصا 
در قاب دوربین ها ثبت شود، نه ماجرا از جای دیگر 
آب می خورد. ابراهیم خودش را به تعلقات این دنیا 
وابسته نکرده و رها بود. عکس که سهل است او از مراسم دامادی  اش هم گذشت تا هر چند به اندازه یک 
قوت قلب، کنار همرزمانش باشد و چه زیبا و ماندگار هم ماند و قوت قلب برای همه در هر زمانه شد. چون 
حتی خودش هم باورش نمی شد روزی عکسی که هرگز تمایل به انداختنش نداشته و از پشت سرش گرفته 
شد، او را این چنین محبوب و مشهور کند؛ عکسی که در عملیات خیبر گرفته و حالا یکی از مشهورترین 
تصاویر دوران جنگ است و بارها توسط رسانه های مختلف منتشر شده است. در این تصویر جانباز شهید 
ابراهیم حســامی با یک پا و 2 عصا در کنار صفی از رزمندگان در حال حرکت اســت.البته این عکس و 
شهید حسامی برای خودش ماجرایی دارد که در ادامه خاطرات خانواده و یکی از همرزمانش را بازگو می کنیم.

صاحب مشهورترین عکس خیبر
معــاون فرمانــده گــردان مقــداد از لشــکر ۲۷ 
محمد رسول الله)ص( بود. در سال ۱۳۶۰ در منطقه 
گیلانغرب پای راســت او با برخورد ترکش خمپاره 
متلاشی و منجر به قطع کامل پای او از زیر لگن شد. 
به طوری که حتی امکان اســتفاده از پای مصنوعی 
را هم نداشــت. اما مگــر اینها بــرای ابراهیم دلیلی 
می شود به خانه نشینی و دوری از جبهه. کمی که از 
جراحت، جان گرفت هوای رفتن به جبهه به سرش 
زد و در تمام عملیات های گردان شرکت کرد. حتی 
در کوهستان های غرب نیز پابه پای دیگر رزمندگان از 
سینه کش کوه بالا می رفت. جالب اینجا بود که ابراهیم 
هرگز پیگیر تشکیل پرونده جانبازی هم نبود. رفاقت او 
و ابراهیم هادی هم در روحیه و سکناتش بی تأثیر نبود. 
گرچه مرداد ۱۳۶۲ پای سفره عقد نشست اما دوران 

خوش نامزدی هم نتوانســت هوای جبهه را از سر او 
دور کند. ۷ ماه بعد و قبل از آغاز زندگی مشترک شان 
به جبهه رفت و هشتم اسفند همان سال در منطقه 
جفیر در ادامه عملیات خیبر بر اثــر اصابت ترکش 
راکت در ۳۱ سالگی شــهید شد. البته شهادتش هم 

ماجرایی داشت.
شب عملیات خیبر در منطقه طلائیه، با یک پا و دو 
عصای چوبی به ســختی خودش را به گردان رساند 
تا برای عملیات فردا هشتم اسفند سال ۱۳۶۲ حاضر 
شود. شهیدان احمد نوزاد و علی جزمانی، فرماندهان 
گردان از او می خواهند با نیروها به خط مقدم نرود اما 
مگر او راضی می شد. دلش شکست و گفت:»حالا ما 
شدیم نیروی اضافه گردان؟ ما هم خدایی داریم اگر 

قسمت باشد من هم شهید می شم.«
حاج نصرالله کریمی، دوست و همرزم شهید با بازگویی 
این خاطرات می گوید:»صبح آن شب ابراهیم وقتی 
می خواســت خودش را به خط برساند عکاس قصد 
داشت از او عکس بگیرد اما او راضی نشد و گفت بروید 
از رزمندگان در خط فیلمبرداری کنید نه از پشت خط 
و من جانباز! درحالی که تندتند عصا می زد تا خودش 
را به بچه ها برساند عکاس از پشــت این عکس را از 
آخرین لحظات زندگی او گرفت. دقایقی بعد هواپیمای 
دشــمن محل گردان را در هورالعظیم بمباران کرد، 
یکی از شــهدا ابراهیم بود، وقتی پیکر پاکش را پیدا 
کردند عصایش را ده ها متر دورتر از او پیدا کرده بودند، 

ابراهیم سینه خیز داشت خودش را به خط می رساند 
که هدف قرار گرفته بود.«

حاج فاضل ترک زبان هم یکی از جانبازان دفاع مقدس 
و کسی است که در این عکس سمت راست ابراهیم با 
کیسه در دست در حال تماشای ابراهیم است. کیسه 
که در دستان اوست متعلق به ابراهیم و پر از پایه های 
پلاستیکی برای زیر عصاســت. در آن زمین ناهموار 
و گل آلود طلائیه، چــاره ای جز تعویض چندین باره 
پایه های عصا نبود و حاج فاضل این زحمت را با افتخار 

به جان خریده بود.

مثل سرورش امام حسین)ع(، سر نداشت
مرحوم ایران ارندان، مادر شــهید هم از دردانه  اش 
این چنین می گفت: »درسش خوب بود. دیپلمش 
را که گرفت دنبال مــدرک همافری رفت. مدرکی 
که آن زمان بــاارزش و مثل لیســانس حالا بود. 
بعد از آن هم به خدمت ســربازی رفت. وقتی هم 
که تظاهرات های ضد رژیم شــاه شــدت گرفت، 
فعالیت های سیاسی ابراهیم علنی شد. چند باری 
از دست مأموران ســاواک فرار کرده بود اما یک بار 
دستگیرش کردند. جنگ که شروع شد دیگر ابراهیم 
را نمی توانســتیم در خانه بند کنیــم.« ابراهیم از 
همان روزهای اول شــروع جنگ در جبهه حضور 
داشت و حتی نخستین مجروحیتش هم در همان 
ســال ۱۳۵۹ در ســرپل ذهاب اتفاق افتاد. وقتی 
یکی از دوستانش مجروح می شود ابراهیم او را به 
دوش گرفته و به منطقه امنی می رساند که همان 
زمان دستش به شدت زخمی می شود. چند ماهی 
برای مجروحیتش به تهران آمد و در بیمارســتان 
فیروزگر بستری بود اما تا حالش بهتر شد، دوباره 
عازم جبهه شد. اینها را از لابه لای خاطرات مادرش 
فهمیدیم. خودش می گفت:»بار دوم که به جبهه 
رفت مجروحیتش شدیدتر بود. او را دوباره به تهران 
اعزام کردند و این بار در بیمارستان امام خمینی)ره( 
بستری شد. وضعیت پای راستش خیلی وخیم بود. 
تا ۲ماه او را تحت درمان قرار دادند اما متأســفانه 
به ناچار برای اینکه عفونت بــه نقاط دیگر بدنش 

صدمه وارد نکند، پــای راســتش را از لگن قطع 
کردند.«  شهادت آرزویش بود و بی سر به دیدار اربابش 
حســین)ع( رفتن غایت آرزویش. همین هم شــد. 
مادرش همیشه با چشمان گریان از این داغ جگرسوز 
می گفت:»فکر می کردیم که ابراهیم با وجود این شکل 
مجروحیت دیگر به جبهه نرود. حتی یک روز از یک 
مرکزی به خانه ما آمدند و به او پیشنهاد کار دادند. تا 
شنید عصبانی شد و گفت می خواهید اینجا بمانم و 
جوان های مردم یک به یک پر پر شوند؟ همین را گفت 
و فردای آن روز دوباره عازم جبهه شــد. قبلا از رفتن 
گفت مادر این بار به قصد شهادت می روم، ولی خیلی 
دوست دارم مانند اربابم حسین)ع( بی سر شهید شوم. 
وقتی خبر شهادتش را برای ما آوردند، فهمیدم چون 

اربابش بدون سر پر کشیده است«.

برای قوت قلب رزمنده ها به جبهه رفت
خواهــر شــهید نیــز ماننــد مــادرش در زمــان 
مجروحیت های ابراهیم لحظات ســختی را کنار او 
سپری کرده است. فرشته حسامی در آن زمان پرستار 
بوده و با جان و دل مراقبت از تنها برادرش را به عهده 
گرفته بود. خــودش می گوید: »باوجــود درد های 
بسیاری که داشت، خیلی صبور بود. اصلا ندیدم که 
آه و ناله  ای کند. ابراهیم روحیه قوی داشــت، حتی 
وقتی پای راستش را قطع کردند، ذره  ای ناراحتی در 
او ندیدم. او فقط بی تاب رفتن به جبهه بود. همیشه 
می گفت، یعنی من کــه مجروحم لایق شــهادت 
نیســتم؟ یکی از وظایف او در جبهه روحیه دادن به 
رزمندگان بوده است. چون مجروح بود و نمی توانست 
در عملیات ها شرکت کند، در کنار رزمندگان به آنها 
روحیه و قوت قلب می داد. در همین عکسی که خیلی 
معروف شده حاج فاضل ترک زبان، یکی از دوستانش 
کنار اوست و تعریف می کند که ابراهیم همه مسیر 
را در کنــار رزمنــدگان با چوب دســتی می رفت و 
برمی گشت. می گفت من نمی دانم ابراهیم با این چوب 
دستی چطور از باتلاق ها عبور می کرد؟ برای ابراهیم 
هیچ چیزغیر ممکن نبود. او فقط به رفتن فکر می کرد 

و دلش اینجا نبود.«

با پای جان به جبهه رفت و سر داد
بازخوانی خاطراتی از یک عکس ماندگار از عملیات خیبر و جانفشانی جانباز شهید ابراهیم حسامی

مرور ماجرای سفری که جرقه پویش جهادی با کمک بانوان را زد

هزینه حج؛ وقف روستاهای محروم
 

ماجرای کمک به مناطق محروم و شروع فعالیت های جهادی مریم 
سروری، به 16سال پیش برمی گردد و به زمانی که نخستین بار نام 
»کلات ذکــری« را از فردی نیازمند در مرکز خرید شــنید. کلات 
ذکری، منطقه ای سنی نشــین بود که 10کیلومتر با مرز افغانستان 
فاصله داشت و ساکنان آن از کمترین امکانات برای زندگی محروم 
بودند. پس از نخستین سفر به روستا، او و همسرش از رفتن به سفر 
حج که آرزویش را داشتند منصرف شده و هزینه آن را برای کمک به 
محرومان اختصاص دادند. سختی ها و شیرینی های این سفر را به نقل 

از مریم سروری بخوانید: 

دیدار اتفاقی اما سرنوشت ساز 
روزی که با همسرم نامزد شدیم بنا داشتیم به مکه برویم و مراسم ساده 
عقدمان را در آنجا برگزار کنیم. مقدمات کار را برای رفتن به این سفر 
معنوی و شروع زندگی مان انجام داده بودیم. همه  چیز آماده بود. هنوز 
پاسپورت مان را به یادگار نگه داشته ام که تاریخ سفر در آن نوشته شده 
بود اما خواست خدا بود که با یک اتفاق همه برنامه های ما به هم بخورد. 

شاید هم امتحانی برای ما بود که آیا می توانیم برای کمک به دیگران 
قید رفتن به سفر مکه را بزنیم یا نه؟

ماجرا به سال84 برمی گردد و از روزی شــروع شد که برای خرید به 
مرکزی در خیابان ولیعصر)عج( رفته بودیم. زنی با چادر مشکی کهنه 
و چروکی که گویا برای خرید شیر مشــکلی داشت توجهم را به خود 
جلب کرد. ســراغش رفتم. با لهجه ای ناآشنا صحبت می کرد . متوجه 
شدم پولش حتی برای خرید یک کیسه شیر هم کافی نیست. خودش 
را فاطمه معرفی کرد و من به ســختی متوجه حرف هایش می شدم. 
پرســیدم اهل کجایی؟ گفت روســتای کلات ذکری! با چند سؤال 
دیگر سعی کردم اسامی روستاهای اطراف محل زندگی  اش را بپرسم. 
دفترچه ای دستم بود و اسامی را یادداشت می کردم. »رزِهِ«، »دستگرد«، 
»طبس مَسینا«، »اسدیه« و بیرجند اسامی روستاها و شهری بود که 
فاطمه نام آنها را گفت. من و همسرم با شنیدن نام بیرجند، بالاخره به 
سرنخی رسیدیم و متوجه شدیم روستایی که فاطمه می گفت از توابع 
بیرجند است؛ جایی که به گفته فاطمه، آب و برق ندارد و تردد از مسیر 
سنگلاخی و کوهستانی است، کار نیست و روستاییان درآمدی ندارند. 
برای همین فاطمه همراه همســرش به تهران آمده و به ســرایداری 
مشغول بودند. چند روز من و همسرم کنجکاو شدیم ببینیم روستای 
کلات ذکری کجاست که از امکانات اولیه هم محروم است. روی نقشه 

توانستم دستگرد را پیدا کنم، اما بقیه نام هایی که فاطمه گفته بود را پیدا 
نکردم. خلاصه با همسرم تصمیم گرفتیم به این روستاها برویم. بلیت 
گرفته و هوایی به بیرجند سفر کردیم و بعد از آن خودرویی کرایه کردیم. 
حتی راننده هم این روستاها را نمی شناخت. از چند روستا و مسیر های 
سنگلاخی گذشتیم تا ســرانجام به کلات ذکری رسیدیم. به محض 
ورود حدود ۱۰۰بچه با سر و وضع بسیار نامرتب به سمت ما دویدند و از 
فرط گرسنگی التماس می کردند به آنها خوراکی بدهیم. چیز خاصی 
همراه نداشــتیم. خوراکی ها و میوه هایی که داشتیم را تکه  تکه و بین 

بچه ها تقسیم کردیم.

پول سفر خرج روستا شد
اولین سفرمان با بررسی وضعیت روستا، مشکلات و خواسته های مردم 
سپری شد. روستا آب نداشت و دامداری و کشاورزی در آن غیرممکن بود. 
به همین دلیل تامین معاش به سختی صورت می گرفت. ساکنان روستا 
در خانه هایی نمور با کف سنگلاخی زندگی می کردند. وقتی از آن سفر 
برگشتیم، تصمیم گرفتیم سفر مکه را لغو کنیم. سخت بود اما فکر کردیم 
پول سفر مکه را برای تامین آب روستا هزینه کنیم. در سفر بعدی متوجه 
شدیم یکی از روستاهای نزدیک کلات ذکری از آب چاه استفاده می کنند. 
با شخصی از آن روستا صحبت کردیم و قبول کرد هفته ای یک بار منبع آبی 
که خریده بودیم را از آب چاه پر کند. لوله کشی تا وسط روستا انجام شد تا 
دسترسی آب برای اهالی راحت تر باشد. بعد از آن سفر تعدادی از فامیل 
و آشناها وقتی عکس های روستا را دیدند داوطلبانه با ما همکاری کردند. 
از سال۱۳84 تاکنون سالی ۲ الی ۳بار به این روستا می رویم. خوشبختانه 
دولت لوله کشــی آب به این روســتا را انجام داده اما اهالی روستا امکان 
اســتفاده ندارند چون باید هزینه ۲میلیونی برای کنتور آب را بپردازند و 

معلوم است که آنها توان پرداخت این هزینه را ندارند.

نبوغ نظامی شهید خرازی 
 بازخوانی کتاب »پروانه در چراغانی«

 که زندگی یک فرمانده شجاع و نابغه را روایت می کند

شهید حسین خرازی، یکی از ده ها فرمانده شجاع دوران 
دفاع مقدس، جوانی خوش فکر با نبوغ نظامی بود که برای 
دفاع از میهن مردانه جنگید و از حریم کشــورش دفاع 
کرد. فرمانده لشکر امام حسین)ع( بود که رزمنده ها او 
را به کاربلدی و خلاقیتش می شــناختند. سردار شهید 
بارها دچار مجروحیت شد و جای جای بدنش رد اصابت 
ترکش هایی بود که جانش را نشــانه گرفته بودند. او در 
عملیات خیبر هم خوش درخشید و حتی دست راست 
خود را هم از دســت داد. حضور در عملیات هایی چون 
ثامن الائمه)ع( و طریق القدس از دیگر فعالیت هایی است 
که در کارنامه نظامی خود دارد. او سرانجام 8اسفندماه 
در عملیات کربلای5 در شلمچه به درجه رفیع شهادت 

نایل شد.

 سال۱۳۳۶ در اصفهان متولد شد. در خانواده ای مذهبی و 
معتقد پرورش یافت و شخصیت وجودی اش شکل گرفت. او 
بعد از پایان دوره تحصیل به خدمت سربازی رفت و این مهم 
همزمان با بحبوحه درگیری های انقلاب بود. شهید خرازی با 
فرمان امام خمینی)ره( مبنی بر فرار سربازها از پادگان ها به 
انقلابیون پیوست و در به ثمر رسیدن پیروزی انقلاب فعالیت 
کرد. بعد از پیروزی انقلاب مســئولیت اسلحه خانه کمیته را 
برعهده گرفت و با شکل گیری نیروی ســپاه عضو این نهاد 
شد. هنوز مدت زمانی از این اتفاق نگذشته بود که منافقان و 
ضدانقلاب ها در شهرهای مرزی اقدام به اغتشاش کرده و او 
برای سرکوب کردن آنها به بندر ترکمن و گنبد رفت. سپس به 
کردستان رفت و برای آزادسازی سنندج از دست گروهک های 
ضدانقلاب نقش مؤثری ایفا کرد. نبوغ نظامی شهید خرازی 
باعث شد به فرماندهی گردان ضربت سپاه منصوب شود. با 
شروع جنگ تحمیلی از سوی سردار رحیم صفوی به عنوان 
فرمانده منطقه عملیاتی دارخوئین منصوب شد. او با حضورش 
در دارخوئین تحول بزرگی را ایجاد کرد. در نخستین گام، برای 
جلوگیری از نفوذ دشمن به حریم دارخوئین، خاکریزی را در 
نزدیکی رود کارون ایجاد کرد که در واقع نخستین خط دفاعی 
منطقه بود و بعد از آن به خط شیر معروف شد. او با بهره گیری 
از نبوغ نظامی اش توانست مواضع لشکر زرهی در شرق جاده 

اهواز به آبادان را درهم بشکند.

 این فرمانده شیوه خاص خودش را برای پیشبرد تاکتیک های 
نظامی داشت. او نظرها و پیشنهادهای مسئولان یگان تا رده 
و دسته نظامی لشکرش را می شنید و با آنها مشورت می کرد. 
معتقد بود ارزش گذاشــتن به نظر و فکر آنها، باعث رشــد 
فکری شان شــده و به آنها انگیزه می دهد تا با قوای بیشتری 
ماموریت خود را انجام دهند. همین تفکر سردار شهید باعث 
شــد رزمنده های تیپ امام حســین)ع( در عملیات مولای 
متقیان)ع( حماسه بزرگی بیافرینند و ۱4روز با چنگ و دندان 
از منطقه چزابه حفاظت کنند. این تنها رزم آوری نیست که 
خرازی و نیروهایش در کارنامه خــود دارند. آنها در عملیات 
بیت المقدس و آزادسازی منطقه عملیاتی خرمشهر هم نقش 
پررنگی داشتند و اما پایان دفتر زندگی شهید حسین خرازی؛ 
او پس از عملیات کربلای۵ به اصفهان رفت تا با خانواده دیدار 
کند که البته بیشتر به وداع می ماند. چند روزی نگذشته بود که 
دوباره به جبهه جنوب بازگشت. سرانجام در هشتم اسفندماه 
سال۱۳۶۵ در منطقه عملیاتی شلمچه و نهر جاسم شهید شد.

 در کتاب »پروانه در چراغانی« لحظه لحظه زندگی سردار 
شهید حسین خرازی به رشته تحریر درآمده است. مرجان 
فولادوند خیلی خوب درباره زوایای شخصیتی و خصوصیات 
اخلاقی شهید نوشته، به گونه ای که با خواندن آن، مخاطب 

خود را در عرصه نبرد و همراه با شهید احساس می کند.
»او مانــدگار جبهه شــد. وقتی دشــمن وجــب به وجب 
از ویرانه های بســتان عقب می نشست. حســین آنجا بود. 
طرح می داد. فرماندهی می کرد و گاه مثل رزمنده ســاده ای 
می جنگید. او سوار بر جیپ فرماندهی اش از نخستین کسانی 
بود که بعد از آزادی به خرمشــهر پا گذاشــت درحالی که از 
سد آتش دشمن گذشته بود. حسین ماند در کنار بچه های 
لشکرش و در برابر آتش و مرگ. حتی وقتی در طلاییه دستش 
با ترکشــی داغ و برنده قطع شد نخواســت در شهر بماند. از 
بیمارستان که آمد با کیسه داروها و آستین خالی چند ساعتی 
ماند و بعد نگران به ســپاه رفت تا از بچه های لشکرش خبر 
بگیرد. اما به خانه نیامد. پدر و مادرش تا روز بعد به انتظارش 
ماندند. صبح تلفن زنگ زد. حسین بود که می گفت در اهواز 
است و عذر خواست که بی خداحافظی رفته است. خواهش 

کرد تا داروهایش را برایش به جبهه بفرستند.« 
»و آن اتفاق، انفجاری بزرگ بود که زمین را در هم پاشــید و 
هر چه و هر کس را که بود به هوا برد و به گوشــه ای انداخت. 
گردوغبار که فرونشست همه برخاستند. اما او دیگر برنخاست. 
با شکافی در سینه قلبی چاره شده و لبخندی سرشار از درد و 
روی خاک تشنه ای افتاده بود که داشت حریصانه خون گرم و 
جوانش را می مکید. جمعه هشتم اسفند ماه سال۱۳۶۵ بود و 

او برای رسیدن به آن لحظه ۲۹سال راه آمده بود.«

سرهنگ حمید حیدری
رئیس سازمان توسعه و ترویج فرهنگ 

دفاع مقدس در فضای مجازی
  دفاع مقــدس به عنــوان بزرگ تریــن 
انقــاب  پیــروزی  از  پــس  رویــداد 
اســامی، 8ســال پرافتخار را برای این 
مرز و بوم رقــم زده و تا همیشــه تاریخ 
باقــی خواهــد مانــد. انتقــال مفاهیــم 
غنــی دوران دفاع مقــدس و معرفــی 
پدیدآورنــدگان آن حماســه جــاودان 
برای الگوپذیری نســل جوان، بهترین 
نســخه بــرای غلبــه بــر مشــکات و 

تنگنا های کنونی است. ایکنا

صادق خلیلیان
استاندار خوزستان

جغرافیای خوزستان به عنوان پایتخت 
حماســه و ایثــــــار، میزبـــان زائریــن 
راهیان نور و نســل جوان کشــور است 
کــه بــرای دیــدن صحنه هــا و مناطــق 
عملیاتــی و تجدید خاطــره بــا فضایــی 
که رزمندگان ما برای همیشــه تاریخ، 
حماســه آفریدند، راهی جنوب کشور 
می شــوند. متأســفانه شــیوع ســویه 
جدیــد کرونــا اجــازه نــداد کــه اســتان 
عظیــم  خیــل  میزبــان  خوزســتان، 
کاروان هــای راهیان نــور باشــد امــا 
امیدوار هســتیم که با بهبود شــرایط، 
بتوانیم خدمتگزار خوبــی برای زائرین 
ســرزمین های نــور در ایــن اســتان 

باشیم./ صدا و سیما

۲۰ عنــوان برنامــه فرهنگــی شــاخص 
در هفته بزرگداشــت شــهیدان برگزار 
خواهد شد. ســعید حقیقی، مدیرکل 
حــوزه ریاســت بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگران در این باره گفت: »امســال 
به دســتور دکتر قاضی زاده هاشــمی، 
رئیس بنیاد شــهید و امــور ایثارگران، 
ستادی برای تکریم مقام شهدا درنظر 
گرفته شده است و بیش از ٢٠ برنامه 
برای روز شهید در کشور درنظر گرفته 
شــده اســت و امیدواریــم اجــرای ایــن 
برنامه ها بتواند تأثیر معنوی خود را بر 

جامعه بگذارد«. دفاع پرس

 ۲۰
عنوان

۶۴ پیکــر مطهــر شــــــــــــــــــــــهید دوران 
دفاع مقــدس وارد کشــور می شــود. 
ســردار ســیدمحمدباقرزاده، فرمانده 
کمیته جســت وجوی مفقودین ســتاد 
کل نیروهــای مســلح بــا بیــان ایــن 
خبــر گفــت: »پیکر هــای مطهــر ایــن 
شــهدای مطهــر دوران دفاع مقــدس 
که در مناطق عملیاتی فکه، مجنون، 
شرق دجله و شلمچه توسط گروه های 
تفحص کمیته جست وجوی مفقودین 
ســتاد کل نیرو هــای مســلح کشــف 
هشــتم  یکشــنبه  شــده اند،امروز) 
اســفند(، مصادف با ســالروز شهادت 
امام موسی بن جعفر)ع( در مرز شلمچه 
به آغوش میهن بازخواهند گشــت«. 

تسنیم 

۶۴
پیکر

تجلیل از »سرخ نگاران«
دومین جشــنواره بین المللی کتاب حوزه ایثار و 
شهادت با عنوان »سرخ نگاران« ۹اسفند در تالار 

وحدت برگزار می شود.
 رحیم نریمانی، مدیرکل اســناد و انتشــارات 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، با بیان اینکه شعار 
این جشــنواره »فرهنگ ایثار و شــهادت محور 
شــکل گیری تمدن نوین اسلامی« است، گفت: 
»بنیاد شهید و امور ایثارگران در راستای سیاست 
مردمی ســازی فعالیت ها و ایجــاد مرجعیت در 
زمینه رسانه های حوزه ایثار و شهادت، شناسایی، 
حمایت و توانمندسازی را در اولویت فعالیت های 
خود قرار داده است«. وی افزود: »برای رسیدن 
به جامعه دانایی محور باید شــاخص های سرانه 
مطالعه و ســطح دانش و فرهنگ عمومی ارتقا 
یابد و رسانه کتاب به عنوان رسانه ماندگار و مانا 

بیشترین تأثیر را دارد«.
در این مراســم که جمعی از مسئولان فرهنگی، 
نویســندگان و ناشــران فعال در حــوزه ایثار و 
شــهادت حضور خواهند داشــت، از کتاب مادر 
گرامی شــهید علیرضــا ســبطی تحت عنوان 
»دل نوشــته های فاطیما« رونمایی می شــود. 
تجلیل از برگزیدگان آثار برتــر در حوزه کتاب 
کــودک و نوجــوان، بزرگســالان، ادبیــات و 
هنر، مســتندنگاری و نقد و پژوهــش که برای 
نخســتین بار در فاصلــه ســال های ۱۳۹۹ - 
۱۳۹8 منتشر شــده اند از دیگر برنامه های این 

جشنواره است.

الناز عباسیانگزارش
روزنامه نگار

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

این تصویر یکی از عکس های ماندگار نماد جانبازی در عملیات خیبر است 
که کمال الدین شاهرخ آن را گرفته است و جانباز حسامی بعد از گرفتن این عکس به شهادت می رسد.

صفای قدوم این زوج
  توزیع سبد ارزاق، گوشت و اقلام پروتئینی کاری است که به صورت دوره ای 
انجام می دادیم اما این کار نه مورد دلخواه اهالی بود و نه ما را راضی می کرد. اگر 
روستاییان می توانستند کسب درآمد داشته باشند تا حدودی مشکل تامین 
معاش خانواده ها بر طرف می شد. به این فکر افتادیم که با خرید چند دار قالی در 
این روستا کارآفرینی کنیم اما از مجموع 31خانواده، جز چند نفر، هیچ کدام با 
قالیبافی آشنا نبودند. بعد از خرید دار قالی، از همان چند نفر خواستیم به سایر 
اهالی آموزش دهند. اکنون 95درصد خانواده ها به شغل قالیبافی مشغولند و 
مشکل بازاریابی هم حل شده است. حالا روستایی که روزی نامی از آن در نقشه 
نبود، شناخته شده است و از سال گذشته می توانید کلات ذکری را در گوگل 
پیدا کنید. 300نفر که عمدتا از بانوان و مادران جوان هستند در یک گروه در 
فضای مجازی دور هم جمع شده و دغدغه آنها فعالیت در کارهای جهادی است. 
تاکنون با کمک این گروه، علاوه بر کارآفرینی برای روســتاییان توانسته ایم 
شرایط تحصیل برای کودکان را فراهم کنیم، خانه ها برای زندگی مناسب تر شده 
و در تلاشیم تا شرایطی برای پرورش طیور در این روستا فراهم کنیم اما مشکل 

آب همچنان پابرجاست و اهالی نیاز به کمک مسئولان دارند.
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یک سال پس از به سلطنت رسیدن رضاخان، در 
4اسفند 1305شمســی، لایحه تأسیس راه آهن 
جنوب به شــمال ایران، از ســوی مهدی قلی 
هدایت، رئیس الوزرای وقت، به مجلس شــورای 
ملی ارائه و به تصویب نمایندگان رسید. درباره 
ابعاد مختلف ســاخت راه آهن، در ایران دوران 
رضاخان، مطالب ضد و نقیضی مطرح شده است، 
ازجمله ادعای ایجاد نخستین راه آهن سراسری، 
توسعه حمل ونقل داخلی، رونق تجارت، تأمین 
نظر همسایگان و مواردی از این قبیل. نوشتار ذیل 
در پی آن است تا با بررسی پیشینه تاریخی این 

موضوع، زوایای پیدا و پنهان آن را بازخوانی کند.

آیا راه آهن رضاخانی، نخستین راه آهن ایران بود؟
شایعه ای در فضای رســانه ای و حتی تاریخی ایران، 
در دوره معاصر جریان دارد که برســاختن نخستین 
راه آهن ایران را، به دوره رضاخان منتســب می کند! 
اما بررسی دقیق تر تاریخچه خط آهن در ایران نشان 
می دهد که از حدود یک قرن پیش از ظهور رضاخان 
در تاریخ، ایران صاحب خط آهن بوده است و احداث و 
بهره برداری موفق نخستین راه آهن در ایران، به حدود 
سال1227هجری شمسی بازمی گردد. در آن زمان 
نخستین راه آهن کشورمان، بین بندرانزلی و پیربازار 
ســاخته شــد که 12کیلومتر از آن، تا اواسط دوره 
پهلوی فعال بود و ســپس جمع آوری شد! خط آهن 
بعدی، بین محمودآباد و آمل و در سال 1265هجری 
شمسی ایجاد شــد. قرار بود این خط، تا تهران ادامه 
یابد، اما به دلیل اختلافات دولت ایــران و پیمانکار، 
احداث آن متوقف شد. 2سال بعد خط آهن دیگری 
بین تهران و شهرری ایجاد شد که طول آن 9کیلومتر 
بود. در ســال1291نیز امتیاز احداث راه آهن جلفا - 
تبریز- صوفیان- شــرفخانه نیز با روس ها امضا شد. 
این قرارداد، دوره ای 75ساله داشت و تمامی هزینه 
ساخت آن با روسیه بود. خط آهن بوشهر به برازجان 
نیز، به طول 60کیلومتر و پیش از به قدرت رســیدن 
رضاخان، توسط انگلیســی ها ساخته شد. همچنین 
خط آهن میرجاوه- زاهدان به طول 92کیلومتر و با 
هدف اتصال ایران به مستعمرات انگلیس ساخته و در 

سال1299افتتاح شد. 

آیا خط آهــن رضاخانی، باعث توســعه و رونق 
اقتصادی شد؟ 

بسیاری از انتقادها به این طرح، بر پایه این موضوع قرار 
داشت که پیش از آنکه مبتنی بر رویکردی اقتصادی 
باشد، طرحی سیاســی بوده و با هزینه های هنگفت 
خود، عملا منفعتی برای ایران نداشــته است! برخی 
همچون دکتر محمد مصدق، از عدم مزیت اقتصادی 
این طرح ســخن می گفتند که تنها باعث هدررفت 
منابع کشور شده است! به باور دکتر مصدق »اگر طرح 
احداث راه آهن، با نیت و هدف سیاسی و نظامی نیست 
و تنها از نقطه نظر اقتصادی موضوعیت دارد، باید دید 
راه آهنی که می کشــیم، فایده دارد یا نه؟ راه شوسه 
مطابق بــرآوردی که وزارت فواید عامــه ارائه کرده، 
حدود 45میلیون ریال خرج دارد، اما این مبلغ برای 
17021کیلومتر و کلیه راه های کشور است و حتی اگر 
راه آهن نیز احداث شود، باز کشور را از ساخت خطوط 
شوسه بی نیاز نخواهد کرد. شوسه کردن راه های کشور، 
باعث می شود که به یک باره، از درآمدهای کشور خرج 
نکنیم و تمام خــرج هم در خود ایران شــود، اما اگر 
بخواهیم راه آهن بکشیم، هرچه خرج شود، نصف آن از 
کشور خارج خواهد شد...«. این در حالی بود که حتی 
اعضای »کمیســیون تحقیق جامعه ملل«، که برای 
مطالعه به ایران سفر کرده بودند، نظر داده بودند: اگر 
شرایط مالی ایران اقتضا می کرد تا ساخت راه شوسه 
و راه آهن را توأمان با هم پیش ببرد، بهتر خواهد بود 
اما چون شرایط مالی این امکان را نمی دهد، در نتیجه 
کمیســیون تصور می کند توجه ایران باید بیشتر به 

احداث خطوط شوسه معطوف باشد.
دکتر مصدق همچنیــن در خاطرات خــود، درباره 
مخالفت با این لایحه توضیح می دهد: »در آن روزهایی 
که لایحه راه آهــن تقدیم مجلس شــده بود، دولت 
از عواید نفت، چهارده میلیون و بــه تعبیر امروز، در 
حدود دویست میلیون تومان ذخیره کرده بود، که من 

پیشنهاد کردم آن را صرف ایجاد کارخانه قند بکنند و 
از خرید 22میلیون تومان قند در سال که در آن وقت 
وارد کشور می شد، بکاهند....«. تأکید مصدق بر ایجاد 
کارخانه قند، به دلیل اهمیت و پرمصرف بودن چای و 
قند، در زندگی روزمره مردم بود. با وجود این اهمیت، 
قند در آن زمان، از اقلام وارداتی به شمار می آمد! او تا 
آنجا در شماتت ساخت راه آهن به جای کارخانه قند 
پیش رفت، که به صراحت ساخت راه آهن را خیانت 

دانست: »هر چه کرده اند خیانت است و خیانت!...«.
»ویلیام اچ. هورنی بــروک«، یکی از وزیرمختارهای 
آمریکا در تهران، درباره اهداف رضاشــاه از تأسیس 
راه آهن و نتایج آن، نوشته است: »تا زمانی که دولت، 
بار سنگین مخارج ساخت راه آهن را، که اهمیت آن 
بیشتر سیاسی است تا اقتصادی، از دوش آنها برندارد، 
هیچ امیدی به بهبود ســریع اوضاع نخواهد بود!...«. 
مجله »عصر جدید« نیز در مخالفت با این طرح، چنین 
نوشت: »اصل کشیدن راه آهن در ایران، در زمانی که 
کامیون در تمام کشــورهای دیگر، با راه آهن رقابت 
می کند، برای اقتصاد کشــور مضر و بی صرفه است 
و حتی قســمتی از مخارج جاری خود را هم، جبران 
نمی کند! ادعای اینکه احداث راه آهن، منفعتی برای 
اقتصاد کشــور ندارد، در همــان روزهایی که قانون 
احداث راه آهن بــه مجلس رفت و لایحه »شــور و 
شیرین« نام داشت، توسط اشخاص آگاه به امور مالی 
گوشزد می شد، ولی پیروی از احساسات نگذاشت تا 
به حرف حق توجه شود و آن قانون از مجلس گذشت و 

خساراتی را به افراد ملت تحمیل کرد...«. 
محمدعلی کاتوزیان نیز این طرح را از لحاظ اقتصادی، 
فاجعه آمیز دانســته و انتقادهای وارد بــه آن را در 
2پرسش اساسی خلاصه کرده است: »نخست اینکه 
چرا از شمال به جنوب؟ و بعد هم چرا یک راه آهن و نه 
یک جاده؟...«. جان فوران هم در بررسی نتایج ساخت 
این راه آهن، نوشــته اســت: »احداث این خط آهن 
850مایلی سراسری، در واقع به هدر رفتن منابع بود! 
طرح پرهزینه ای که پیامدهای ناگوار چندی داشت. 
تورم زا بود، هدف های اقتصادی چندانی نداشت و از 
هیچ یک از شهرهای عمده ]جز تهران[، عبور نمی کرد. 
ســطح عمومی زندگی را پایین می آورد و هزینه آن، 
از طریق مالیات قند و چای تامین می شــد. احداث 
جاده های ماشــین رو با یک و نیم درصد این هزینه، 

امکان پذیر بود...«.

چرا راه آهن شمال ـ جنوب ساخته شد؟ 
یکی دیگر از اشــکالات بــزرگ وارده به این طرح، 
تعیین خط ســیر آن بود. مخالفان و کارشناسان 
معتقد بودند: احداث راه آهن، باید حداقل یکی از این 
سه خصلت استراتژیک )دفاعی و نظامی(، اقتصادی 
)ترانزیت بین المللی و معاملات بازرگانی( و ارتباطی 
را برای مردم آن منطقه می داشت اما راه آهن شمال ـ 
جنوب، از هیچ یک از این سه شاخص برخوردار نبود! 
از نظر این مخالفان، طرحی درست به نظر می رسید، 
که بتواند شرق کشور را به غرب آن متصل کند و از 
بندر انزلی تا تبریز امتداد یابد، نه آنکه از جنوب به 
شمال کشیده شــود اما زمانی که رضاشاه تصمیم 
گرفت، تا نقشه ســاختمان راه آهن را خود طراحی 
کرده و به مرحله اجرا درآورد، به گفته الول ســاتن 
مستشرق انگلیســی: »راه آهن از شمال به جنوب 
ایران، روی همان نقشــه ای که 20سال قبل از آن، 
مهندسان انگلیسی پیشــنهاد کرده بودند و عملا 
در ساخت قســمتی از آن نظارت داشتند، به اجرا 
درآمد. تنها فرق این نقشــه، آن بود که راه آهن به 
جای آنکه از خرمشهر شروع شود، از بندر شاهپور 
)آن زمان(-که تازه احداث شده بود- شروع می شد 
اما همین تغییر، از جهتی برای انگلیس هم بهتر شد، 
زیرا احداث راه آهن درســت از جایی شروع می شد 
که بزرگ ترین کشتی ها می توانستند در آنجا پهلو 
بگیرند...«. بر این اساس راه آهنی که در ایران ساخته 
شد، از آن بندر شروع می شد و با گذشتن از دشت 
خوزستان، به اهواز می رسید. راه آهن با عبور از رود 
کارون، به اندیمشک رســیده و مستقیم وارد اراک 
می شد و ســپس به قم و به تهران می رسید. مسیر 
راه آهن به شــمال کشــور، قدری به سمت شمال 
شرقی منحرف شده و با گذشــتن از کنار صحرای 
نمک، به قله فیروزکوه رسیده و با ساخت تونل هایی، 
در نهایت خط سیر راه آهن را، به سواحل دریای خزر 
متصل می کرد. در حقیقت در پانزده شــهر بزرگ 

ایران، ازجملــه در اصفهان، یزد، شــیراز، کرمان، 
مشهد، تبریز، همدان، کرمانشاه و...، راه آهن وجود 
نداشــت! افزون بر این راه آهن سرتاســری، به مرز 
زمینی ایران و عــراق، مرز بازرگان بــا ترکیه، مرز 
زاهدان با هند و مرز با افغانستان، وصل نمی شد! اما 
در بررسی چرایی ساخت این خط راه آهن، آن هم 
در مسیر شمال به جنوب و نه غرب به شرق، برخی 
بر نقش عوامل خارجی مانند انگلیس و مطامع آنها 
تأکید می کنند، چنان که مصدق می گفت: »با اینکه 
همگان به ســودمندی راه آهن شرق و غرب، چه از 
لحاظ تجاری و چه از لحاظ نظامی آگاه بوده و اعتقاد 
داشتند که این مسیر کاربردهای فراوانی دارد ولی 
رضاشاه آن را نپذیرفت! این موضوع تا حدودی ناشی 
از نفوذ انگلیسی ها، بر دستگاه سیاستگذاری رضاشاه 
بود... ساختن راه آهن در این خط هیچ دلیلی نداشت، 
جز اینکه می خواستند از آن استفاده سوق الجیشی 
کنند و دولت انگلیس هم در هر سال، مقدار زیادی 
آهن به ایران بفروشد و از این راه، پولی که دولت از 
معادن نفت می برد، وارد انگلیس کند...«.  گروهی نیز 
بر این نظر بودند که این راه آهن، پیش از آنکه دارای 
ارزش تجاری و اقتصادی باشد، دارای ارزش نظامی، 
آن هم بــرای انگلیس بود! زیرا بــا ایجاد این خط، 
درصورت حمله روس ها به هندوســتان مستعمره 
انگلیس، انتقال سریع نیروهای نظامی انگلستان، 
از مناطــق تحت نفــوذش در عراق و کشــورهای 
خلیج فارس، به شــمال ایران ممکن می شد، تا از 
پیشروی روس ها به ســمت جنوب ایران و از آنجا 
به هندوســتان تحت حاکمیت بریتانیا جلوگیری 
کند. همچنان که در سال1912)1291شمســی( 
لرد کرزن، وزیر خارجه اسبق انگلستان، در مجلس 
عوام انگلستان می  گوید: »هندوســتان باید از هر 
خطری حراســت شــود و بدین ترتیب اگر این راه 
)راه آهن غربی ـ شــرقی ایران( ســاخته شود، آن 
وقت تمام آن سیاست به خطا رفته و دسترسی به 
آن میســر می شــود...«. دنیس رایت نیز در کتاب 
»انگلیس ها در میان ایرانیان«، می نویسد: »دولت 
بریتانیا از خطری که روســیه متوجه ایران ساخته 
بود، بیش از پیش نگران شــده بود! سخت عقیده 
داشت که چنانچه راه آهنی بین خلیج فارس و درون 
ایران موجود نباشد، کمک نظامی بریتانیا به ایران، 
درصورت حمله روسیه از شمال، غیرممکن خواهد 
بود...«. در همین فقره، حسین مکی در کتاب »تاریخ 
بیست ساله ایران« نیز نقل می کند: نایب السلطنه 
هندوستان در سال1291شمسی، در مجلس عوام 
انگلستان گفته است: »در مدت 20سال تأیید کردند 

که هندوستان باید محاط باشد، در یک حلقه کوه ها 
و صحرا ها، که بدون تلفات زیاد و پول، غیرقابل عبور 
باشد. این سیاست، هندوســتان را از هر حمله ای 
حراست کرده و هیچ ملتی حق عبور از این منطقه 
حمایت شده را نداشت. اما اگر این راه آهن، راه آهن 
غربی- شرقی ایران ساخته می شد، آن وقت تمام آن 
سیاست به خطا بوده و به ما می گویند: این اصول را 
نپذیرید که سیاســت حقیقی هند، عبارت است از 

باز کردن سرحدات آن به طرف مغرب...«. 
به طور کلی این طرح، توسط انگلســتان و با کاربرد 
اقتصادی و نظامی، به خرج محرومــان ایران انجام 
شد و در جنگ جهانی دوم، در خدمت اهداف نظامی 
متفقین قرار گرفت. حتی پس  از پایان جنگ جهانی 
هم، تا بهار ســال1324ش، که روس ها با زور و فشار 
بین المللی از ایران خارج شدند، راه آهن شمال تحت 
سیطره نظامیان روس بود و در خدمت اهداف نظامی 
بیگانگان قرار داشت. با این حال عوامل داخلی نیز در 
ساخت راه آهن شمال- جنوب و بی توجهی به راه آهن 
غرب- شرق، سهیم بودند. برخی معتقد بودند رضاشاه 
با احداث راه آهن، در پی منافع شخصی خود نیز بوده 
است، چنان که هافمن فیلیپ، وزیرمختار آمریکا در 
آن دوره، در یکــی از گزارش های خود خبر می دهد: 
»قرار است خط  آهن، از زمین هایی که رضاشاه تصرف 
کرده، عبور کند و به همین دلیل، ارزش آنها چندبرابر 
خواهد شد!...«. در بخشی دیگر از گزارش آمده است: 
»شاه به همراه وزیر دربار و رجال دیگر، از آستارا، بندر 
گز و جاهای دیگر، بازدید کرده اند. گمان می رود که 
شــاه زمین های زیادی را در مجاورت خط آهنی که 
قرار است از مازندران عبور کند، تصرف کرده است...«. 
همچنین »کاتوزیان« بر این باور است: »مسیر شمالی 
راه آهن، از تهران تا بندر شــاه، اهــداف دوگانه ای را 
برآورده می کند، نخست تهران را به مازندران، زادگاه 
خود رضاشاه و جایی که او صاحب املاک وسیعی در 
آن بود و درصدد مصادره بسیاری دیگر بود و سپس به 
ترکمن صحرا متصل می کرد، که از لحاظ تولید پنبه 
بسیار حاصلخیز بود و او به اراضی حاصلخیز آن چشم 
طمع دوخته بود...«. علاوه بر ایــن، کاتوزیان دلایل 
دیگری نیز آورده اســت: »مســیر جنوبی راه آهن از 
تهران به خلیج فارس، احتمالا با درنظر گرفتن مسائل 
نظامی داخلی تعیین  شده اســت، زیرا دستیابی به 
مناطق سکنای اقوام و عشایر ناآرام را، بسیار آسان تر 
می کرد...«.  فوران نیز بر این نظر است که »عمده ترین 
عملکرد این خط راه آهن، ایجــاد امنیت داخلی در 
جنوب بود، چون امکان بسیج و اعزام نیرو را آسان تر 
می کرد و در شمال نیز، موجب بهبود وضع بازرگانی 
با شوروی می شد و بنابراین تصادفی نبود، که املاک 
رضاشاه در مازندران، با احداث راه آهن ارزش بیشتری 

پیدا کند...«.
بدین ترتیب مجموعه ای از عوامل خارجی و داخلی، 
موجب شــد راه آهن غرب ـ شرق ســاخته نشود و 
می توان گفت نقشه ای از پیش تعیین شده و بدون 
ملاحظه منافع ملی در کار بوده اســت که علاوه بر 
مســئله حفظ رژیم و نیز موضوع کنتــرل قیام ها، 
که نیازمند وســیله عبور و مرور سهل و آسان برای 
نیروهای نظامی بود، روشی مستقیم به منظور حفظ 
منفعت دولت استعماری انگلیس، حتی بدون خرج 
یک لیره، شمرده شود. در هر صورت با همه ماجراها 
و علل و عوامل، راه آهن شــمال به جنوب به طول 
1400کیلومتر، با ایجاد 127تونل در مسیر جنوب 
و 85تونل و 106پل در شــمال، با هزینه ای بالغ بر 
30میلیون لیره انگلیســی )از محل مالیات ویژه بر 
چای و قندوشکر و وام های بانکی و اعتبارات دولتی(، 
در 27 مرداد ماه 1317 به پایان رسید و در روز سوم 
شــهریورماه 1317، این خط با تشریفاتی خاص 
افتتــاح و بهره برداری از آن آغاز شــد. »حتی رضا 
شاه برای خود، واگن مخصوصی با دسته های طلا 
سفارش داده بود، که اتاق خواب و اتاق ناهارخوری 
داشت. این ترن را یکی از کمپانی های بزرگ آلمان، 
به رضا شاه با یک مبلغ بسیار کم و در حد تشریفات، 
هدیه داد. ولی به دلیل کمبود بودجه، کار ســاخت 
راه آهن سراسری ناتمام ماند...«. البته ساخت این 
راه آهن، به همین جا ختم نشــد و محمدرضا شاه 
پهلوی در طول اصلاحات ارضی در ســال1341، 
این راه آهن را برای پیوند تهران به مشــهد، تبریز و 

اصفهان، امتداد داد.
* پاورقی ها در سرویس تاریخ همشهری موجود است.

به نام ملت ایران، به کام دولت انگلستان!
واقعیت ها، رازها و افسانه های احداث خط آهن رضاخانی

 ظهور رضاخان
برای جبران شکست قرارداد  1919

کودتایی که »انگلیس نشان« می نمود!

صدویکمین ســالروز وقوع کودتای 3اســفند 1299، 
فرصتی بهنگام اســت که در باب آورده های آن برای 
دولت انگلستان، سخن رود. این ارزیابی هنگامی اهمیت 
مضاعف می یابد که اساســا برخــی دخالت این دولت 
استعماری در کودتا را، به کلی منکر شده و آن را زائیده 
گرایش های فکری و سیاســی مخالفان سلسله پهلوی 
انگاشته اند! شــاید بتوان ابتدایی ترین بهرمندی های 
انگلیس از برکشــیدن رضاخان و سوق دادن تدریجی 

وی به سلطنت را، به شرح پی آمده روایت و تحلیل کرد:

یک: بسا تحلیلگران تاریخ ایران، بســتن معاهده 1933و 
افزودن 32سال به بهره وری انگلســتان از نفت ایران را، از 
مهم ترین دلایل انقراض قاجار و تاســیس حکومت پهلوی 
قلمداد کرده اند. اگر چه عده ای افزایش حق السهم ایران از 
تجدید قرارداد را پیش می کشند، اما نباید از نظر دور داشت 
که عدم دخالت ایرانیان در محاسبه میزان فروش و ارزیابی 
واقعی مقدار سود حاصله، این برخورداری را موهوم و ادعایی 
ساخته اســت! به واقع رضاخان با نمایش سوزاندن قرارداد 
دارسی و بستن قرارداد بعدی، بســتر را برای غارت بیشتر 

نفت ایران فراهم ساخت!

دو: نمایــش تغییــر ســاختارهای صنعتــی، اقتصادی و 
اجتماعی، اگر چه ممکن بود که برخی دیده های ظاهربین را 
به خویش جلب کند، اما در جوهر و غایت خویش، نتیجه ای 
جز وابستگی بیشــتر را به همراه نداشــت! به عنوان نمونه 
احداث خط آهنی که از شــهرهای مهم ایران نمی گذشت، 
راه ابریشــم را که مهم ترین طریق تجارت و تبادل ایرانیان 
در تاریخ بود، به هیچ می گرفــت و چندین برابر ایجاد جاده 
بار مالی داشــت، اما هرگز به اندازه آن فایده نداشــت، در 
زمره اینگونه رویکردها قلمداد می شــد. البته زمان زیادی 
نگذشت که ایجاد چنین راه آهنی، در متصل کردن شمال به 
جنوب ایران، کارکرد اصلی خویش را نشان داد و قدرت های 
خارجی را در نیل به اهداف خویش، بخت یار کرد! این امکان 
از شهریور 20و به مدت 5سال، در اختیار دولت های انگلیس، 
آمریکا و روس بود و در طول این مدت، بسیاری از تجهیزات 
این خط آهن از بیــن رفت! »ارتش نوین ایــران«، از دیگر 
نمادهای این تغییرات قلمداد می شــد. با نگاهی به کارکرد 
این نیروی به ظاهر مدرن، درمی یابیم که اساســا طراحی و 
فعالیت آن، سرکوب تهدیدات بالفعل و بالقوه برای حکومت 
رضاخان را می جســت و حــرص او بــرای تصاحب املاک 
عمومی در مناطق حاصلخیز را، ارضا می کرد. ارتشــیان در 
آن دوره، یکی از مهم ترین متولیان ضابطان املاک غصبی 
رضاخان بودند. این نیروی »ظفر نمون« در روزهای خطر، به 
سان فرمانده خویش، یکباره از عرصه دفاع از کشور، بیرون 
جست و به ناگاه دســت از کار کشــید! این در حالی است 
که در شــهریور 1320، به هیچ روی معلوم نبود که هزینه 
تسلیم، کمتر از دفاع باشد، به ویژه آنکه تاریخ، هزینه مرگ 
 میلیون ها ایرانــی براثر قحطی و بیمــاری را، پیش روی ما 

قرار داده است.

سه: بذل و بخشش مناطق استراتژیک و مهم مرزی ایران به 
برخی کشورهای همســایه، در راستای ایجاد بستر مناسب 
جهت انعقاد پیمان ســعدآباد، از دیگر هدایای رضاخان به 
برکشیدگان انگلیسی خویش به شــمار می رود. انگلستان 
برای جلوگیری از بسط کمونیســم و عدم توسعه و نفوذ آن 
به متصرفات خویش در هند، به چنین ســپر دفاعی ای نیاز 
داشت، که با بســته شــدن معاهده فوق آمده، تامین شد. 
این در حالی است که ایران برخلاف سایر همسایگان خود، 
هیچ گونه بهره ای از این پیمان را، عاید خویش نمی ساخت، 

بلکه بخش هایی از خاک کشور را نیز، از دست می داد!

چهار: روحانیت شیعه، رجال ملی اقوام و عشایر که در زمره 
مخالفان شاخص و ســنتی دولت انگلستان در ایران بودند، 
جملگی توســط رضاخان و به شــدید ترین شکل سرکوب 
شدند! آنان به طور طبیعی، بسیاری از تحمیلات ماسون های 
نشســته بر اریکه فرهنگ و سیاست کشور را نمی پذیرفتند 
و به دلایل عقیدتی و میهن دوســتانه، با آنهــا به مخالفت 
برمی ســاختند. امری که در دوران ناصری و به گاه اعطای 
امتیازات متعدد به انگلســتان، بروز یافته بود. با این همه، 
تجربه ســرکوب رضاخانی در غایت خویش، نشان داد که 
برگرفتن چنین شیوه هایی در طریق تحمیل هویت ناسازگار 
به ایرانیان، تا چه میزان توفیق خواهد داشــت. این تجربه 
برای آنان که تا هم اینک نیز، در ســودای چنان تغییراتی 

به سرمی برند، بس گویا و عبرت آموز است.

محبوبه داناییگزارش
روزنامه نگار

مخالفــان و کارشناســان خط آهــن 
رضاخانــی معتقــد بودنــد: احــداث 
راه آهــن بایــد حداقــل یکــی از ایــن 
ســه خصلــت اســتراتژیک  دفاعــی، 
و  بین المللــی  اقتصادی)ترانزیــت 
معاملات بازرگانی( و ارتباطی را برای 
مــردم ایــران می داشــت امــا راه آهــن 
شمال- جنوب، از هیچ یک از این سه 

شاخص برخوردار نبود! 

رضاخان در حاشیه بازدید از خط آهن شمال 
به جنوب

رضاخان در حاشیه بازدید از خط آهن شمال به جنوب

قربانی
کتاب» قربانی« نوشــته کورتزیو 
مالاپارته با ترجمــه محمد قاضی 
روایتی دارد که خواننده را به قرن 
بیستم و جنگ جهانی دوم می برد. 
روایتی از آن ســوی جبهه جنگ 
جهانــی دوم، روایتــی از اوضاع 
کشــورهای تحت اشــغال جبهه 

متحدین آلمــان و ایتالیا از دل اردوگاه فاتحان ســال های 
اول جنگ. 

کورتزیو مالاپارته خبرنــگاری ایتالیایی بود که با ســمت 
سروانی در کشــورهای مختلف جبهه متحدین می گشت و 
خاطراتش را مخفیانه می نوشــت. او بلافاصله بعد از پایان 
جنگ این خاطرات را در قالب کتاب قربانی منتشــر کرد؛ 
کتابی که خیلی زود به یکــی از پرفروش ترین آثار آن دوره 
تبدیل شد. نویسنده اثر، کورتزیومالاپارته از سال 1943 تا 
1945 یعنی تا پایان جنگ جهانی دوم، در گروه »مبارزان 
ایتالیایی به خاطر آزادی« به فعالیت پرداخت و به عنوان افسر 
رابط بین ســرفرماندهی نیروهای متفقین و پارتیزان های 
مبارز ملی در نبردهایی که برای آزادی اروپا ازجمله ایتالیا 
درگیر بود، شرکت جست. مالاپارته در سال 1957 در مسکو 

به بیماری سرطان درگذشت. 
در بخشــی از کتاب قربانی می خوانیم:»جواب دادم: برای 
اینکه می ترســند. بله، آنها از هرچیز و همه چیز می ترسند. 
آنها می کشند و ویران می کنند، فقط به علت ترس. نه اینکه 
از مرگ بترسند، نه. هیچ فرد آلمانی، از مرد و زن و پیرمرد و 
بچه، از مرگ نمی ترسد. آنها از رنج و مرارت هم نمی ترسند 
و حتی به معنای خاصــی می توان گفت کــه درد و رنج را 

دوست دارند.«

محمدصادق آهنگران؛ 
با نوای کاروان

کتاب»محمدصادق آهنگران؛ با نوای 
کاروان« که به کوشش محمدمهدی 
بهداروند منتشر شــده، گوشه ای از 
تاریخ شــفاهی دفاع مقدس درباره 
نوحه هــای دفاع مقــدس را روایت 

می کند و یکــی از آثــار خاطره انگیز بــه یادماندنی درباره 
تاریخ معاصر کشورمان محسوب می شــود. این اثر یکی از 
کتاب های مجموعه تاریخ شفاهی دفاع مقدس است که در 
مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس تهیه و تدوین شده است.

این مجموعه شامل مصاحبه با فرماندهان جنگ، رزمندگان 
و مسئولان مختلف واحدهای سپاه پاســداران است.تاریخ 
شفاهی فرماندهان، یکی از مهم ترین منابع دفاع مقدس برای 
تاریخ نگاری و آگاهی جامعه از چیستی، چرایی و چگونگی 
این رویداد مهــم تاریخ معاصر ایران به  شــمار می رود، زیرا 
فرماندهان سطوح مختلف عملیات ها را طراحی، برنامه ریزی 
و اجرا می  کردند. آنها در جنگ هشت ســاله برای آزادسازی 
ســرزمین های ایران و اســتیفای حقوق ملت و انقلاب، با 
تکیه بر توانمندی های خودی، علیه دشمن بعثی نبردهای 
بزرگی انجام دادند که در پیشــینه تاریخی این ملت چنین 

توانمندی هایی کمتر به چشم می  خورد. 
ایران در آینده می تواند بــا اتکا به تجربه و دســتاوردهای 
علمی و مکتب دفاعی دوران دفاع مقدس، زندگی بالنده ای 
داشته باشد و در محیط پیرامونی خود نقش مؤثری ایفا کند. 
کتاب محمدصادق آهنگران؛ با نــوای کاروان به آهنگران و 
نوحه های دفاع مقدس می پردازد.همه علاقه مندان به تاریخ 
دفاع مقدس، به ویژه دوستداران تاریخ شفاهی از مخاطبان 

اصلی این اثر خاطره انگیز هستند.

زندان الرشید
کتاب »زندان الرشــید« خاطرات 
رئیس ستاد سپاه ششــم نیروی 
زمینی ســپاه، ســردار علی اصغر 
گرجــی زاده بــه روایــت دکتر 
محمدمهــدی بهداروند اســت. 
ســردار علی اصغر گرجی زاده در 
ســال1342 در اندیمشک متولد 

شــد. او پس از خدمــات بســیار در دوران انقلاب و جنگ 
تحمیلی به اسارت دشمن درآمد و سرانجام در سال1369 

به وطن بازگشت. 
در بخشــی از این کتاب می خوانیم:»ســاعت چهار عصر 
بود. منتظر بــودم نگهبان بیاید و ما را بــرای هواخوری به 
حیاط ببرد. صدای باز شــدن در اصلی زندان و بعد صدای 
پای چند نفر به گوش رســید. یقین داشتم نگهبان نیست. 
از پشت دریچه نگاهی به ســالن کردم. دیدم چهار نگهبان 
یک نفر را بین خودشان گرفته اند و به طرف یکی از سلول ها 
می برند. زندانی لباس شــخصی به تن داشــت. معلوم بود 
اسیر ایرانی نیست؛ ســر و صورت ژولیده اش اینطور نشان 
می داد. او را در ســلول ســمت راســت ما زندانی کردند و 
رفتند. صــدا زدم: »نگهبان، هواخوری ما چه می شــود؟« 
گفت: »هنوز زود اســت. نیم ســاعت دیگر می آیم. نترس! 
یادم نمــی رود.« امــکان اطلاعات گیری از فــرد تازه وارد 
نبــود. آن موقــع روز از تازه واردها ســؤال نمی کردیم تا 
شیوه مان لو نرود. ساعت چهارونیم نگهبان آمد و ما را برای 
هواخوری بیرون برد. در راهرو با او همقدم شــدم و گفتم: 
»راســتی، این زندانی جدید که امروز آوردید کیســت؟« 
گفت: »بعداً می فهمید.«  مطالعه این کتاب تاریخ شــفاهی 
 در حوزه دفاع مقــدس را به علاقه منــدان ادبیات پایداری 

توصیه می کنیم.

دفاع مقدساحمد سیناییتاریخ
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تاریخ شفاهی

 رضاخان در حال گفت وگو با برخی از کارگزاران احداث خط آهن شمال به جنوب)سال 1317(
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اصل در نوشــتن خاطرات حفظ امانت 
و مستندات راوی است، اما از نظر من 
نویســنده می توانــد بــرای خــارج کردن 
متــن از حالــت خشــک و بــی روح کمــی 
هم انعطاف به خرج دهد و جاهایی كه 
می داند راوی نمی تواند احساســش را 
بیان کند یا برای او مشکل است، كمی 
حــس و روح بــا هماهنگــی و تأیید خود 
راوی بــه خاطــرات بدهد، امــا از امانت 

خارج نشود

کسب جایزه جلال را مدیون خانواده حاج جلالم
گفت وگو با لیلا نظری گیلانده، نویسنده ادبیات دفاع مقدس و برگزیده جایزه جلال آل احمد با کتاب »حاج جلال« 

گفت وگو
علی الله سلیمی

روزنامه نگار

یکی بود که خودش نبود
در کتــاب »یکــی بــود کــه 
خودش نبود« بارون لامبرتو، 
پیرمردی 93ساله، ایتالیایی و 
ثروتمند است که با 24بیماری 
دســت وپنجه نرم می کند. او 
همراه پیشــخدمت باوفایش 
در جزیره  ســن جولیو روزگار 
می گذراند. بارون که در آستانه 
مــرگ قــرار دارد و به دنبال 
جاودانگی است، یکباره جوان، 

سرحال و شاداب می شــود. راهزنان برای دریافت پول او را 
گروگان می گیرند، اما هــر کاری می کنند بارون جوان تر و 
سرحال تر از دیروز می شــود. چه رازی در میان است؟ او را 

جادو کرده اند؟
جانی رُداری، نویســنده این کتاب ســال۱92۰ در امُِنیا، 
روستایی در نزدیکی شــهر نوُارا متولد شد. بعد از یک دوره 
تجربه  تدریس در مقطع ابتدایی، به عنوان روزنامه نگار شروع 
به کار کرد و تقریبا تصادفی، نوشتن برای کودکان و نوجوانان 
را آغاز کرد. رُداری در ابتدای جوانی، پس از شــناخت آثار 
داستایوفسکی و نویسندگان و فیلسوفان آلمانی زبان، کتابی 
به نام »دفتر فانتزی ها« در زمینه هنر داستان نویسی نوشت. 
او داستان های زیادی نوشته که به بسیاری از زبان های دنیا 
ترجمه شــده اند. رُداری همچنین جوایز بسیاری ازجمله 
جایزه  معتبر هانس کریستین اندرسن)۱9۷۰( را از آن خود 

کرده است. او سال۱9۸۰ در شهر رم درگذشت.
»یکی بود که خودش نبود« را با تصویرگری خاویر ســابالا، 
غلامرضا امامی به فارسی برگردانده است. چاپ جدید این 
کتاب را نشر هوپا در ۱6۸صفحه با شمارگان 2هزار نسخه، 

به بهای 99هزار تومان منتشر کرده است.

چرا به علم اعتماد کنیم؟
ایــالات متحــده در میــان 
کشــورهای پیشــرفته، هم 
از حیــث تعداد مــرگ بر اثر 
کوویــد-۱9 و هــم از لحاظ 
تعداد ابتلا به بیمــاری بر اثر 
ویروس جدیــد کرونا که در 
سال2۰۱9 پیدا شد، در رتبه 
نخست جهان قرار دارد. شاید 
انتظار این باشــد کــه میزان 
مرگ ومیــر در چیــن بالاتر 

باشد؛ جایی که ویروس نخســتین بار ظاهر شد و پزشکان 
احتمالا آمادگی مواجهه با آن را نداشتند؛ اما اینطور نیست. 
البته شــکل گزارش دهی و میزان آزمایش های تشخیصی 
هم بر آمار مرگ ومیر تأثیر می گذارد. ممکن است کشوری 
مثل چین همه چیز را دقیق گزارش نکند. اما با هر معیاری 
که بســنجیم واکنش آمریکا فاجعه بار بوده اســت. به جای 
اینکه بپرسیم چرا عملکرد آمریکا این اندازه بد بوده، شاید 
آموزنده تر باشد بپرســیم: در میان کشورهایی که عملکرد 
خوبی داشته اند چه عامل مشترکی وجود دارد؟ پاسخ خیلی 
ساده است؛ کشورهایی که میزان مرگ ومیر پایینی داشته اند 
در مهار شــیوع ویروس عملکرد مؤثری داشته اند و این کار 
را با اعتماد به علم انجام داده اند.  نیومی اورِسکیز، در کتاب 
»چرا به علم اعتماد کنیم«، دفاعی جسورانه و قاطع از علم 
می کند و روشن می سازد که چرا ماهیت اجتماعی معرفتِ 
علمی، بزرگ ترین نقطه قوت آن و نیز مهم ترین دلیلی است 
که می توانیم به علم اعتماد کنیم. نشر نو کتاب »چرا به علم 
اعتماد کنیم؟« نوشته »نیومی اورسکیز« را با ترجمه میثم 
محمدامینی در 45۸صفحه به بهای ۱۷۰هزار تومان منتشر 

کرده است.

کالبدشکافی ترور 
با توجه به عناصر اصلی ترور، 
یعنی قتل و شکنجه و ارعاب، 
با تســامح می توان گفت که 
ترور همزاد بشــر اســت و با 
فرزندان بلافصــل آدم و حوا 
یعنی هابیل و قابیل آغاز شده 
است. همواره از ترور و ارعاب 
استفاده سیاسی شده است؛ 
چه زمانی که مردمان باستان 
در پی کســب خونبار قدرت 

بوده انــد و چه در طول مبــارزات خشــونت بار انقلابیون و 
شورشیان مســلح و چه در هیأت دولتی اش با قتل عام های 
میلیونی در جنگ ها و پاکســازی ها. از عصر هومر تا دوران 
القاعده، تروریست ها کوشــیده اند تاریخ را بر زمینی آغشته 

 به  خون بنا کنند.
اندرو سینکلر، مورخ و رمان نویس و فیلمساز انگلیسی، این 
کتاب را »کالبدشــکافی ترور« نامیده است؛ زیرا پرداختن 
به موضوعی چنین نامتعین، بدون کالبدشــکافی و تحلیل 

جنبه های مختلف آن ممکن نیست.
»کالبدشــکافی ترور« به بهره گیری بشر از ترور و ارعاب در 
طول تاریخ می پردازد. سینکلر بررسی ترور را از اساطیر یونان 
آغاز می کند و کار خود را طی 42فصل، با رعایت تقدم و تأخر 
تاریخی، ادامه می دهد. خواننده پس از مطالعه کتاب به خوبی 
از وضعیت کلی بشر در طول تاریخ و مصایبی که تحمل کرده 
و درنده خویی اش که هرگاه مجالی یافته بروز کرده اســت، 
آگاهی می یابد و نیز به درازی راهی که برای تعالی پیش روی 
اوست پی می برد. نشر نو به تازگی کالبدشکافی ترور نوشته 
»اندرو سینکلر« را با ترجمه خسرو صبری در 535صفحه به 

بهای 2۰۰هزار تومان منتشر کرده است.

لیلا نظری گیلانــده از نویســندگان ادبیات 
دفاع مقدس در بخش تاریخ شــفاهی است که 
امســال کتاب جدید او با عنوان»حاج جلال« 
برگزیده بخش ویژه چهاردهمین دوره جایزه ادبی جلال آل احمد شده است. نظری گیلانده در سال 
۱۳۸۳ رتبه برتر پژوهشگری در جشنواره پژوهشگران جوان کشور را به دست آورد و از آن زمان 
در زمینه پژوهش و نوشتن به طور جدی فعال شد. سال ۱۳۸۴ وارد صدا وسیمای مرکز اردبیل شد و 
کارش با پرسشگری و پژوهشگری در واحد تحقیقات این مرکز ادامه پیدا کرد و فن مصاحبه گری وی 
همانجا تقویت شد. سال ۱۳۸۹ با کتاب های خاطرات دفاع مقدس آشنا شد و نوشتن در این حوزه را 
شروع کرد. کتاب های متعددی ازجمله »تا اروند«، »سی کشتی، یک فرمانده«، »خادمان آسمانی«، 
»حلالم کن عباس«، »صدای نفس های تو« با موضوع دفاع مقدس در کارنامه کاری این نویسنده ثبت 
شده و اثر جدید او، »حاج جلال« با موفقیت های زیادی از سوی مخاطبان و محافل ادبی مواجه شده 
است. خودش می گوید: »بعد از چندین اثر در زمینه دفاع مقدس وقتی در سال های اخیر بحث دفاع 
از حرم اهل بیت علیهم السلام و مدافعان حرم پیش آمد به نوشتن در این زمینه پرداختم و کتاب 2نفر 
از شهدای مدافع حرم استان و همسر یکی از شهدای مدافع حرم را نوشتم. در بهمن ماه سال ۱۳۹۷ 
در دیداری که با رهبر معظم انقلاب داشتیم، ایشان مرا تشویق وبه نوشتن در این زمینه سفارش و این 
راه را برایم روشن تر کردند.« کتاب های از »حجله تا حرم، لمس تماشا« و »رؤیای انگشتر فیروزه« از 
آثار این نویسنده در زمینه شهدای مدافع حرم است. نظری گیلانده اکنون مسئول واحد امور بانوان 
اداره کل حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس استان اردبیل است و فعالیت های بانوان استان در دوران 

دفاع مقدس را پیگیری می کند. با او درباره کتاب»حاج جلال« گفت وگو کرده ایم.

کتاب»حاج جلال« جزو آن دسته 
از آثار موفق ادبیات دفاع مقدس است که بعد 
از انتشــار، همزمان مورد توجه خوانندگان، 
کارشناســان و منتقدان ادبی قرار گرفته و 
علاوه بر چاپ  های متعــدد، موفقیت هایی را 
هم در جوایز ادبی کســب کرده است. درباره 
ایده اولیه این کتاب بگویید. چطور شد سراغ 

حاج جلال رفتید؟
در مورد ایده اولیه کتاب باید بگویم که سفارش 
این کتاب را با معرفی حوزه هنری تهران دریافت 
کردم. خودم اردبیلــی بودم و ســوژه اصلی که 
حاج جلال حاجی بابایی بود در شهر مریانج همدان 
بود. اولش فکر کردم که کار سخت خواهد بود، ولی 
با دیدن سوژه و خانواده اش و احساسی که نشأت 
گرفته از جناب آقای حاج جلال بود به نوشــتن 
کتاب ترغیب شدم. او ابتدا همه خاطراتش را در 
چند دقیقه برایم تعریف و احســاس کرد که کار 
تمام شده است، اما این کار 3سال طول کشید و در 
این مدت من بارها به همدان مراجعه و از نزدیک 

با ایشان مصاحبه  کردم.
با توجه به اینکــه روایت زندگی 
شخصیت حاج جلال در محوریت کتاب قرار 
گرفته، اما شما به زندگی سایر اعضای خانواده 
و حتی اطرافیان این فرد هم پرداخته اید که 
اطلاعات نسبتا جامعی از آنها ارائه می دهید. 
آیا این رویکرد برای نشان دادن ابعاد مختلف 
شــخصیتی حاج جلال بوده یا می خواستید 
روایت های جانبی در آن مقطع تاریخی را هم 

در کتاب خود داشته باشید؟
بله درست اســت. من علاوه بر زندگی فرزندان 
حاج جلال حتی زندگی پدربزرگ ایشــان را در 
کتاب آورده ام. حاج جلال به عنوان یک شــاهد 
خودش در مرکــز ماجراهای زندگــی اش بوده 
اســت؛ یعنی فردی بــوده که همــه جریانات و 
اتفاقات خوب و ناخوشــایند زندگی را با تک تک 
سلول هایش درک و لمس کرده است. حاج جلال 
پســر نوجوانی بوده که تحت امر پدرش زندگی 
کرده اســت . به دســتور او با دختری که پدرش 
انتخاب کرده ازدواج می کنــد و با اینکه صاحب 
فرزندانی می شــود، اما باز هم با کم و زیاد پدرش 
می سازد. کم کم همین رفتار پدر باعث می شود که 
جلال شخصیت خودساخته ای پیدا کند. جلال از 
کنار اتفاقات زندگی اش به راحتی عبور نمی کند و 
هرکدام را پله ای برای صعــود خود قرار می دهد. 
فرزندانش یکی پس از دیگری متولد و باعث گرمی 
خانه کاهگلی شان می شــوند. جلال، همسرش 
افروز را در کنار خود دارد؛ زنــی مظلوم و زیبا از 
خطه ترک های فامنین. دیدم اگر افروز را از زندگی 
جلال حذف کنم، جلالی در کار نیســت. افروز پا 
به پای جلال در کنار ســختی هایش می ایستد 
و موی ســپید می کند، اما کمر خــم نمی کند یا 
فرزندانش علیرضا، حمیدرضا، حبیب و ابوالقاسم 

هم همینطور. در کتــاب حاج جلال حتی امکان 
حضور به دامادهایشــان هم داده شده است؛ آنها 
زندگی و جوانی می کنند. می گویند و می خندند و 
در نهایت به شهادت می رسند و شهادت همه آنها 
داغی می شود بر دل حاج جلال و افروز؛ شهادت 
علیرضا که دردانه خانواده و پسر بزرگ و فهیم آنها 
بود یا ابوالقاسم پسر ته تغاری، مظلوم و زیبا رویی 
که جلال هنوز هم او را غوره خود می داند و برایش 
می خواند و گریه می کند یا شهادت دامادهایش 
وقتی که زندگــی دختر و خواهــرش را زیر و رو 
می کند. آدم چطور می تواند اینها را درنظر نگیرد 

و حاج جلال را تنها و دور از اطرافیانش بنگارد.
یکی از ویژگی های این کتاب، نثر 
روان و سلیس آن است؛ درحالی که می دانیم 
شــخصیت راوی لهجه خاص مریانجی دارد. 
چگونه بین این دو حالت، لهجه مریانجی و نثر 

و زبان سلیس فارسی تعادل برقرار کردید؟
به لحاظ رعایت زبان فارســی نویسنده موظف به 
رعایت زبان معیار اســت، اما وقتی پای استفاده 
از دیالوگ یا گپ و گفت 2نفره بــه میان می آید، 
شکستن شــکل بیرونی کلمه از نظر من ایرادی 
ندارد. اینطور نوشــتن زبان نثر را زنده می کند و 
صدای راوی و شــخصیت ها هم در کتاب به خوبی 
شنیده می شــود. من هم وقتی دیدم حاج جلال 
زبان و لهجه اش خاص است یا مادر و همسرش زبان 
خاص خودشان را دارند، سعی کردم آنها را در کتاب 
زنده نگه دارم. حیفم آمــد لهجه زیبای مریانجی 
توی کتاب شنیده نشود. آنها حتی موقع عزاداری 
فرزندانشــان با زبان و لهجه خودشان سوگواری 

می کردند که همین را هم زنده نگه داشتم.
انجــام مصاحبه هــا و جمع آوری 
اطلاعات برای نگارش این کتاب چقدر طول 
کشید و شما با چه موانع و مشکلاتی در این 
زمینه مواجه بودید و چطــور بر موانع غلبه 

کردید؟

من مصاحبه ها را از همان ابتدای سال 96 شروع 
کردم، اما تحقیقات قبل از مصاحبه و مطالعات در 
مورد شهدای خانواده و منطقه که همدان و شهر 
مریانج بود از ســال ۱395 آغاز شده بود. مشکل 
خاصی نبود. فقط بعد مســافتی مــا کمی کار را 
سخت می کرد. من ســاکن اردبیل بودم و راوی 
ساکن همدان، اما انصافا همکاری حوزه هنری و 
خانواده محترم ایشان سختی را رفع و خستگی را 
از تنمان می ربود. در مورد زبان هم با اینکه ابتدا 
فکر نمی کردم از پسش بربیایم با همکاری خانواده 
حاج جــلال، به ویژه حمیدرضــا حاجی بابایی و 

دخترش، کار بر ما آسان شد.
بخش قابل توجهــی از ماجراهای 
زندگی حاج جلال در یک محیط روســتایی 
می گذرد و شما به زیبایی این محیط را توصیف 
و روایــت کرده اید. آیا شــناختی از چنین 
فضاهایی داشتید یا برای قرار گرفتن در حس 

مشابه تمرین کردید؟
این موضوع را در چند جــای مختلف گفته ام که 
من دختری از روســتای گیلانده در 5کیلومتری 
شهرســتان اردبیل، همان که پسوند نامم هست 
بــودم. اتفاقا آن روزها هنوز مجرد بودم و ســاکن 
همان روستا. بیش از 3۰ســال تجربه زندگی در 
روستا را داشتم و با زندگی روستایی غریبه نبودم. 
من حتی زندگی کشاورزی را هم تجربه کرده بودم. 
چون پدر و مادرم هیچ وقت صاحب پســر نشدند 
همیشه سعی می کردم مانند پسر پشتشان بایستم 
و پا به پای آنها کار کنــم؛ بنابراین وقتی حرف از 
کشاورزی و کاشت ســیب زمینی به میان می آمد 
ذره ذره با ســلول هایم زندگی را لمس  می کردم و 
این در نوشــتنم بی تأثیر نبود. بماند که تا اتمام و 
چاپ کتاب ازدواج کردم و صاحب دختری شدم و 

اکنون ساکن شهر اردبیل هستم.
شما کتاب خاطرات مستند یک راوی 
را به گونه ای نوشــته اید که مخاطب احساس 
می کند با یک اثر ادبی و داستانی مواجه است. 

تعمدی برای اینگونه روایت داشتید؟
اصل در نوشتن خاطرات حفظ امانت و مستندات 
راوی است، اما از نظر من، نویسنده می تواند برای 
خارج کردن متن از حالت خشــک و بی روح کمی 
هم انعطاف به خرج دهد و جاهایی که می داند راوی 
نمی تواند احساسش را بیان کند یا برای او مشکل 
است، کمی حس و روح با هماهنگی و تأیید خود 
راوی به خاطرات بدهد، اما از امانت خارج نشــود. 
آمدن زیبایی های افروز، همسر حاج جلال جلوی 
چشمان او و فکر کردن به وی در مواردی که تنها 
اســت، حاج جلال را معذب می کند و من این را از 
احساس های نگفته اش و عشقی که به همسرش 

داشت، درک کردم و در کتاب آوردم.
علاوه بــر مصاحبه حضــوری با 
حاج جلال، آیا تحقیقات کتابخانه و میدانی هم 
برای تکمیل اطلاعات خود جهت نگارش کتاب 

حاج جلال داشتید؟
در ابتــدای مصاحبه هــم گفتم که قبــل از آغاز 
مصاحبه در ســال ۱395 من چند کتاب که برای 

خانواده ایشان تدوین شده بود را مطالعه کردم. در 
مورد شهدا و خانواده و حتی پدربزرگ حاج جلال 
مطالعه کردم و با چشم بسته وارد میدان نشدم. آنجا 
وقتی دختر و خواهرش را برای نخستین بار دیدم 
با آنها غریبه نبودم و می دانســتم اینها همسران 
بزرگوار شهدا هســتند و روزی چه مصیبت هایی 
را دیده اند و اکنون دارند مانند انسان های عادی و 

بدون توقع زندگی می کنند.
بازتاب انتشــار کتــاب در میان 
مخاطبان، کارشناسان و منتقدان ادبی چگونه 

بود؟
با توجه به چاپ های پی درپی، بازتابی که از برخی 
مخاطبان و اهل فن یا مخاطبان عادی کتابخوان 
دیدم، خدا را شــکر مثبت بود. خیلی ها قاطعانه 
گفتند که کتاب را 2،3 بار خوانده اند. خیلی ها هم 
از شهرستان های دور کتاب را به صورت اینترنتی 
خریداری کرده و خوانده بودند که نتیجه را به من 
گفتند. یکی از بزرگواران فعــال در حوزه کتاب و 
کتابخوانی کتاب را از تراژدی های ادبیات معاصر 
ایران دانسته و اســتاد دیگری آن را از صریح ترین 
آثار ادبیات جنگ روســتایی قلمداد کرده است. 
همچنین یکی از مخاطبان اصرار داشت تا زندگی 
اکنون این خانواده و سرنوشت بچه ها و خانواده را 
بعد از شهادت 4نفر از اعضای خانواده و کودکانی 
که بی پــدر شــده اند، بداند که وقتــی می گفتم 
آنها اکنون ســر و ســامان گرفته اند و خوشبخت 
هستند، خوشحال می شــدند. حتی وقتی سردار 
شهیدحاج قاسم سلیمانی به دیدار حاج جلال رفته 
و بچه های شهدا را کنار خود گرفته بود؛ درحالی که 
همه آنها برای خودشان مردی شده بودند همه از 

دیدن آنها خوشحال می شدند.
کســب موفقیت در جایزه کتاب 
ســال جلال آل احمد یکی از افتخارات این 
کتاب است. درباره احساس خود موقع گرفتن 
این جایزه بگویید و اینکه کسب جایزه جلال 
آل احمد چه تأثیری می تواند بر سرنوشت این 

کتاب داشته باشد؟
اولا اینکه خدا را هزاران بار بابــت این موفقیت و 
لطفی که به  حقیر داشت، شکر می گویم و همیشه 
شاکر خواهم بود. واقعیت را بگویم که من هیچ وقت 
فکر این جایــزه را نمی کردم؛ یعنــی حتی بعد از 
شــنیدن این خبر باز هم باور نکردم. با اینکه چند 
ماه پیش در همدان جایزه قلم هگمتانه را دریافت 
کرده بودم، اما شوکه شدم و سعی کردم تا آخرین 
لحظه خبر را جایی نگویم تا صحت و سقمش برایم 
ثابت شــود. و فکر می کنم تا خانواده حاج جلال 
است و تا اسم شــهدای این خانواده و تأثیری که 
در سرنوشت کشور گذاشته اند، هست، کتاب آنها 
هم در تاریخ خواهد درخشید و من این را مدیون 
خدا و خانواده حاج جلال و در نهایت مدیون استاد 
بزرگم مرتضی سرهنگی هستم که کلمه به کلمه 
کتاب را چندین بار خواندند و نظــر دادند و من با 
راهنمایی های ایشان کتاب را به سرانجام رساندم.

جایگاه ادبیات دفاع مقدس به ویژه 
در بخش خاطرات را که شما هم یکی از فعالان 
این عرصه هستید، هم اکنون چگونه می بینید؟

بیش از 4دهه از دفاع مقدس گذشته است؛ جنگی 
که بر ما تحمیل شده بود. شخصیت های زیادی در 
روســتاها به صورت گمنام دارند زندگی می کنند 
و کم کم دارنــد دنیای مادی را تــرک می کنند. 
به نظرم آنها نباید فراموش شــوند. تعداد راویان و 
بازمانده های جنگ زیاد است و تعداد نویسندگان 
علاقه مند به نوشتن درباره این تعداد زیاد راویان 
طبعا محدود است. با این حال من معتقدم همین 
تعداد محدود نویســندگان ادبیات دفاع مقدس، 
در مقایســه با تعداد زیاد راویان کــه می توانند از 
آن دوران بگویند، می تواننــد خلأهای موجود در 
این زمینه را تا حدود زیادی پــر کنند. البته نیاز 
به حمایت نویســنده ها و تشــویق راویان داریم. 
همچنین در این بخش نیاز مبرم به اعتمادسازی 
بین راویان داریم که امیدوارم فعالیت های مؤثری 

در این زمینه انجام شود.

نظریه انتقادی
کتــاب »نظریــه انتقــادی« اثر 
»اســتیون اریک برونر« را اشکان 
صالحی به فارسی برگردانده است. 
مطالعه فلســفه به منظــور درک 
چگونگی تکامل ذهن و اندیشــه 
بشر در طول تاریخ، اهمیت بسیاری 
دارد. این اثر، تنها کتاب خلاصه در 
نوع خودش است که در عین حال، 

بسیار دقیق ساخته و پرداخته شده است. کتاب نه تنها گذری 
اســت بر مکتب فرانکفورت، بلکه برداشتی ست موشکافانه 
از نظریه های این مکتب و در واقع، مــورد توجه بودن این 
مکتب، در نخســتین دهه هزاره جدیــد، دلیل اهمیت آن 
است. استیون اریک برونراستیوناریک برونر)متولد ۱9اوت 
۱949( یک دانشمند سیاسی و فیلسوف، هیأت حکام، استاد 
علوم سیاسی در دانشگاه راتجرز و مدیر روابط جهانی مرکز 
مطالعات نسل کشی و حقوق بشر است. برونر تاکنون بیش از 
25کتاب و 2۰۰مقاله ژورنالی منتشر کرده است. نشر ماهی 
به تازگی این کتاب ۱۸۰صفحه ای را در قطع پالتویی به بهای 

5۰هزار تومان منتشر کرده است.

فلسفه
کتاب »فلسفه« از سری کتاب های 
مجموعه »مختصر و مفید« نشــر 
ماهــی نوشــته » ادوارد کریک « 
را گلنــاز صالح کریمی به فارســی 
برگردانده اســت. کتــاب درباره 
ماهیت فلسفه است و اینکه خواندن 
فلســفه چه کمکی به ما می کند. 
در بخشــی از کتــاب می خوانیم: 

هرکســی که این کتاب را می خواند خود تا حدی فیلسوف 
اســت. تقریبا تمام ما فیلســوفیم، زیرا ارزش هایی داریم 
که براســاس آنها زندگی می کنیم)یا دوست داریم که فکر 
کنیــم اینچنین می کنیم؛ یــا آنگاه که چنیــن نمی کنیم 
احســاس ناراحتی می کنیــم(. و اغلب مــا تصویری کلی 
که دوســت داریم جهان مانند آن باشــد داریم و... ادوارد 
کریجادوارد جان کریک)متولد 26مارس۱942( فیلسوف 
دانشگاهی انگلیسی، ویراســتار دایره المعارف راتلج فلسفه 
و استاد فلسفه سابق نایتبریج در دانشگاه کمبریج است. او 
همچنین یک کریکت باز ســابق در سطح کلاس اول است؛ 
یک بتسمن راست دست برای دانشگاه کمبریج و لنکاوی. 
کریک در فرمبی، لنــکاوی متولد شــد و در چارترهاوس 
تحصیل کرد. وی فلســفه را در کالج ترینیتــی، کمبریج 
خواند)۱963–۱96۰( و از ۱992 تا ۱99۸خواننده فلسفه 
در کمبریج بود. او در سال۱99۸ استاد فلسفه نایتبریج شد. 
نشــر ماهی به تازگی این کتاب ۱۸۰صفحــه ای را در قطع 

پالتویی به بهای 5۰هزار تومان منتشر کرده است.

مدرنیسم
کتــاب »مدرنیســم« نوشــته 
»کریستوفر باتلر« را محسن ملکی 
به فارســی برگردانــده و به تازگی 
از ســوی نشــر ماهی منتشر شده 
است. آثار مدرنیستی، جنبش های 
مدرنیســتی و ســنت فرهنگی، 
هنرمند مدرنیست و مدرنیست و 
سیاست، عناوین 4فصل این کتاب 

هستند. کتاب حاضر درباره ایده ها و تکنیک هایی است که 
هنرمندان در ســال های بین ۱9۰9 تا ۱939 در خلق آثار 
هنری نوآورانه به کار گرفتند. این کتاب در وهله اول درباره 
»مدرنیته« نیســت؛ یعنی درباره تنش ها و فشارهای پدید 
آمده در این دوره به ســبب از دســت رفتن باور به مذهب، 
افزایش وابستگی ما به علم و فناوری، توسعه بازارها و بروز 
پدیده کالایی شدن بر اثر رواج سرمایه داری، رشد فرهنگ 
توده ای و تأثیرگذاری آن، دســت اندازی حریم خصوصی و 
تغییر باورهای موجود در باب رابطه بین دو جنس. چنان که 
خواهید دید، همه این تحولات اثرات چشمگیری بر هنرهای 
مختلف داشت، اما موضوع اصلی این کتاب تأثیر عمیق این 
تحولات بر فهم ما از آثار هنری مشــخص است. نشر ماهی 
این کتاب ۱6۸صفحه ای را به بهای 5۰هزار تومان منتشــر 

کرده است.

هنر مدرن
کتاب »هنر مدرن« نوشته »دیوید 
کاتینگتــون« را احمدرضا تقاء به 
فارسی ترجمه کرده است. وقتی در 
چهارم ژوئن ســال2۰۰۱ مجسمه 
یادمان، اثر »ریچــل وایت رد« بر 
تندیس پایه چهارم میدان ترافالگار 
لندن نصب شــد، کاملا می شــد 
حدس زد روزنامه های بریتانیا روز 

بعد چه واکنشی نشان خواهند داد. جراید و مردم بی درنگ 
این اثر را که نمونه ریخته رزینی  شفافی از خود تندیس پایه 
بود و آن را وارونه بر رویش نصب کرده بودند به باد تمسخر و 
انتقاد گرفتند؛ درست مثل 2اثر دیگری که پیش تر در همین 
مکان نصب شــده بودند)آثاری از 2هنرمند معاصر، مارک 
وَلینگر و بیل وودرو(. روزنامــه دیلی میل آن را »مبتذل«، 
»ظاهرفریب« و »بی معنــی« خواند و روزنامــه تایمز، به 
نقل از مردم، آن را به آکواریوم و کابین دوش تشــبیه کرد؛ 
البته برخی روزنامه ها نظرات مســاعد و در عین حال مبهم 
مسئولان فرهنگی وقت را نیز نقل کردند. کتاب حاضر با این 
مقدمه شروع می شود و به شــکل گیری و روند هنر مدرن 
می پردازد. جریان آوانگارد، رســانه های مــدرن، پیام های 
مدرن، از پیکاســو تا بت های پاپ: هنرمنــد و معروفیت، 
کیمیاگری: هنر مدرن و مصرف گرایی و پس از پســا: دیگر 
چه؟ عناوین 5فصل این کتاب 2۰4صفحه ای هســتند که 
به تازگی در قطع پالتویی منتشر شده اند. نشر ماهی اخیرا این 

اثر را به بهای 55هزار تومان منتشر کرده است.

ویترین داستان نوجوان

دانش و علم

تاریخ
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پیروزه روحانیونگزارش
روزنامهنگار

جایگاه عزتمندی در زندگی
عزتنفسیعنــیاینکهمــاخودمانرا
ارزشــمند،شایســتهوکافیبدانیم.در
واقع،اینعزتنفسماســتکهمسیرما
رادرزندگینشــانمیدهد،چونمابر
اســاسنوعومیــزانعزتمندیمانگام
برمیداریم.هرقدرعزتنفسمابیشــتر
باشد،اعتمادبهنفسبیشــتریداریمو
درشرایطمختلف،راحتترمیتوانیماز
توانمندیهایماناستفادهکنیم.عزتنفس
یکیازشــاخصههایرشــدیافتگییک
انســانکاملاســتواگرنباشد،خیلی
ســختمیشــودبهخودشــکوفاییکه
آخرینمرحلهازرشدانسانیاستدست
یافت.افرادیکهدرکودکیازعزتنفس
نسبتابالاییبرخوردارند،درنوجوانیهم
اعتمادبهنفسبهتریهمدارندوازچالشها
وناهنجاریهایدوراننوجوانیبهترعبور

خواهندکرد.

اجازه شکست به کودکان بدهیم
همانطورکهگفتهشد،خانوادهجایگاهبسیارمؤثریدرشکلگیریاینتصویرذهنیدارد
کهکودکمیتواندبهمهارتهاوتواناییهایشایمانداشتهباشد.تنبیهوتشویق)افراطی(،
تحقیر،مقایسهوتبعیض،قاتلانعزتنفسدربچههاهستند.چونباعثمیشوندکودک
تواناییهایخودشراباورنداشتهباشدویاتصویربدیازخودشبگیردوهمانرابخواهد
ارائهکند.محمدعلی،درادامهگفتوگویشخانوادههارادعوتمیکندبهاینکهبهبچهها
اجازهخطرکردنوریسکپذیریبدهند؛چراکهپدرومادرهاییکهحتیاجازهنمیدهند
فرزندشانلباسموردنظرخودشراانتخابکنندچونانتخاباوازنظرآنهاجالبنیست،
بهطورناخواستهعزتمندیاوراهدفگرفتهاند.بچههابایدیادبگیرندخطرکنندوبدانند
هموارهودرهرشرایطی،حمایتوهمراهیپدرومادرخودرادارند.ازدیگرعواملازبین
برندهعزتنفس،برآوردهکردنبیچونوچرایتمامخواستههایبچههاست؛بهگفتهندا
محمدعلی،مابایدگاهیبهبچههااجازهناکامیبدهیم.اگراجازهندهیمشکستراتجربه
کنندومدامشرایطدلپذیریرابرایشانفراهمکنیم،اورابهفردیوابستهتبدیلکردهایمو

اینوابستگیروندشکلگیریعزتنفسرامختلمیکند.

خانواده؛ مهم ترین بستر
نطفــهعزتنفــسوارزشــمندیمعمولادر
محیطخانوادهوتوسطوالدینیشکلمیگیرد
کهبامحبتوعشــقازفرزندانشــانحمایت
میکنند.اینحمایتبهمعنایپرورشکودک
وابستهنیســتبلکهاتفاقاباتقویتمهارتهاو
جرأتمندیبرایکسبتجربه،ارتباطمستقیم
دارد؛مســئلهایکهبهعقیدهندامحمدعلی،
روانشناسودرمانگر،دربسیاریازخانوادهها
مغفولماندهاست.اودرگفتوگوباهمشهری
میگوید:وجودرابطهایمبتنیبرعشقومحبت
بینفرزندووالدیندرکنارهمراهیوحمایت
آنهابرایمهارتورزیبچههافضارابرایپرورش
عزتنفسفراهممیکند.اگــرمهارتآموزی
نباشــد،ضربهبزرگیبهعزتنفسبچههاوارد
میشــود.بهاعتقادبســیاریازروانشناسان،
3ســالاولزندگیدورانطلاییشکلگیری

شخصیتاســتکهباورخوبیابدبودنبرای
بچههاشکلمیگیردوتقریبابیشترراهونقشه
زندگیبچههامشخصمیشود.درواقعکودکان
زمانیمیتوانندخودشانراپیداکنندوبهآنچه
میخواهندبرسندکهبهخودشانومهارتهاو
تواناییهایشانباورداشتهباشند.توجهوعشقی
کهفرزندانازپدرومادروبهخصوصبیشتراز
طرفمادرمیگیرنداگربهصورتتوجهمثبت
غیرشرطیباشد،باعثشکلگرفتنعزتنفس
درآنهامیشودامااگرحتیبرایتوجهمثبت،
شرطگذاشتهشودومثلابهکودکگفتهشود
»اگراینکاررابکنیدوســتاتدارم«دراین
صورتمعمولابچههادچاراینمشکلمیشوند
کههرچهبزرگترهــابگویندبایدبهآنهاعمل
کنندوموجبپیرویبیچونوچرامیشودو

مشکلاتبسیاریدرآیندهایجادمیکند.

شــاید به جرأت بتوان گفــت عزیزترین 
ســوغاتی دوران کودکی ما بــرای روزگار 
جوانی و بزرگسالی، عزت نفس است؛ همان 
کیمیایی که اسباب جرأتمندی در ابراز وجود، 
پذیرش، مســئولیت پذیری، هدفمندی، 
رضایت و زندگی آگاهانه را با خود به ارمغان   
می آورد. اینطور نیست که اگر عزتمندی در 
کودکی ما شکل نگیرد دیگر به دست نخواهد 
آمد؛ انســان موجودی است که در هر زمان 
و مکانی به آنچه بخواهد دســت می یابد اما 
قطعا سخت تر و زمان بر تر خواهد بود.بیاییم 
ببینیم انســان های عزتمند چه تفاوتی با 
بقیه دارند؟ چه باورهایی درباره خودشــان 
و محیط اطرافشان دارند؟ و چطور به قضایا 
نگاه می کنند؟ اینکه عزت نفس در کودکی 
چه نقشی در بزرگسالی ما دارد و ما چگونه 

می توانیم کودکانی عزتمند داشته باشیم؟

چگونهکودکانعزتمندی
داشتهباشیم

نگاهی به آینه والدین
گام اساسی در پرورش و تقویت عزت نفس در کودک این است که پدر و مادر دنبال حل کردن مشکلات 
عزت نفس خودشان باشند. وقتی پدر و مادر خودشان را ارزشمند بدانند، این حس در فرزندشان هم 
ایجاد می شود. سخت است اما ارزش دارد که در برابر فرزندمان صبور باشیم، برای حق انتخاب او احترام 
قائل شویم و بی آنکه زخم زبان بزنیم اجازه بدهیم با عواقب انتخاب هایش مواجه شود. کنترل گر نباشیم 
و برای ابراز و شکوفایی توانمندی های کودکمان بایستیم و شاهد رشد او باشیم. در این مسیر با درک 
عمیق تر موضوعات و نگرش های جدیدی که پیدا می کنیم، درمی یابیم که در رفتار و عمل چگونه باشیم 
تا عزت نفس و به تبع آن سلامت روان خود و کودکانمان را پرورش دهیم و هر چه کمتر به آن آسیب بزنیم.

حامیان و قاتلان
عزت نفس 

کودکی در آپارتمان ممنوع
4ونیمبعدازظهرزنگدرآپارتمانرامیزنند.خانمهمسایه

طبقهپاییناست.
-صدایدویدنبچههایشمااذیتمانمیکند،تازهازسفر

رسیدهایمخستهایم!
-بله،خودمانهمتذکردادیم؛تمامشد.

-ماواقعااذیتمیشویم.هروقتمیخواهیمبخوابیمصدای
دویدنبچههایشمانمیگذارد!

-خببچههستند،مابرایشــانزمانتعیینکردهایم.در
بعضیساعتهااجازهدویدنندارند.

-بچهاصلادرخانهنبایدبدود!جایدویدنبیرونازخانه
است!

لبخندمیزنــموآراممیگویم:عزیــزمبچههاوقتیبازی
میکنندیاوقتیکــههیجانزدهاندممکناســتبدوند.
نمیتوانیمبهآنهابگوییملطفاهیجانتانرانگهداریدآخر

هفتهکهمیرویمبیرونآنجابدوید!
خانمهمسایهبیخوابیداشت،خستهبود،میگرنشهمعود
کردهبودامابازادامهداد:دویدنبچههایشماحتی6ونیم

صبحهمشنیدهمیشود!
-عزیزمبچههایمنآنساعتخوابند!

-بههرحالهروقتمیخواهیماســتراحتکنیم،صدای
پایشاناجازهنمیدهد.

-ماهمگاهیصدایراهرفتنیاصدایجابهجاییوسایل
طبقهبالارامیشنویم.

-خبشماهمبههمسایهبالااعتراضکنید!
-چرااعتراضکنیم؟دارنــدزندگیمیکننــد!ببنید،ما
بیخیالنیستیم.دویدنوسروصدایبچههادرخانهزمان
دارد.امادیگرنمیتوانمســاعت6بعدازظهربهشانبگویم
ندوید!معترضمیشوندومیگوینداینساعتمگرکسی

میخوابد!
-بهنظرشمامابایدچهکارکنیم؟

-منبهبچههــادوبارهتذکرمیدهمامامــاهمبایدصبور
باشیم،بچههابههرحالمیدوند.

خانمهمسایهمتقاعدنشد،متقاعدنمیشود.دررامیبندم.
بچههامظلومایستادهاند.یکیشــانکمیعصبانیاست:
مگرماچقدردویدیم؟!ازآشپزخانهتااتاق،همین!آنیکی
پیشنهادمیدهد:بیاموقعدویدن،رویپنجههایپابدویم،

دیگرصداندارد،ببین!
آنیکیراهرفتنشهمیشهرویپاشنهاست،کمیتمرین
میکنیمکهپاشــنههایشرارویزمیــننکوبد.بعدباهم
مشغولدویدنرویپنجههامیشوند.منلیوانچایامراپر
میکنم،صندلیآشپزخانهراکهزیرپایههایشصداگیرنصب
کردهایمبیرونمیکشمومینشینم،نفسعمیقیمیکشم
وازخدامیخواهمیاخانهایدرطبقهاولنصیبماکندیا

خانهایدرطبقهآخرنصیبهمسایه.

الهام مصدقی راد؛ روزنامهنگارنفسعمیق

خرفه دوست داشتنی
جوانهخرفهبســیارمغذیو
سرشارازموادمعدنیموردنیاز
بدناست.برایکاشتخرفه
وجوانــهزدنآنکفظرف
موردنظرراباخاکمناسب،
بهعمقحداقل۲سانتیمتر

بپوشانید.بذرهارابهطورمنظمونسبتامتراکم،برخاکبپاشیدوبا
یکلایهنازکازخاکبپوشانید.گلدانرادرمحلیآفتابیبادمایی
درحدود۲4سانتیگرادقراردهیدوخاکرامرطوبنگهدارید
تاجوانهبزند.پسازجوانهزنی،آنهارابهمحلیکمیخنکتر
)دمای۱۵تا۲۲ســانتیگراد(منتقلکنید.خاکراهمواره
مرطوبنگهدارید،جوانههاراازپایینیعنیازســطحخاک
آبیاریکردهوازپاشیدنآبرویگیاهخودداریکنید.اگردر
اواخرزمستانجوانههایخرفهرابکارید،درسفرههفتسین،
سبزهخرفهزیباییخواهیدداشــت.درروایاتآمدهکهاین
گیاهموردعلاقهحضرتزهرا)س(بودهاست.البتهاینگیاه
پرخاصیتبرایخانمهایباردارممنوعاستواحتمالسقط

رادرآنهاافزایشمیدهد.

دست به توپ!
یکبازیخیلیهیجانانگیزوجذابودرعین
حالسادهکهازهمهمهمتر»نشستنی«همهست
وکاملامناسبحالوهوایآپارتماننشینی.با
اینبازیدرعیناینکهناماعضایبدنراباکودک
تمرینمیکنید،دقتشنیداریوسرعتعملاو
راهمافزایشمیدهید.انجاماینبازیبسیارآسان
است.کافیاست۲کودکروبهرویهمبنشینند
ویکتوپکوچکیالیوانپلاستیکیبینخود
قراردهند.حالاشمااعضایبدنرانامببریدوآنها
بایددستشانرارویآنعضوبگذارند.مثلابگویید
دستبهسر،دستبهگردن،دستبهکمرو...بعد
ازچندباراعضایبدنرانامبردن،بگوییددستبه
توپیادستبهلیوان.حالاکودکبایدتلاشکند
ســریعترلیوانیاتوپرابردارد.اینبازیبسیار
سرگرمکنندهاستوبچههادوستدارندبهدفعات

آنراتکرارکنند.

بازیگوشی

باغگل

مهناز جعفری؛ مربیوتسهیلگرکودک



  ضمیمه روزنامه همشهری   شماره 19

یکشنبه  8  اسفند 1400

چرا ايمنی دغدغه عمومی نيست؟
SAN  FEB.27  2022 

4

     ایمنی  را 
از خانه آغاز کنیم

     30نوع حادثه 
در کمین تهران

     دلایل عدم استقبال
 مردم از طرح های ایمن سازی 

از مردم پرسیده ایم چقدر به ایمنی محل 
سکونت خود اهمیت می دهند؟

گفت وگو با مدیر عامل انجمن خانه نجات 
ایران درباره وضعیت ایمنی در شهر

جواد نوفرستی، رئیس جامعه ایمن 
کشور، می گوید... 478

تش نشان ها قبل از حادثه می آیند  آ
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ســازمان آتش نشــانی درخصوص ایمن ســازی 
ساختمان ها چه فرآیندهایی را طی می کند؟

شورای شهر قبلی تهران دو مصوبه برای شهرداری تهران تصویب 
کرد که طبق آن سازمان آتش نشانی و سازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات شهرداری مکلف شده اند با تدوین طرح و برنامه، شرایطی 
ایجاد کنند که تمامی املاک تهران اعم از مراکز حساس و پرخطر، 
مراکز صنعتی و تجاری و منازل از حیث ایمنــی مورد تأیید قرار 
بگیرند. براساس این قرار که طرح پلاک ایمن نام گرفت، سازمان 
آتش نشانی موظف است ضمن بازدید از اماکن گفته شده که مراکز 
حساس و پرخطر در اولویت آن هســتند، از ساختمان ها بازرسی 
ایمنی به عمل آورده و چک لیست هایی که مربوط به این کار هستند 
را پر کنند. اطلاعاتی که در قالب چک لیست ها جمع آوری می شوند، 
به عنــوان معیاری بــرای درجه بندی یا گرید ایمنــی هر ملک یا 
ساختمان از پرخطر گرفته تا میان خطر و بسیار خطرناک مدنظر قرار 
می گیرد. این گریدبندی سبب می شود که سازمان متناسب با نیاز 
ایمنی هر ساختمان تدابیر و اقداماتی را به شکل توصیه و پیشنهاد 
در جهت رفع مشکلات مورد مشاهده، در اختیار آن ملک قرار دهد 

و یا صاحبان را به اتخاذ تدابیر امنیتی ملزم کند.

فرایند طرح پلاک ایمن آتش نشانی در ارتباط با املاک 
و ساختمان ها به چه شکل است و از چه زمانی شروع 

شد؟
املاک تهران 2دســته اند؛ یک طیف ســاختمان مرتفع با تراکم 
جمعیتی بالا هستند مانند برج ها یا ساختمان های تجاری حساس 
مانند پاساژهای معروف و پرترددی چون پاساژ کورش یا پالادیوم 
و دسته دوم ساختمان های تجاری و صنعتی مهم و حساس مانند 
پمپ بنزین ها یا مدارس پرجمعیت را در بر می گیرند. درخصوص 
این دو دسته از املاک، سازمان آتش نشانی در فرایند نظام بازرسی 
راسا به مســئله ورود کرده و با انجام بازرسی های دوره ای و بسیار 
دقیق، چک لیست های مفصلی را در ارتباط با مسئله ایمنی تهیه 
می کند. فواصل بین بازدیدهای ســازمان آتش نشانی از املاک و 
ساختمان ها بســته با درجه یا گرید ایمنی آنها متفاوت است. در 
این بازدیدهای دوره ای اگر مشــخص شــود که ملک مورد نظر از 
حیث ایمنی دارای اشکال است، ســازمان آتش نشانی صاحب یا 
صاحبان ملک را به انجام و پیاده سازی اصول ایمنی ملزم می کند؛ 
این حساسیت و بازرســی های دوره ای به صورت جدی تر پس از 
آتش سوزی ساختمان پلاسکو شروع شد. املاکی که ویژگی های 
پلاسکو را دارا هستند در شهر تهران پرتعداد هستند، برآوردها در 
این رابطه حاکی از این است که در تهران حدود 50تا 60هزار ملک 
دارای حساسیت بالا وجود دارد، لذا برای جلوگیری از وقوع حوادث 
مشابه مســئله بازرســی دوره ای که عمدتا 6ماهه یا یک ساله اند، 
جدی گرفته می شــود. این عملیات در طرح نظام بازرســی برای 

ساختمان های پر خطر اجرا می شد. 

وضعیت ســایر املاک تهران در ارتباط با طرح پلاک 
ایمن به چه شکل اســت و مردم چطور می توانند از 

مزایای آن استفاده کنند؟
ســایر املاک تهران اغلب مســکونی چند طبقه اند، درخصوص 
این قبیل املاک، از آنجا که از حساســیت ایمنی بالایی برخوردار 
نیستند، ســازمان آتش نشانی موظف نیست راســا بازرسی های 

6ماهه یا یک ســاله از آنها به عمل بیاورد. درخصوص این طیف از 
ساختمان ها و ســازوکار امنیتی آنها فرایند دیگری درنظر گرفته 
شده؛ تحت عنوان پلاک ایمن، درخواست و اظهار مردم در محور 
این طرح قرار دارد؛ به این معنا که فرد یا افرادی مالک ملکی چند 
طبقه هستند و بنا دارند خیالشان از بابت مسئله ایمنی ساختمانشان 
راحت باشد، برای حصول به این اطمینان، آنها در سامانه پلاک ایمن 
ثبت نام کرده و ضمن پر کردن فرم ها و چک لیست هایی که حاوی 
اطلاعاتی درخصوص ملک است درخواست خود برای بازدید ایمنی 
را ثبت می کنند. سیســتم به صورت خودکار و براساس اطلاعاتی 
که از طریق خوداظهاری جمع آوری شــده تشخیص می دهد که 
وضعیت ملک مورد نظر از حیث ایمنی به چه شــکل است؛ پس از 
این مرحله، سازمان آتش نشانی توصیه هایی را برای رعایت ایمنی 
بیشتر به مالک ارائه می کند، انجام این نکات و پیشنهادها اما الزام 
سازمان آتش نشانی نیســت و فرد یعنی مالک درصورت تمایل، 
ایمنی ســازی ملک خود را انجام می دهد. سامانه و یا فرایند پلاک 
ایمن اما این امکان را فراهم کرده که اگر شــهروندی تمایل دارد 
سازمان آتش نشانی از ملک او بازدید کند، این کار توسط کارشناسان 
سازمان انجام و چک لیست های ایمنی پر می شود. به عنوان مثال، در 
انبار یک ساختمان چند طبقه فردی مواد آتش زا نگهداری می کند، 
یکی از اهالی ساختمان می تواند با ثبت درخواست بازرسی سازمان 
آتش نشانی این مشکل را رفع کند، بدین ترتیب که مأموران سازمان 
از ملک بازدید کرده و مالک یا فردی که مسئول ایجاد شرایط ناایمن 

در ساختمان بوده را ملزم به حل مسئله مورد بازرسی می کنند.

طرح پلاک ایمن چه چالش هایی برای مردم خواهد 
داشت؟

این طرح نه هزینه ای برای مردم در بر خواهد داشــت و نه آنها را با 
چالش خاصی مواجه خواهد کرد. تمام خدمات بازرســی و فرایند 
پلاک ایمن به صورت رایگان و با مسئولیت سازمان آتش نشانی انجام 
می شود اما اگر ملک دارای ایراد باشد و سازمان آتش نشانی الزام به 
رفع آن کند، هزینه های ایمن سازی که ممکن است خرید تجهیزات 
یا خدمات خاصی باشــد قاعدتا بر عهده صاحب یا صاحبان ملک 
است. به عنوان مثال، سازمان از ملکی 20طبقه با تراکم جمعیت بالا 
و فاقد سیستم اعلام حریق دیدن کرده و مالک را ملزم به نصب آن 
کرده است، بدیهی است هزینه نصب سیستم اعلام حریق بر عهده 

فرد یا افراد است.

در این طرح چه سازمان ها یا نهادی حامی و پشتیبان 
سازمان آتش نشانی بوده اند؟

طرح پلاک ایمن شرح وظیفه سازمان آتش نشانی و سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات است و سازمان یا نهاد دیگری درگیر انجام این 

کار نیست.

آیا زیرساخت های اجرای طرح فراهم شده است؟
زیرساخت ها کاملا مهیا و سامانه پلاک ایمن راه اندازی شده 
و در دسترس مردم قرار دارد و شهروندان هم اکنون درخواست های 
خود را در ســامانه ثبت می کنند. بخشی از نظام بازرسی نیز پیاده 
شده و بخش کوچکی از مرحله بازدید در دست بررسی است؛ البته 
بازدید از املاک انجام می شود اما سیستم آن از حیث ورود اطلاعات 

در حال تکمیل است.

زیرساخت ها کاملا مهیا 
و سامانه پلاک ایمن 
راه اندازی شده و در 

دسترس مردم قرار دارد 
و شهروندان هم اکنون 
درخواست های خود را 

در سامانه ثبت می کنند. 
بخشی از نظام بازرسی 

نیز پیاده شده و بخش 
کوچکی از مرحله بازدید 

در دست بررسی است

پلاک ایمن؛ طرحی برای زندگی بهتر در منازل ایمن تر
گفت وگو با مهدی محبوبی، معاون اطلاعات مکانی سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران

وقوع سالانه هزاران آتش سوزی در سطح شهر که مربوط به منازل مسکونی، تجاری و صنعتی 
است، ســازمان آتش نشــانی را به فکر تدوین و اجرای طرحی کاربردی و پیشگیرانه با هدف 
جلوگیری از وقوع آتش سوزی در املاک مختلف شهر تهران انداخت. طرح پلاک ایمن که حاوی 
بخش های مختلف آموزشی و عملیاتی در حوزه ایمن سازی املاک تهران در برابر حریق است، در واقع با هدف 
آموزش و آگاهی بخشی به شــهروندان ساکن در ساختمان های مســکونی برای در پیش گرفتن رفتارهای 
پیشگیرانه در برابر آتش سوزی طراحی و اجرا شده اســت. مهدی محبوبی، معاون اطلاعات مکانی سازمان 

فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران، جزئیات بیشتری از طرح پلاک ایمن را ارائه می دهد.

مکث

مردم چگونه می توانند در طرح پلاک 
ایمن ثبت نام کنند؟

شــهروندان تهرانی برای اســتفاده از خدمات طرح 
پلاک ایمن ابتدا باید در سامانه »تهران من« به آدرس 
https://my.tehran.ir/ ثبت نــام کرده باشــند 
زیرا تمامی ســرویس های شــهروندی که شهرداری 
تهــران راه اندازی می کند به حســاب شــهروندی 
»تهران مــن« وصل اســت. پس ابتدا شــهروندان 
در ســامانه »تهران مــن« ثبت نام کرده و ســپس با 
 رمز و پســورد آن وارد ســامانه پلاک ایمن به نشانی
 https://pelak125.tehran.ir می شوند. پس از این 
مرحله شهروندان چک لیست های مربوط به خوداظهاری 
املاک خــود را پر کرده، محیط زندگی شــان ارزیابی 
مي شود و سپس توصیه های ایمنی را با توجه به شرایط 
ملک و اطلاعــات وارده دریافت می کننــد. در واقع 
چک لیســتی از خطرات و نکات ایمنــی در محیط در 
سایت قرار دارد و شهروندان با توجه به شرایط و شکل 
رعایت ایمنی در محل سکونتشان سؤال ها را پاسخ داده 
و راهنمایی دریافت می کنند. در بخش دیگری از سامانه 
هم می توانند درخواست بازدید کارشناسان آتش نشانی 

از منازل مسکونی خود را نیز در سامانه ثبت کنند.

عکس: همشهری/ مناعادل

عکس: همشهری/ امیر رستمی
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تاریخچه پرداختن به موضوع فرهنگ سازی در سازمان 
آتش نشانی چیست؟

سازمان آتش نشانی وظایف و تکالیف محوله و تعریف شده خود را 
در قالب طرح های مختلف اعمال می کند و انجام می دهد. آموزش 
شهروندی از مهم ترین وظایفی است که برای سازمان آتش نشانی 
تعریف شده است، بدین معنا که سازمان باید اطلاعات شهروندان 
را در حوزه ایمنی و آتش نشــانی ارتقا دهد. نزدیک به 100ســال 
است که حوزه عملیات ســازمان آتش نشانی شــروع به کار کرده 
است؛ درواقع فعالیت آتش نشانی در گذشته تنها با عملیات تعریف 
می شده، حدود 50ســال پیش متولیان امر به این نتیجه رسیدند 
که انجام عملیات های اطفای حریق به تنهایی نمی تواند مانع وقوع 
حوادث و آتش سوزی ها شود به ویژه اینکه شهرها در حال گسترش 
بود و بافت آنها به تناسب رشد جمعیت شهرنشین تغییر می کرد. 
تاسیس ایستگاه های بیشــتر نیز چاره کار نبود و البته ممکن هم 
نبود که سازمان به عنوان مثال در هر محله یک ایستگاه آتش نشانی 
تاسیس کند. در راستای حل این مسئله در همان زمان یعنی حدود 
اوایل دهه 50معاونت پیشــگیری با هدف ایمن ســازی اماکن در 
سامان آتش نشانی تاسیس شد. رسالت این بخش، کاهش خسارت 
آتش سوزی ها و اساســا ممانعت از وقوع آنها با نگاه پیشگیرانه بود، 
بدین ترتیب که معاونت پیشگیری اقدام به ایمن سازی ساختمان ها 
و اماکن مختلف در سطح شهر ازجمله نصب سیستم اعلام، اطفا و 

نصب کپسول کرد.

با وجود فعالیت مستمر در حوزه  فرهنگ سازی، آمار 
حریق همچنان بالا است، آموزش های عمومی چطور 

می توانند در ارتقای فرهنگ ایمنی نقش ایفا کنند؟
آگاهی از همین نکته یعنــی پر تکرار بودن حریق ها به رغم اقدامات 
معاونت اجتماعی و فرهنگی سبب شــد که حدود 10سال پیش 
ســازمان آتش نشــانی ایده ارتقای فرهنگ ایمنی و این گزاره که 
آگاه کردن مردم و مشــارکت آنها در حوزه ایمنی برای پیشگیری 
از وقوع حریق ضرورت دارد را مورد توجه قرار دهد. بدون دستیابی 
به این مهم، یعنی دغدغه مردم برای پیشگیری از وقوع حریق، در 

کنار مشکلات شهری در شهر تهران از قبیل بار سنگین ترافیکی، 
پیشگیری از فجایع ممکن نخواهد شد. به عنوان مثال، اگر سازمان 
حتی سر هر کوچه یک ایستگاه آتش نشانی تاسیس کند، در شبی 
مانند چهارشنبه سوری یا اعیاد که ماشین عملا امکان خارج شدن از 
ایستگاه را ندارد، عملیات آتش نشانی عملا زمینگیر و دشوار می شود؛ 
یعنی تجهیزات و ماشین و نیرو به اندازه کافی هست ولی بار ترافیکی 
اجازه تردد ماشین های آتش نشانی را نمی دهد. نکته دیگر این است 
که معاونت پیشگیری، ساختمان ها و املاک را ایمن سازی می کند، 
اما چون مردم اهمیت موضوع را نمی دانند یــا از تجهیزات ایمنی 
نصب شده استفاده نمی کنند و یا به نگهداری آنها اهمیتی نمی دهند؛ 
یعنی فقدان آگاهی و به دنبال آن عدم مطالبه گری، ناایمنی ایجاد 
کرده اســت. بنابراین، آمــوزش به ارتقای فرهنــگ ایمنی کمک 
می کند. ارتقای فرهنگ ایمنی و اینکه مــردم بدانند چطور رفتار 
کنند که حریق رخ ندهد یا در مواجهه با آن چه اقداماتی انجام دهند 
نیز به نوبه خود در موفقیت سازمان آتش نشانی در بخش عملیات و 
پیشگیری مؤثر است. سعی ما در حوزه آموزش این است که مردم در 
یک ساختمان همان اندازه که نسبت به خرابی آسانسور حساس اند، 
به ضرروت ایمن بودن ساختمان و سیستم های ایمنی نیز واکنش 

نشان دهند و حساس باشند.

مربیان آموزش عمومی سازمان آتش نشانی چگونه در 
آگاه سازی و مطالبه گری شهروندان نقش ایفا می کنند؟

درونی کردن فرهنگ ایمنی در جامعه و بین مردم مستلزم آموزش 
اســت، ما در این حوزه باید بتوانیم محتوای مــورد نظر خود را به 
گروه های آسیب پذیر یا گروه های هدفی که با تشخیص کارشناسان 
مشخص شده اند، القا کنیم. این فرایند آموختن محتوای آموزشی 

توسط مربیانی که در ســازمان آموزش دیده اند انجام می شود. 
مربیان ما به 2دسته تقسیم می شوند: دسته 

اول مربیانی هســتند که از گروه عملیات 
5000نفری ما انتخاب شدند که تعداد 

آنها 3000نفر است، دسته دوم که 
عمدتا خانم اند، آتش نشــان های 

22منطقه تهران را به 
8منطقه عملیاتی تقسیم 

کرده و پس از تاسیس 
دفتر آموزش منطقه، 

مربیان را به فراخور اینکه 
اهل کدام محل اند، 

بین این دفاتر و مناطق 
8گانه تقسیم کرده ایم. 

نحوه اقدام به آموزش 
نیز به 2شکل است یا 

اماکن از ما درخواست 
آموزش ایمنی دارند یا 
خود سازمان با مکاتبه 

با اماکن مختلف ازجمله 
بیمارستان ها، مدارس، 

مراکز تجاری و... آمادگی 
خود را برای آموزش 
رایگان ایمنی در آن 

بیمارستان یا مدرسه 
اعلام می کند

تهران ایمن؛ آرزو یـی که با فرهنگ ایمنی محقق می شود
 رسول هلال، معاون اجتماعی و فرهنگی سازمان آتش نشانی تهران: 3هزار و 150مربی آموزش عمومی سازمان آتش نشانی 

در سطح شهر مشغول آموزش شهروندان هستند تا فرهنگ ایمنی در جامعه درونی شود

پژوهش ها و مشاهدات میدانی نشان می دهد که آگاهی مردم نسبت به رفتار ایمنی در وقت حریق یا 
انجام اقدامات پیشگیرانه ایمنی در همین رابطه، بسیار اندک است. بسیاری از ما حتی ابتدایی ترین 
اصول ایمنی در ســاختمان ها و منازل محل زندگی مان را نمی دانیم و یا آگاه نیســتیم در مواجهه با 
آتش سوزی چه اقداماتی را انجام دهیم، از این رو بحث آموزش و نهادینه کردن فرهنگ ایمنی در جامعه بسیار حائز 
اهمیت است. رسول هلال، معاون اجتماعی و فرهنگی ســازمان آتش نشانی تهران، درخصوص طرح سازمان برای 

آموزش عمومی ایمنی به مردم و ضرورت نهادینه شدن فرهنگ ایمنی در جامعه توضیح می دهد.

داوطلبی هستند که به عنوان مربی ایفای نقش می کنند؛ تعداد این 
افراد 150نفر است که تحت فشرده ترین آموزش ها قرار گرفته و در 
سطح شهر براساس برنامه ای که معاونت فرهنگی و اجتماعی تدوین 

کرده به آموزش شهروندان مشغول اند.

تصور می کنید آموزش و فعالیــت گروه مربیان برای 
درونی کردن فرهنگ ایمنی کافی است؟

مسلما خیر! فرهنگسازی مانند مثلث سه ضلع دارد، یعنی در کنار 
آموزش و تبلیغات بــه ابزارهای دیگری ماننــد جریمه خاطیان و 
تشویق کســانی که به رعایت قواعد و اصول وضع شده توجه دارند، 
برای وادار کردن افراد به رعایت قانون یا مســائل ایمنی نیاز است، 
یعنی اقدامات سلبی و ایجابی باید در کنار هم قرار بگیرند تا فرهنگ 
ایمنی و رفتارهای متناسب با آن به نوعی ارزش برای مردم بدل شود. 
سازمان ما سالانه نزدیک به یک میلیون نفر را در سطح شهر آموزش 
می دهد اما ابزارها و اهرم های تشویقی و بازدارنده که مکمل آموزش 
در فرهنگسازی است، در اختیار سازمان آتش نشانی نیست. منظور 
از اهرم بازدارنده همان وضع قوانین مورد نیاز حوزه ایمنی اســت، 
اگر قوانین بازدارنده، فرد خاطی و یــا بی توجه به ضروریات ایمنی 
را جریمه کند و از او خسارت بگیرد، بی تردید آن فرد در رفتار خود 
تغییر ایجاد خواهد کرد. در کنار این بازدارندگی، لازم است کسانی که 
به آموزش ها توجه دارند و به عنوان مثال ساختمان خود را ایمن سازی 
می کنند نیز تشویق شوند. سازمان البته پیشنهادهاي خود را برای 

وضع قانون به دولت ارائه داده است.

شیوه آموزش مربیان در سطح شهر به چه ترتیب است؟
22منطقه تهران را به 8منطقه عملیاتی تقســیم کرده و 
پس از تاســیس دفتر آموزش منطقه، مربیان را به فراخور اینکه 
اهل کدام محل اند، بین این دفاتر و مناطق 8گانه تقسیم کرده ایم. 
نحوه اقدام به آموزش نیز به 2شکل است یا اماکن از ما درخواست 
آموزش ایمنی دارند یا خود ســازمان با مکاتبــه با اماکن مختلف 
ازجمله بیمارستان ها، مدارس، مراکز تجاری و... آمادگی خود را برای 
آموزش رایگان ایمنی در آن بیمارســتان یا مدرسه اعلام می کند. 
سازمان به شدت بر این شــکل از این آموزش تأکید دارد. به عنوان 
مثال با 129ســاختمان پرخطر تهران، بیش از 100بیمارستان، 
پایانه ها، اداره های مختلف، تاکســیرانی، اتوبوسرانی و... برای ارائه 
آموزش به افراد مکاتبه کرده و منتظر اعلام آمادگی آنهاست. سازمان 
البته آموزش در مهدکودک ها و سنین پایین را نیز به صورت جدی 

دنبال می کند.

مکث

آموزش عمومــی در بخش منازل 
مســکونی تا چه اندازه می تواند از 

وقوع حادثه جلوگیری کند؟
هم اکنون هر ساختمانی که قرار است در تهران ساخته شود 
موظف است که از سازمان آتش نشانی در بخش پیشگیری 
مجوز بگیرد؛ یعنی معاونت پیشگیری دستورالعملی را 
در اختیار درخواســت کننده قرار داده و تأکید می کند 
تنها درصورت انجــام تمام موارد گفته شــده در حوزه 
ایمنی می تواند مجوز پایان کار دریافــت کند. اما نکته 
اینجاست که تنها 2درصد از ســاختمان های تهران در 
چنین شرایطی قرار دارند، 98درصد از ساختمان های 
تهران املاکی هستند که پیش تر در طول سالیان 
گذشــته یعنی زمانی که قواعد و قوانین فعلی 
وجود نداشته، ساخته شــده اند و به همین 
دلیل فاقد ایمنی اند، مسئله آموزش ساکنان 
در این قبیل ساختمان ها بسیار حائز اهمیت 
و راهگشاســت؛ یعنی در شرایطی که تغییر 
ساختار بنا ممکن نیست، رفتار مردم باید به 

سمت رعایت مسائل ایمنی تغییر کند.

عکس: همشهری/ رضانوراله



کلانشهر تهران از نظر شاخص های ایمنی رتبه خوبی ندارد و 
خطر زلزله، فرونشست زمین، آتش سوزی، تصادفات و... بیخ 
گوش پایتخت نشسته و شهروندان را تهدید می کند. سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی تهران به عنوان متولی امر ایمنی 
در شهر تهران شناخته می شود. این سازمان در جهت ارتقای 
فرهنگ ایمنی و آماده سازی مردم برای مواجهه با حوادث 
مشــغول فعالیت اســت و تاکنون اقدامات مختلفی را در 
بخش های مختلف با محوریت موضوعات اجتماعی و عملیاتی 
انجام داده است. حوزه پیشگیری از حوزه های مهم مورد 
توجه این سازمان است و تاکید بر آن است که علاج 
واقعه قبل از وقوع باید کــرد.  با این وجود کامران 
عبدولی، معاون حفاظت و پیشــگیری سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی، می گوید:»متاسفانه 
ایمنی دغدغه عمومی نیست و به همین دلیل 
هنوز ما بر اثر سهل انگاری های خیلی عادی و 
بی توجهی  به مســائل کوچــک، روزانه تلفات 
می دهیم و این بی توجهی ها باعث می شــود سالانه 
تعداد قابل توجهی از هموطنانمــان جان خود را از 
دست بدهند، نمونه اش اینکه هنوز سالانه 800 نفر در 
کشور جان خود را بر اثر خفگی با گاز منوکسیدکربن 
از دســت می دهند یا بر اثر اتصالات نادرست گاز و 

انفجار بر اثر آن خسارات مالی بسیاری به مردم تحمیل می شود. بنابه این 
دلایل، همچنان فرهنگســازی و اطلاع رســانی در حوزه ایمن سازی و 
پیشگیری جای کار بسیار دارد و همه دستگاه های دولتی به خصوص وزارت 
کار، وزارت بهداشت و درمان و آموزش و پرورش باید جدی تر به این بخش 
ورود کنند و ملاحظات ایمنی و آتش نشانی را به سرعت در دستور کار قرار 

دهند«.

ایمن سازی ساختمان ها جدی گرفته نمی شود
معاون حفاظت و پیشگیری از حریق سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی ضعف قوانین را مانعی بر ســر راه ایمن سازی ساختمان های 
شــهر می داند و می گوید:»هر چند قوانین و الزامات قانونی دســت مــا را در بحث 
ایمن ســازی و الزام مالکان باز نگذاشــته اما طبق قانون شــهرداری ها در این حوزه 
تکالیفی برعهده سازمان گذاشته شده. در راستای این تکالیف، کارشناسان سازمان 
به ارزیابی ســاختمان ها و تعیین ریســک حریق و حوادث در آنها می پردازند و در 
نهایت، دستورالعمل و توصیه نامه هایی برای هر ساختمان صادر و سپس به مالکان و 
بهره برداران ابلاغ می شود. اما در بحث اجرای این دستورالعمل ها همت جدی از سوی 
مالکان و بهره برداران صورت نمی گیرد.« عبدولی می افزاید:»قانون متقن و الزام آوری 
که به صورت شفاف مالکان را ملزم به اجرای دستورالعمل ها و توصیه نامه های ایمنی 
کند وجود ندارد. مشکلات اقتصادی نیز به این مســئله دامن می زد. از طرف دیگر، 
ساختمان هایی داریم که قبل از اینکه پایان کار بگیرند به بهره برداری می رسند و در 
ســاختمان های در حال بهره برداری نیز کار به کندی پیش می رود. همه این عوامل 

ایمنی  را از خانه آغاز کنیم

چرا ايمنی دغدغه عمومی نيست؟

از مردم پرسیده ایم چقدر به ایمنی محل سکونت خود اهمیت می دهند؟

همه شهروندان می توانند کارشناس ایمنی باشند

گزارش

روزنامه نگار

مرضیه ثمره حسینی

باعث می شوند که ایمن سازی، نامحسوس و جزیی پیش برود و پیشرفتی در این بخش 
حاصل نشود و اصطلاحا اثربخش نباشد«. 

ساختمان های جدیدالاحداث وضعیت بهتری دارند
معاون پیشگیری و حفاظت از حریق سازمان آتش نشانی البته تاکید 
می کند که این وضعیت نگران کننده بیشتر در مورد ساختمان های 
فرسوده شهر است و از اردیبهشت سال گذشته به این طرف ساختمانی وجود ندارد که 
دستورالعمل ایمنی آتش نشــانی را دریافت نکرده باشد و بر اجرای آن پیگیری نشده 
باشد. عبدولی می افزاید:»به تازگی ما به بررسی ساختمان هایی که از سال90 به بعد 
ساخته شده اند پرداخته ایم. در این طرح حدود 400هزار واحد بررسی و مشخص شد که 
در آنها حریق و حادثه ای رخ نداده و اگر هم رخ داده بسیار جزئی بوده و تلفات و خسارات 
سنگین نداشته ایم. اینها نشان می دهد که ساختمان هایی که تاییدیه ایمنی آتش نشانی 

را دریافت کرده اند از نظر موضوعات ایمنی و آتش نشانی امن هستند«.

طرح نظام بازرسی ایمنی ساختمان مورد اقبال قرار گرفت
از جمله طرح های سازمان آتش نشانی تهران در راستای ایمن سازی 
و پایش ایمنی ساختمان های شهر تهران، طرح نظام بازرسی ایمنی 
ساختمان بوده است. در قالب این طرح، سیســتم های اعلام و اطفای حریق، وضعیت 
دسترسی و راه های خروجی ساختمان ها، وضعیت ایمنی موتورخانه ها و مواردی از این 
دست با نظر کارشناسان سازمان بررسی و همچنین مسائلی از جمله نحوه استفاده از 
خاموش کننده های دستی به متقاضیان آموزش داده شد. معاون پیشگیری و حفاظت 
سازمان آتش نشانی می گوید:»در طرح هایی که از سوی سازمان اجرا می شود بر ارتقای 
فرهنگ ایمنی و افزایش ضریب ایمنی به صورت ساختاری تاکید می شود. در راستای 
افزایش فرهنگ ایمنی، علاوه بر آموزش های عمومی و شهروندی، آموزش های تخصصی 
هم مد نظر سازمان است. در این زمینه، تاکنون نزدیک به 6 هزار نفر از مهندسان نظام 
مهندسی آموزش دیده اند. نیروهای دفاتر خدمات الکترونیک که با آتش نشانی و صدور 
پروانه پایان کار درگیر هســتند نیز به طور کامل آموزش دیده اند. در شهرداری های 

ســکونت در خانه و محل امن از 
نیازهای اساسی انســان است. از 
همان ابتدا، انســان اولیه به دنبال 
امنیت بود و برای حفظ خود از خطر 
حیوانات وحشی و بلایای طبیعی به 
غار پناه برد و برای خود سرپناه ساخت. امروز هم از اهمیت موضوع امنیت کاسته 
نشده و حتی اهمیتش بیشتر شده چرا که نسبت به گذشته خطرات بی شماری ما 
را احاطه کرده اند. بر این مبنا، همچنان باید تلاش کنیم لااقل جایی که ما بیشتر 
ساعات عمرمان را در آنجا سپری می کنیم امن باشد. هر چند امروز مسائل مالی، 
سودجویی در ساخت وسازها و استاندارد نبودن وسایلی که از آن استفاده می کنیم 
باعث می شوند که ما در این زمینه چندان حق انتخاب نداشته باشیم، با این حال، 
باید تلاش کرد که جایی که برای زندگی انتخاب می کنیم حداکثر ایمنی را داشته 
باشد. در گزارش پیش رو از مردم پرسیده ایم آیا ناایمنی های محل زندگی خود 
را می شناســند؟ چقدر از اهمیت موضوعات ایمنی مانند درب های ضدحریق، 
حوزه بندی، آشــپزخانه امن، جان پناه و... مطلع اند؟ آیا با طرح های ســازمان 
آتش نشانی مانند طرح »پلاک ایمن« در جهت شناساندن ناایمنی های محل زندگی 
خود آشنایی دارند؟ و آیا حاضرند برای ارتقای ایمنی در منزل خود هزینه کنند؟ 

ساختمان ما سست است
مهتاب در راه رفتن به محل کار خود است. درباره ناایمنی هایی که در محل 
سکونتش وجود دارد می گوید:»مجتمع ما بسیار قدیمی است و هرچند 
قدیمی سازها معمولا از مصالح بهتری استفاده می کردند اما هنگام نصب تابلو متوجه شدم 
که دیوارهای خانه ما سست است و نگران هستم که با هر تکان و زلزله ای ساختمان ریزش 
کند. علاوه بر آن، ساختمان ما سیستم اطفای حریق ندارد، پله اضطراری هم ندارد که موقع 
خطر از آن استفاده کنیم. بالکن ها بسیار کوچک است و تصور اینکه در زمان حادثه از بالکن 
خارج شویم هم وجود ندارد. در مورد وسایل گرمایشی نگرانی کمتری داریم چون ساختمان 
شوفاژخانه دارد و خطر نشت گاز از بخاری را نداریم اما شیر روشنایی گاز در آشپزخانه قرار 
دارد و روزهای اول که خانه را اجاره کردیم بوی گاز را احســاس می کردیم و خودمان شیر 

را تعمیر کردیم«. از او می پرسم با فعالیت های ســازمان آتش نشانی در زمینه شناساندن 
ناایمنی های محل زندگی خود آشنایی دارد؟ پاسخش خیر است؛ می گوید:»من به عنوان 
کسی که در شهر زیاد رفت وآمد دارم هیچ وقت نشانی از سازمان آتش نشانی در محله خودمان 
که غرب تهران است و محلات دیگر ندیدم؛ نه بنری، نه استندهایی که سازمان های دیگر 
برای تبلیغات استفاده می کنند. در هر صورت می توانم بگویم به هیچ عنوان نمی دانم سازمان 

آتش نشانی چه فعالیت هایی برای شناساندن ناایمنی های سطح شهر انجام می دهد«.

دعا می کنیم حادثه ای رخ ندهد!
طاها کنار دکه روزنامه فروشی مشغول مرور تیتر روزنامه هاست. می گوید 
اهمیت موضوعات ایمنی را می داند اما دانستن این موضوعات یک بحث 
است و اینکه آنها را بشود برای خود و خانواده فراهم کرد بحثی دیگر. سیگاری روشن می کند 
و ادامه می دهد:»من و همسرم هر دو شــاغل هستیم و دختر 13ساله مان بعضی از ساعات 
روز در خانه تنهاست و ممکن است خدای نکرده در ساختمان آتش سوزی اتفاق بیفتد، اگر 
خانه ما مثلا درب ضدحریق داشته باشد خیالمان خیلی راحت می شود اما اینگونه نیست. 
متأسفانه به دلیل گرانی مسکن، بسیاری از مردم ازجمله خود ما چندان امکان انتخاب براساس 
منطق و ایمنی را نداریم و مجبوریم هر جا که پولمان می رسد زندگی کنیم و دعا کنیم که 

حادثه ای رخ ندهد!«

مستأجرم اما حاضرم برای ارتقای ایمنی خانه ام هزینه کنم
رسول در خیابان مطهری زندگی می کند. او با بیان اینکه یک محل ایمن، 
امکان دسترسی راحت به خدماتی مانند آتش نشانی، پلیس و اورژانس را 
دارد می گوید:»عرض کوچه  ما بسیار کم اســت و به دلیل شیب کوچه هم امکان رفت وآمد 
راحت را نداریم اما ســاختمانمان چون قدیمی است محکم اســت و عریض بودن خیابان 
مطهری نیز کمــی خیالمان را راحت کرده. از مشــکلات دیگری که در محل ســکونت و 
همچنین کار ما وجود دارد احتمال بروز آتش سوزی  به دلیل نشت علمک های گاز است که 
ممکن است بر اثر تصادف وسایل نقلیه با آنها مشکل ساز شوند«. رسول با بیان اینکه برای 
ارتقای امنیت محل زندگی خود حاضر است هزینه  کند، می افزاید: »هرازگاهی تاسیساتی 
مانند برق کشی، لوله کشی و اتصالات گاز را که ممکن است ایجاد خطر کنند بررسی می کنم 
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مناطق نیز آموزش های لازم ارائه شده و تکرار آن در دســتور کار است. در قالب طرح 
نظام بازرســی هم ما 420نفر از همکارانمان را به صورت تخصصی آموزش داده ایم که 
به درخواست خود شهروندان به محل مراجعه می کنند و چک لیست های مربوطه را پر 
می کنند و در نهایت دستورالعمل  صادر و برای مالکان ارسال می شود. چنانچه ساختمان 
مدنظر جزو ساختمان های پرخطر باشد و دســتورالعمل صادره اجرایی نشود کمیته 
تخصصی ایمن سازی در شهرداری های مناطق ایجاد شده، مالکان و بهره برداران به آنجا 

فراخوانده می شوند و توجیه می شوند که کار را جلو ببرند«.

هدف، جلب مشارک مردم است
طرح پلاک ایمن از دیگر طرح های ســازمان آتش نشــانی در زمینه 
پایش ایمنی ساختمان های شهر است. این طرح هفتم مهرماه 1400 
همزمان با روز آتش نشان آغاز شد. هدف از اجرای طرح پلاک ایمن، ترویج فرهنگ ایمنی 
و آتش نشانی، همیاری شهروندان در نگهداشت شهر و کاهش آسیب های مالی و جانی 
بر اثر حوادث عنوان شده است. معاون پیشگیری و حفاظت از حریق سازمان آتش نشانی 
درباره این طــرح می گوید:»طرح پلاک ایمن برای ارتقای ایمنی در ســاختمان های 
کم خطر که عمدتا ساختمان های مسکونی یا ساختمان های اداری کم جمعیت هستند 
اجرا می شود. در طرح پلاک ایمن الزام است که کار حتما با هماهنگی مالک پیش برود 

چون حریم خصوصی است. این طرح با درخواست مردم انجام می شود«. 

چه نکات ایمنی در طرح پلاک ایمن مورد توجه قرار می گیرد؟
در طرح پلاک ایمن 26 ســوال در قالب 8 موضوع وجود دارد که به 
ارزیابی موارد ناایمن در خانه و ســاختمان مربوط می شود. از جمله 
محورهای سوالات بحث ناایمنی مربوط به آشــپزخانه مانند فاصله پرده با اجاق گاز، 
سیم کشی ها، نحوه اتصال شیلنگ گاز و دیگر وســایل گرمایشی ساختمان از جمله 
بخاری اســت. موقعیت ارتفاعات، جان پناه ها، پرتگاه ها و راه های خروج از خانه نیز در 
میان سوالات وجود دارد. بحث ایمنی برق نیز از موارد دیگری است که در این طرح آمده. 
همچنین به نکات آموزشی مانند اینکه در زمان حریق افراد چگونه می توانند از منزل 

خارج شوند و تجهیزات مورد نیاز در زمان حادثه کدامند اشاره می شود. پس از تکمیل 
بخش خوداظهاری به متقاضیان اعلام می شود که ساختمان آنها در چه حدی ناایمن 
اســت و باید چه اقداماتی انجام دهند. اگر متقاضیان به بازدید کارشناسان نیاز داشته 

باشند درخواست خود را ثبت می کنند.

طرح پلاک ایمن رایگان است
معاون پیشگیری و حفاظت از حریق سازمان آتش نشانی با تاکید بر 
اینکه طرح پلاک ایمن کاملا رایگان است و با درخواست و همکاری 
مالکان پیش می رود، می گوید:»ما زمان بازدید را به اختیار خود مردم گذاشــته ایم و 
کارشناسان ما در زمان هایی که خود مالکان و بهره برداران تعیین کنند در ساختمان 
حضور خواهند یافــت«. عبدولی ادامه می دهد: »برای اجــرای طرح مذکور 240 نفر 

از همکاران ما به صورت تخصصی آموزش دیده اند و به لحاظ مســائل حراستی 
و اخلاقی مورد تایید هســتند. چنانچه مالک و بهره بــرداری بعد از 

تکمیل فرم خوداظهاری مایل به بازدید کارشناســان ما 
از ساختمان خود باشــد، اگر از رفتار و برخورد همکاران 
ما احساس نارضایتی داشته باشد می تواند آن را در فرم 
ارزیابی درج کند، ما حتما به نظرات متقاضیان رسیدگی 

خواهیم کرد«.

رسانه ها اطلاع رسانی کنند
معاون پیشــگیری و حفاظت از 
حریق سازمان آتش نشانی با تاکید 
بر اینکه سازمان به حمایت همه دستگاه ها و خود 
مردم نیاز دارد تا بحث ایمن سازی را پیاده کند، 
می گوید:»اینکه ما روز بــه روز در حال افزایش 
تعداد ایستگاه های آتش نشــانی باشیم اتفاق 
خوبی نیست. این در حالی است که کشورهای 

پیشرفته به قدری روی بحث های ایمنی و فرهنگ ســازی سرمایه گذاری کرده اند که 
تقریبا در هر خانه ای یک فرد آگاه به مسائل آتش نشانی و ایمنی حاضر است. تقاضای ما از 
رسانه ها اطلاع رسانی طرح هایی مانند طرح پلاک ایمن است. در صورتی که شهروندان با 
این طرح آشنا شوند و سوالات را پاسخ دهند و توصیه نامه دریافت کنند با وجود بحث های 
آموزشی که ارائه می شود قطعا به عنوان یک کارشناس می توانند ضمن توجه به نکات 
پیشگیرانه در محل زندگی خود و خانواده شان، در صورتی که حادثه ای هم رخ داد توان 

کنترل اولیه آن را داشته باشد تا حادثه گسترش پیدا نکند«.

و منتظر صاحبخانه نمی مانم. هر چند به گمانم روال این اســت که هزینه ها را صاحبخانه 
پرداخت کند اما من آنجا زندگی می کنم و مشکلی برای اینکه بخواهم ایمنی محل زندگی ام 

ارتقا یابد ندارم«. 

از تنگی کوچه ها خیلی می ترسم
سحر حوالی بزرگراه نواب زندگی می کند. می گوید:»من مطلع ام که تهران 
ایمن نیســت اما فکر می کنم جایی که در آن زندگی می کنم تا حدودی 
ایمن است و نزدیک مان یک مرکز حوادث اســت. از طرف دیگر، در همه جای ساختمان 
ما شیر اطفای حریق و آژیر خطر نصب شده که به محض انتشار دود، به صدا درمی آید. اما 
نگرانی من از ترک موجود بر دیوار پذیرایی ساختمان است. مدیران ساختمان، کارشناس 
آوردند و گفته شد که ترک به دلیل فرونشست ساختمان رخ داده است«. از نگرانی های بزرگ 
سحر، تنگی کوچه هاپسکوچه های خیابان های نواب است؛ می گوید:»نواب، ساختمان های 
بلندمرتبه قدیمی زیادی دارد که برِ بزرگراه قرار دارند، از آنطرف به دلیل واقع شــدن تونل 
توحید، همیشه ترافیک زیاد است. تراکم جمعیتی هم در منطقه بسیار بالاست و وضعیت 
کوچه ها به لحاظ شهرسازی افتضاح است. مشکل بزرگ دیگر این است که نواب اصلا فضای 
باز بزرگی ندارد، پارک های محله ای خیلی کوچک هســتند و پارک رازی در میدان قزوین 

هم خیلی از ما دور است«. 

اصلا چیزی درباره ایمنی نمی دانم
حسین راننده است و می گوید با اینکه دوست دارد از همه چیز سر دربیاورد 
اما تا کنون هیچ چیزی درباره ایمنی نشــنیده و تا به حال اصلا به مسائل 
ایمنی توجه نکرده. او با مادرش ساکن کرج هستند. می گوید:»مرداد امسال حوالی فردیس 
خانه ای را با 200میلیون تومان پول رهن کردیم. خانه هنوز کامل نشده بود و صاحبخانه به 
ما قول داد که خیلی زود کولر، کابینت ها و شوفاژ را نصب می کند. اما به زور و با درخواست 
مکرر ما آبان ماه این کارها را انجام داد ولی راه پله هنوز حفاظ ندارد و آسانســور هم در حال 
نصب است«. به نظر حسین، توجه به مسائل ایمنی و هزینه کردن برای آن بر عهده شهرداری، 

سازندگان خانه ها و صاحبخانه ها است.

اگر قرار شد خانه بخرم، خانه امنی می خرم
نیما هم مستأجر اســت، می گوید: »برای اجاره خانه همواره به متراژ 
خانه، داشــتن حداقل 2 اتاق خواب، نورگیر بودن، ســکوت و تمیزی 
ســاختمان و ویوی خانه توجه می کنم«. او معتقد اســت که ایمنی در شــرایط فعلی 
دغدغه کسی نیست و خودش نیز چندان به آن توجه نکرده است. می گوید:»اگر زمانی 
قسمت شد و خواستم خانه بخرم حتما هنگام خرید به نکات ایمنی از جمله استحکام 

بنا، نوساز بودن آن و تجهیزات آتش نشانی توجه خواهم کرد 
تا خانه امنی بخرم«. او در مورد اقدامات ســازمان آتش نشــانی 

می گوید:»خدا را شکر تا به حال به نیروهای آتش نشانی نیازی پیدا نکرده ام، اما در 
محل زندگی ما مشکلات زیرساختی وجود دارد که از عهده سازمان خارج است. کوچه ها 
و خیابان های ســمت ما باریک و بدون تعبیه محل فرار هستند که اصلاح وضعیت آنها 

برعهده شهرداری است«.

ما پولی برای ایمن سازی نداریم
نظر صباح هم این اســت که ملاک های اجاره و خرید منزل مسکونی 
را پول تعیین می کند و به دلیل قیمت های سنگین حوزه مسکن، اکثر 
مردم نمی توانند به نکات ایمنی توجه کننــد. او در مورد ناایمنی های محل زندگی اش 
می گوید:»عامل ناامن بیرون از خانه که امنیت مردم را تهدید می کند تاریکی خیابان ها 
و کوچه هاســت. ظاهرا برای صرفه جویی در مصرف برق، لامپ برخی خیابان ها را در 
ساعاتی از شب قطع می کنند خطر زورگیری را نیز افزایش می دهد«. از صباح می پرسم 
حاضر است برای تقویت ایمنی خانه اش هزینه کند؟ پاســخ می دهد:»چون ما اصولا 
طبقه اول خانه  می گیریم به حفاظ خیلی اهمیت می دهیم و برایمان مهم است که هم 
درِ بیرونی و هم پنجره هایی که رو به کوچه است حتما حفاظ داشته باشند. سال گذشته، 
صاحبخانه حاضر نشــد هزینه این کار را بپردازد و ما با هزینه خودمان این کار را انجام 
دادیم اما همانطور که گفتم صاحبخانه ها برخــی هزینه های ایمنی را قبول نمی کنند 
و به نظر من مردم وضعیت مناســبی برای هزینه کرد در این مسائل ندارند و از آن طرف 
چون جمعیت مستأجرها بسیار زیاد است و اصولا صاحبخانه ها هم هزینه نمی کنند فکر 

نمی کنم شاهد اتفاق خاصی در این زمینه باشیم«. 

اقدامات آتش نشانی رسانه ای نمی شود
دو خانم حدودا 50ســاله روی نیمکت کنار خیابان نشسته  و مشغول 
صحبت هستند. از آنها درباره طرح پلاک ایمن سازمان آتش نشانی که 
در جهت شناساندن ناایمنی های خانه های مسکونی و ادارات است می پرسم، هر دو پاسخ 
می دهند که اطلاعی از طرح ندارند؛ یکی از آنها می گوید:»من فقط تا این حد اطلاع دارم 
که برای گرفتن پایان کار یک ساختمان به مجوز سازمان آتش نشانی نیاز است«. دیگری 
حرف دوستش را تأیید می کند و می افزاید:»من اصلا اسم چنین طرحی به گوشم نخورده و 
این نشان می دهد که در زمینه تبلیغات و اطلاع رسانی ضعف وجود دارد. متأسفانه اقدامات 
آتش نشانی رسانه ای نمی شود و حداقل من ندیده ام که رسانه فراگیری چه به شکل مجازی 
و چه به شکل مکتوب داشته باشد. در رسانه ملی هم بیشتر تبلیغ چیپس و پفک است، 

درحالی که با توجه به اهمیت موضوع، باید بیشتر اطلاع رسانی شود«.
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طرح »پلاک ایمن« ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی، طرح تکریم 
شهروندانی است که به ایمنی محل کار وزندگی خود اهمیت بیشتری قائل 
هستند. این سازمان با توجه به درخواست شهروندان با استفاده از نیروهای 
متخصص خود اقدام به بازدید کارشناسی رایگان از واحدهای مسکونی، تجاری و ... می کند. 
ناایمنی های محل را به آنها تذکر و روش رفع ناایمنی ها را به شهروندان آموزش می دهد. به 
طوری که شهروندان پس از بازدید انجام شده علاوه بر دریافت گزارش ناایمنی  نسبت به سایر 
موارد منجر به حریق و حادثه آگاهی بســیار خوبی کســب می کنند و این موضوع باعث 

پیشگیری از بروز حریق و حوادث وخسارات مالی و جانی می شود. آتش نشان ها در زمان حریق 
و حادثه برای نجات جان شهروندان بی پروا خود را به خطر می اندازند. حضور آن ها در اماکن 
مورد تقاضای شهروندان در طرح پلاک ایمن در واقع یک مرحله قبل از حادثه و حریق است. 
هدف از این طرح این است که شهروندان ناایمنی های محل زندگی خود را بشناسند، نسبت 
به اهم موارد منجر به حریق و حادثه آگاهی یابند و ایــن نکته را درک کنند که افراد داخل 
واحدهای یک ساختمان همانند افرادی هستند که داخل یک کشتی سوار شده اند. برای ایمن 

شدن کل ساختمان لازم است تک تک واحدها همکاری کنند تا ساختمان ایمن شوند.
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تش نشان ها قبل از حادثه می آیند آ
کارشناسان ایمنی به درخواست شهروندان، ساختمان ها را بازدید می کنند
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 نکات مربوط به 
 ترک منزل 

به صورت موقت  و 
یا مسافرت ، قطع 
تاسیسات و...  

 چیدمان کالا در 
انباریها و عدم 

انبار کردن  مایعات 
سریع الاشتعال ، 
روشنایی انباریها 

و...

 توصیه های مربوط 
به نحوه استفاده از 
آسانسور و حوادث 
مربوطه برای گروه 

کودکان و ...

 رفتار صحیح 
شهروندان به 
هنگام بروز 

حریق و حادثه 
و ...  آشنایی با 

حریق و حوادث 
در ساختمان های 
بلند ،  آشنایی با 
خروج در شرایط 

اضطراری

 حوادث مربوط به 
فروکش کردن کف 
پارکینگ  منازل 
و ریزش طوقه 

چاه  و ...   

ضرورت نصب 
سیستم اعلام 

حریق کل 
ساختمان ، 

سیستم اعلام 
وایرلس 

  ضرورت نصب 
سیستم اطفاء  

خودکار حریق کل 
ساختمان، نصب 
خاموش کننده 

دستی در طبقات و 
پارکینگ ها

  وضعیت در واحد 
از نظر مقاومت در 
برابر حریق، وجود 
درزگیر مناسب 

جهت دودبند کردن 
در واحد 

 وضعیت حوزه بندی 
سقف کاذب بالای 
در ورودی به لابی 

آسانسور ، 
حوزه بندی سرویس  

آشپزخانه و ... به 
سایر واحدها ، 

حوزه بندی طبقات 
نسبت به یکدیگر

وضعیت آشپزخانه 
و بالکن ها  از نظر 
موقعیت اجاق گاز 

سایر وسایل گازسوز  
پکیج و ..   ازنظر 

اتصالات ، شلنگ 
گاز،ترموکوپل ، بست 

مربوطه ، کیفیت 
شلنگ گاز استفاده 
شده ، وجود شیر 
مستقل جهت هر 

 مصرف کننده
 به صورت مجزا ، عدم  

 وجود اتصالات 
 غیر استاندارد و 

غیر جوشی  ، اهرم 
اصلی گاز واحد و...

  تذکرات مربوط به 
خطرات طبخ در 

آشپزخانه ، روغن 
داغ و ....

 خطرات مربوط به  
استفاده از شمع 
کبریت و فندک ، 

ته سیگار و ... 

  خطرات مربوط 
به باربیکیو و 
کباب پزهای 

داخل بالکن ها ،  
محیط های باز و ...

 بررسی فیوزهای 
برق ، پریزها و 

 کلیدها ، 
سیم کشی ، فیوز 
محافظ جان ، قطع 
اتصال لوازم فاقد 
استفاده ، شارژر، 

اتو ، سیمهای سیار 
بلند و ..

  بررسی ارتفاع 
جانپناه ها در 
بالکن منازل ، 

جانپاه مربوط به 
پنجره ها و سایر  
خطرات مربوط به 

سقوط افراد و ..

  بررسی و ضعیت 
شومینه ها ، بخاریها و 

خطرات مربوط به نشت 
گاز منواکسید کربن  و 
توصیه نصب سنسور 

منواکسید  و ...

 دسترسی شهروندان به سامانه پلاک ایمن
www.pelak125.tehran.ir 

ثبت مشخصات ملک مورد درخواست و تعیین 
روز و ساعت بازدید توسط شهروندان؛

اعزام نیروهای متخصص و کارشناس در روز و 
ساعت مورد درخواست شهروندان؛

بازدید کارشناسی رایگان از واحدهای 
مسکونی، تجاری و ...

کشف ناایمنی ها و تهیه گزارش ناایمنی محل؛

آگاهی یافتن شهروندان نسبت به اهم موارد 
منجر به حریق و حادثه؛ 

آموزش به شهروندان و ارتقاء سطح دانش 
شهروندان در خصوص ناایمنی های محل 
زندگی و کار و روش های پیشگیری از آنها

شناسایی گروه های آسیب پذیر در موضوع 
ایمنی و آتش نشانی

ارزیابی ایمنی ساختمان های شهرتهران

کاهش آسیب هاي مالي وجاني ناشي ازآتش 
سوزي ساختمان هاي شهر تهران

جلب مشارکت مردم در حوزه ایمنی و آتش 
نشانی آنان
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   سایر نکات ایمنی 
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هم به اقدامات فیزیکی و زیرساختی نیاز 
است هم فرهنگسازی و آگاهی بخشی. 

اگر این دو محور همزمان با هم پیش 
نروند هیچ کدام اثربخش نخواهند بود. 
زمان زلزله را درنظر بگیرید. ساختمانی 

از نظر زیرساختی و اصول مهندسی 
کاملا ایمن است، این ساختمان با زلزله 

7ریشتر هم فرو نمی ریزد اما داخل 
ساختمان با انواع گلدان  و لوستر و کمد و 

ویترین تزئین شده

30نوع حادثه در کمین تهران
گفت وگو با مدیر عامل انجمن خانه نجات ایران درباره وضعیت ایمنی در شهر

در میان مشکلاتی که روزافزون بر سرمان آوار می شــوند شنیدن این خبر که تهران 33هزار 
ساختمان ناایمن دارد که 3هزار ساختمان پرخطر محسوب می شوند، سلامت روانی شهروندان 
را به شدت تهدید می کند. زندگی کردن در محیطی ایمن، حق مسلم هر فردی محسوب می شود؛ 

اما این حق این روزها در سایه دیگر مشــکلات اقتصادی و اجتماعی قرار گرفته و مورد توجه نیست. احمد 
بختیاری، مدیرعامل انجمن »خانه نجات ایران« و رئیس شــبکه ملی امداد و نجات سازمان های مردم نهاد، 

می گوید: هم اکنون شهر تهران در خطر رخداد 30مدل حادثه قرار دارد و نباید از ایمنی غافل شد.

نگرانی بسیار زیادی در مورد وقوع حوادثی مانند 
زلزله در تهران وجــود دارد. با توجه به تجربه و 
تخصصی که شما در حوزه مدیریت بحران و بلایا دارید 

وضعیت ایمنی در شهر تهران را چگونه می بینید؟
هم اکنون در شهر تهران امکان رخداد 30مدل حادثه وجود دارد؛ 
حوادثی مانند آتش سوزی، اپیدمی بیماری ها مانند بیماری کرونا  
که درگیر آن هســتیم، زلزله یا حوادث ترافیکی و رانندگی و 
فرونشست زمین. هر کدام از این حوادث متفاوت هستند و وقتی 
ما صحبت از ایمنی می کنیم باید بگوییم که نسبت به کدامیک از 
حوادث می خواهیم ایمنی را بسنجیم. در مورد زلزله باید گفت 
که گذشته شهر تهران نشــان می دهد که تهران سابقه رخداد 
زلزله های بالای 6تا 7ریشتر را هم داشته، بنابراین زلزله تهران 
یک واقعیت است و احتمال وقوع آن وجود دارد. این یک مسئله 
علمی است. آنچه باید به آن توجه داشت، آمادگی در برابر زلزله 
است. باید پرسید چقدر برای رخداد چنین حادثه ای آماده ایم 

که جواب این است که اصلًا آماده نیستیم.

منظورتان از آمادگی را توضیح می دهید؟
منظور از آمادگی، همه جنبه های آمادگی اســت؛ 

آمادگی دولت، آمادگی مردم، آمادگی فضاهای تجاری 
و عمومی شــهر که اینها متفاوت اســت. بــرای مثال، 
آمادگی مردم بســیار پایین و تقریباً می شود گفت صفر 
است. زلزله 5.2ریشتری سال 96را به خاطر دارید؛ بعد 
از وقوع زلزله، تهران به ســرعت قفل شد و مردم تقریبا 
نمی دانســتند که باید چه کار کنند! شــاید در صحبت 
مســئولان مختلف ببینید که در مــورد آمادگی مردم 
به اعداد 2، 3و 5درصد اشــاره می کنند اما ما می گوییم 
درصد آمادگــی مردم کمتر از اینها و حتی صفر اســت. 
آمادگی مردم فاکتورهای مختلفی دارد. مثلا باید ببینیم 
مردم چقدر آموزش دیده اند و آگاه هســتند که در زمان 
زلزله فرار کنند و پناه بگیرند. بعد، اگر آموزش دیده اند آیا 
موقعیت پناه گیری محل کار و منزل خود را شناسایی و 
تمرین کرده اند. در مرحله بعد، آیا لوازم و تجهیزاتی که 
در زمان وقوع حادثه ای مانند زلزله نیاز اســت را تدارک 
دیده اند. یک پله جلوتر از این اقدامات اولیه این است که 
آنها بدانند نزدیکان خود را در زمان حادثه کجا پیدا کنند. 
سنای آمریکا از حدود 40-50سال پیش اعلام کرد که 
همه مردم یک محل امن را به عنوان محل قرار با اعضای 
خانواده  خود مشخص کنند تا افرادی که بعد از زلزله به 
مشکل می خورند و نمی توانند خانواده خود را پیدا کنند 
دچار این سردرگمی نشوند. در جامعه ما، اما هیچ کدام 
از این موارد جــدی گرفته نشــده. بنابراین، وقتی همه 
فاکتورها را کنار هم می گذاریم به این نتیجه می رسیم که 
آماده نیستیم. در مورد آمادگی دولت و اقدامات آن هم 
هیچ کاری صورت نگرفته؛ سیل کوچکی در جنوب کشور 
رخ می دهد و 50هزار نفر تحت تأثیر قرار می گیرند، دولت 
در آنجا گرفتار می شود. به این نکته توجه داشته باشید 
که دولت در تهران اســت. بنابراین اگر در تهران اتفاقی 
بیفتد و 10میلیون نفر آسیب ببینند تصور می رود فاجعه 
رخ دهد. بخش خصوصی نیز آمادگی ندارند، 
نیمی از ساختمان های بخش خصوصی 
هم اکنون فرســوده  و ناایمن هستند. 
نمونه آن اتفاقی بود کــه در کلینیک 
ســینا اطهر رخ داد و چندین کشته و 

مصدوم داشت.

با این شرایط برای ارتقای سطح ایمنی در شهر 
چه اقداماتی می توان انجام داد؟

هم بــه اقدامات فیزیکی و زیرســاختی نیاز اســت هم 
فرهنگسازی و آگاهی بخشی. اگر این دو محور همزمان 
با هم پیش نروند هیچ کدام اثربخش نخواهند بود. زمان 
زلزله را درنظر بگیرید. ســاختمانی از نظر زیرساختی و 
اصول مهندسی کاملا ایمن است، این ساختمان با زلزله 
7ریشــتر هم فرو نمی ریزد اما داخل ســاختمان با انواع 
گلدان  و لوستر و کمد و ویترین تزئین شده. از آن طرف، 
افراد داخل ســاختمان آموزش ندیده اند که چگونه پناه 
بگیرند. ساختمان ریزش نمی کند اما وسایل و همچنین 
فرار افراد باعث به خطر افتادن جان آنها می شود. برعکس 
این وضعیت زمانی اســت که افراد کاملا آموزش دیده و 
آماده هستند اما از فرسودگی و ناایمنی ساختمان محل 
سکونت خود اطلاع ندارند. ساختمان فرو می ریزد و افراد 
جانشان را از دست می دهند. پس هر دوی عوامل بالا باید 
توأمان جلو بروند، البته باز بحث فرهنگ در اولویت است. 
اگر فرهنگ ایمنی در میان مردم رایج باشد، آنها از همان 
ابتدا حاضر نخواهند شد ساکن ساختمان ناایمن شوند. 
ایمنی نزد آنها بر نمای قشنگ ساختمان، متراژ بزرگ تر، 
یک کوچه بالاتر بودن و... می چربد و حاضرند در خانه ای 
کوچک تر، با نمای ســاده و یک کوچه پایین تر اما امن تر 
زندگی کنند. بنابراین، در حوادث با شدت کمتر، فرهنگ 
بســیار مهم و نجات بخش اســت و در حــوادث بزرگ، 

فرهنگ و زیرساخت هر دو مهم هستند.

به نظرتان اقدامات سازمان  آتش نشانی در   
راســتای ارتقای فرهنگ ایمنی مؤثر بوده 

است؟
تا آنجــا که در خاطــرم اســت در برنامه 5ســاله دوم 
شــهرداری ها، ســازمان ایمنی و خدمات آتش نشانی 
موظف به آموزش 50هزار داوطلب آتش نشــان شــد و 
ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران نیز قرار شد که 
50هزار داوطلب واکنــش اضطراری محلــه که به آن 
گروه های دوام می گفتند را آموزش دهد. این سازمان ها 
در این راستا آموزش هایی ارائه کردند و نمی شود گفت 

که مؤثر نبودند، اما از آن طرف نمی شود هم گفت کافی 
بودند. در واقع همه اقدامات پیشــگیرانه ای که تا امروز 
در زمینه ارتقای فرهنگ ایمنی و افزایش سطح امنیت 
شهر برداشته شده خوب بوده و وقتی وضعیت امروز را با 
15سال پیش مقایسه می کنیم که در سازمان آتش نشانی 
کلمه داوطلب معنا نداشــت، می شــود گفت قدم رو به 
جلویی برداشته شده اما در شــهر بی قواره و پرجمعیت 

تهران به اقدامات مؤثرتری نیاز است.

شما در طول فعالیت خود اقدامات مشترکی 
هم با سازمان آتش نشانی داشته اید؟

بله، ما به صورت مشترک در زمینه فعالیت های آموزشی 
همکاری داشته ایم. 2ســال پیش درخصوص آموزش 
ان جی اوها که حوزه تخصصی ماست، با سازمان همکاری 
کردیم. در پروژه ارزیابی ســاختمان های بلندمرتبه نیز 
کار مشترک انجام دادیم. در قالب این پروژه، کارشناسان 
مربوطــه در ســاختمان های بالای 10طبقه مســتقر 
می شدند و نکات ایمنی مورد نیاز در زمان وقوع حادثه 

را آموزش می دادند.

عکس: همشهری/ احمدسیدپور

مکث

استقبال از طرح های آموزشی 
چگونه بود؟

آموزش های ایمنی و آتش نشانی هنوز یک دور 
کامل میان مردم نچرخیده، بنابراین هنوز چنین 
اقداماتی مخاطب دارد و از آن استقبال می شود. 
در زمینه آموزش و اطلاع رسانی رسانه ها نقش 
مهمی دارند. هم اکنون رسانه ها بیشتر به خود 
حادثه توجه می کنند و بعد از یکی دو سال از 
وقوع حادثه، باز خبر آن را می شــنویم اما در 
زمینه آموزش و پیشــگیری چندان مطلبی 
از آنها نمی شــنویم. باید روی این حوزه کار 

مؤثری شود.
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دلایل عدم استقبال مردم از طرح های ایمن سازی چیست؟
جواد نوفرستی، رئیس جامعه ایمن کشور، می گوید که درک خطر در جامعه پایین است و دغدغه ایمنی اساسا در بین مردم و حتی متخصصان جدی نیست

ســازمان آتش نشانی 
تهــران در قالب طرح 
پلاک ایمن بر آن است 
که شهروندان را برای 
ســاختمانی  داشتن 
ایمن تر آموزش دهد و 
همچنین به آنها بیاموزد در مواجهه با خطر حریق 
چه اقداماتی انجام دهند. به رغم رایگان بودن این 
طرح اما به نظر می آید مردم اســتقبال چندانی از 
آن نکرده اند. جواد نوفرستی، رئیس جامعه ایمن 
کشور، دلایل عدم اســتقبال مردم از طرح های 

مربوط به ایمن سازی را بررسی می کند.

دغدغه ایمنی بین مردم چه اندازه جدی 
است؟ 

به صورت کلــی، درک خطر به ویژه در حــوزه ایمنی در 
جامعه و خانواده ها پایین اســت. یعنی افراد تا زمانی که 
اتفاق ناگواری برای خود یا خانواده شان رخ ندهد، خطر 

را جدی نگرفته و امکان وقوع آن را دور می بینند. نکته ای 
که من همواره در ســمینارها  یا در مواجهــه با مردم بر 
آن تأکید می کنم درس گرفتــن و عبرت آموزی از حادثه 
پلاسکو است. در آن حادثه اگر کارگرانی که در طبقه11 
متوجه آتش سوزی شــدند، خاموش کننده ای در اختیار 
داشتند و اگر برای استفاده از آن آموزش دیده بودند شاید 
شــاهد رخ دادن آن اتفاق ناگوار نبودیم. نکته جالب این 
اســت که حتی متخصصان ایمنی و کارمندان و پرسنلی 
که با حوزه ایمنی ســر و کار دارند نیز توجه چندانی به 
رعایت نکات و ضروریات ایمن سازی در محل زندگی خود 
ندارند؛ به عنوان مثال، در سمیناری که گروهی از همین 
کارشناسان حضور داشــتند، پرسیدم چند نفر در منازل 
خود خاموش کننده استفاده می کنند؟ بیش از یک سوم از 
شرکت کنندگان در این جمع دست بلند نکردند. این در 
حالی است که خاموش کننده ساده ترین و ابتدایی ترین 
وسیله ایمنی در هر ساختمان اســت. بنابراین، دغدغه 
ایمنی اساســا در بین مردم و حتــی متخصصان جدی 

نیست. بنابراین درک خطر در جامعه پایین است.

چه عواملی بر پایین بودن درک خطر در بین 
مردم مؤثر است؟

ایــن گــزاره کــه مشــکلات اقتصــادی و معیشــتی 
ســبب شــده کــه مــردم امکانــی بــرای تجهیــز 
منازل خــود بــه تجهیــزات ایمنی نداشــته باشــند 
 و این مســئله اساســا اولویتشان نباشــد، مطرح است، 
هر چند نمی توان تأثیر مشکلات معیشتی را نادیده گرفت 
اما پژوهش ها نشــان می دهد که بی توجهی به ایمنی و 
فرهنگ آن، ارتباط چندانی با سن، جنسیت، تحصیلات و 
طبقه اجتماعی ندارد؛ به این معنا که حتی افراد متمول و 
طبقات بالا نیز خطر را جدی نگرفته و هزینه چندانی برای 
ایمن کردن محل زندگی خود نمی کنند. به نظر می آید در 
جامعه ما اغلب مردم به صورت کلی، مسائل و خطرات را 
جدی نمی گیرند. این گفتــه درخصوص مواجهه مردم با 

کرونا هم قابل تعمیم است.

چرا استقبال از طرح هایی مانند طرح پلاک 
ایمن سازمان آتش نشــانی که به دنبال 

شناسایی ناایمنی ها در ساختمان های مسکونی و 
اداری است از جانب مردم کم است؟

مردم به رغــم رایگان بــودن این طرح، از آن اســتقبال 
چندانی نکرده اند کــه چند دلیل دارد: نخســت اینکه 
تبلیغات حــول این طرح بســیار کم اســت. واقعا چند 
درصد مــردم از وجود این طرح مطلع انــد؟ چه میزان از 
ظرفیت های شهرداری و سایر نهادها ازجمله صدا و سیما، 
رسانه ها و کمپین ها برای معرفی این طرح استفاده شده 
اســت؟ بنابراین، مردم اساسا مطلع نیســتند که چنین 
طرحی وجــود دارد. دلیل دوم، فرایندی اســت که فرد 
باید طی کند تا بتواند از خدمات این طرح استفاده کند، 
بدین معنا که بسیاری از مردم حوصله مراجعه به سایت، 
ســامانه، ثبت نام و ثبت اطلاعات در ســامانه را ندارند و 
زمانی که متوجه می شــوند دسترســی به این خدمات 
مستلزم انجام فرایند چند مرحله ای از طریق سایت است، 
منصرف می شوند. بهتر بود که برای این کار یعنی دریافت 
اطلاعات مردم شماره ای اعلام می شد و کارمندان سازمان 

آتش نشانی اطلاعات لازم را از متقاضی می گرفتند.

نگاه

 در جستجوی
 پلاک ایمن

طرح پلاک ایمن از جمله طرح های ســازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران 
است که به جهت افزایش ایمنی شهر طراحی و 
اجرا شده است و نکته حائز اهمیت در این طرح 
، اجرای رایگان آن توســط آتش نشانی است . 
به این روش که کافیست شــهروندان از طریق 
سامانه ها و شــماره تماس های اطلاع رسانی 
شده نسبت به اعلام آدرس و شرایط محل کار و 
زندگی خود اقدام کنند تا کارشناسان سازمان 

در محل حاضر شوند.
فراموش نکنید ، فرآیند بســیار پــر هزینه و پر 
تلاش آموزش های شهروندی و پای کار بودن 
ســازمانهای همکار در اجرای ایــن طرح  فقط 
و فقط با مشارکت شــهروندان عملی و اجرایی 
خواهد شد ، یعنی کافیســت به راحتی ، بدون 
هزینه و به سهولت برای دانستن نا ایمنی های 
محل کار و زندگی خودتان ، با ســازمان آتش 

نشانی تهران تماس بگیرید.

دوازدهمیــن روز از فروردین 
 ســال 99، بــا خانــواده برای 
ســیزده بــدر برنامه ریــزی 
می کردیــم، چندیــن بــار به 
تراس رفتم و برگشتم و وسایل 
پیک نیک فــردا را کنــار هم 
می چیدم، صدای خانم ام را می شــنیدم که می گفت: آقا وســایل رو ببر بزار تو 
ماشین، ناگهان قرمزی شعله و دود زیاد در ساختمان روبه رویی نظرم را به خودش 
جلب کرد، دود غلیظ و سیاهی از تراس طبقه دوم ساختمان روبه رویی ما خارج 
می شد، سراسیمه به داخل آپارتمان برگشتم. همســرم را صدا زدم و دوباره به 
اتفاق او به تراس خانه رفتیم، احساس خوبی نداشتیم. حواسم سر جاش نبود. 
همسرم گفت به آتش نشانی زنگ بزن. با تلفن خانه شماره 125را گرفتم، خیلی 
ســریع اپراتور آتش نشــانی جواب داد و من را به حفظ خونسردی دعوت کرد، 
آدرس کامل محل آتش سوزی در ساختمان کوچه بالایی را اعلام کردم اپراتور 
گفت: همین حالا نیرو اعزام شد و شما هم پاسخگوی تلفن خودتان باشید شاید 
لازم باشد اطلاعاتی از شما بگیریم. طبقه دوم در حال سوختن بود و دود زیادی از 
پنجره ها و تراس خارج می شد کاری جز تماشای دود از ما برنمی آمد. بعد از چند 
دقیقه صدای آژیر آتش نشانی به گوشم رسید.  برای کنجکاوی خودم را به پایین 
همان ساختمان در حال سوختن رساندم. چه وضعیتی بود، چند تا از همسایه ها 
را دیدم که با خاموش کننده های آتش نشانی و با لباس و صورتی پر از پودر در جلو 

آپارتمان ایستاده بودند. صاحبخانه با دست و صورتی کاملا سوخته روی زمین 
دراز کشیده بود و همسرش در حال اعتراض به او می گفت: مرد چندبار بهت گفتم 
این همه الکل را تو خونه نگه ندار، خطر داره، تمام زندگیم سوخت، بیچاره شدیم.

نیروهای آتش نشــانی خیلی سریع خودشــان را به داخل آپارتمان رساندند و 
همســایه ها را از داخل واحد ها تخلیه می کردند تا دچار خفگی نشــوند، شعله 
خودش را به طبقه ســوم هم رســانده بود، دمای آتش از پایین ساختمان هم 
احساس می شد. گالن های الکل 20لیتری که ظاهراً برای بسته بندی و فروش در 
ظرف های کوچک برای ضد عفونی دست ها )مقابله با کرونا ویروس( تو آپارتمان 
بودند مثل مواد منفجره عمل می کردند.صاحبخانه از ترس اطلاعاتی درخصوص 
انبار کردن الکل نمی داد و آتش نشــان ها هم بدون اطــلاع از این موضوع برای 
خاموش کردن آتش وارد آپارتمان شدند که به علت گسترش ناگهانی آتش، 2نفر 

از آتش نشان ها دچار سوختگی شدند.
خلاصه بعد از یک ســاعت و نیم عملیات، آتش نشان ها آتش را خاموش کردند 
و به گفته فرمانده آنها که در حال گزارش با بی  سیم بود، نگذاشتند آتش به کل 
ساختمان سرایت کند و کسی آسیب ببیند. سهل انگاری و بی توجهی به نکات 
ایمنی باعث شــد یک آپارتمان کاملا ســوخت و اگر حضور به موقع بچه های 
آتش نشانی نبود هم ساختمان سوخته بود و هم ســاکنان آن و این داستان با 
سوختگی شدید صاحبخانه و سوختگی دست های 2نفر از آتش نشان ها خاتمه 
پیدا کرد. نکات ایمنی و آتش نشــانی را جدی بگیریم تا از خطرهای ناشــی از 

ناایمنی ها در امان باشیم.

انبار الکل در آپارتمان مسکونی
آتش طمع، آپارتمان را سوزاند 

گزارش

 کارشناس پیشگیری و حفاظت از
حریق سازمان آتش نشانی تهران
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